
בעזהשי"ת

ערב סוכות, י"ד תשרי, תשפ"ג לפ"ק

Friday Oct 7,Oct 7, '22

ספעציעלע

שמחו בה' 
 דברי תורה 

 בשמחת החיי"ם שהשמיע 
כבוד הגה"צ מורינו שליט"א

די תפיסה ווענט דערציילן 
רירנדע שילדערונגען דורך הרב מנאַסויד 
שליט"א פון זיינע באַזוכן ביי הרה"ח רבי 

נחמי' צבי בן דינא וועבערמאַן שליט"א

50 6

תשבו כעין תדורו
 ספעצילע פראיעקט 

לכבוד חד הסוכות

איך האב געזען א מלאך אלקים! 
הרה"ח רבי משה לייב רוטנער שליט"א 

פאַרציילט ערשטהאַנטיגע וואונדערליכע 
זכרונות וואָס ער האָט צוגעזען במחיצתו פון 

הרה"ק מריבניץ זי"ע
56 12

70 יאָר זינט דעם רבי'נס הייליגע מלחמה 
בשנת השביעית תשי"ב קעגן דעם

האַרבן איסור פון 
אתרוגי שמיטה

א פארלוירענע מערכה?!
 - א בליק אויף צוריק – 

די 'טעלעוויזיע' מערכה, וואס האט 
אויפגעשטורעמט די וועלט

66 22

בצלו חמדתי וישבתי
ליכטיגע עראינערונגען און אומפאַרגעסליכע 

 זכרונות פון שבתות ומועדי קודש במעגל 
השנה אין דעם הייליגן שאָטן פון כ"ק הגאון 

הצדיק אבד"ק שאַרמאַש זצוק"ל

בעולם הישיבות
 ערשטהאנטיגע לעבעדיגע גריס 

פון 'קרית הישיבות' אין ניו ווינדסאר 
'נחלת אברהם'

ימי ביקור"י ענוים 
רבני'שע באזוכן אין די "חול 

המועד" טעג ביי מרן רביה"ק זי"ע

74 28

 מאקסימום ספעיס 
אין אייער פראיעקט, און אין מח

 אינטערוויו מיט ר' שלום לאנגסאם 
פון "מעקס ספעיס-דיזיין"

82 34

וועכענטליכע פארזעצונג: 

92זיבעציג יאר פון דעם רבינ'ס נסיעה קיין ארץ ישראל בשנת תשי"ב
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

שמחו בה'
דברי תורה בשמחת החיי"ם שהשמיע

כבוד הגה"צ מורינו שליט"א
ליל ה' דסוכות, שמחת בית השואבה תשע"ה לפ"ק

בניני עראי אין קרית יואלאריינבליק אין די פילע
'תשבו כעין תדורו' מיט גרעסטן הידור אויף לאנגע יארן 

כל
האזרח

בישראל
ישבו

בסוכות...

בעולם בעולם 
הישיבותהישיבות

ערשטהאנטיגע לעבעדיגע גריס פון 'קרית הישיבות' אין ניו ווינדסאר 'נחלת אברהם' 

ליכטיגע עראינערונגען און אומפאַרגעסליכע זכרונות ימי קדם 

פון שבתות ומועדי קודש במעגל השנה
אין דעם הייליגן שאָטן פון 

כ"ק הגאון הצדיק
אבד"ק שאַרמאַש זצוק"ל 

צו דער יומא דהילולא רבא, ד' חול המועד סוכות כ' תשרי 

בצילו חמדתי וישבתי

מי יתנני ירחי קדם. אָריגינעלע שילדערונג פון: א יונגער מתפלל

 : ט ק ע י אָ ר פּ ב  ו ט ם  ו י ע  ל ע י צ ע פּ ס

הפקר
זיבעציג יאָר זינט דעם 

רבי'נס הייליגע מלחמה קעגן 
דעם האַרבן איסור פון 

אתרוגי 
שמיטה  
בשנת השביעית תשי"ב לפ"ק 

רבינ'ס 
נסיעה

זיבעציג 
יאר פון 
דעם

קיין ארץ ישראל 
בשנת תשי״ב

נָה
 שָׁ

עִים
בְ כִמְלֹאות שִׁ וְהָיָה 

ג' - חלק   -  

געקליבענע 
שילדערונגען, 

אריגינעלע זכרונות, 
פון חסידים ואנשי 
מעשה וואס האבן 

געהאט די זכי' 
מיטצולעבן די 

געהויבענע
באזוך.

אינהאלט
628

34

12

22

92



3

Fr
id

ay
 O

ct
ob

er
 7

, '
22

ות
וכ

ד ס
בו

לכ
נג 

לו
טיי

אפ
ען 

קל
טי

אר
לע 

יע
עצ

ספ

ס'איז שוין סייווי דערנאך... מ'קען נישט אן דעם... מ'מוז דאס האבן... 
מ'דארף נאר אויסלערנען דאס צו נוצן ריכטיג... די אלע טענות האט 
מען אויך דעמאלטס געהערט פון 'אונזערע' היימישע אידן...

א פארלוירענע מערכה ?!
א בליק אויף צוריק – די 
'טעלעוויזיע' מערכה, וואס האט 
אויפגעשטורעמט די וועלט.

אין א שמועס מיט עטליכע חשוב'ע אידן פון עלטערן דור, ווי אויך נישטערנדיג צווישן אלטע 
דאקומענטן, באקומען מיר א נענטערן אריינבליק, וואס האט זיך אלס אפגעשפילט אין יענע 

פינסטערע טעג, און וויאזוי מ'האט דאס גענצליך אויסגעריסן ממחנינו.

לרגל די יומא דהילולא קדישא, אסרו חג סוכות 
הבעל"ט, הערן מיר אן ערב יום טוב שמועס מיט 
הרה"ח רבי משה לייב רוטנער שליט"א

פון וויליאַמסבורג
 וועלכער פאַרציילט זיינע ערשטהאַנטיגע וואונדערליכע זכרונות וואָס ער האָט צוגעזען

במחיצתו פון הרה"ק מריבניץ זי"ע
נאָך אין די שווערע יאָרן הינטער דעם אייזערנעם פאָרהאַנג 

איך האָב
געזען אַ

מלאך
אלקים!

ביי מרן רביה"ק זי"ע 

ימי ביקור"י ענוים

רבני'שע 
באזוכן

אין די

"חול המועד" טעג

ווענט פארציילן...תפיסה

#6די

רירנדע 
ערשטהאַנטיגע 

שילדערונגען דורך 
הרה"צ רבי אברהם 

יהושע פריינד 
שליט"א מנאַסויד 
פון זיינע באַזוכן 

ביי האי איש חסיד 
הנכבד, ידיד כל 

בית ישראל, הרה"ח 
רבי נחמי' צבי בן 
דינא וועבערמאַן 

שליט"א

שמעון הורוויץ

ר' שלום לאנגסאם 
דערציילט איבער 
זיין פירמע "מעקס-

ספעיס-דיזיין" 
וועלכע איז פון די 
פירענדע בילדונג 
דעזיין פירמעס, 
און נוצט אויס יעדן 
אינטש ספעיס 
צו דאס בעסטע. 
אבער אין די זעלבע 
צייט מאכט דער 
אייגענטומער זיכער 
נישט ווערן צומישט 
פון ענדלאזע 
וואטסעפפ 
מעסעדזשעס, און 
לאזן די מאקסימום 
ספעיס אין קאפ...

אין אייער פראיעקט, 
און אויך אין מח...

א שמחת יו"ט ושנת גאולה וישועה וואונטשט:

50

66

82

74 56
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הרב אברהם
לויפער שליט"א

אבד"ק דאראג 
מייסד ומנהל

n 
ברוקלין:

וויליאמסבורג
בארא פארק

פלעטבוש - קענזיגטאן
קרוינהייטס

סיגעיט - בעי רידזש
בענסענהוירסט - מארין פארק
דזשארזש טאון - מיל בעיסען

סטעטען איילענד - איסט סייד
קווינס:

פלאשינג - קיו גארדענס
ריגא פארק

פייוו טאונס:
פאר ראקעוועי - לארענס
וואדמיר - סידערהוירסט

אפסטעיט:
קרית יואל

מאנסי - סקווירא
סאוט פאלסבורג
נייטרא - קאשוי
ניו דזשערזי:

לעיקוואד - דזשעקסאן
דזשערזי סיטי - יוניאן סיטי 

פאסעיק - קליפטאן
עליזאבעט - דיעל

בערגענפיעלד - וויינלאנד
פענסילוועניא:

פילאדעלפיא - פיטסבורג
קאנעטיקוט: ניו העיווען

קליוולאנד - באלטימאר
לאס אנדזשעלעס - דיטרויט

פלארידא - קאנאדא:
מאנטריאל - טאהש - טאראנטא

n
יכולין לשלוח טשעק על שם
CONG. OHEL TORAH

25 Ross St.
Brooklyn NY 11249

(TX. I.D. 11-305-0300)
*

יכולים לקרוא 24 שעה
718-782-5349 #1

וליתן נדבתו ע"י  קרעדיט קארד
*

יכולים ליתן ישר מבאנק 
ACH. אקאונט שלו ע"י

נא לקרוא                                       
718-782-5349 #2

*
 Chase Quickpay ע"י

kerenalmones@gmail.com
718-809-5495

יכולין לסדר תשלומין על *
האקאונט שלו בחנות של בשר 
       O.J.C. או של דגים, וכן ע"י
        Fidelity Charitable או

The Donors Fund וכדומה
*

לסדר מעמדות קבועים
מדי שבוע בשבוע

או חודש בחדשו - לקרוא
                                    718-782-5349 #2

או לשלוח אימעיל 
kerenalmones@gmail.com

בקרית יואל יכולים למסור   
המעות להרב ר' יואל )בר"ב( 

לויפער שליט"א

בשר ודגים - מדי יום ביומו - ומדי שבת בשבתו - ומועד במועדו
25 Ross St.   Brooklyn NY 11249    718-782-5349    Fax 646-993-6741

  בעזהי"ת

קרן אלמנות ויתומים דארה"ב וקאנאדא

ס"ה לשנהחודש ניסןחודש תשריפרנס אלמנה ויתומים לכל השנה
$2,500.00$3,600.00$18,000.00משפחה ברוכי ילדים - $300.00 לשבוע

$1,800.00$2,500.00$12,000.00משפחה גדולה - $200.00 לשבוע
$1,200.00$1,800.00$10,000.00משפחה רגילה - $150.00 לשבוע
$900.00$1,200.00$7,800.00משפחה בינוני - $120.00 לשבוע

$720.00$1,000.00$6,300.00משפחה - $100.00 לשבוע
$600.00$900.00$5,200.00משפחה קטנה - $75.00 לשבוע

ס"ה לשנהחודש ניסןחודש תשרימעמדות לכל השנה
$500.00$720.00$3,600.00מעמדות לשבוע - $26 בשר $26 דגים
$360.00$500.00$2,600.00מעמדות לשבוע - $18 בשר $18 דגים

$180.00$360.00$1,300.00מעמדות לשבוע - $18 בשר ודגים
$150.00$250.00$780.00מעמדות לחודש - $18 בשר $18 דגים

$120.00$180.00$500.00מעמדות לחודש - $18 בשר ודגים

פרנס לכל האלמנות
לשבת קודש ולכל השבוע

$180,000.00
פרנס השבת קודש

$72,000.00
פרנס היום
$26,000.00

חשבון השנה
אלול תשרי תשפ"ב $1,826,492.00
חשון - חצי טבת תשפ"ב $1,379,714.00
חצי טבת - אדר א' תשפ"ב $1,472,695.00
אדר ב' ניסן תשפ"ב $4,830,458.00

)עם הקמחא דפסחא(

אייר סיון תשפ"ב $1,781,181.00
תמוז אב תשפ"ב $1,374,694.00

ס"ה $12,665,234.00

1,836
משפחות אלמנות

3,410
יתומים )ילדים בבית(

חשבון הקרן
נתייסד אייר תשע"ו עד אלול תשפ"ב

$36,170,934.00

סניף קרית יואל - עם הקמחא דפסחא
95 משפחות אלמנות          172 יתומים )ילדים בבית(

                   תש"פ                                  תשפ"א                                   תשפ"ב
$1,336,889.00          $1,015,733.00          $843,303.00

הארציגע דאנק בריוו
פון אלמנות שתחי'

ניין און פערציגסטער פארזעצונג

)Y01.036( 0247 מכתב
עס איז אומעגליך צו באשרייבן.....

געטאן  אונז  האט  איר  וואס  טוב  יום  שמחת  די 
דערהייבן.....

א הערליכע אתרוג און לולב איז אנגעקומען.....
אן קיין דאגות, דאס מוזן מיר צושטימען.....

השי”ת זאל אייך מיט כל טוב באצאלן.....
נישט  עס  קען  מען  טוט,  איר  וואס  אלעס  פאר 

אויסמאלן!!!
מרת.....

/

)Y10.019( 0248 מכתב
לכבוד הרב לויפער שליט"א

זענען  מיר  וואס  זמן  שווערע  א  געווען  איז  עס 
געלעגענהייט  די  געהאט  נישט  האב  איך  און  אדורך 
האבן  מיר  וואס  הילף  די  פאר  באדאנקען  ריכטיג  צו 
מתפלל  בין  איך  וויבאלד  וכו'!  פסח  פאר  באקומען 
ישועה  א  סיי  דארפן  וואס  משפחה  נאנטער  א  פאר 
פאר זרע של קיימא – און בריאות הגוף בין איך אויך 
מיט  מודיע,  זענט  איר  וואס  נעמען  די  פאר  מתפלל 
שטארק געפיל, זאל עס שוין זיין יקומם בית מקדשנו, 

וירושלים. לציון  והביאנו  ורוממנו  בכפלים  ונחמנו 
מרת .....

/

)E02.062( 0249 מכתב
אברהם  הרב  צדקה  ובעל  החשוב  העסקן  לכבוד 

לויפער
מיר האבן לעצטענס ברוך השם געהאט די זכי’ צו 
מיט  תשפ”ב  כיפור  יום  און  השנה  ראש  א  פראווען 
מנוחת הנפש און שמחת החיים. און א דאנק דעם קרן 
ברייטקייט  א  מיט  אונז  מען  האט  ויתומים,  אלמנות 
אויסדערוועלטע  מערסטענס  די  צוגעשטעלט 
אויסוואל פון פלייש און פיש צו באשיינען אונזער יום 

טיש. טוב 
דעם  דורך  געשטיצטע   1500 די  פון  איינע  אלס 
קרן’ס עבודת הקודש, זענען מיר שולדיג א געוואלדיגן 

וכל משפחתו  ..... הכרת הטוב פאר: 
פאר זייער אממערסטענס דורכגעטראכטע צדקה 
און זייערע העפליכע מעשי חסד. זיי זענען געווארן א 
שותף מיטן רבונו של עולם אליין צו זיין א משביע לכל 
חי רצון. זאל די מלכות’דיגע משפחה זיין געבענטשט 
און  מצוות  זייערע  אלע  פאר  ברכות  גוטע  אלע  מיט 

מעשים טובים.
אפאר  געזאגט  מיר  האבן  דאנקבארקייט,  אלס 
ברכה  מזל,  געזונט,  זייער  פאר  תהלים  קאפיטלעך 
טוען.  זיי  וואס  אלעמען  אין  הדעת  הרחבת  און 
בעיקר, קאפיטל קי”ב, פאר הצלחה אין אלע זייערע 
וואסערע  שילדערט  קאפיטל  דער  אונטערנעמונגען. 
הייליגע  וואסערע  און  איז  דאס  משפחה  חשובע 

ציבור. פארן  צו  שטעלן  זיי  עבודה 
צו  יום טוב סוכות קומט שוין  וואס דער  דערמיט 
גיין, איז דעם קרן’ס אממערסטענס דורכגעטראכטע 
וועט  וועלכע  מתנה די מהודר’דיגע לולב און אתרוג, 
אונז נאכאמאל פארשענערן דעם שמחת יום טוב, און 

די מצוה פון די ארבע מינים.
אנגייענדיגע  די  פארזיכערט  עולם  של  רבונו  דער 
די  דורך  ויתומים  אלמנות  קרן  פונעם  הצלחה 
רבי  הרב  פון  איבערגעגעבנקייט  לעבנסלענגליכע 
משפחה.  הויכגעשעצטע  זיין  און  לויפער  אברהם 
ווייטערדיגע בריאות  ווערן געבענטשט מיט  זיי  זאלן 

נחת. אידיש  אייביגער  און  שמחות  השלימות, 
מרת .....

/

)E15.007( 0250 מכתב
כבוד הרב לויפער,

אנצואוואונטשן  געלעגנהייט  די  נעמען  וויל  איך 
פאר אייך און אייער גאנצע משפחה א גוט געבענטשט 
יאר, זאל דער אייבירשטער אייך שענקען א יאר פון 
געזונט, פרנסה, נחת, זרע של קיימא, ביי אלע אייערע 

קינדער.
מיך  פארן  באדאנקען  פערזענליך  אייך  וויל  איך 
איינשרייבן צו באקומען טשיקן, פלייש און פיש ביי 

..... אין ..... זייענדיג אן אלמנה שוין מער ווי 22 יאר, 
איז עס מיר א געוואלדיגע הילף, כאטש איך בין נישט 
נחת  גיט עס מיר א  נעמען, אבער דאך  צו  באקוועם 

רוח.
זייטס געבענטשט, בעסטע ברכות,

מרת .....
גמר חתימה טובה

/

)E12.003( 0251 מכתב
לכבוד הרב לויפער,

גאר א גרויסן יישר כח אייך פארן מיך איינשרייבן 
צייט  א שווערע  אין  פראגראם, שטייענדיג  דעם  אין 
אין לעבן, ווען איך האלט זיך נאך אינמיטן ערהוילן פון 

קראנקהייט. לעבנס-געפאר 
אזויפיל  ווערן  שבתים  און  טובים  ימים  אונזערע 
מער רייך דורך די טשיקן און פיש וואס איר שטעלט 

צו.
דער לולב און אתרוג איז פשוט געווען אזוי הערליך 
שיין, און מיין זון וואס האט מיר געהאלפן פינאנציעל, 
וואלט נישט געהאט אזא שיינעם סעט מיט וואס צו 
פראווען דעם הייליגן יום טוב סוכות, ווען נישט דורך 

אייך.
מיט שעצונג, מרת .....

/

)Y02.032( 0252 מכתב
לויפער  אברהם  מוה”ר  רודצו”ח  הרב  לכבוד 

שליט”א
די  ארויסצוברענגען  שייך  ווערטער  מיט  דען  איז 
שטראלן פון שמחה וואס מ’לייגט ארויף אויפן אלמנה 
מיט די כבוד שבת ויו”ט געברויכן וואס איר שטייט צו 
הילף אין נויט, באצאלן פארדעם וועט דער וואס קען 
דאס שאצן, די בוכ”ע בכפל כפלים בכל ענינים בגו”ר 

בעוה”ז ובעוה”ב ובקרוב בבנין ביהמ”ק בב”א.
אלמנת ..... 

/
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שפ"ג
ת

ת  
ערב סוכו

6

ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

א.
משם שואבין רוח 

הקודש: די גרויסקייט פון 
'שמחת בית השואבה' – 

אפילו היינטיגע צייטן

מיר האבן נישט קיין 
השגה וואס דארט 

האט זיך אפגעטון
בית  'שמחת  פון  זמן  אינעם  שטייט  מען 
דער  צו  זכר  אלס  מאכט  מען  וואס  השואבה', 
בזמן  געווען  איז  וועלכע  השואבה  בית  שמחת 
שבית המקדש היה קיים. מיר האבן נישט קיין 
פון  ענין  דעם  פון  גרויסקייט  דער  אין  השגה 
חז"ל  אין  זעט  מען  ווי  השואבה;  בית  שמחת 
)ירושלמי סוכה ה, ה( ווי מען דרש'נט: "ושאבתם 
 – הקודש"  רוח  שואבים  – שמשם  בששון  מים 
רוח  געשעפט  אידן  האבן  מעמד  דעם  פון  אז 
הקודש. און דער תולדות )משפטים יג( ברענגט 
יונה  נביא  דער  אז  א(  ה,  )סוכה  ירושלמי  פון 
בן אמיתי האט זוכה געווען צו באקומען זיין 
עס  השואבה!  בית  שמחת  דורך  הנבואה  כח 
איז ממש למעלה מהשגתינו צו באגרייפן דעם 
גרויסן כח הקדושה וואס עס קומט אראפ דורך 

שמחת בית השואבה.

יעדער קען האבן 
א שייכות דערצו 

לויט זיין מדרגה
אין דער ברייתא פון רבי פנחס בן יאיר )ע"ז 
אסאך  גאר  פארהאן  איז  עס  אז  מען,  זעט  כ:( 

מדרגות וואס א מענטש דארף דורכגיין כדי צו 
ווערט דארט  ווי עס  רוח הקודש;  צו  אנקומען 
אויסגערעכנט: "זהירות, זריזות, נקיות, פרישות, 
זאכן  אלע  די  דורך  וואס  חסידות",  און  טהרה 
קומט מען אן צו 'רוח הקודש'. עס קען זיין, אז 
שמחת  ביי  אנגעשעפט  האט  מען  וואס  דאס 
בית השואבה 'רוח הקודש' – ליגט דערין אויך 
זאל  מען  אז  ברענגען  וועלכע  מדות  אלע  די 
מיר  כאטש  ממילא,  הקודש!  רוח  צו  אנקומען 
זענען טאקע נישט אין דער מדריגה צו שעפן 
'רוח הקודש' – קענען מיר אבער אנשעפן יעצט 
'זריזות',  'זהירות',  ווי  פון די אנדערע מעלות, 
'נקיות', 'פרישות', 'טהרה' און 'חסידות' – יעדער 
איינער לויט זיין דרגא וואו ער האלט און אויף 
וואספארא ענין ער דארף חיזוק – באקומט ער 
די געוואלדיגע כוחות הקדושה פון שמחת בית 

השואבה.  

לשמחה מה זו עושה 
– פארוואס דוקא 

ביי ניסוך המים?!
לכאורה דארף מען פארשטיין: וואס האט די 
געוואלדיגע שמחה פון יום טוב סוכות צוטון מיט 
דער מצוה פון 'ניסוך המים'?! אויבנאויף איז דאך 
דאס א מצוה פאר זיך; ווי עס שטייט אין פסוק 
 – ה' אלקיכם"  לפני  "ושמחתם  מ(:  כג,  )ויקרא 
וואס  אויבערשטן,  פארן  פרייען  זיך  זאל  מען 
דאס איז א מצוה ביי יעדן יום טוב, און בפרט יום 
טוב סוכות; ווי דער בני יששכר )חודש תשרי י, 
כב( רעדט ארום, אז ביי סוכות זאגט די תורה 
איבער דעם חיוב פון שמחה מערערע מאל און 
ביים דאווענען רופט מען עס 'זמן שמחתנו'. נו, 
דארף מען פארשטיין, פארוואס איז די שמחה 
געווען געבונדן און האט זיך געדרייט מיט דער 
מצוה פון 'שאיבת מים'; ווי עס שטייט אין פסוק 
)ישעיה יב, ג(: "ושאבתם מים בששון", און ווי 

מען זעט אין דברי חכמינו ז"ל אז אלס האט זיך 
געדרייט אויף 'שאיבת המים'.

ב.
מצאתי חן בעיני המלך: 
סוכות ווייזט, אז דער 
אויבערשטער זעט אז 

אונזער הארץ איז ריין פאר 
אים

די ענני הכבוד האבן 
מבחין געווען צווישן 

אידן און גוים
פון  טו( ברענגט  י,  )תשרי  יששכר  בני  דער 
אויבערשטער  דער  וואס  כאטש  אז  חיד"א, 
האט געגעבן פאר אידן אין מדבר דריי מתנות, 
פונדעסטוועגן  'באר',  און  'מן'  הכבוד',  'ענני 
דאך מאכט מען נישט קיין שום זכר אויפן מן 
און באר, נאר בלויז אויף די ענני הכבוד. איז 
דער חיד"א מסביר דעם טעם, ווייל די אנדערע 
מתנות האבן די ערב רב אויך באקומען, אבער 
די ענני הכבוד זענען געווען מיוחד בלויז פאר 
כלל ישראל און די ערב רב זענען נישט געווארן 
ארומגענומען מיט ענני הכבוד! דערפאר מאכט 
מען א זכר בלויז פאר דער טובה פון 'ענני כבוד'. 

בלויז אידן זענען ראוי 
צו זיין ארומגענומען 

מיט 'מלבושי כבוד'
די סיבה פארוואס די ערב רב זענען טאקע 
נישט געווארן ארומגענומען מיט די ענני הכבוד 

– זאגט דער בני יששכר: חכמינו ז"ל זאגן )ב"ב 
ט.(: "בודקין לכסות ואין בודקין למזונות" – ווען 
א מענטש קומט און בעט מזונות, ער האט נישט 
וואס צו עסן, דארף מען אים נישט נאכקוקן צי 
ער זאגט אמת אדער אפשר איז ער א ליגנער, 
אז ער האט  זאגט ער  'לכסות', טאמער  אבער 
שוין וואס צו עסן, נאר ער בעט מען זאל אים 
געבן מלבושים אנצוטון, דעמאלט מעג מען שוין 
וואס  נישט  טאקע  ער  האט  צי  זיין,  מברר  יא 
פארשטייט  דעם  לויט  נישט.  אדער  אנצוטון 
מען זייער גוט פארוואס די ערב רב האבן אויך 
טרינקען,  און  עסן  צו  'באר'  און  'מן'  באקומען 
ווייל די 'מן' און 'באר' איז א בחינה פון 'מזונות' 
וואס ביי דעם איז דער כלל 'אין בודקין', דער 
נישט  און  געקוקט  נישט  האט  אויבערשטער 
בודק געווען צי ער איז 'תוכו כברו' – ווי ווייט 
דער מענטש איז דערביי, דעריבער האבן אפילו 
די ערב רב – וועלכע זענען נישט געווען קיין 
גרויסע צדיקים – אויך באקומען 'מן' און 'באר'. 
אבער די 'ענני הכבוד' איז פונקט ווי א מלבוש; 
אנגערופן  ווערן  מלבושים  די  אז  זעט  מען  ווי 
 – 'מאני מכבדותא'  צא:(:  )ב"ק  גמרא  אין דער 
מענטש,  דעם  מכבד  זענען  וועלכע  קליידער 
און די 'ענני הכבוד' ווערן אויך אנגערופן מיטן 
זענען  ענינים  ביידע  די  ווייל  'כבוד',  נאמען 
דעם  ארום  נעמט  וועלכע  זאכן  חיצוניות'דיגע 
איז  און  אים  באשיצט  עס  פונדרויסן,  מענטש 
דעם  ביי  שוין  מען  האט  דערפאר  מכבד.  אים 
יא בודק געווען צי מען איז ראוי צו באקומען 
דעם מלבוש, און די ערב רב זענען אודאי נישט 
לבוש  טייערע  אזא  באקומען  צו  ראוי  געווען 
איז  ישראל  כלל  אבער  הכבוד',  'ענני  די  ווי 
דורכגעגאנגען די 'בדיקה' פון 'בודקין לכסות' 

און דער אויבערשטער האט געזען אז עס איז 

'כולך יפה רעיתי ומום אין בך' – יעדער איד איז 

שיין און גאנץ אן קיין פעלער, דערפאר האבן 

זיי זוכה געווען צו די 'ענני הכבוד'.

שמחו בה'
דברי תורה בשמחת החיי"ם שהשמיע

כבוד הגה"צ מורינו שליט"א
ליל ה' דסוכות, שמחת בית השואבה תשע"ה לפ"ק
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די שמחה פון סוכות: 
דער אויבערשטער 

האלט פון אונז
פירט דער בני יששכר אויס א מורא'דיגע זאך: 
זענען  קינדער  אידישע  וואס  נאך  יאר  יעדעס 
דורכגעגאנגען דעם ראש השנה און יום הכיפורים, 
גיבט דער אויבערשטער די מצוה פון סוכות, וואס 
דאס איז די זעלבע בחינה פון די 'ענני הכבוד', 
וואס דאס איז אן ענין פון 'כסות' וואס ביי דעם איז 
מען בודק צי מען איז ראוי. ממילא, אויב אידישע 
קינדער האבן א מצוה פון סוכות, איז א סימן אז זיי 
זענען דורכגעגאנגען בשלום די בדיקה פון ראש 
השנה און יום הכיפורים – וואס דעמאלט איז מען 
דן יעדן מענטש, און זיי זענען געפונען געווארן 
ווי ער זאגט שטארקע לשונות:  ריין און הייליג; 
"נמצאים מלאים מצוות ונקיים מכל חטא" – זיי 
זענען פול מיט מצוות און ריין פון עבירות, און 
דעריבער האבן זיי באקומען די בחינה פון 'כסות', 
די מצוה פון סוכה – וואס דאס איז ווי די 'ענני 
הכבוד'. און דאס איז די שמחה פון סוכות, וועלכע 
ווערט אנגערופן 'זמן שמחתנו'. ווייל וואו איז נאך 
פארהאן אזא געוואלדיגע שמחה ווי דאס וואס 
פאר  ארויס  ווייזט  אליינס  אויבערשטער  דער 
אין  אונטערזוכט  אייך  האב  "איך  ישראל:  כלל 
די ימי הדין און ענק זענען ריין! פאר די גאנצע 
ווייל  וועלט גיב איך נישט די מתנה פון סוכה, 
מען האט זיי בודק געווען און זיי זענען נישט 
ראוי דערצו, אבער ענק אידישע קינדער זענען 
ליכטיג און גוט! פאר ענק גיב איך יא די מצוה 

פון סוכה!". 

וואס קען מען דען האלטן 
פון אונז, מיר ווייסן 
דאך אונזער מצב?!

אבער לכאורה דארף מען פארשטיין: די מצוה 
פון שמחה אין סוכות איז דאך געזאגט געווארן 
פאר גאנץ כלל ישראל, נו, ווי קענען מיר זאגן 
אז אונזער 'זמן שמחתינו' קומט פון דעם וואס 
דער אויבערשטער האט אונז בודק געווען און 
געזען אז מיר זענען ריין, מיר זענען דען אין דער 

דרגא?! מיר קענען דאך אונזער מצב?!

ארום  רעדט  אחרי(  )פרשת  לב  ייטב  דער 
אויף די פסוקים פון 'לדוד ה' אורי', ברענגט ער 
א(:  כא,  )ויק"ר  מדרש  אין  תנאים  צוויי  אראפ 
אויבערשטער  דער   – בים'  'אורי  זאגט  איינער 
איז געווען מיין 'אור' ביים ים סוף, ווען עס איז 
געווען א גרויסער קטרוג אויף אידישע קינדער, 
וואס אויף דעם זאגט דער פסוק: "אם תחנה עלי 
מחנה", "אם תקום עלי מלחמה" – עס איז געווען 
אויבערשטער  דער  און  קטרוג,  גרויסער  א 
יד,  )שמות  שטייט  עס  ווי  באלאכטן;  זיי  האט 
כ(: "ויאר את הלילה", אזוי אויך שטייט דארט 
"התייצבו  שטייט:  עס  ווי  'ישועה';  לשון  דער 
וראו את ישועת ה'". דער אנדערער תנא זאגט: 
"אורי בראש השנה וישעי ביום הכיפורים" – דער 
אויבערשטער איז מיין אור און מיין ישועה אין 
זיך קטרוגים  וואס דעמאלט טוט  הדין,  ימי  די 
כז,  )תהלים  זאגט  ווי דער פסוק  און מלחמות; 
עלי  תקום  "אם  מחנה",  עלי  תחנה  "אם  ג(: 

דין  אויפן  ארויף  אלעס  גייט  דאס   – מלחמה" 
וואס אידישע קינדער גייען דורך און די אלע 
מקטרגים וואס שטעלן זיך אויף אין ראש השנה 
אונז  העלפט  דעמאלט  און  הכיפורים,  יום  און 

דער אויבערשטער. 

וועלכער איד וויל 
דען באמת זינדיגן?

ביידע  די  אז  מסביר  לב  ייטב  דער  איז 
אין  שטייט  עס  ווייל  צוזאמען:  גייען  פשטים 
ז"ל  חכמינו  וואס  דעם  אויף  הקדושים,  ספרים 
שרצוננו  לפניך  וידוע  "גלוי  יז.(:  )ברכות  זאגן 
לעשות רצונך ומי מעכב שאור שבעיסה ושעבוד 
וויל  יעדער איד  מלכיות", זאגן די ספרים, אז 
באמת טון דעם רצון ה'! קיינער וויל נישט עכט 
נעבעך,  זינדיגן  אידן  וואס  דאס  און  זינדיגן! 
שעבוד  און  הדעת  טירוף  פון  בלויז  קומט 
מלכיות – וואס די אלע צרות און טרדות זענען 
גורם אז מען האט נישט דעם ישוב הדעת, און 
פונעם 'שאור שבעיסה' – וואס דאס זענען די 
אלע כוחות היצר; ווי מען זאגט אין דער תפלה 
יכולים  אנו  "ואין  אלימלך:  רבי  רבי'ן  פונעם 
עד  ולבנו  ומחנו  שכלנו  נחלש  כי  נגדו  לעמוד 
והתלאות  הצרות  מרוב  הסבל  כח  וכשל  מאוד 
וטרדת הזמן" – וויבאלד א איד האט נישט דעם 
שכל און מח אויפן פלאץ, צוליב דעם ווערט ער 
וויל ער עס  אינ'אמת'ן  אין חטא. אבער  נכשל 
נישט; ווי דער ישמח משה טייטשט: "כי רבות 
אנחותי ולבי דוי" – א איד זאגט: "אפילו בשעת 
איך פאל דורך חלילה, איז אבער 'רבות אנחותי', 
עס טוט מיר זייער וויי! איך בין נישט צופרידן 
מיט מיינע מכשולות! אפילו בשעת מעשה טוט 

מיר וויי דאס הארץ!" 

דער אויבערשטער 
זעט דאס אידיש הארץ 

וועלכע וויל זיין גוט
א  דאס  איז  בעצם  לב:  ייטב  דער  זאגט 
געוואלדיגער לימוד זכות אויף אידישע קינדער, 
ווי   – 'מרצון'  נישט  זיי טוען איז  וואס  אז אלץ 
איז  דאס  אז  הגם  לאונס'.  'קרוב  נאר   – גוי  א 
האט  למעשה  ווייל  תירוץ,  קיין  נישט  אודאי 
יעדער איד דעם כח זיך צו מתגבר זיין אויף אלע 
נסיונות; ווי די גמרא זאגט )ע"ז ג.(: "אין הקדוש 
ברוך הוא בא בטרוניא עם בריותיו", אויב דער 
איז  נסיונות,  דאזיגע  די  גיבט  אויבערשטער 
דעם  אויך  גיבט  אויבערשטער  דער  אז  זיכער 
אויף  זיין  מתגבר  קענען  זיך  זאל  מען  כח  אז 
– אבער פונדעסטוועגן דאך, איז דאס א  דעם 
פון  חטאים  די  אויף  זכות  לימוד  געוואלדיגער 
צו  עס  שטעלט  מען  ווען  אז  קינדער  אידישע 
צום גוי, זעט מען אז עס איז ממש בכלל נישט 
דומה צום חטא פונעם גוי! ווייל דער גוי טוט 
אלע חטאים מיטן גאנצן הארץ און רצון, מה 
שאין כן א חטא פון א איד איז נישט 'מרצונו', 
ער איז דורכגעפאלן און ער איז צובראכן פון 
דעם! אט דאס איז די תשובה אויף דער טענה 
עובדי עבודה  'הללו  ים  ביים  די מקטרגים  פון 
אל  זה  קרב  'לא  איז  עס  ניין!  אז  והללו',  זרה 

זה', ער האט נישט קיין שייכות מיטן גוי! דער 
פון  ענין  אן  איז  דאס  אז  נאר,  איז  פראבלעם 
'פנימיות המחשבה', וואס קיינער קען גארנישט 
דאס  ווייסן  מלאכים  די  אפילו  פונדרויסן,  זען 
נישט, ווייל די מעשים זעען אויס די זעלבע ווי 
דער גוי. און נאר דער 'בוחן לבבות' אליינס קען 
מבחין זיין און פארשטיין וואס עס טוט זיך אין א 
אידיש הארץ. דעריבער, ווען עס קומט צום 'מלך 
במשפט יעמיד ארץ', קען מען נישט אפשלאגן 
זיי  ווייל  זכות,  לימוד  דעם  מיט  מקטרגים  די 

קענען דאס נישט וויסן און מבחין זיין.

אבער ביים ים ווען עס איז געווען א קטרוג 
וואס די מלאכים האבן געזאגט 'הללו והללו', און 
העלפן  געוואלט  דא  האט  אויבערשטער  דער 
'ויאר  געווען  איז  דערפאר  קינדער,  אידישע 
ליכטיג  האט  אויבערשטער  דער  הלילה',  את 
קענען  אויך  זאלן  מלאכים  די  אז  געמאכט 
דעם  זען  און  הערצער  אידישע  אין  אריינקוקן 
פנימיות. געווענליך ווייסן נישט די מלאכים קיין 
אויבערשטער  דער  האט  דא  אבער  מחשבות, 
געמאכט אז זיי זאלן אויך קענען זען מחשבות, 
האבן זיי פלוצלינג דערזען אז עס איז 'לא קרב 
צושטעל  קיין  נישט  בכלל  איז  עס  זה',  אל  זה 
זיי  'הללו'. דעמאלט האבן  'הללו' צו דער  דער 
געזען דעם ריכטיגן לימוד זכות אויף די אידישע 
כובד  פונעם  געווען  נאר  איז  אלץ  אז  קינדער 
'וירעו  ווי דער של"ה הקדוש טייטשט:  הגלות; 
אותנו המצרים' - זיי האבן אונז געמאכט שלעכט! 
ווייל א איד בעצם אין זיין מהות איז ער בלויז 
גוט! ער איז פון זרע אברהם יצחק ויעקב, ער 
האט א הייליגער שורש און רצון! אט דאס האט 

מגין געווען אויף כלל ישראל ביים ים.

אונזער לימוד זכות ביים 
יום הדין – לבוחן לבבות

די זעלבע זאך איז יעדעס יאר ביים יום הדין. 
דער שטארקסטער לימוד זכות – וואס דורכדעם 
זענען אידישע קינדער זוכה אז זיי זאלן נתקבל 
זיי  ווערן בתשובה און דער אויבערשטער זאל 
זיין די עבירות – איז אלעס צוליב דעם  מוחל 
וואס דער אויבערשטער קוקט אריין אינעווייניג 
זייערע  זעט אז אלע  און ער  זייער הארץ,  אין 
חטאים איז געטון געווארן מיט א 'טירוף הדעת' 
און נישט מיט קיין 'רצון'! זייער אמת'ער רצון 
איז 'רצוננו לעשות רצונך'! דאס איז וואס מען 
זיך  פירט  מען  אויב   – כעבדים"  "אם  זאגט: 
נישט ווי עס דארף צו זיין, "עיננו לך תלויות" – 
ווארטן מיר אויף דיינע אויגן! ווייל אז דו וועסט 
אריינקוקן מיט דיינע אויגן אין מיין הארץ אריין, 
וועסטו זען אז איך טוה נישט קיין שום עבירה 

מיט א 'רצון גמור'! 

דער אויבערשטער 
אליינס איז דער 

בעסטער מליץ יושר
דער רבי זכרונו לברכה פלעגט אסאך מאל 
הושענא רבה זאגן: עס שטייט אין פסוק )דניאל 
יב, א(: "ובעת ההיא יעמוד מיכאל השר הגדול" – 
אז כאטש וואס מיכאל איז געווענליך דער מליץ 

דעמאלט  אבער  קינדער,  אידישע  פאר  יושר 
וועט ער אויך שטיל און נישט מלמד זכות זיין. 
האט דער רבי זכרונו לברכה געפרעגט: "ווי קען 
דאס זיין?". נאר עס שטייט אין מדרש אז ווען 
דער  וועט  זיין  זכות  מלמד  נישט  וועט  מיכאל 
אויבערשטער זאגן: "אויב אזוי בין איך אליינס 
מלמד זכות!". נו, ווער קען נאך אזוי גוט מלמד 
זכות זיין ווי דער אויבערשטער אליינס?! קיין 
שום מלאך קען נישט זען דעם 'רצון הפנימי' 
זעט  קיינער  זעט!  אויבערשטער  דער  וואס 
מיכאל  וועט  דעריבער,  זעט!  ער  וואס  נישט 
אליינס  באשעפער  דער  אז  כדי  ווערן,  שטיל 
זאל מליץ יושר זיין, ווייל קיינער זעט נישט אזוי 
שטארק דעם אמת'ן אינערליכן רצון פון א איד 
– וואו ווייט דער חטא איז נישט געווען פון זיין 
אייגענעם רצון נאר באונס פונעם יצר הרע – ווי 

דער אויבערשטער זעט עס.

אפילו אויב מיר האבן 
געזינדיגט – אבער 

מיר האבן נישט 
געוואלט זינדיגן

לויט דעם קען מען מסביר זיין, אז דאס וואס 
דער בני יששכר זאגט אז סוכות איז מרמז אויף 
'בודקין לכסות', אז דער אויבערשטער האט אונז 
אונטערזוכט און ער האט געזען אז מיר זענען 
האבן  מיר  אז  זאגן  צו  נישט  מיינט  דאס  ריין, 
נישט בכלל קיין חטאים במעשה, ווייל קען מען 
דען זאגן אויף יעדן איד אז ער האט קיינמאל 
נישט געזינדיגט?! נאר דער פשט איז, אז דער 
דער  הארץ!  אונזער  בודק  איז  אויבערשטער 
יעדן  אין  אריין  קוקט  אליינס  אויבערשטער 
איד און זעט אז פון אינעווייניג איז ער נישט 
ווי ער קוקט אויס פונדרויסן! אינעווייניג אין 
רצון  געוואלדיגער  א  פארהאן  איז  איד  יעדן 

צום אויבערשטן! 

אני ואתה – די נקודה 
פון סוכות: דער איד 

מיטן אויבערשטן
פון  נקודה  די  ארום  זיך  דרייט  סוכות  גאנץ 
וואס דאס איז  'אידן מיטן אויבערשטן אליינס'. 
אויך די כונה פון די 'ארבעה מינים'; ווי דער בני 
יששכר ברענגט אז אלע געוויקסן האבן א שר 
וועלכער הייסט זיי וואקסן; ווי חז"ל זאגן )ב"ר י, 
ו(: "אין לך כל עשב ועשב שאין לו מזל ברקיע 
שמכה אותו ואומר לו גדל", אבער די ד' מינים 
זיי  אויף  נאר  זיי,  העכער  שר  קיין  נישט  האבן 
הייסט  און  אליינס  אויבערשטער  דער  שטייט 
זיי וואקסן. אזוי אויך דער ענין פון דער 'סוכה', 
ווייזט,  סוכות  פון  ענין  דער  אז  מאריך  ער  איז 
אז אידישע קינדער זענען אונטערן שאטן פונעם 
אויבערשטן אליינס! אין דערפאר מוז עס זיין א 
'זמן שמחתנו', ווייל 'אין השכינה שורה אלא מתוך 
שמחה' )שבת ל:(, כדי אז אידן זאלן קענען זיין 
מיטן אויבערשטן אליינס, מוזן זיי זיין 'בשמחה'. 
קומט אויס אז אלע ענינים פון סוכות ווייזן אויף 
דעם ענין אז אידן זענען אליינס מיטן אויבערשטן 
און דער אויבערשטער אליינס איז זיי דן, וואס 



שפ"ג
ת

ת  
ערב סוכו

8

ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
דאס איז א געוואלדיגע טובה פאר א איד! ווייל 
דער אויבערשטער זעט דאך אויפן שטארקסטן 
רצון  דעם   – רצונך'  לעשות  'רצוננו  דעם  אופן 
ער  איז  דורכדעם  און  אויבערשטן.  צום  הפנימי 
'כסות'  אויך  זיי  גיבט  ער  און  זכות  לכף  דן  זיי 
– די מצוה פון סוכה, ווייל אז מען קוקט אריין 
אינעווייניג אין זייער הארץ און מען זעט זייער 

ריינקייט – קומט זיך זיי צו באקומען 'כסות'. 

דער אוצר ליגט ביי 
דיר באגראבן!

יום טוב סוכות איז מגלה  דער 
א מורא'דיגע זאך פאר יעדן איד, 
קוקט  ער  וויאזוי  איד  יעדער  אז 
צום  הארץ  א  האט   – אויס  נאר 
אויבערשטן! און אפילו אויב דער 
דערפון  נישט  ווייסט  אליינס  איד 
מאל  אסאך  זיך  מאכט  עס  ווי   –
אזוי  איז  הפנימי'  'רצון  דער  אז 
אליינס שפירט  אז ער  פארדעקט 
 – רצון  אזא  האט  ער  אז  נישט 
איז עס אבער א בחינה פון "מים 
)משלי  איש"  בלב  עצה  עמוקים 
טיף  באגראבן  איז  עס  ה(,  כ, 
גאר  האט  איד  א  הארץ!  זיין  אין 
באהאלטענע כוחות אין זיך אליינס 
ווייסט נישט דערפון! און  און ער 
חיזוק  געוואלדיגער  א  איז  דאס 
זאל  ווי ער   – יעדן מענטש  פאר 
און  וויסן  צו   – זען  אויס  נאר 
אין  דא  נאך  איז  עס  אז  גלייבן, 
אים אינעווייניג א רצון פנימי צו 
איז  דאס  און  ה'!  רצון  דעם  טון 
יום טוב סוכות,  פונעם  די שמחה 
ווייל יעדער איד איז פרייליך אז 
ער איז דורכגעגאנגען די בדיקה 
וואס דער אויבערשטער האט אים 
בודק געווען, און האט געטראפן 
נקודה  פנימיות'דיגע  א  אים  אין 

פון 'רצוננו לעשות רצונך'! 

ג.
מפענח נעלמים: 
ארויסברענגען 
מכח אל הפועל 

דאס פינטעלע איד 
– דורך שמחה

נתת שמחה בלבי: 
שמחה עפנט אויף 

דאס הארץ 
די עבודה פונעם איד איז )משלי 
 – ידלנה"  תבונות  "ואיש  ה(:  כ, 
ארויסצונעמען  ארבעטן  זאל  ער 
באהאלטענע  זיינע  זיין  מגלה  און 
עס  קומט  דעמאלט  און  כוחות, 

געוואויר  ווערט  ער  און  אינדרויסן  ארויס 

דערוועגן. און דאס איז דער ענין פון די שמחה 

און ריקודין פונעם יום טוב סוכות, ווייל דורכן 

שמחתנו,  זמן  אינעם  טאנצן  און  פרייליך  זיין 

רצון  אינערליכן  דעם  ארויס  מען  ברענגט 

א  וואס  דורכדעם  ווייל  אינדרויסן.  הפנימי 

און  זמן שמחתינו,  אינעם  פרייליך  איז  מענטש 

ער האט אינזין וואס דער בני יששכר זאגט, אז 

די שמחה איז דאס וואס א איד ווייסט אז וויאזוי 

די  זיך  אין  נאך  ער  האט  אויס,  נאר  קוקט  ער 

נקודה פנימית און ער איז זוכה צו 'כסות' וואס 
דאס איז די סוכה, דורכדעם האט ער די כוחות 

ארויסצונעמען די באהאלטענע כוחות. 

א איד קען זיך נישט פרייען 
מיט עפעס אנדערש 

אויסער מיטן אויבערשטן
הקדושים,  ספרים  אין  טיפער שטייט  אביסל 

די  מגלה  מען  איז  מצוה  של  שמחה  דורך  אז 
פנימיות'דיגע נקודת הקדושה וואס איז דא אין 
א איד, ווייל בשעת א מענטש פריידט זיך אין 
א יום טוב, שפירט ער ביי זיך: איך האב נישט 
בין  איך  וואס  מיט  שמחה  אמת'ע  שום  קיין 
אמת'דיג פרייליך – נאר מיט מיין אידישקייט! 
וגילו  בה'  'שמחו  דער  בלויז  פארהאן  איז  עס 
ישרים ברענגט דעם  ווי דער מסילת  צדיקים'; 
תמלא"  לא  הנפש  "וגם  ז(:  ו,  )קהלת  פסוק 
אמת'ע  קיין  נישט  קיינמאל  האט  איד  א  אז   –
צופרידנקייט און סיפוק הנפש, נאר 
ווען ער טוט דעם רצון ה', ער איז 
עוסק אין תורה און עבודת ה' און 
דער  ווי  אוועקגעשטעלט  איז  ער 
אויסער  ווייל  וויל.  אויבערשטער 
דעם, אפילו 'אם יבוא לו כל מעדני 
עולם' – אויב ער וועט האבן אלעס 
נישט  קיינמאל  ער  וועט  גוטס, 
פארוואס  צופרידן!  אמת'דיג  זיין 
טאקע?! ווייל עס איז דא אין אים א 
נקודה פנימית! עס איז דא אין אים 
א נפש דקדושה! וואס דער נפש 
צופרידן  נישט  קיינמאל  ווערט 

נאר ווען ער טוט רצון ה'! 

טאנצן ווארפט 
אוועק אלע שמוץ 
וועלכע האבן זיך 
אנגעלייגט אויפן 

פנימיות הלב
בפרט דורך 'טאנצן' וואס עס איז 
באקאנט פון צדיקים אז 'ריקודין' 
און  זופן   – 'רקידה'  לשון  פון  איז 
אויסקלויבן די מעל, מברר זיין דעם 
'אוכל מתוך פסולת'. דאס הייסט, 
ריקודין  און  שמחה  די  דורך  אז 
של מצוה זופט מען אויס די טיפע 
אינערליכע נקודה פון דער פסולת 
קומט  פונדרויסן.  זעט  מען  וואס 
אויס אז די שמחה און ריקודין פון 
פרייען  אידן  וואס  שמחתינו,  זמן 
 – בה'  און טאנצן מיטן שמחו  זיך 
דאס ברענגט ארויס ביים מענטש, 
אז אמת'ע שמחה איז נאר דא ווען 
אויבערשטן!  צום  נאנט  איז  מען 
מיין  איז  דאס  ווייל  פארוואס? 
פנימיות! דאס איז מיין אמת'דיגע 
מהות! מיין אמת'ער רצון איז בלויז 

'רצוננו לעשות רצונך'! 

די פנימיות 
ווערט קיינמאל 
נישט אויס, מען 

דארף עס נאר 
ארויסשעפן פון 

דער טיפעניש
איז  דערצו  זמן  עיקר  דער  און 

זמנים לחג הסוכות
בביהמ"ד הגדול - ברוב עם הדרת מלך

ימים הראשונים של חג
בראשות כבוד הגה"צ מורינו שליט"א

מנחה עריו"ט.................................... בשעה 7:00 
שחרית ב' ימים....................... בשעה 10:00  הודו 10:15
מנחה ב' ימים............................................. 7:00

דרשה קודם מנחה ב' ימים בשעה 6:20

מסיבת שבת אחים ליל ב' דיו"ט אושפיזא דיצחק
 בסוכה הגדולה בשעה 10:00

שמחת בית השואבה מוצאי יו"ט אושפיזא דיעקב
בסוכה הגדולה בשעה 9:30

ואח"כ ריקודין של שמחה בהיכל ביהמ"ד הגדול

עריכת השלחן הטהור ליל ד', אושפיזא דמשה
של כ"ק מרן רבינו שליט"א

בסוכה הגדולה בוויליאמסבורג בשעה 10:00
באסעס יסעו מביהמ"ד הגדול פארעסט זייט בשעה 8:30

חול המועד
שחרית....................................................... 9:30
מנחה ער"ש................................................. 6:45
9:30 .............................................. שחרית שב"ק
מנחה וס"ג................................................... 6:30

בברכת שמחת יו"ט
הנהלת הקהלה
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ייטב  דער  ווי  השואבה;  בית  ביי שמחת  דוקא 
ווי  לויט  ארום  רעדן  טוב  יום  קדושת  און  לב 
דער ישמח משה איז מסביר, אז באלד ביי ששת 
ימי בראשית האבן די מים התחתונים געוויינט 
– און זיי וויינען נאך כסדר עד היום הזה – 'אנן 
נאנט  זיין  ווילן  מיר  מלכא',  קמי  למהוי  בעינן 
געטרייסט,  זיי  האט  מען  און  אויבערשטן.  צום 
'ניסוך  פון  מצוה  די  זיי  מיט  טון  וועט  מען  אז 
המים', און דאס איז די שמחה פון שמחת בית 
השואבה, אז די מים התחתונים קומען צוריק צום 

אז  זיין,  קען  לדרכנו  אויבערשטן. 
דאס קומט אונז לערנען, פונקט ווי 
די 'מים התחתונים' וואס זיי זענען 
טויזנטער  געווארן  נתרחק  שוין 
פינף  איבער  שוין   – צוריק  יארן 
העולם',  'בריאת  זינט  יאר  טויזנט 
פונדעסטוועגן דאך האבן זיי נישט 
'אנן  פון  תשוקה  די  נאכגעלאזט 
בעינן למהוי קמי מלכא', און מכח 
איז  מען  אז  זוכה  זיי  זענען  דעם 
מיט זיי מקיים די מצוה פון ניסוך 
המים, די זעלבע זאך דארף זיך א 
אויפצוגעבן  נישט  איד אפלערנען 
אויף זיין רצון! ווייל א מענטש קען 
אמאל מיינען: "עה, עס איז שוין 
אזוי לאנג וואס מיין אינערליכער 
צי  ווייסט  ווער  שלאפט!  רצון 
עס איז נאך בכלל דא אין מיר א 
'רצון הפנימי'?! עס איז שוין אזוי 
לאנג וואס איך שפיר דאס נישט, 
אפשר איז עס שוין א פארפאלענע 
זאגט  דעם  אויף  חלילה?".  זאך 
די  ווי  פונקט  "ניין!  אים:  מען 
זענען  וועלכע  התחתונים'  'מים 
געווארן,  נתרחק  לאנג  אזוי  שוין 
נאכאלץ  איז  דאך  פונדעסטוועגן 
פנימית,  תשוקה  די  זיי  אין  דא 
עס  אז  וויסן,  זאלסטו  אויך  אזוי 
איד  א  ביי  זאך  אזא  נישטא  איז 
אז עס ווערט פארפאלן זיין רצון! 
נאר אייביג און אלעמאל איז דא 
'תשוקה'  אינערליכע  אן  אים  אין 
צום אויבערשטן! אפילו אויב עס 
איז באהאלטן און דו שפירסט עס 
דו  און  דא  זיכער  עס  איז  נישט, 
דו  זיין!  קענסט עס אפילו מגלה 
קענסט דאס ארויסברענגען! און 
'ושאבתם  פון  כח  דער  איז  דאס 
של  'שמחה  דורכן   – בששון'  מים 
מצוה' וועסטו קענען ארויסשעפען 
אט די זעלבע בחינה וואס עס איז 
דא ביי די 'מים עמוקים'! דו וועסט 
קענען מגלה זיין און ארויסנעמען 

דיין תשוקה צום אויבערשטן!". 

תקוה טובה 
לדורשיך: ערליכע 
אידן דארפן האבן 

אלעס גוטס מיט 
א ברייטקייט

'מאני  פון  זענען א בחינה  'ענני הכבוד'  די 

ספרים  אין  שטייט  עס  ווייל  מכבדותא'. 

הקדושים אז ערליכע אידן זענען זיך מסתפק 

און  אביסל,  מיט  צופרידן  זענען  זיי  במועט, 

אפילו ווען זיי זענען מתפלל, בעטן זיי בלויז 

אויף וויפיל עס פעלט זיי אויס אויף צום לעבן 

'כדי חיותו' און נישט מער, ווייל אן ערליכער 

איד האט נישט די ברייטע השגות צו בעטן מיט 

א הרחבה. אבער כדי עס זאל ארויסקומען א 

'כבוד שמים', עס זאל זיין 'תן כבוד ה' לעמך 

זיין די  – אז מען זאל מכבד  תהילה ליראיך' 

האבן  אידן  ערליכע  דארפן  אידן,  ערליכע 

פרנסה בהרחבה גדולה! זיי דארפן האבן אלע 

כדי  ברייטקייט!  א  מיט  הצטרכות'ן  זייערע 

אזוי אז יעדער זאל זען אז אן ערליכער איד 

האט פון אלעם גוטן! עס זאל זיין 'ולא יכלמו 

זכרונו  רבי  דער  ווי  בך';  החוסים  כל  לנצח 

לברכה האט אמאל געזאגט ביים פורים טיש: 

המן  בית  'הנה  זיין  געדארפט  האט  פארוואס 

נתתי לאסתר' – אז המן'ס הויז זאל אנקומען צום 

מרדכי און אסתר?! ווייל אפילו מען זאל ווען 
געבן 'כל הון דעלמא' פאר מרדכי הצדיק זיך 
צו בויען א הויז מיט א גרויסע הרחבה, וואלט 
ווייניגסטע  דאס  בצמצום,  געבויעט  זיך  ער 
פעלט  עס  וויפיל  ממש  נאר  שייך,  איז  וואס 
אים אויס אויף צום לעבן. אבער כדי עס זאל 
ארויסקומען א כבוד שמים האט אויסגעפעלט 
אז מרדכי זאל באקומען דעם 'בית המן' – וואס 
השגות,  זיינע  מיט  געבויעט  אודאי  האט  המן 
מיטן גרעסטן עולם הזה וואס עס איז נאר שייך, 
ארויסגעברענגט  האט  דאס  און 
דעם כבוד פון ערליכע אידן אויפן 
א  איז  דאס  פארנעם!  גרעסטן 

געוואלדיגער 'כבוד שמים'.

זיין  קען  ענין  זעלבער  דער 
דאס  וואס  כבוד',  'ענני  די  לגבי 
ברייטקייט.  די  ארויס  ברענגט 
וויפיל  בלויז  מיינט  מזונות  ווייל 
זיך  מען דארף אויף צו לעבן און 
איז  הכבוד'  'ענני  אבער  שפייזן, 
מכבדותא',  'מאני  פון  בחינה  א 
האבן  דארפן  אידן  ערליכע  אז 
אלע זייערע צרכים בדרך כבוד! 
נישט נאר מצומצם'דיג אויף צום 
לעבן, נאר עס זאל זיין בהרחבה 
בריוח גדול! און דאס איז א חיזוק 
אז  זעען  אידן  אלע  אז  האמונה 
צום  געטריי  זענען  וועלכע  די 
אויבערשטן – פעלט זיי גארנישט! 
כל  זיי  גיבט  אויבערשטער  דער 
דער  טאקע  איז  דעריבער  טוב! 
מיוחד'דיגער זמן דערויף יעצט אין 
אנגערופן  ווערט  וועלכע  סוכות, 
איז  דעמאלט  ווייל  האסיף,  חג 
'באספכם את תבואת הארץ', מען 
פעלד,  פון  תבואה  אלע  צוזאם 
דעמאלט ווערט נתעורר די בחינה 
פון 'ענני הכבוד' אז ערליכע אידן 
דארפן  זיי  וואס  אלץ  האבן  זאל 
גדולה,  ובהרחבה  ובריוח,  בכבוד 
השפעות  אלע  גיסן  זיך  זאל  עס 
קינדער  אידישע  וואס  טובות 

דארפן.

זאל דער אויבערשטער העלפן, 
נעמען  קינדער  אידישע  ווען  אז 
ליכטיגע  אזעלכע  אין  צוזאם  זיך 
זיין  צו  זיך משמח   – גרויסע טעג 
מיט שמחת בית השואבה, זאל מען 
טאקע זוכה זיין עס זאל שורה זיין 
שטארקע כוחות הקדושה און אלע 
קומט  עס  און  טובות.  השפעות 
מיטן  רבא  הושענא  דער  דאך 
זיין  זוכה  מען  זאל  עצרת,  שמיני 
צו א גמר חתימה טובה, און אלע 
קענען  בשלימות,  טובות  ברכות 
דינען דעם אויבערשטן מתוך נחת 
כל,  מרוב  גדולה  והרחבה  ושמחה 
און זוכה זיין בקרוב לישב בסוכת 
עורו של לויתן, בביאת גואל צדק 

במהרה בימינו אמן.

 זמנים לליל
הושענא רבה

בביהמ"ד הגדול

קריאת משנה תורה
מנין א' בחדרי בית שמעון טאלטשווא

מעריב בזמן בשעה 7:28 ואח"כ
מנין ב' בהיכל ביהמ"ד הגדול

בשעה 8:30
מנין ג' בהיכל ביהמ"ד הגדול

בשעה 10:15

ישמעו טעיפ דברות קודש
מאת מרן רביה"ק זי"ע

בשעה 12:00 בבית שמעון טאלטשווא

אמירת תהלים
מנין א' בחדר בית מנחם

בשעה 10:45
מנין ב' בהיכל עזרת נשים

בשעה 11:45
מנין ג' בהיכל ביהמ"ד הגדול

בשעה 12:45 )חצות(

בברכת א גוט קוויטל!
הנהלת הקהלה
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

בניני עראי אין קרית יואלאריינבליק אין די פילע
'תשבו כעין תדורו' מיט גרעסטן הידור אויף לאנגע יארן 

כל
האזרח

בישראל
ישבו

בסוכות...

ספעצילע פראיעקט:
פארנדיג איבער די בערגלעך און געסלעך איבער די שטראזן פון שטאט 
צו דערשנאפן עפעס אינטערסאנט בשייכות מיט יו"ט סוכות, צו דערשנאפן 
ליינער  טויזנטער  די  פאר  ברענגן  צו  אייגענארטיגע פראיעקט  א  עפעס 

לכבוד יו"ט.

פעסטונגען  חינוך  מעכטיגע  צענדליגער  באגעגענען מיר די  צוערשט 
'בניני  עוו,  פארעסט  אויף  גאלדבערגער  שכונת  אין  גאלדבערגער'  'בניני 
די  און  דרייוו,  זופניק  ישראל  אויף  פיגא  אלטא  שכונת  אין  גאלדבערגער' 
פרעכטיגע 'בניני בית אלטא פיגא' און די נייע 'בנין קויפמאן' אויף עיקערס 
ראוד און 'בנין ווידער-פאלאטשעק' אויף רימינוב וואס שיינט ארויס מיט 
תשב"ר'  טויזנט  'צוואנציג  די  נתחנך  ווערן  עס  וואו  פראכט  און  שטאלץ 

בליעה"ר בכל כנפות העיר.

און בתי מדרשים שיינט  צו קהל'ישע סערוויסעס  ווען עס קומט  אויך 
אראפ אין שטאט מאסיווע בנינים אדירים לשם ולתורתו. אויסגעשפרייט 

איבער אלע שכונות און גלילות'ער לענגאויס קרית יואל רבתי.

אבער מיט אביסל מער אויפמערקזאמקייט און התבוננות פאלט אונזער 
'פליגלען' וואס איז צוגעוואקסן צו מערערע  בליק אויף די דערנעבנדיגע 
לערנט  מען  וואו  געביידעס'  'מאדיולער  קאראוואנען  פילע  די  בנינים, 
באקוועם און איינגערישט מיט א פולקאמע הידור פון 'תשבו כעין תדורו'. 

אצינד אינעם געהויבענעם יו"ט זמן שמחתינו ווען יעדער לאזט איבער די 
באקוועמע הייזער און מען זעצט זיך אריין פאר 7 טאג אין דירות עראי וואס 
יעדער בויעט זיך אין די הויף אדער באלקאן. איז נישט מער ווי פאסיג א 
בליק צו טון אויף די פילע געביידעלעך און עראי'דיגע לאקאלן וואס שטייט 
שטאטישע  די  און  קהלות  שטאטישע  די  בקרב  יאר  גאנץ  א  דינסט  צום 

מוסדות פאר אונז און פאר אונזערע קינדער.
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העושה סוכתו בראש העגלה..

וואס מען האלט בלויז מיט א דרויסענדיגע  ווי יעדע זאך  אזוי 
בליק קען דאס אהערברענגן א נעץ פון קאראוואנען אויסזען אלס 
דעליקאטע  אויסנאם  דאס  איז  פאקטיש  אבער  גרינג,  און  לייכט 
ארבעט. מיר וועלן פרובירן אין קורצן דאס אראפגעבן כדי ווען מען 
ליינט ווייטער איבער גאנץ יעריגע 'אריינגעבויעטע' סוכות דא אין 

שטאט זאל מען עטוואס באגרייפן וואס עס ליגט דערונטער.

 צוערשט דארף מען שאפן די ריכטיגע קשרים און דערגיין וואו 
עס שטייט ליידיג אזא געביידע אפצוקויפן. געווענליך קויפט מען 
אפ אזא קאמפלעקס 'צווייטע האנט' וואס עס שטייט שוין ערגעץ 
פארטיג אויפגעבויעט און מען קויפט עס אפ פאר ביליגער ווי מען 
זאל יעצט קויפן א שפאגל נייע מאדיולער געביידע וואס איז א ריזן 

חילוק אין פרייז.

אבער נישט אלעס איז די פרייז... אין די יעצטיגע עפאכע קען 
מען זיין גרייט צו צאלן עפרות זהב אבער לעבנדיג אין די שאטן פון 
'קאוויד' עסט מען נאך די נאכווייען ביז היינט. און עס איז פאר א 
לאנגע צייט געווען גאר שווער צו טרעפן אויפן מארקעט א געביידע 

וועלכע שטייט צום פארקויפן.

באזונדער איז יעצט  נאך שווערער מיט די נאכפאלגענדע 'סופליי 
טשעין' וואס האט פארהאנקערט אלס און אלעמען און אויך נישט 
ווען  'מאדיולער' מארקעט, און שפעטער אפילו  איבערגעהיפט די 
דרייווער  די  מיט  אן  ווידער  זיך  מען  שטויסט  שוין  טרעפט  מען 
מאנגל ווען די טרעילאר אינדוסטרי פלאגט זיך אויסטערליש מיט א 

רעדוצירטע צאל דרייווערס אנצונעמען אזעלכע רייזעס.

נאכן נישטערן און זיך דערגרינטעווען איבער א פאסיגע מקח - 
כדי צו פארזיכערן אז מען פאלט נישט אריין מיט שוואכע סחורה 
- שיקט מען אראפ א היימישע אינגערמאן וועלכע פארט אריבער 
אין  שטייט,  געביידע  מאדיולער  די  ווי  שטח  צום  יואל  קרית  פון 
אסאך פעלער צוליב די דיסטענס פארט מען אהין מיט א פליגער 
און פונדערנאנט שאצט מען אפ די געביידע מיט די אנווייזונגען פון 

ערפארענע אינדזשענירן. 

צום אלעם ערשט אונטערזוכט מען די שטארקייט סיי צו קענען 
זען אויב עס איז נישט אפגעדינט דאס צו קענען איינרישן באקוועם 
כפי די געברויך, פאר אפיסעס, תלמוד תורה, בית המדרש אדער 
ווילעדזש האלל באשטייט פון  די  )יא,  ווילעדזש אפיס...  אפילו א 
אזא קאמפלעקס אויפן רוט 208 ווי פון דארט פירט מען אלע עניני 

העיר בגאון ובעוז.( 

די קאראוואנען האבן  אז  אין חשבון  גענומען  ווערט  באזונדער 
הייוועיס.  די  אויף  מיילן  לאנגע  שפרייזן  צו  רייזע  ווייטע  א  נאך 
דעריבער פירט מען דורך א איבערזיכט אויף די אויסהאלט קראפט 
צו פארזיכערן אז עס איז שטארק צו קענען דורכמאכן בשלום איר 
וועג איבער לאנגע שטרעקעס צומאל פארנדיג אויף די ברייט פון 

איין עק אמעריקע צום צווייטן. 

אין פארגאנגענהייט האט זיך שוין געמאכט ווען מען האט זיך 
שיפמענט  א  און  געבוי.  די  פארזיכערן  צו  באווארנט  גענוג  נישט 
וועג.  אונמיטן  צוזאמגעלייגט  פשוט  זיך  האט  קאראוואנען  פון 
נישט  און  הנופלת...  דוד  סוכת  ריכטיגע  א  משאו..  תחת  רובץ 
ווען  מאל  צווייט  א  בארטנס.  יואל'ע  קרית  די  גרייכן  צו  באוויזן 

בדיקות  בשבע  זיין  צו  בודק  מעגליך געווען אליינס  נישט  איז  עס 
אין  רב  חב"ד  לאקאלע  ארטיגע  א  מיט  פארבינדן  זיך  מען  האט 
און  דיעלער  צום  אריבערצוגיין  סטעיט  פארווארפענעם  יענעם 
באטראכטן די סטרוקטור פונדערנאנט און זיך פארשטענדיגן מיט א 

ערשטהאנטיגע באריכט.

נאכן פארזיכערן אז אלעס איז אין ארדענונג, געבט מען איינגאבע 
און דא הייבט זיך אן די צוגרייטונגען. היות ווי געשריבן אין אסאך 
פעלער קויפט מען אפ די געביידע בשעת עס שטייט געבויעט, קען 
נאך געדויערן א לאנגע צייט ביז מען זעט איר פולקאם גרייט צום 

גרויסן רייזע. 

קודם דארף מען דאס צונעמען, אפטיילן יעדע קאראוון באזונדער, 
פירמע  ספעציעלע  א  פאר  לאזן  מען  דארף  דאס  זיך  פארשטייט 
מיט די נויטיגע ערפארונג. אין די זעלבע צייט ווארט מען אויף א 
שיפמענט פון ספעציעלע גרויסע אקסלען מיט פילע רעדער אויף 
וואס די טרעילארס ווערן הערמעטיש איינגעבינדן און פארזיגלט. 
יעדע טרעילאר ווערט ארומגעוויקלט מיט א שטארקע פלעסטיק 

אויף אלע עקן. און ויסעו... 

יעדע  ווי  אזוי  וואכן,  עטליכע  געדויערן  קען  אליין  וועג  די 
טרעילאר דארף די דרייווער האבן די באשטימטע שעות שלאף צו 
די דרייווער דארפן אויך  זיין ערלויבט צו פארן אויף די שטראזן. 
זיין באזונדער ערפארן ווען אזא שיפמענט קען באטרעפן גאר לאג 
כמעט דאפעלט פון א געווענליכע טרעילאר סייז. צומאל פעלט זיך 
אויס א באזונדערע קאר פון פארנט און פון הונטן צו פארזיכערן א 
גלאטע דורכגאנג פאר די אנקומענדע. און גלייכצייטיג ווארענען די 
מאטאריסטן ארום צו דרייוון פארזיכטיג 'אין זה כי אם בית אלקים'...!

אויפן  זען  אן  הייבט מען  ווארטן  וואכן  אזויפיל  נאך  צוביסלעך 
אין  אריין  וועג  איר  מאכט  וועלכע  טרעילאר  א  ראוד  ניניגער 
קומט  'סעט'  גאנצע  די  ביז  נאכאיינס  דערויף  טאג  א  און  שטאט 
ווידערמאל איר  די עבודה  צו  זיך  נעמט מען  וואס דעמאלטס  אן 

צוזאמצושטעלן צו איר פריערדיגן אויסען און געבוי.

איבער  אויפן באשטימטן שטח  'סעט'  אזא  פון  ערשיינונג  נאכן 
צו  פאכמאניש  ארבעט  קאמפלעצירטע  די  קומט  שטאט,  אונזער 
שטיקער.  באזונדערע  אלע  מאקסימום  סאמע  אויפן  פאראייניגן 
דערנאך רייסט מען אויס די אלטע פלאר, וואס ווערט איבערגעצויגן 
דאך  די  ווערט  אויך  פאדלאג.  נייע  שפאגל  לעכטיגע  נייע  מיט 
געווענליך אויסגעריסן און עס ווערט אונטערגעהויבן ביזן לעצטן 
הייעך  מאקסימום  די  צו  היכל  דעם  אויפצוהייבן  מעגליך,  אינטש 
פאר די הרחבת הדעת. מען אינסטאלירט נייע באלייכטיגונגען, און א 
באזונדערע שטאב באשעפטיגט זיך מיטן אינסטאלירן די טייערסטע 
מערסט פארגעשריטענע סענטראל עיר קאנדישאן. צו האלטן דעם 

'בנין' אפגעקילט זומער און אנגעווארעמט ווינטער. 

אסאך וואונדערן זיך אמאל נאכן מיטהאלטן אזא פארצווייגטע 
ווענט  די  פאדלאגע,  די  דאך,  די  אויס  מען  רייסט  אויב  ארבעט. 
'צווישן' די טרעילארס, איז וואס בלייבט יא דערפון...? צו וואס צאלן 
אזויפיל געלט, שלעפן פון ווייטע סטעיטס און דערנאך אויסרייסן 
דערפון יעדן שם ושארית. אבער כך הוא דרכה של עולם ואין לנו 

רשו"ת להרהר...

* * *

די אלטע קהל'ס אפיס בעפארן זיך ריגרופירן אינעם נייעם 
רחבות'דיגן לאקאל אינעם צפון פליגל פון ביהמ"ד הגדול 12

קאראוואן פארנט פון בנין ווידער-פאלאטשעק אויף רימינוב ווערט 
אוועקגעשלעפט אנצוגרייטן באדן פאר נייעם 'בנין גאלדשטיין'

א קלאס אין די אלטע 'בית רחל' 
קאמפלעקס אויף מאונטען ראוד

להרחיב גבולי הקדושה... פרישע טרעילאר דעליווערי 
ארויפציענדיג דעם ישראל זופניק בארג

פרי נורסערי קאמפלעקס אין 'שכונת לארקין'. מערקט אין 
הונטערגרונט אויסטראה פארקוועי אין 'שכונת ויואל משה'

אריינגאנג צום קאראוואן נעץ וואו טויזנטער 'בית רחל' 
תלמידות זענען נתחנך געווארן אין די ס' יארן
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

בכל כנפו"ת העיר
די  איבער  באריכט  א  אין  אריין  זיך  לאזן  מיר  ווען  אצינד 
צוערשט  איז  שטאט  אין  אונז  ביי  'פליגלען'  רוחניות'דיגע  פילע 
פליגלען  די  איבער  קרישקעלע  קורצע  א  אינטערסאנט 

אויסגעשפרייט ארום אונזערע הייזער. 

מיר גייען זיך נישט באציען איבער די מאסיווע ניי געוואקסענע 
פליגלען וואס אונזער 'שטאט' איז זיך צואוואקסן לכל רוחות הארץ, 
נאר די קליינע אגפים ארום יעדע געביידע ווי יעדע בנין - אפגעזען 
צוגעבויטע  פליגלען,  מיט  באשאנקען  ווערט   - ניי  אדער  אלט 
צימערן, פארגרעסערטע באלקאנען, און ארויפגעצויגענע שטאקן, 

א.א.וו. 

אפילו די גאר נייע גאסן א שטייגער ווי 'קערעסטיר' און אפילו 
'סוב'ס' האלטן  ארגינעלע  די  ויואל משה' בשעת  'שכונת  נייע  די 
זיך נאך אונמיטן צוזאמנעמען די קלאפער געצייג נאכן פארענדיגן 
דרייוועי  אויפן  אפ  שוין  זיי  ווארט  שטאב  פרישע  א  און  בנין,  א 
אנגעצויגן ארויסצוציען און מרחיב זיין דאס וואס זיי האבן נישט 

עספייעט... 

די לעצטערע יארן טוען די בילדער'ס - אין א פרואוו גלייך צו 
אבער  מאקסימום,  צום  גיין  גלייך  טאקע   - גרעסטע  דאס  בויען 
פרישע  א  און  קנייטש  א  נאך  מיט  אפיר  אלס  קומען  קונים  די 
חידוש נאכמער אויסצוברייטערן די ברייטע בנינים און נאכמער צו 
דערהייבן די הויכע בנינים און טוען פריידיג מרחיב זיין די גבולות 
השכונה און די גבולות העיר צו די גאר הויכע ספערן לשמחת לב 

כל תושבי העיר. 

שיינע  די  איבער  'בילדער'ס'  די  צווישן  ווערטל  א  זיך  דרייט 
'וואוקס'. - 'קוק יענע בנין. איך האב דאס הערשט פאריגן חודש 
איינגעפלאנצט, קוק ס'הייבט זיך שוין אן אזוי שיין צואוואקסן'... 

ב"ה מען דערלעבט פירות... 

ויחנו בסוכות
אונזער שטאט האט שוין א לאנגע היסטאריע מיט צייטווייליגע 
יצירה  תחילת  איז  שטאט  אונזער  אז  זעלבסט  דאס  געביידעס. 
געבויעט געווארן אין א וואלד פון ביימער, וואס האט אויסגעפעלט 
איינצוארדענען  ווי  לאקאלן  צייטוויליגע  פילע  טאג  ערשטן  פון 
אזעלכע פשוט'ע סערוויסעס ווי א גראסערי א.ד.ג. ווען די שטאטישע 
אין  פלאצירט  געווען  תקופה  לאנגע  א  איז  סופערמארקעט  א.ג. 

קאראוואנען אויף אזא 'תשבו כעין תדורו' סטאנדארט. 

יענע טרעילאר'ס קען מען בלויז זען אין די היסטאריע בילדער 
עס  זאלט  איר  געוואונטשן  ס'איז  און  ארכיוון,  די שטאטישע  פון 
צום  צוטראגן  אייך  מען  וועט  דאן  ווייל  אפירזוכן  פרובירן  נישט 
'השבת אבידה' לאקאל און איר וועט זיך 'טרעפן' מיט א היינטיגן 
מציאות פון חוסר מקום מיט א לאנגע טרעילאר וואס דינט אלס 
'אבן הטוען' און ווערט בלשון חיבה באצייכנט אלס השבת אבידה 

'שטיבל'.

וסוכה תהי' לצל
פון  ארויסגעגאנגען  איז  הנביא  יונה  ווען  תנ"ך  אין  זעט  מען 
וישב תחתיה בצל, עד אשר  סוכה,  לו שם  ויעש  שטאט, שטייט, 

יראה מה יהי' בעיר. 

און  ישראל  בני  ויסעו  דעם  געווען  מקיים  האט  מען  ווען 
יואל  קרית  קיין  וואוינען  קומען  צו  שטאט  די  פון  ארויסגעפארן 
פון ערשטן  געזען  מען  זי"ע, האט  רביה"ק  מרן  פון  נפשו  משאת 
טריט א נויט זיך צו קווארטירן אין צייטווייליגע סוכה'לעך. ווייל 
בויען א שטאט איז גארנישט מעגליך אנדערש אן א חדר און מיידל 
שולע, אבער וואס טוט מען ווען 'לתקן בי"ת תלמוד' אויפצובויען 
קרית  האט  צייט.  לענגערע  א  נעמט  געביידעס  ציגל  געהעריגע 
צייטווייליגע  מערערע  איינגערישט  געהאט  דערפאר  טאקע  יואל 
לאקאלן אריינגערעכנט פילע קראוואנען עד אשר יראה מה יהי' 
בעיר... אויפצובויען אין שטאט פולקאם אויסגעשטאטע געביידעס.

חמישים בתוך העיר
זינט תשל"ד ביים התייסדות פון אונזער שטאט. האט שוין קרית 
בנינים  גיגאנטישע  'פופציג'  צו  קרוב  אויפצובויען  באוויזן  יואל 
אדירים לתורה ולחינוך הבנות, וואס איז אגב א זעלטענע ציפער, 
ווען יעדע איינציגע מוסד דא אין שטאט פארמאגט א פלאטע פון 
'אייגענע' מעכטיגע בנינים כבירים, געבויעט בדמים תרתי משמע 
מיט  געווארן  געשאנקען  איז  וואס  געלט  אויסגעהארעוועטע  פון 

הארץ בנדבת לבם הטוב.

מיט  ארומגענומען  איז  מען  וואו  געגענטער  אנדערע  אין 
פארטיגע גאסן און געביידעס קען מען זען א מציאות פון גרויסע 
מוסדות אפילו פון טויזנטער תלמידים זיצן אין געדינגענע בנינים, 
אפילו אין די שטאט מאנסי וואס איז אויך אין אפסטעיט זענען גאר 
בנינים אריינגערעכנט  פון פילע מוסדות אלטע  געביידעס  אסאך 
געוועזענע פובליק שולעס, וואס איז נתקדש געווארן מקודש לחול 

און דינט כהיום אלס פעסטונגען פאר די מוסדות התורה. 

אנדערש איז אבער דא ביי אונז אין שטאט ווען יעדע איינציגע 
געביידע, פון יעדע ת"ת, ישיבה, און בית חינוך לבנות איז געבויעט 
דעם  גרייכן  ביזן  ציגל  א  אויף  ציגל  א  הענט  אייגענע  די  מיט 
אומגלויבליכן ציפער פון א 'יובל געביידעס' וועלכע שטייען צום 
דינסט פון די היזיגע מוסדות. )איין אויסנאם איז די ריזיגע ישיבה 
די  פון  בעלות  די  אונטער  אריין  איז  וואס  אליהו'  'בנין  געביידע 
מוסדות קרית יואל וועלכע איז געווארן געקויפט און באנייעט מיט 

העכער א יאר צוריק אין ניו ווינדזער(.

שילד מיט קלארע פארבאט פאר קאמערשעל 
טרעפיק אבער דער חמץ טרעילאר האט בדרך לא 

דרך געטראפן א וועג - פעטיציע געפלאנט

עד אשר יראה מה יהי' בעיר... 'סאטמאר' מיט קאראוואנען 
גייען שוין יארן אינאיינעם: היסטאריש בילד ווי יסודות ווערט 

געגאסן אויף 18 סאטמאר דרייוו. ווערט געזען 'מאדיולער 
געביידע' פאר די בוי ארבעט. טראק ביים עלעקטריק זויל דארט 

ווי עס איז היינט די שארט קאט אריבער צו געציל בערגער

גרויסע ביהמ"ד 'בית שמחה' ציעשנוב עד אשר 
אבנה מקום לה' ברוב פאר ויופי

כי גדול 'בית מרדכי' בעיר המלך וישן מפני חד"ש: נייען דעפארטמענט איינגערישט
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נסע סכתה, ויבן לו בית
אט  אז  זיך  דאכט  באנייעט  מען  וואס  געביידע  יעדע  מיט 
זיך  און  לאקאלן  צייטווייליגע  די  פארלאזן  שוין  מען  קען 
באקוועם איינארדענען אין די גרויסע פעסטונגען. אבער די גאלאפ 
פון פרישע תלמידים ותלמידות, די וואוקס בקרב המוסדות טוט 
זיך כסדר אויסברייטערן און מען קען נישט אניאגן מיט אזויפיל 
בנינים לויט די שנעלע ריטעם פון תלמידים ותלמידות בליעה"ר. 

זעט מען פילע אלטערנאטיוון כל אחד בשמו הטוב  דעריבער 
באצייכענען,  אנדערש  עס  טוט  שריפט-שטעלער  יעדע  ווען 
מאדיולער  סוכה'לעך,  טרעילאר'ס,  קאראוואנען,  פון  אנגעהויבן 
יעדנספאל  אין  אבער  א.א.וו.  שטיבל  קאמפלעקס,  געביידעס, 
ווערט  וואס  'פלאץ-מאנגל'.  גערופן  דאס  ווערט  ווארט  איין  אין 
געלעזט מיט די הילף פון גרויסע נעצן פון צייטווייליגע לאקאלן 
אהערגעשטעלט מיט די פולסטע באקוועמליכקייט ביז נאך א בנין 

ווערט פארענדיגט און באנייעט.

סוכה שהוא גבו"ה...
די מצות סוכה בכל ימות השנה האט נישט איבערגעהיפט די 
אכסניא של תורה פון שיעור ד' אויף די חברון גאס. ווען עס שטייט 
אין די זייט באקוועמע קווארטיר איינגעריכטעט מיט דאס בעסטע 
פילצאליגע  מיט  אויסגעשטאט  שטייט  און  באקוועמסטע  און 
חשוב'ע  די  פאר  צימערן  דארמעטארי  און  שטיבער  באקוועמע 
תלמידים זיך אנצושעפן מיט פרישע כוחות לעבוד עבודת יתברך 
ברוך הוא. וואס דאס אלעס געפינט זיך אין א צייטווייליגע העכסט 
באקוועמע לאקאל איינגעריכטעט פארנט פונעם בנין אויפן שטח 

הישיבה.

למען ידעו דורותיכם כי 
בסוכות הושבתי

אצינד צום נייעם זמן הלימודים א האלב יאר נאכן היסטארישן 
שכונת  אין  ראוד  מאונטען  אויף  אקער-לאנד   16 פון  אפקויף 
בלומינגראוו ענדיגט מען דאס אויפבוי פון א גאר גרויסע פראיעקט. 
צענדליגער  קווארטירן  צו  צוגעגרייט  געווארן  איז  באדן  דער  ווי 
ת"ת קלאסן פון כיתות ה' און ו' וואס מען האפט צו באנייען אנהייב 

זמן הבעל"ט.

אויפן שטח ליגט אויסגע'שורה'ט א ריזיגע מאדיולער געביידע 
אצינד  ווערט  וואס  ווירזשיניא'  'וועסט  ווייטן  פון  אפגעליפערט 
געענדיגט צוזאמגעשטעלט ווערן צו פארמירן די פיצאליגע קלאסן, 
גרויסע עס זאל, היכל ביהמ"ד, און אלע נויטיגע איינריכטונגען פאר 
ווערן  וועלכע  תלמידים  הונדערטער  די  פון  באקוועמליכקייט  די 

דארט לערנען.

איז  מוסדות  די  פון  פליגל  זעלבסטשטענדיגע  פון  אויפבוי  די 
נויטיגע באשטעטיגונגען  ערמעגליכט געווארן נאכן ערהאלטן די 
פון די סימפאטישע ווילעדזש באאמטע און עסקני העיר וועלכע 
ארבעטן בלי ליאות פארן בליה און וואוקס פונעם גאנצן געגענט 
לטובת אויפצובויען ישיבות און פרישע אכסניות של תורה בקרב 

העיר.

ואנ"שי עשו את סוכות בנו"ת...
נשים זענען פטור פון מצוות סוכה צוליב וואס דאס איז א מצוות 
ווען די ביידעלעך איז לאו  עשה שהזמן גרמא. אבער בנידן דידן 
דווקא פאר סוכות נאר עס גייט אן א גאנץ יאר. האט מען בכלל 

נישט אויסגעלאזט די טייערע בנות ישראל הכשירות... 
יש חמישים בתוך העיר: עטליכע פון די מעכטיגע 

חינוך פעסטונגען מכל קצוי העיר

'בנין מארקאוויטש המורחבת' לאור די שרעקליכע לחץ

א פלאטע פון ארום 13 טרעילארס אויפן שטח 
בית רחל 12 צו לינדערן פלאץ מאנגל

'פאראדייס' בנין ביים ווינקל פון 'ויואל משה' גאס אויסשטאפירט 
מיט קאראוואנען צו אקאמאדירן די טויזנטער תלמידות

'פובליק סעיפטי' הויפטקווארטיר איינקווארטירט 
אין אויסגעשטאַטן קאמפלעקס

נאך א פלאטע 'מאדיולער געביידעס' צווישן בנין 
הירש-גאלדבערגער-לאנדא און בנין לאה אסתר

טראקטארן באזייטיגן רייע אפגעדינטע קאראוואנען פון בית אלטא פיגא 
נאכן באנייען פרעכטיגן 'בנין קויפמאן' לשמחת לב פון די תלמידות
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
א רייע פון פילע צייטווייליגע לאקאלן טוט ארויסהעלפן די 4 
בתי חינוך לבנות דא ביי אונז שטאט צו פלאצירן די נאכאנאנדע 
געביידעס  מאסיווע  וואס  צייט  זעלבע  די  אין  וואוקס,  און  בליה 
בויען זיך וואס ווערט מיטגעהאלטן פון די קאראוואנען פענסטער 
צו זען די נייע געביידע הייבט זיך א ציגל אויף א ציגל צו די פרייד 

פון די תמימות'דיגע קינדער וואס לעכצן זיך אהינאריינצוציען.

וישן מפני חד"ש...
אשה אין חכמתה אלא בפלך: און ווירקליך איז דאס א שטארקע 
יסוד וואס ווערט געלייגט צווישן די ווענט פון די בתי רחלי"ם צו 
לערנען מיט די תלמידות די 'חכמה ומלאכה' פון האלטן א נאדל 
אין די האנט צו קענען שפעטער שטיין אין פליכט פון א געטרייע 

מאמע און אלע נויטיגע קענטשאפטן וואס פאדערט זיך דערצו.

'חכמת נשים בנתה בית"ה'.. ליינט זיך דער שילד אויף די לאקאל 
פון די 'נייען' דעפארטמענט וואס איז קווארטירט לאו דווקא אין א 
'בית'... די 'נייען דעפארטמענט' זיצט אין א העכסט איינגערישטע 
לאקאל פארנט פון 'פאראדייס' חתונה זאל, אין שכונת אלטא פיגא 
בנינים  אלע  איבער  קלאסן  פון  וואוקס  אומגעהויערע  די  צוליב 
שטעלט זיך כסדר אויס אז וויפיל בנינים מען בויעט נאר בלייבט די 
אלטע קראוואנען אויף איר פלאץ 'וישן מפני חד"ש' פארן געברויך 

פון די 'נייע''ן דעפארטמענט'... בליעה"ר.

אזוי אויך אויף ויואל משה גאס זיצן א רייע קאראוואנען פארבינדן 
צוגעבויעטע  א  אלס  ווידער-פאלאטשעק'  'בנין  צום  דירעקט 
צייטווייליגע לאקאל מיט אקטיוויטעטן פארן בית רחל, וואס איז 
די  באשיינפערליך  צייגט  וואס  צייטווייליג.  גארנישט  שוין  אגב 

אומדערטרעגליכע לחץ זו הדחק אין די ארטיגע בנינים.

סוכה ישנה...
יעדער געדענקט גוט די אלטע בניני בית רחל, די וויגעלע פון 
די סאטמאר'ע מוסדות בשנות התייסדות געגרינדעט אויפן פקודת 
די  זי"ע  משה  הברך  רבינו  מרן  כ"ק  דאתרא  מרא  פונעם  הקודש 
נייע בית רחל האט אין יענע יארן געטראפן איר מקום מנוחה פאר 

לאנגע תקופה אויפן 'מאונטען שטח' אין צענטער פון שטאט.

עס איז געווארן געבויעט סוכה ע"ג סוכה... עס האט געהאט אלע 
רעדער  די  מחמתה.  מרובה  צלתה  און  עקימה,  דופן  פון  היתרים 
האט מען דאס ערשטע אראפגענומען עס זאל נישט אריינגיין אין 

קיין שאלות פון סוכה ע"ג עגלה...

יענע טרעילאר געביידע ווערט נאך ביז היינט באטראכט אלס דער 
סאמע גרעסטער צוזאמפאר פון די סאמע מערסטע קראוואנען אויף 
איין פלאץ אין די זעלבע צייט, און טוט ווארשיינליך איבערשטייגן די 

קראוואנען פראטעסט מיט א צייט צוריק אין קאנאדא...

אין יענע תקופה האט מען נאכנישט געוואוסט אז דאס הייסט 
א מאדיולער געביידע.. דעריבער האט זיך דארט אויפן פלאץ אין 
פשוט'ע טרעילאר'ס געהאדעוועט די ערשטע בית רחל תלמידות, 
והיה ראשתך מצער, ביזן גרייכן דארט אויפן פלאץ העכער טויזנט 

תלמידות! 

עס איז טאקע געווען קווארטירט עראי'דיג אבער אינווייניג איז 
עס געקומען אויסשטאפירט מיט קאראדירן, עס זאלן, אפיסעס, און 
אפילו א אודיטאריאום וואו מען האט אפגעהאלטן די גרעדואציעס 
וואו מען האט געקענט געהעריג בלאנזשען אויב האט מען נישט 

געטראגן מיט זיך א דזשי. פי. עס. 

בזכות צאתי מבית-רחל החוצה...

'בנין  פרעכטיגע  ערשטע  די  פון  באנייאונג  די  מיט  אפילו 
גאלדבערגער' פארן באנוץ פון די בית רחל תלמידות, וואס האט 
בניני  גיגאנטישע  הערליכע   2 נאך  מיט  נאכגעפאלגט  שפעטער 

טרעילאר האט נאך פילע בענעפיטן אריינגערעכענט 
לינדערן שווערע פארקינג מאנגל...

8 קאראוואנען פאראייניגט צו איינארדענען ביהמ"ד 'בית אלעזר' 
ערשטע ביהמ"ד אין שכונת ויואל משה אויף די באר שבע זייט

די געביידע פון די מקוה שע"י ביהמ"ד 'בית אלעזר' דקיט"ל 12

פרישע בעידזש אנגעקומען אויף די קרית יואל'ע בארטענס

2 יריעות ווערן באהאפטן

קינד אין מיסיע צו ברענגן לעזונג צום פארקינג קריזיס פארנט פון 
בנין הת"ת אויף רומינוב מערקט טרעילאר במקום בנין גאלדשטיין

ערשטע 4 קאראוואנען געאנקערט אויף שלמה מיכל 
ראזנער אויפצובויען ביהמ"ד 'בית אלעזר' דקיט"ל 12

טרעילארס אויפן שטח וואו עס שטייט היינט 'בנין לאה אסתר' 
אונמיטן צונעמען און דאס פארקירן אביסל אהינציר
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נישט  זיך  היום  עד  רחל  בית  די  אבער  זיך  האט  גאלדבערגער 
אפגעוואוינט פון דארפן צוקומען צו אלטערנאטיוון נאכצוקומען די 
בליה און וואוקס, און מען קען זיך נישט געזעגענען פון די סוכה... 
הויפטזעכליך צוליב די גאלאפירנדע וואוקס וואס לויפט שנעלער 
די בית  די מעגליכקייטן אויפצובויען פרישע פעסטונגען איז  פון 
רייע הערליך  וואס מען שטייט מיט א גאנצע  רחל כהיום טראץ 

איינגערישטע געביידעס פרעכטיגע בניני בית רחל. 

בשנות  'סוכה'לעך'  ערשטע  יענע  פון  אנדערש  גאר  אבער 
א  וואו  געביידעס'  'מאדיולער  היינטיגע  די  זענען  ההתייסדות 
סוכה'...   'אריינגעבויעטע  א  ווי  שטייגער  א  בנין.  געהעריגער 
מיט  געביידע  פולשטענדיג  א  אין  ווי  אהערגעשטעלט  באקוועם 

אלע פיטשעווקעס.

ותטיב לנו החתימ"ה..
ווען  טובה,  חתימה  א  צו  געווען  זוכה  מען  לעצטנס האט  גאנץ 
'בנות אלטא פיגא'  מען האט צוזאמגענומען די סוכות אויפן שטח 
בני יואל ד'סאטמאר אין שכונת לעמבערג המורחבת אויף עיקערס 
ווען מען האט בשעה טובה ומוצלחת צו די גרעניצלאזע פרייד פון 
די טויזנטער תלמידות באנייעט דעם נייעם פרעכטיגן געביידע 'בנין 
קויפמאן' און מיט א הארציגן קיש אויף די הייליגע ווענט האט מען 
זיך שווערליך געזעגנט דערפון, נאך  צוזאמגענומען די סוכה... און 
וואס הונדערטער תלמידות און קרית יואל'ע מאמעס זענען פון דארט 

אויסגעשטיגן און נתחנך געווארן על דרך ישראל סבא.

בת"י מדרשים 
שמחתי באומרים לי בי"ת ה' נלך...

עס וועט גערופן א בית השם, דאס הויז פון אויבערשטן וואו מען 
גייט לדרוש ולהתפלל אל ה'. אבער אין פילע נייע געגענטער אדער 
נייע בתי מדרשים וואו די נייע בית השם האלט אונמיטן געבויעט 
צייטווייליגע הערליך  אין באקוועמע  קווארטירט  דאס  איז  ווערן, 

איינגערישטע קאראוואנען.

נעמט א דוגמא די הערליכע בתי מדרשים 'בי"ת יקותיאל' און 
'שכונת  אין  דינסט  צום  שטייען  וועלכע  אלעזר'  'בי"ת  ביהמ"ד 
קהלה  חברי  השכונה  תושבי  הונדערטער  די  פאר  משה  ויואל 
זענען  מדרשים  בתי  ביידע  שטאט.  אין  קהלות  גרעסערע  די  פון 
צוזאמגעשטעלט פון פילע אויסנאם לאנגע קאראוואנען וואס מען 
ווייטע סטעיטס פון די אנדערע עק  האט געלאזט ברענגן פון די 
לאנד, און איז דא צווישן די גאסן פון שכונת ויואל משה געווארן 
און  קאמפלעקס  ריזיגע  איין  אלס  אחד  למשכן  צוזאמגעשטעלט 
פולסטע  די  מיט  צוגעשטעלט  השם,  בית  פאסיגע  אלס  דינט 
באקוועמליכקייט. ווען צו די זייט איז אויפגעבויעט א באזונדערע 
אלע  פון  כשרות  וועדי  אלע  פון  הכשר  די  מיט  געביידע  מקוה 
קהילות צוגלייך און א דירעקטע טיר פירט פון 'בנין' הביהמ"ד צום 

זייטיגן מקוה געביידע לקדש ולטהר. 

די געדאנק פון ברענגן א פארטיגע געביידע וואס זאל דינען אלס 
באנוצט  סוקסעס  מיט  אויך  ווערט  לה'  מקום  אמצא  עד  ביהמ"ד 
צו  קרוב  מיט  'ציעשנוב'  דברי שמחה  ביהמ"ד  צייטווייליגן  פארן 
400 זיצן. דאס ביהמ"ד זיצט אויפן שטח הארט נעבן וואו עס ווערט 
געבויעט דער נייער פרעכטיגער בנין ביהמ"ד החדש דקהל דברי 
שמחה ציעשנוב און די מתפללים האבן א געלעגנהייט יעדן שבת 
גייענדיג און קומענדיגע פון די התרוממות'דיגע תפילות צו שעפן 
נחת פון די פארשריט אויפן שטח החדש וואו די אלטע געביידע איז 
נארוואס איינגעווארפן געווארן צו מאכן פלאץ דארט אויפצובויען 

דעם בית גדול וקדוש.

מעריוואוד  אויף  אפ  זיך  שפילט  זעלביגע  דאס  אקוראט  און 
לעין אין שכונת בלומינגראוו ווען מען האט אין בליץ שנעלקייט 
איינגערישט א פול אויסגעשטאטער ביהמ"ד דקהל יטב לב פאר די 

סוכה שהוא גבו"ה: דארמעטארי איינגעריכטעט 
אויף חברון ביי סניף שיעור ד'

א ריכטיגע סוכה טרעילאר...

קליינער שלעפער מאשין מיט ספעציעלן 'הוק' ביי די ארבעט צו דרייוון 
און שטעלן אין ריכטיגן ארט אלע קאראוואנען איינס נעבן צווייטן

בחורי חמד באטראכטן מיט ווייטאג ווי א ביהמ"ד מיט 
מיליאנען נכסי הקדש גייט ארויף אין פלאמען

'בית רחל' מאונטען קאמפלעקס אין אירע לעצטע טעג

פרענקלס גראסערי אין אירע פריע יארן איינקווארטירט אין 
טרעילארס צו באדינען תושבי קרית יואל אין די בראשית יארן

אקטיווע ארבעט אויף א ווינקל פון גיגאנטישן 16 אקער לאנד 'שטח המוסדות' אויף מאונטען 
ראוד צו פלאצירן כיתות נאך אויסטערלישע שנעלע וואוקס בקרב המוסדות בליעה"ר כ"י

קוים פארענדיגט ערשטע 'בנין ברכה סימא' און 
די קאראוואנען שטייען שוין גרייט
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אויפן  אומגעגענט  די מעריוואוד  פון  הונדערטער תושבי השכונה 
ארויפצוציען  פארשריט  מיט  פיבערט  וואס  החדש  ביהמ"ד  שטח 
די  מיט  אן  תפלות  די  גייען  דערווייל  און  ביהמ"ד  נייעם  דעם 
פולסטע באקוועמליכקייט אין א זייטיגע צוגעשטעלטע קאראוואן 

קאמפלעקס וואס טראגט א ריכטיגע צורת ביהמ"ד.

אריינגייענדיג אינעם הויפט אריינגאנג פון די אלע בתי מדרשים 
איז ממש וואונדערליך צו זען די אויג פארכאפענדע געשטעל וויאזוי 
די  אז  נודע  ולא  איינגערישט אז ממש  זענען  די בתי מקדש מעט 
הערליכע היכל, 9 פיס ברייטע קארידאר, חדרי תפלה, באקוועמע 
קאוט רום און קאווע שטיבל זענען א קיבוץ פון פילע צוטיילטע 
דאס  טוט  אחדות  ריכטיגע  די  מיט  אינאיינעם  אלע  וואס  יריעות 
אריינגערעכנט  ולתפלה  לתורה  צענטער  הערליכן  א  פארמירן 
אלס  צוגעבויעט  מקוה  פראכטפולע  א  האבן  וועלכע  עטליכע 

באזונדערע עקסטענשאן און א זייטיגע 
די  פאר  פלאץ  אויפן  דארט  געביידע 

מנינים לימות החול.

אחת שאלתי.. 
בית ה'!

עס געדענקט זיך גוט די שפאנונג ביי 
די הונדערטער תושבים, וועלכע האבן 
ארויסגעקוקט  און  געלעכצט  געגארט, 
אויפן אנקום פון די בתי מדרשים אינעם 
שכונה. עס איז געווען אין א בחינה פון 

אחכה לו בכל יום שיבוא. 

דער אויסדרוק 'דאס ביהמ"ד פארט 
אויף רעדער'... וואס האט מיט 20 יאר 
צוריק ארויסגערופן ווייטאג ביי שלומי 
נייע  די  מיט  אבער  ישראל.  אמוני 
'פארעדיגע' בתי מדרשים  פון  מציאות 
פארט  ביהמ"ד  'די  אז  נייעס  אזא  טוט 
אויף רעדער' ארויסרופן אומגעהויערע 
פרייד וועלכע לויבן השי"ת ביים הערן 
אז אט אט און נאך א ביהמ"ד איז שוין 

אויפן וועג...

ווי פארשטענליך ווי עס פאסט פאר 
אם  כי  זה  ואין  מעט,  מקדש  בית  א 
עבודה  א  אן  זיך  הייבט  אלקים  בית 
קשה שבמקדש פון ווען די טרעילארס 
לאנדן אויפן שטח ווי א ביהמ"ד ווערט 
פאר  ראוי  ווערט  עס  ביז  געפלאנט, 
פתיחת שערים. מיט א דורכשניטליכע 
רעכענונג ווערט אינוועסטירט ארום א 
אזא  איינצורישן  דאלאר  מיליאן  האלב 
קאמפלעקס, וואס דאס איז אין צוגאב 

וואס עס קאסט אפצוקויפן. 

ופרוש עלינו סוכת 
קומט  ת"ת  די  פון  בנינים  די  אויך 
פלאץ  זייטיגע  מיט  אויסגעשטאט 
אין  געביידעס  מערערע  לעזונגען. 
די  פון  ארויסגאנג  א  אפען  איז  שטאט 
צוגעלייגטע  די  צו  דירעקט  געביידע 
באהעפטן  צו  דאס  קראוואנען 

פראקטיש און נוצבאר. 

די  איז  ביישפיל  אזא  איין 
פון  געביידע  ת"ת  פארברייטערטע 
מארקאוויטש'  'בנין  און  מרדכי',  'בית 
וואס קענען נישט זעלבסט באהאנדלען 

די ריבוי התלמידים בליעה"ר האט מען פאר דעם צוועק געלאזט 
אנקערן עטליכע גרויסע מאדיולער געביידעס וואס פירט פון דארט 
תיכף צום בנין הת"ת און טוט עטוואס לינדערן די שווערע לחץ בין 

כותלי המוסדות.

הפורש סוכת שלום
קומענדיג אראפצופארן פון העיס זעט זיך ווידער א קאראוואן 
פארקירט פארנט פון בנין כולל אהל יהושע וואו דארט איז געווען 
די צענטראלע קהל'ס אפיס פון קהל יטב לב 12 ביז ווען מען האט 
באנייעט די נייע לאקאל העכערן גרויסן ביהמ"ד בשכינות. צווישן 
די ווענט פון צייטווייליגן לאקאל איז א לאנגע תקופה אפערירט 

געווארן די פארצווייגטע ארבעט איבער די גאנצע שטאט, וואס איז 
באאויפטראגט אויף העכער 20 פון די 209 בתי מדרשים אין שטאט. 

היינט צוטאגס שטייט דאס שטאנדהאפטיג אלס אויסשליסליכער 
פליגל ווי פון דארט ווערט באגלייט זארגפעליג אלע חתונה זאלן 
אין שטאט. אנצוהאלטן די קדושת העיר און קדושת הבית אויפן 
העכסטן געביט לויט די בעסטע מעגליכקייטן. צו די צופרידנהייט 
פון די מחותני העיר. די גאנצע אטמאספער אין שטאט איז זינט דאן 
גאר דערהויבן זעענדיג אזא געטרייע ארבעט וואס ווערט געטון פון 
די טרעילארס מען לייגט אריין די גאנצע קאפ ממש ראש"ו ורוב"ו 
מיט אזויפיל הארץ און געפיל, אצינד ארבעט מען צוצוברענגן נאך 
וואס  בליעה"ר  זאלן  חתונה  פון  אויפשטייג  די  צוליב  טרעילארס 

באדייט א פארגרעסערטע שטאב נאכצוקומען די ארבעט.

כי יצפננו בסוכה
מען  קען  ווי  לעירך.  שומרים הפקד 
שרייבן פון אזוינע געביידע סטאנדארטן 
און נישט דערמאנען די הויפטקווארטיר 
פון די געטרייע שומרי העיר די 'פובליק 
סטאציאנירט  איז  וואס  סעיפטי' 
איבער  קעגן  ראוד  פארעסט  אויף 
המורחבת  ווערצבערגער'  'שכונת 
ווי  ונבנית.  ההולכת  דעוועלאפמענט 
צענדליגער  די  פארקירט  זיצט  דארט 
פארגעשריטענע  די  און  אויטאמאבילן 
סענטער'  'קאמענד  אויפגעריסטעטע 
און אזוי אויך די קלענערע 'הייב מאשין' 
ביי  פונדערהייעך  אויג  א  האלטן  צו 
גרעסערע מאורעות. וואס דאן בעפאר 
א  געווען  דאס  איז  עפאכע  'דראון'  די 
פאר  בלויז  רעזערווירט  פריוועליגיע 

פובליק סעיפטי באאמטע.

כך אזכה לישב 
בסוכות עורו 
של לויתן!

עתידין בתי מדרשות שיקבעו בארץ 
הקוה"ט  רבינו  מרן  ווי  און  ישראל. 
די  אויף  אויסגעדרוקט  זיך  האט  זי"ע 
פרעכטיגע מחנות רב טוב אז דאס וועט 
נקבע ווערן און מיטפליען קיין ירושלים 
'ואפשר שיהי' מקום המקדש' און גאר 
מעגליך אז דאס וועט באקומען קדושת 

המקדש זעלבסט! 

זענען מיר מתפלל אז כשם שקימתי 
וישבתי בסוכה זו כן אזכה לשנה הבאה 
לישב בסוכות עורו של לויתן און גאר 
זיין אז די  זוכה  אינגיכן זאלן מיר שוין 
בתי  מדרשים,  בתי  צייטווייליגע  אלע 
זאלן  פליגלען  רוחניות'דיגע  און  חינוך 
משיח'ן  מיט  פליען  און  אויפהייבן  זיך 
קיין ארץ ישראל און ווערן אנגעשלאסן 
אינעם גרויסן סוכת עורו של לויתן וואו 
דארט וועלן מיר זוכה זיין צום עומדים 
מיט  לרווחים  ומשתחוים  צפופים 
ברייט פלאץ פאר אלע מיליאנען אידן 
די שוועלט מיט גאנץ כלל  פון איבער 

ישראל בקרוב במהרה.

א ריכטיגע
תשובה

בימי הרחמים והרצון

יעדער מאכט זיכער צו טוען

בס״ד

א ריכטיגע 
קביעת 
עיתים 
לתורה

א גאנץ יאר

יעדער מאכט זיכער צו האבן

אין מיין 
זמן קבוע

אין מיין 
ביהמ״ד

ביי מיין 
שיעור 
קבוע 

מיט מיין 
חברותא

מיין לימוד
הקבוע

צום נייעם יאר, תשפ״ג
מיין פעסטע באשלוס <<
איז פולקאם מסודר!

לערנען
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תושבי קרית יואל ב”ה
רבי מאיר באדאנקט אייך...

פאר אייער ווארעמע שטיצע א גאנץ יאר
ובפרטיות יעצט ביים ימים נוראים "נזכר ונכתב קאמפיין"

און דערמיט האט מען ארויסגעהאלפן אריבער

60,000 
ארעמע נפשות עניי ארץ ישראל "אין די יעצטיגע שווערע קריזיס"

ביים גרויסארטיגן סוכות חלוקה
פון אריבער 2.5 מיליאן דאלער

כולל שומרי החומות
לצדקת רבי מאיר בעל הנס

 די הייליגע סגולה 
פון אבותינו ורבותינו

 טוט אונז
באשיצן

 מיט הצלחה
אין אלע ענינים

כולל שומרי החומות לצדקת רבי מאיר בעל הנס
15 Garfield Rd #103, Monroe NY, 10950  |  845.774.7330

בשם אלפי עניי ארה"ק

וואונטשן מיר אייך 
א שמחת יום טוב

תֵב
נִזָכֵּר וְנִכָּ

 איר קענט נאך נעמען

 א חלק אין די גרויסע

תשרי חלוקה 
רופט אריין

845-774-7330 
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 ס'איז יום טוב   
      אין די גאסן 

                א דאנק
    עונג שבת+ 
          ויו''ט

חַ מֵ שָׂ ךְ  אַ תָ  י יִ הָ וְ ךָ  גֶּ חַ בְּ תָּ  חְ מַ שָׂ וְ

בס״ד

די טויזנטער משפחות ברחבי 
ארצינו הקדושה, וואונטשן פון 

טיפן הארצן א פרייליכן יו”ט כלל 
ישראל, און א יישר כח פאר’ן 
ערמעגליכן דעם שמחת החג.

עס איז אומבאשרייבליך 
די עונג יו"ט וואס איר 
האט אריינגעברענגט 

ביי די עניי ארץ ישראל.

 Campaign
sponsor
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 ס'איז יום טוב   
      אין די גאסן 

                א דאנק
    עונג שבת+ 
          ויו''ט

חַ מֵ שָׂ ךְ  אַ תָ  י יִ הָ וְ ךָ  גֶּ חַ בְּ תָּ  חְ מַ שָׂ וְ

בס״ד

די טויזנטער משפחות ברחבי 
ארצינו הקדושה, וואונטשן פון 

טיפן הארצן א פרייליכן יו”ט כלל 
ישראל, און א יישר כח פאר’ן 
ערמעגליכן דעם שמחת החג.

עס איז אומבאשרייבליך 
די עונג יו"ט וואס איר 
האט אריינגעברענגט 

ביי די עניי ארץ ישראל.

 Campaign
sponsor
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 : ט ק ע י אָ ר פּ ב  ו ט ם  ו י ע  ל ע י צ ע פּ ס

שנת ש סוכות  טוב  יום  הייליגן  דעם  אין  טייענדיג 
מוצאי  אַ  אין  אויס  געפאַלט  וואָס  לפ"ק,  תשפ"ג 
שילדערן  צו  בעתו  דבר  אַ  זיכער  איז  שמיטה, 
וואָס  לה'  די מלחמה  פון  נפלאים  ענינים  אייניגע 
רבינו הק' זי"ע האָט אָנגעפירט גענוי מיט זיבעציג 
יאָר צוריק, לקראת דעם יום טוב סוכות שנת תשי"ג, ווען ס'איז אויך 

אויסגעפאַלן אַ סוכות נאָך אַ שמיטה יאָר אין ארץ ישראל.

פון  דאָס התייסדות  זינט  די ערשטע שמיטה  דאָס  איז  געווען   
ארץ  אין  פעלדער  רוב  זענען  ליידער  ווען  הטמאה,  מדינה  די 
אַדאַנק  אָנגעזייט,  און  באַאַרבעט  געוואָרן  געהעריג  זענען  ישראל 
די  דורך  געוואָרן  ערפינדן  איז  וואָס  מכירה"  "היתר  פאַלשן  דעם 
ציוני'סטישע רבנות הראשות. ליידער איז דעמאָלט פאר די ציונים 
און זייערע רבנים צו כמעט גענצליך עוקר זיין מצות שמיטה פון 
אידישע קינדער און מבטל זיין די שומרי שביעית פון הייליגן לאַנד. 

אין יענע יאָרן האָבן כמעט אלע קאלאניעס אין א”י מחלל געווען 
שמיטה, נאר בלויז אין געציילטע קאלאניעס וואס האבן באלאנגט 
מיט  אויך  אבער  שמיטה,  געהיטן  מען  האט  אגודה"  "פועלי  פאר 
גרויסע קולות. די אמת'ע שמירת שמיטה כהלכתה איז איינגעפירט 
געווארן בלויז אין 2 קליינע שטעטלעך - קוממיות און כפר גדעון, 

וועלכע האבן געהיטן שמיטה כהלכתה במסינ”פ.

די שאלות פון שמיטה איז אנגעקומען אויך קיין אמעריקע סוף 
יאר, ווען די גאס איז פארפלייצט געווארן מיט אתרוגים פון ארץ 
וואס  פון פעלדער  געקומען  זענען  וועלכע  ישראל’דיגע פעלדער, 

זענען דורכ’ן א.ג. היתר מכירה באארבעט געווארן אום שמיטה. 

נאָכמער, די רבנות הראשות האבן פארעפנטליכט אן אויפרוף 
פאר די חו”ל אידנטום, אז עס איז די גרעסטע מצוה צו קויפן די 
אנגעפירט   האבן  צייטונגען  אידישע  אלע  און  ישראל-אתרוגים, 
געווען  איז  וואס  אתרוגים  א”י  די  לטובת  פראפאגאנדע  ברייטע 

שמור ונעבד בשביעית. 

זצ"ל דעם ערשטן  עס האָט פאַרציילט הגה"צ דער פּאַיער רב 
קראָון  אין  ברית  אַ  פאָרגעקומען  איז  תשי"ב  שנת  סליחות  טאָג 
ז"ל איז מכובד געוואָרן מיט סנדקאות, און  וואו דער רבי  הייטס, 

הגה"צ מצעהלים זצ"ל איז געווען מוהל. 

ווען דער רבי איז אָנגעקומען צום ברית האָט ער געזען דאָרט 
גרויסער  דער  איבער  פּלאַקאַטן  אויסגעהאָנגען  ביהמ"ד  אין 
"מצוה" פון קויפן נאר די "ישראל אתרוגים", טראָצדעם וואָס דער 
האָט  מען  יאָר.  שמיטה  אַ  געווען  איז  תשי"ב  יאָר  פאַרלאָפענער 
באַאַרבעט די אתרוגים פעלדער אין ארץ ישראל מיט'ן "היתר" פון 
די רבנות הראשות, וואָס האָט פאַרקויפט די אַלע פעלדער פאַר אַן 

אַראַבער. 

דער רבי האָט דאַן זיך אויסגעדרייט צום צעהלים'ער רב זאָגנדיג 
רבנים  אַמעריקאַנער  די  וויאַזוי  זיין  נישט משיג  אַז ער קען ממש 
אַהער  אַריין  מ'ברענגט  און  שמיטה  יעצט  דאך  ס'איז  שווייגן, 
טויזנטער שמיטה אתרוגים, רעכט שמיטה אתרוגים, וואָס מען האָט 
געאַרבעט דערויף אום שמיטה, וואָס די הלכה איז אַז עס טאָר נישט 
בקדושת  ווערן  נתבער  דאַרף  עס  און  ישראל  ארץ  פון  אַרויסגיין 

שביעית. 

דער רבי האָט זיך דעמאָלט מתמרמר געווען איבער די שרעקליכע 
פּירצה פון חילול שמיטה און איסור סחורה בשביעית, מיט וואָס די 
ציונים זענען מכשיל די גאַנצע וועלט. דער רבי האָט געזאָגט אַז פון 
דעם קען מען אַביסל זען דעם גרויסן כח פונעם שטן, ווי ווייט ער 
גאַנץ כלל ישראל מיט  זיין  צו  פאַראַרבעט מיט תחבולות מכשיל 
אַלע סאָרט עבירות, ווייל בדרך כלל האָט מען די עבירות פון מצוות 
התלויות בארץ נישט געקענט עובר זיין אין חוץ לארץ נאר די וואָס 
וואוינען אין ארץ ישראל. היינט אָבער, האָט דער שטן ערפינדן אַ 
פּלאַן צו מכשיל זיין אויך די אידן פון חוץ לארץ מיט די עבירה פון 
חילול שמיטה, דורכדעם וואָס זיי וועלן קויפן די אתרוגי שמיטה ביי 
וואָס מ'איז עובר אויף איסור סחורה בשביעית, וואָס זענען באמת 

פּסול למצוה. 

די  אַז  געווען  עולמות  מרעיש  מעשה  בשעת  האָט  רבי  דער 
פוצה  "אין  און  אַמעריקע,  אין  דאָ  פאַרשפּרייט  ווערן  אתרוגים 
וואָרט קעגן  אָן מיט קיין  נישט  זיך  ומצפצף", קיין איין רב רופט 
דעם. דורכדעם ווערן אַסאַך אידן נכשל אין די האַרבע עבירה פון 
קולות,  מיט  געשריגן  ווערטער  די  האָט  רבי  דער  שמיטה.  חילול 

זייענדיג אורייתא קא מרתחי בי'. 

די  פון  איינעם  דורך  געוואָרן  אויפגעכאַפּט  איז  שמועס  דער 
שרייבער אין דעם טרויעריג באַרימטן "מאָרגן זשורנאַל" וועלכער 
איז דעם פאָלגענדן טאָג אַרויסגעקומען אין "מאָרגן דזשורנאַל" מיט 
אַ העסליכע אַטאַקע קעגן דעם רבי'ן, וואָס צוליב זיין שנאה צו ארץ 

ישראל אסר'ט ער די "ישראל אתרוגים".

עס איז געווען ממש אַ פּלא ווי בלויז אַ שמועס פון רבי'ן אין אַ 
ביהמ"ד אין קראָון הייטס, איז צומאָרגענס געווען די הויפּט אידישע 
נייעס אין גאַנץ ניו יאָרק, עס איז אָנגעקומען אין אַלע עקן וועלט 
אתרוגים"  "ישראל  די  גע'אסר'ט  האָט  רבי  דער  אַז  פּרסום  דער 
משנת השמיטה וואָס דאָס האָט פאַראורזאַכט אַז אַסאַך אידן איבער 
דער וועלט זענען טאַקע געוואויר געוואָרן פון דעם איסור און האָבן 

יענעם יאָר נישט גענוצט די אתרוגים. 

דאָס צעטל אין רבי'נס 
בית המדרש וואָס האָט 

אויפגעשטורעמט די וועלט
דער רבי איז נישט נתפּעל געוואָרן פון די העצערייען קעגן אים, 
יענעם דינסטאָג סליחות, כ"ו אלול תשי"ב, האָט דער רבי געשריבן 
און  זיין  מפרסם  געהייסן  האָט  וואָס  ידו  בכתב  צעטל  קליין  אַ 
אויפהענגען אויף דער וואַנט פון זיין בית המדרש אין וויליאַמסבורג. 

הפקר
זיבעציג יאָר זינט דעם 

רבי'נס הייליגע מלחמה קעגן 
דעם האַרבן איסור פון 

אתרוגי 
שמיטה  
בשנת השביעית תשי"ב לפ"ק 
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אין דעם בריוו איז דער רבי מבאר אין קורצן 
אַלס  ישראל אתרוגים  ארץ  די  אויף  איסור  דעם 
פּירות שביעית וואָס עס איז אן איסור חמור ונורא 

צו האנדלן דערמיט און עס צו קויפן. 

דער רבי איז מעתיק פון רמב"ן אין פּרשת בהר 
אַז שמיטה איז האַרבער ווי אַלע חייבי לאוין, אויף 
דעם האָט דער אויבערשטער מחייב געווען דעם 
גלות, און דער וואָס איז עובר דערויף איז כופר 
במעשה בראשית ובעולם הבא, ווייל דאָס איז איין 
ענין מיט שבת. קיין שום איד טאָר ח"ו נישט קויפן 
אַזעלכע אתרוגים ווייל עס טוט ח"ו פאַרלענגערן 
דעם גלות אויף אידן, אויב מען טוט עס בפרהסיא 
בפרהסיא  שבת  מחלל  אַ  ווי  נידון  מען  ווערט 

ולהשומעים יונעם ותבא עליהם ברכת טוב. 

אינטערסאנט וואָס עס האָט דערציילט הרה"ג 
רבי מרדכי דוד קאָהן זצ"ל אַז בשעתו האָט דער 
רבי צוערשט געוואָלט אַז מען זאָל אַריינשטעלן 
די מודעה אין די אידישע צייטונגען אָבער ס'איז 
מקורבים וועלכע האָבן אָפּגערעדט דעם רבי'ן פון 
אַזאַ שריט מיט די טענה אַז דאָס וועט זיין ללעג 
ולקלס ביי דער אַמעריקאַנער גאס וואָס וועט זאָגן 
ישראל  ארץ  מיט  שייכות  האָט  וואָס  אַלעס  אַז 
אסר'ט דער רבי. למעשה האָט דער רבי געזאָגט 
אַז לכה"פּ זאָל מען הענגען די מודעה ביי אים אין 

בית המדרש אויף 500 בעדפאָרד עוו. 

איז אָבער נתקיים געוואָרן רצון יראיו יעשה און 
אַ צייטונג שרייבער איז "צופעליג" אַריינגעקומען 
דער  מודעה.  דעם  געזען  און  המדדש  בית  אין 
יעניגער האָט דאָס באַלד מעתיק געווען און אין 
דעם קומענדיגן טאָג אַריינגעשטעלט אַ באַריכט 
אַמעריקאַנער פּרעסע,  אידישע  די  אין  דערוועגן 

מיט בייגעלייגטע ליצנות פון רבי'ן כדרכם. 

אַן  געברענגט  דאָס  האָט  למעשה  אָבער 
אויסטערלישע פּרסום אין דער גאַנצער אידישער 
וועלט, לא יאומן כי יסופר ווי ווייט דעם רבי'נס 
וואָס  דעם  טראָץ  דערגרייכט,  האָט  תורה  דעת 
אַ  בלויז  געהאַט  דעמאָלט  נאָך  האָט  רבי  דער 
קליינע הייפעלע פון אנשי שלומיו אין דעם קליין 
בית המדרש'ל אויף בעדפאָרד עוו. עס פאַרציילט 
הרה"ח רבי יוסף אשכנזי ז"ל אין די הקדמה צום 
איז  תקופה  יענע  אין  אַז  יואל  דברי  שו"ת  ספר 
אָנגעקומען אין רבי'נס שטוב טעלעפאָן רופן פון 
ווייטע לענדער אויך פון דרום אַמעריקע, אַז היות 
די צייטונגען האָבן געשריבן אַז דער רבי אסר'ט 
די אתרוגים פון ארץ ישראל בעטן זיי אַז מען זאָל 
זיין העלפן און שיקן אתרוגים פון אַמעריקע אַז זיי 
זאָלן קענען יוצא זיין די מצוה. ווען מען האָט דאָס 
דערציילט פאַר'ן רבי'ן האָט דער רבי זייער הנאה 
געהאַט אַז דער איסור איז נתפּרסם געוואָרן דורך 

די צייטונגען מסוף העולם ועד סופו.  

ס'איז  ווען  אַז  אויך  דאָרט  דערציילט  יוסף  ר' 
פון  איסור  האַרבער  דער  געוואָרן  באַקאַנט 
רביה"ק זי"ע קעגן די אתרוגי ארץ ישראל זענען 
געווען פאַרשידענע רבנים וועלכע האָבן פּרובירט 
נישט  זאָל  ער  אַז  רבי'ן  דעם  באַאיינפלוסן  צו 
פון  איינער  איסור.  שאַרפן  אַזאַ  מיט  אַרויסגיין 
די רבנים האָט גערופן ר' יוסף אויפ'ן טעלעפאָן 
אין רבי'נס שטוב און גע'טענה'ט מיט אים אַז ער 
זאָל באַוועגן דעם רבי'ן צו נאָכלאָזן. דער רבי איז 
געוואָלט  און  טעלעפאָן  דעם  נעבן  געשטאַנען 
הערן וואָס איז דער מדובר. אינמיטן שמועס האָט 
יענער רב געזאָגט אַז ווען מען קוקט אַריין אין די 
ספרים פון די גדולי ליטא זעהט מען אַז זיי האָבן 
יאָ מער מקיל געווען איבער דעם ענין, ווען דער 
רבי האָט דאָס געהערט האָט ער געזאָגט פאַר ר' 

גדולי  די  פון  ווערטער  אַלע  אַז  אים  "זאָג  יוסף: 
און  זכרון  אין  איינגעקריצט  מיר  ביי  ליגט  ליטא 

אויך לדעתם טאָר מען נישט מקיל זיין". 

די אמת'ע שיטה 
פון דעם הייליגן 
באַרדיטשובער 

רב זי"ע 
יענע יאָר איז דעם ערשטן טאָג יום טוב סוכות 
סוכות  המועד  חול  שב"ק.  אום  אויסגעפאַלן 
מיט  אַרויסגעקומען  זשורנאַל  מאָרגן  דער  איז 
שרייענדיגע קעפּלעך, וואָס איז געדרוקט געוואָרן 
אין עיצומו של יום טוב שחל להיות בשבת, וואו 
זיי האָבן טרומפּייטערט מיט'ן גרויסן סוקסעס פון 
די סוחרי שביעית, אַז טויזנטער אידן האָבן מהדר 
אתרוגים  ישראל  ארץ  די  דוקא  קויפן  צו  געווען 

טראָץ די איסורים פון סאַטמאַרער רבי'ן. 

אַנדערע  צווישן  האָט  זשורנאַל  מאָרגן  דער 
דער  אויב  אַז  יותר,  ולא  פחות  לא  געשריבן, 
הייליגער קדושת לוי פון באַרדיטשוב זי"ע, וואָלט 
אַ  געהאַט  וואָלט ער  דור,  היינטיגן  אין  געלעבט 
אויף  זיין  צו  זכות  מלמד  וואָס  מיט  זאַך  פרישע 
כלל ישראל, אַז אויסער די מצוה פון ד' מינים איז 
היי יאָר צוגעקומען נאך א זכות אַז מ'איז מקיים די 
מצוה מיט א "ישראל אתרוג," טראץ די איסורים 

פון סאַטמאַרער רבי'ן. 

חול  אַז  דערציילט  האָט  רב  פּאַיער  דער   
המועד האָט איינער פון די חסידים געקויפט דעם 
וואָס דער רבי איז  מאָרגן זשורנאַל און נאָכדעם 
רבי  דער  איידער  דאַווענען,  פון  אַהיימגעקומען 
איז אַריינגעקומען צום טיש, האָט יענער געוויזן 
זשורנאַל,  מאָרגן  פון  אַרטיקל  דעם  רבי'ן  פאַר'ן 
וואָס האָט זייער וויי געטון פאַר'ן רבי'ן. דער רבי 
האָט זיך מצער געווען אויף די דברי בזיון אויפ'ן 
חשבון פון הייליגן באַרדיטשובער זי"ע, וואָס די 

רשעים נוצן אויס פאַר זייער פּראָפּאַגאַנדע. 

טיש  צום  אַריינגעקומען  איז  רבי  דער  ווען 
האָט מען דערקענט אויף זיין צורה אַ שטאַרקע 
די  עסן  און  וואַשן  נאָכ'ן  גלייך  אָנגעצויגנקייט. 
המוציא, האָט דער רבי זיך גענומען קאָכן איבער 
דעם ענין. דער רבי האט איבערגעזאגט וואס עס 
ער  און  זשורנאל,"  "מארגן  אין  געשטאנען  איז 
האט זיך מתמרמר געווען: עס איז זיי נישט גענוג 
דאס פארשפרייטן דברי מינות וכפירה און וואס 
זיי זענען מכשיל אידן מיט פסול'ע אתרוגים און 
חילול שמיטה, נאר זיי לאָזן אויך נישט צורוה די 
פריערדיגע צדיקים וקדושים, די תלמידי בעש"ט 
הק' זי"ע, זיי לאָזן זיי נישט רוען רואיג אין זייער 
גאָר  זיי  זענען  כפירה  דברי  זייערע  אַלע  מנוחה, 
תולה אין די פריערדיגע צדיקים ווי כאילו להבדיל 

זיי האָבן אויך געהאַלטן אַזוי. 

ספעציעל האט דער רבי זיך מתמרמר געווען 
דעם  באשמוצן  און  מסלף  זענען  וואס  די  אויף 
האָט  ער  כאילו  רב,  בארדיטשעווער  הייליגן  
מלמד זכות געווען אויף כופרים און פושעים. דער 
רבי האט געזאגט: עס איז ידוע אז דער הייליגער 
קדושת לוי איז געווען דער גרעסטער נרדף מצד 
די רשעים, מער ווי אנדערע תלמידי בעשטה”ק, 
ווייל די סט"א האט אים גע'רודפ'ט, און עד היום 
אים  אויף  מ'לייגט  אלין.  נאך  אים  זיי  רודפ'ן 

דאס צעטל בכתי"ק וואס דער 
רבי האט ארויסגעשטעלט ביי 
זיך אין קליינעם בית המדרש 

וואס האט געמאכט א שטורעם 
איבער דער אידישער וועלט

כ"ו אלול תשי"ב
ב"ה 

לכל אנ"ש
מודעה בפקודת וכו'

היות כי בעו"ה הובאו בשנה זו אתרוגי ארץ ישראל שהמה פירות שביעית, 
בהר  פ'  ברמב"ן  ומבואר  ולקנותם,  בהם  לסחור  ונורא  חמור  איסור  שהוא 
שהחמיר הכתוב על השמיטה יותר מכל חייבי לאווין, וחייב בגלות עלי', שכל 
הכופר בה אינו מודה במעשה בראשית ובעוה"ב, והא ממש ענין אחד עם 
השבת, אשר ע"כ חלילה לשום ישראל כשר ליקח מאלו האתרוגים להמשיך 
ח"ו את הגלות על ישראל, ולהיות ח"ו כופר במעשה בראשית ובעוה"ב, ואם 
עליו  ותבוא  יונעם  ולהשומע  נידון כמחלל שבת,  כן בפרהסיא,  הוא עושה 

ברכת טוב. 
עכל"ק
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
האָט  ער  כאילו  בלבולים  פאַלשע  אַרויף 
ממליץ טוב געווען אויף די דרכי הרשעים 

ספּעציעל אויף מינים און אפּיקורסים. 

הייליגער  דער  האט  אוודאי 
בארדיטשעווער ממליץ טוב געווען פאר'ן 
צומאל  זענען  װעלכע  אידן  אויף  רבוש"ע 
נכשל געווארן אין עבירות, אבער ח"ו צו 
זאגן או ער האט מחפה געווען אויף רשעים 
דער  פארקערט,  כופרים.  און  גמורים 
נישט  רב האט  בארדיטשעווער  הייליגער 
געקענט דערליידן קיין עוברי עבירה, קיין 
רשע האט נישט געקענט אריינקומען אין 
זיינע ד' אמות. ער האט געפירט מלחמות 
קעגן די עוברי עבירה, דעריבער האבן די 

רשעים אים אזוי פיינט געהאט.

 דער גאנצער טיש איז דאן געווען זייער 
א שארפער טיש, וואו דער רבי האָט זיך 
מתמרמר געווען אויפ'ן סילוף דעת תורה 
וסילוף האמת, און אַז די רשעים נוצן אויס 
דעם  צו שטיצן  ישראל אתרוגים  ארץ  די 

ציונות. 

דער רבי האָט דאַן געזאָגט: דער טאטע 
א  געווען  איז  יו"ט,  קדושת  דער  ז"ל, 
גרויסער חובב א"י, ער האט ליב געהאט 
א”י,  פון  געקומען  איז  וואס  זאך  יעדע 
אויסער אן א”י אתרוג, צוליב דעם חשש 
)עי'  לחו"ל  א"י  פירות  מוציאין  אין  פון 

שו"ת דברי יואל חיו"ד סי' צ"ו אות י"ד(. 

יא  היינט  ביז  איך  האב  אבער,  דאך 
אתרוגים  אַנדערע  אלע  צווישן  גענומען 
אויך אן א"י אתרוג, אבער פון היינט און 
ווייטער, וועל איך בל”נ מער נישט נעמען 
קיין א"י אתרוג. אויב מ'מאכט פון אן א"י 
אתרוג אַזאַ חיזוק פאר די מדינה, און מ'איז 
גרייט מתיר צו זיין די הארבסטע איסורים 
איך  וועל  אתרוג,  א"י  אן  נעמען  צו  נאר 

בל"נ מער נישט נוצן קיין א"י אתרוג.

דעמאָלט  רבי  דער  האָט  לענין  מענין 
ט  ס ע ו מ ש ע ג
ביים טיש איבער 
ע  נ ע ד י ש ר אַ פ
די  פון  פּירצות 
נער  קאַ מערי אַ
אַזוי  און  אידן. 
ג  י ד נ ס ע ו מ ש
פונקט  איז 
צום  אָנגעקומען 
טיש א געוויסער 
איסט  די  פון  רב 
וועלכער  סייד, 
פונדערהיים  איז 
א  געווען 
חסיד.  בעלזער 
דעם  הערנדיג 
רבינ'ס תערומות 
זיך  ער  האָט 
 , ן פ ו ר ע ג נ אָ
איז  פאַרוואָס 
נישט  רבי  דער 
זכות  מלמד 
אזוי  אידן  אויף 
קדושת  דער  ווי 
האָט  ער  לוי? 
ער  אַז  געזאָגט 
געהערט  האָט 

נאָכזאָגן בשם דעם פריערדיגן בעלזער רב 
זי"ע, אַז דער קדושת לוי האָט מלמד זכות 

געווען אפילו אויף פושעים. 

דער  האָט  ווערטער  זיינע  הערנדיג 
אנוועזענדער ציבור זיך צעשמייכלט ווייל 
פּונקט פריער האָט דער רבי גערעדט פון 
דעם ענין וואָס מ'איז מסלף דעם דעת פון 
הייליגן באַרדיטשובער רב זי"ע. דער רבי 
האָט דערויף געזאָגט אַז זיין פאָטער, דער 
נאָכגעזאָגט  האָט  זי"ע,  טוב  יום  קדושת 
אַ  אויב  אַז  זי"ע  חיים  דברי  הייליגן  פון 
וואָס ער האָט  אַ מעשה  חסיד דערציילט 
געהערט,  אפשר  עס  ער  האָט  "געזען", 
אויב אָבער ער זאָגט אַ מעשה אַז ער האָט 
זיכער לא היו דברים  "געהערט", איז  עס 
אַזוי  צוגעלייגט:  האָט  רבי  דער  מעולם... 
נאָך  זאָגט  איר  וואָס  ריכטיג  נישט  איז 
בשם דעם בעלזער רב, אַז דער קדושת לוי 
האָט מלמד זכות געווען אויף פושעים און 

כופרים. 

געזאָגט:  רבי  דער  האָט  דערנאָך 
"ברענגט אַריין אַ קדושת לוי", און דער רבי 
האָט זיך געוואָנדן צו יענעם רב זאָגנדיג: 
"אפשר צייגט איר מיר וואו אין קדושת לוי 
דער באַרדיטשובער איז מלמד זכות אויף 
פושעים און אפּיקורסים". האָט יענער רב 
אָנגערופן דאָס באַקאַנטע טייטש פון  זיך 
לכם  "ולקחתם  מדרש  אויפ'ן  לוי  קדושת 
עוונות",  לחשבון  ראשון  הראשון,  ביום 
די  ווערן  מאהבה  תשובה  מ'טוט  ווען  אַז 
יום  ס'קומט  ווען  דעריבער  זכיות,  זדונות 
צו תשובה  זוכה  איז  און מען  סוכות  טוב 

מאהבה זוכט מען צוריק די עבירות. 

אויף דעם האָט דער רבי אים געזאָגט: 
אויף  געווען  זכות  מלמד  הייסט  דאָס 
פושעים? דער באַרדיטשובער רעדט דאך 
אַז מ'טוט תשובה מאהבה, דורכדעם ווערן 
די זדונות ווי זכיות. וואו זעהט מען אַז דער 
זכות  איז מלמד  באַרדיטשובער  הייליגער 
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אויף רשעים און זייערע דרכי מינות וכפירה ר"ל? און אויסערדעם, 
ווער איז זוכה צו טאָן תשובה מאהבה? עס שאָקלט זיך עפּעס אַרויס 
טאָן  צו  געפּלאָגט  זיך  האָבן  צדיקים  מאהבה?  תשובה  אַרבל  פון 
יאָר איז געווען תשובה   300 תשובה מיראה. אויב אין די לעצטע 
מאהבה, איז עס געווען בלויז ביי יחידי סגולה, ווי דער הייליגער 
באַרדיטשובער רב זי"ע, און הלואי זאָלן מיר זוכה זיין צו תשובה 

מיראה!

דער רבי האָט ווייטער געזאָגט, אודאי האָט דער באַרדיטשובער 
צו  רעדנדיג  קינדער  אידישע  אויף  געווען  זכות  מלמד  זי"ע  רב 
השי"ת, און ער האָט ער מעורר רחמים געווען אויף זיי, אָבער ער 
האָט קיינמאָל נישט, אין געגנוואַרט פון אידן, פאַרענטפערט אָדער 
חלילה באַרעכטיגט די דרכי הרשעים און עוברי עבירה, פאַרקערט 
ער איז געווען אַ גרויסער מוכיח. )כמבואר בספה"ק ויואל משה סי' 

קע"ז קע"ח(. 

דאָס שרייבן די "שלש תשובות"
נאָך יענעם סוכות איז צום רבי'ן אָנגעקומען אַ בירור הלכה פון 
אין  געדינט  האָט  וועלכער  שיעור,  מגיד  אַמעריקאַנער  געוויסן  אַ 
"מזרחי",  די  צו  געווען  נוטה  און האָט בסתר  ודעת,  ישיבת תורה 
סיגוטער  אַ  געווען  היים  אַלטער  דער  פון  איז  שווער  זיין  אָבער 
חסיד, און איז אין אַמעריקע געקומען צום רבי'ן, און אויך דער מגיד 

שיעור פלעגט אויך צומאָל קומען צום רבי'ן און זיך 
אַהערגעשטעלט אַלס אַ ידיד. 

ער  אַז  אויסגענוצט  "מזרחי"  די  אים  האָט  יעצט 
די  זיין  צו  בירור הלכה מתיר  אַ  רבי'ן  צום  שרייבן 
אתרוגי שמיטה, און באַרעכטיגן דעם היתר מכירה 
צוזאַמגעשטעלט  האָט  ער  הראשות.  רבנות  די  פון 
צו  פּוסקים  די  פון  ווערטער  געווען  מסלף  און 
און  אתרוגים  די  אויף  היתר  אַ  מיט  אַרויסקומען 
מלמד זכות געווען אויף די מחללי שביעית וועלכע 

פאַרלאָזן זיך אויף די היתר מכירה.

מיט'ן  נאָענט  געווען  איז  שווער  יענעמ'ס  היות 
אַז דער רבי  רבי'ן האָט ער געמוטשעט דעם רבי'ן 
אים טאַקע  האָט  רבי  און דער  אים ענטפערן,  זאָל 
געענטפערט דריי מאָל, וואָס דערפון איז שפּעטער 
צושטאַנד געקומען דער ספר הק' "שלש תשובות". 
דער רבי האָט אים צוערשט געענטפערט די ערשטע 
תשובה וועלכע איז שפּעטער געדרוקט געוואָרן אין 
שו"ת דברי יואל יורה דעה סימן צ"ו, וואו ער ווענדט 
אין  נפלא  בקיאות  אַ  מיט  ווערטער  זיינע  אַלע  אָפּ 
רבי  דער  און  ונעבד,  שמור  באיסורי  שיטות  אַלע 
צייגט אויף די סילופים אין די דברי הפּוסקים און 
די האַרבקייט פון דעם איסור פון חילול שמיטה און 

דער פּסול פון די אתרוגים למצוה. 

געזוכט  נישט  דאָך  האָט  וועלכער  שואל  יענער 
דעם בירור הלכה לאמיתתה, האָט זיך נישט געפוילט 
און האָט צוריקגעשריבן צום רבי'ן אַ צווייטע מאָל. 
נאָכאַמאָל  געוואָלט  נישט  לכתחלה  האָט  רבי  דער 
שמיטה  פון  האַרבקייט  די  מחמת  אָבער  ענטפערן 
אַ תשובה,  יאָ צו שרייבן  האָט דער רבי באַשלאָסן 
המציאות  בירור  אינעם  מאריך  איז  רבי  דער  וואו 
און דער רבי דערמאַנט אויך די היסטאָריע פון דעם 
פאַלשן היתר מכירה, וואָס רוב רובם פון אַלע גדולי 
ווייזט אויף  ישראל זענען געווען דערקעגן, און ער 
אַנדערע  פון  ברענגט  שואל  דער  וואָס  שקרים  די 

מחברים. 

מאָל  דריטע  אַ  צוריקגעשריבן  האָט  יענער  ווען 
האָט דער רבי אים געענטפערט דאָס לעצטע מאָל 
וואו דער רבי שרייבט אַז דער גאַנצער טעם פאַרוואָס 
ער ענטפערט אים נאָך בכלל איז אַז מען זאָל נישט 
טראַכטן אַז שתיקה כהודאה צו דעם גרויסן איסור. 
דער רבי שרייבט אָבער אַז יעצט זעהט אַז אין קץ 

לדברי רוח ווייל דער שואל איז מעתיק פון ספרים פאַרקערט ווי 
עס שטייט דאָרט, און דער רבי דערמאַנט פון הייליגן חתם סופר 
אַז ער האָט געהאַט אַ גדר נישט צו ענטפערן אויף איין זאַך מער 

ווי איינמאָל. 

דער ערשטער ספר פון 
רבי'ן ערשיינט לאור עולם

נאָכדעם וואָס דער שואל האָט באַקומען פון רבי'ן דעם דריטן 
נישט  רבי  דער  אים  וועט  מער  אַז  געזען  האָט  ער  און  תשובה, 
ענטפערן, איז אָנגעקומען צום רבי'ן די ידיעה אַז די מזרחי קרייזן, 
די  מיט  ספר  אַ  אַרויסצוגעבן  זיך  רישן  שואל,  מיטן  אינאיינעם 
תשובות פונעם רבי'ן, און עס מכלומר'שט אָפּענטפערן מיט השגות, 
דורך ארויסגענעמען וואָס זיי ווילן און דרוקן נאר די שטיקלעך וואָס 
וועט זיי בעסער אויסקומען, דערמיט צו באשמיצן דעם רבי'ן כאילו 

ער האָט זיך טועה געווען בדבר פשוטים. 

ביז דעמאָלט האָט נאָך דער רבי קיינמאָל נישט מסכים געווען 
אַז מען זאָל דרוקן סיי וועלכע פון זיינע חידושים, אָבער דעמאָלט 
איז עס געווען דאָס ערשטע מאָל וואָס דער רבי האָט געגעבן זיין 
הסכמה צו אַרויסגעבן די דריי תשובות לאור עולם, מיט'ן נאָמען 

"קונטרס שלש תשובות". 

ווירקליך יענעם ענדע יאָר, סוף חודש אלול שנת תשי"ג, זענען די 
שלש תשובות געדרוקט געוואָרן אינאיינעם מיט'ן ספר מטה אפרים 
דורך דעם משב"ק הרה"ח ר' יוסף אשכנזי ז"ל. זייענדיג די סאַמע 
ערשטע חיבור פון רביה"ק זי"ע וואָס איז געדרוקט געוואָרן על ספר 

למשמרת עולם. 

ווען דער קונטרס איז אַרויס פון דרוק איז דאָס תיכף צוכאַפּט 
געוואָרן איבער דער גאַנצער וועלט. אידן ת"ח און גדולי תורה האָבן 
און  בקיאות  געוואַלדיגע  די  פון  אָפּוואונדערן  געקענט  נישט  זיך 
חריפות וואָס דער רבי צייגט אַרויס, און ווי ער זאָגט נישט קיין שום 
אייגענע סברא אָן קיין שטאַרקע ראיות פון די ראשונים כמלאכים. 

והעולה על כולנה איז אַרויסגעקומען פון די תשובות דעם רבי'נס 
דביקות באמונת ה' און אין די תורה הק', ווי עס טוט אים וויי צו 
הערן אַ וואָרט קעגן די אמונה, און זיין התבטלות צו די פריערדיגע 
פּוסקים. די תשובות האָבן געהאַט אן אומבאַגרייפליכן השפּעה אין 
דער גאַנצער עולם התורה צו קלארשטעלן די דעת תורה הברורה 

איבער שמירת מצות שמיטה.

האט  וועלכער  זי”ע  רביה”ק  פון  כח  הייליגער  דער  אָט   
געשטורעמט קעגן די פאלשע התירים פון די ציוני'סטישע רבנות, 
ודבר  פארשפרייט,  מער  שפעטער  שמיטה-יאר  א  וואס  ווערט 
היינט  שוין  איז  מכירה  היתר  א.ג.  דער  ווען  לעד,  עומדת  אלקים 
נאך  אפילו  און  פארמער,  חרד’ישע  און  איבעראל,  אפגעפרעגט 
שוואכער, צייגן ארויס גרייטקייט און מסירת נפש צו היטן שמיטה 

לויט ווי די הלכה פארלאנגט.

להולדת הבנים
הר"ר מאיר פאנעט שליט"א

ר' יעקב אליעזר בלום נ"י
ר' ליפא בראווער נ"י

ר' וואלף בראך נ"י 
ר' שלמה זלמן גוטמאן נ"י

ר' יואל )ברצ"א( וויינבערגער נ"י
ר' יואל )ב"ר מענדל( ווערטהיימער נ"י

ר' שמעון טייטלבוים נ"י
ר' שלמה יקותיאל יאקאבאוויטש נ"י

ר' חיים מענדל כהן נ"י
ר' שלמה הלוי לאנדא נ"י

ר' אפרים פישל מענדלאוויטש נ"י
ר' יואל )ב"ר פישל( סופר נ"י

ר' טובי' ליפא סעגעדין נ"י
ר' דוד קויפמאן נ"י

ר' מנחם יודא רובין נ"י
ר' שלום יצחק רובינשטיין נ"י
ר' נפתלי הירצקא שטערן נ"י

להולדת הבנות
ר' יואל ביטמאן נ"י

ר' דוב ארי' גאלדבערג נ"י
ר' יואל )ברי"י( וויינשטאק נ"י

ר' משה כהנא נ"י
ר' שמעון לעבאוויטש נ"י
ר' אברהם )בר"מ( לעווי נ"י

ר' משולם שרגא פריעד נ"י

ר' אברהם יוסף )בהרז"ל( שווארטץ נ"י

ר' אברהם )בר"א( שווארטץ נ"י

ר' יושע יואל שפילמאן נ"י

להכנסת בניהם לעוה"מ
ר' יואל אייזדארפער נ"י

ר' מיכאל איצקאוויטש נ"י

ר' ישראל יוסף ברילל ני

ר' יעקב יואל גאלדענבערג נ"י

ר' בנציון לאנדא נ"י

ר' שמשון סעגעדין נ"י

ר' משה וואלף פישער נ"י

ר' יואל )בהר"א( קרויס נ"י

הרה"ג שלמה טירנויער שליט"א, וויליאמסבורג יוסף נ"י הרה"ג יחיאל מיכל קליין שליט"א, קרית יואל

ר' לוי צבי פאסטערנאק נ"י, קרית יואל יודא יחיאל נ"י הר"ר יואל טויב שליט"א, מאנסי

ר' דוד מרדכי אונגאר נ"י, קרית יואל זלמן לייב נ"י ר' יעקב איצקאוויטש נ"י, וויליאמסבורג

ר' יואל )ב"ר אלימלך( ווערצבערגער נ"י, קרית יואל יוסף לייב נ"י ר' שמואל זאנוויל )ברצ"א( כהנא נ"י, קרית יואל

ר' וואלף ברוינער נ"י, בארא פארק בנימין אהרן נ"י ר' אברהם )ברצ"ח( לעווי נ"י, קרית יואל

ר' יואל )ברש"א( גאנדל נ"י, קרית יואל שלמה זלמן נ"י ר' שלום ציק נ"י, לאנדאן

ר' מרדכי וועבערמאן הי”ו, מאנטרעאל ליפא הי”ו ר' חיים עזריאל פריעד הי”ו, קרית יואל

ר' ישראל נחמן שימענאוויטש הי”ו, קרית יואל אברהם הי”ו ר' זלמן לייב קאהן הי”ו, וויליאמסבורג

לאירוסי צאצאיהם
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לכבוד מערכת קרית יואל וואכנשריפט.

ווינדסאר  ניו  אין  מאל  ערשטן  צום  זייענדיג 
ישיבה בנין. אויפן שטח "נחלת אברהם". טו איך 

דאס נאטירן מיט מיין פענע לזכרון. 

גענצליך  און  איבערראשט,  באגייסטערט, 
העכער אלע ערווארטונגען. אט דערמיט טו איך 
באצייכענען מיין ביקור. איך האב טאקע געהערט 
איבער  'וואכנשריפט'  אין  באריכטעט  געזען  און 
האט  הק'  מוסדות  די  וואס  בנין  פארטיגע  די 

פערזענליך  נאכן  אצינד  אבער  מקח.  געשלאסן 
ולבקר  ה'  בנועם  לחזות  באזוך  א  אפשטאטן 
בהיכלו און געזען דעם בנין פונדערנאנט האלט 
איך אז יענער באריכט איז בלויז א שאטן פונעם 

עכטן מציאות וואס דארט גייט פאר.

ארומגייענדיג אויפן שטח און אינעם בנין האב 
איך זיך געגעבן א טראכט אז אייגענטליך זע איך 

פיל מער אפילו פון די הנהלת המוסדות. 

די  יעצט,  ביז  בנין  דעם  קענען  וואס  אלע  די 
דאס  קענען  המוסדות   הנהלת  און  בראוקערס 

שווערע  די  מיט  געבינדן  און  געקניפט  נאר 
דורכגאנג ביזן אנקומען צום מקח בכי טוב. ווען 
הענקי  ושטח  הגדול,  היכל  בנין,  דעם  זעען  זיי 
ביוקראטישע  אלע  די  אויגן  די  אין  זיי  טאנצט 
דורכגיין  געדארפט  האט  מען  וואס  פראצעדורן 
ביזן דורכברעכן טירן און טויערן זיך צו זען אויפן 
אלס  איך  טיר. אבער  פונעם  זייט  אינווייניגסטע 
גאסט, זע די הערליכע רחבות'דיגע בנין מיט גאר 

א אנדערע בליק.

גלייך פונעם הויפט שטראז 'טערטי טו', מאכט 
וואס  ראוד  שטילן  לאנגן  א  אויף  לינקס  א  מען 

פירט אריין צום גיגאנטישע שטח )היינט גערופן 
גרויסע  א  זיך  זיצט  אריין  טיף  אברהם'(.  'נחלת 
אויף  אויסגעשטרעקט  ליגט  און  באקוועם  בנין 
בנין  דער  זאל  ס"פ.  טויזנט   20 פון  ריזן שטח  א 
עס  וואלט  שטאק  א  ס"פ   5000 פון  באשטיין 
געווען א פיר שטאקיגע געביידע... צו מזל האבן 
וואס  זיי דאס געבויעט אלעס אויף איין שטאק. 
באטרעפט א סך הכל פון גאנצע 'צוואנציג טויזנט 
ס"פ' מוקדש פאר דאס הייליגסטע און טייערסטע 
וואו די הייליגע בחורי חמד זענען עוסק אין הוויית 
אביי ורבא מיט התמדת התורה וואס קלינגט אפ 
איין  פארמירט  און  יואל  קרית  שטאט  אלט  ביז 
פון  צווישן אלע אפטיילונגען  גרויסע קול תורה 

די היכלי הישיבות.

נאכן ארויפגיין עטליכע שטיגן פארנט פון בנין 
אונטערן  זיצן  צו  בענק  מיט  רואיגע שטח  א  צו 
פון  פארנט  אן  מען  קומט  ביימער.  פון  שאטן 
טירן  די  זיך  עפענט  עס  וואו  אריינגאנג'  'הויפט 
וואס  רעכטס  גיין  קען  מען  לאבי,  גרויסע  א  צו 
איז  דארט  קארידאר,  ברייטע  א  צו  אריין  פירט 
אלעס  אפיס,  מנהל'ס  מגי"ש,  חדר  א  פארהאן 

שיינט פרישקייט און ריינקייט. 

צום  ריכטונג  אונזער  מיר  נעמען  צוערשט 
קלענערן טייל פון בנין אויף די לינקע זייט. דארט 
איז דא א קלענערע האלוועי וואס פירט אונז צו א 
גרויסן קאוט רום. ממש א רחבות, און א הרחבת 
פענסטער'ס  ליכטיג,  און  לופטיג  אלעס  הדעת, 

פונעם פלאר ביזן דאך. 

בנין  א  אין  שפאצירט  מען  זיך  דאכט  עס 
בוילער  דער  אפילו  בויען.  געענדיגט  נארוואס 
רום קעגן איבער די קאוט רום איז אינטערסאנט 
אנצוקוקן. עס איז א גוטע געפיל צו באטראכטן 

קרית יואל, שכונת ניו ווינדסאר. שטייענדיג א צייט ווען די מוסדות הקדושים ווירבלט מיט אנגייענדע הרחבת גבולי הקדושה אויף אלע פראנטן, אויף יעדן 
געביט און אין יעדן אפטיילונג בקרב המוסדות אלעס דא לאקאל אין צענטער פונעם עיר רבתי. איז צייט פאר א וויילע זיך אומצוקוקן אויף די שטילע געפילדער 
אין איינס פון די בריליאנטן בקרב המוסדות פון וואס מען 'זעט' נישט אזויפיל, עס איז נישט אויף גארפיעלד און אויך נישט אין שכונת גאלדבערגער אדער 

שכונת לארקין אבער אויך דארט אינעם 'קרית הישיבות' אין ניו ווינדסאר לעבט זיך א וועלט, א תורה'דיגע וועלט און איז די שפיגעלע פון אונזערע מוסדות.

אצינד לכבוד יו"ט זמן שמחתינו לאמיר ארויסנעמען אונזערע ליינער צו א שטיקל 'חוה"מ האלטן' ביני עמודי דגירסא. און אייך ארומפירן צווישן די ישיבה 
ווענט און מיטלעבן א רוחניות'דיגע מאמענט פון העכערקייט און שמחה געמישט, זעענדיג אזא פרעכטיגע אכסניא של תורה וואס איז 'אריינגעפאלן ווי א רייפע 
עפעלע' אלס א 12'טע לאקאל פון די מוסדות אין קרית יואל. וואס ציילט זיך צווישן די אויסגערופענע בארימטע ישיבה געביידעס וואס וואקסט און בליהט צו 

שטיין אלס תורה'דיגע צענטער פאר די הונדערטער סאטמאר'ע תלמידים פון קרית יואל. 

נישט קיין סאך קומט אונז אויס צו הערן פון אט יענעם שטילן ווינקל, פארדעקט צווישן ביימער און שטחים פון וויגענדע גראז וואס שאקלען זיך רואיג מיטן 
ווינט. זיצט זיך פארשטעקט א ריזן בנין וואס איז א מיסטעריע פאר די פארבייפארנדע מאטאריסטן אויפן פארנומען 32 שטראז.

אבער גאנץ לעצטנס האבן מען איינמאל געהערט עפעס איבער יענעם ריזיגן שטח. נעמליך אז די פארשריט און הגברת כח הקדושה להרחיב גבולי היכלי 
הישיבות האט נישט איבערגעהיפט קיין איין אפטיילונג בתוככי המוסדות און האט אויך געגרייכט יענעם 'קרי''.

האבן מיר געטראפן אלס פאסיגע צייט אראפצוגעבן א שטיקל בליק אויפן קרית הישיבות מיטן פובליצירן די געפילן פון א באזוכער אויפן שטח וועלכע האט 
אראפגעשריבן זיינע הרגשים מיט א יאר צוריק ביים באנייען דעם ערשטן אכסניא של תורה אויפן דעמאלט'דיגן 'נייעם שטח'. און אזוי האבן א געלעגנהייט 
זיך נענטער צו באקענען מיטן 'ערשטן' געביידע 'בנין אליהו' וועלכע שטייט אין צענטער פון ריזן קרית הישיבות 'נחלת אברהם' אין ניו ווינדסאר וואס ווירבלט 
16 א טאג מיט לימוד התורה פון די פרחי קרית יואל די טייערע בחורי חמד פון ישיבה קטנה ח"א וועלכע פארברענגן דארט מיט התמדה און שטייגן על במתי 

התורה ויראה.

אצינד געבן מיר דעם רשות הכתיבה פארן קרית יואל'ער תושב וועלכע טיילט מיט זיינע הרגשים נאכן זיך אומקוקן אויפן 'קרית הישיבות':

בעולם בעולם 
הישיבותהישיבות

ערשטהאנטיגע לעבעדיגע גריס פון 'קרית הישיבות' אין ניו ווינדסאר 'נחלת אברהם' 
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עקוויפמענט'  'אין  אויפאמאל  דאלאר  מיליאן  א 
מאשינעריען  מאסיווע  דארט  זיצט  עס  וואו 
מיט  דאלאר,  מיליאן  א  העכער  פון  ווערד  אין 
פארצווייגטע פייפס און רערן ציען זיך אויף אלע 
זייטן, וואס דער געוועזענער סקול האט נארוואס 
דער  ווען  בצדה  שכרה  מתן  אלס  אינסטאלירט 
'בית המן' טוישט הענט פארוואנדעלט צו ווערן 
אלס פרעכטיגער 'בית מרדכי' אכסניא של תורה 
פאר עטליכע פון די סניפי ישיבות קטנות פון די 

סאטמאר'ע ישיבות אין קרית יואל.

לינקס פונעם בנין געפינט זיך אויך א גרויסע 
קאך, מיט אלע עקוויפמענט דערינען. וואס מען 
גע'כשר'ט  אדער  נייע  אויף  איינגעטוישט  האט 
לויט די אנווייזונגען און הוראות פון הגאון הגדול 
הדומ"ץ שליט"א דאס צו האבן גרייט תיכף אסרו 
דירעקטע  א  פארמאגט  קיך  דער  יו"ט.  נאך  חג 

גאר  איז  וואס  גאס  די  צו  טיר 
פראקטיש פאר דעליוועריס. 
פון  ליפערונג  ריזן  די 
מיט  פלעסטיק  טשעסטער 
א.א.וו.  גוד  פעיפער  אלע 

איין  ביי  אנגעהויפענט  ליגן 
זייט פונעם קאך.

צוריק צום הויפט אריינגאנג. 
גרויסע  די  איבער  קעגן  הארט 

מיט  זיך  מען  טרעפט  לאבי 
ריזן  א  צו  טירן  דאפעלטע  ברייטע 

לעכטיגע  דאך,  הויכע  ריזן  א  היכל. 
הויעך,  היכל,  אזא  מיט  פענסטער'ס, 

לעכטיג, ברייט מיט הרחבת הדעת איז 
ריכטיג  נישט  זאל  מען  מעגליך  נישט 

די  אין  יארן...  בחורי'שע  די  אויסנוצן 
זייט זיצט א גאנצע רייע מיט שפאגל נייע 

קוים  קענען  און  ארץ  דרך  אזא  מיט  בענקלעך 
ווארטן אריינצוגיין אין באנוץ. 

ארבעטערס  מיט  פיבערט  בנין  גאנצער  דער 

לענגאויס אלע שטיבער און זענען בודק בחורין 
ובסדקין צו מבער זיין יעדע אומאויסגעהאלטענע 
ארויס  טראגן  און  סקול,  אלטע  די  פון  אביעקט 
אלע מאטריאל וואס ברויך נישט זיין אינעם בנין 
זיך גרייטנדיג צו אנטפאנגען דעם אינספעקטאר 
האפענטליך  און  קומען  היינט  דארף  וואס 
באשטעטיגן אז דער בנין קען בס"ד אריינגיין אין 

באנוץ.

קארידאר  לאנגן  דעם  אראפשפאצירנדיג 
רעכטס, פירט די קארידאר צווישן א גאנצע רייע 
מיט קלאסן אויף ביידע זייטן. דער קארידאר, גאר 

ברייט, פארן אויג די ערשטע מאל קוקט 
עס אויס ווי א שמאלע ראנוועי 

קליינע  פאר 

און  עראפלאנען... 
שפרייטן  כתות  ''ריזיגע'' 
אויס זייערע פליגלען ביי ביידע זייטן 
פונעם קארידאר. )די גרויסקייט פון די כיתות 
דערמאנט פון די 'טרופ' קלאסן וואס איז געווארן 
שולע  פובליק  אלגעמיינע  די  דורך  געבויעט 
וועלכע פלאגן זיך נישט אין א מאנגל פון געלט 

אדער פלאץ...( 

הלימודים  כתות  די  אין  אריינבליקענדיג 
הערליך  גע'כשר'ט...  שוין  איז  עס  מען  זעט 
מגי"ש,  פארן  סטעידזש  א  מיט  איינגעארדענט 
שטענדער  דער  אפילו  און  בענק,  די  טישן,  די 
זאלן  זיי  אז  בלויז  ס'ווארט  טישל.  מגי"ש  אויפן 
ענדיגן די פארקורצערטע בין הזמנים כפי פקודת 
מרן רבינו שליט"א. אלע קלאסן באצירט מיט 
ריזיגע לעכטיגע פענסטערס וואס בליקן ארויס 
ווייטע  פון  שטח  גרינעם  לעכטיג  ריזן  א  צו 

ס  ע ק ע ר ט גראז און ביימער, ש

די  וואס 
עיקער   27 ערשטע 
אונטערן  איז  דערפון 

בעלות פון די מוסדות.

אפטיילונג  יענעם  פון  אינדרויסן 
ארויסגייענדיג צום שטח הישיבה קומט מען אן 
פונעם  פארבליבן  פלאץ'  'שפיל  גרויסע  א  צו 
טייערע  מיט  אויסגעשטאט  סקול  געוועזענעם 
עקוויפמענט צו פארוויילן. וואס וויפיל איך האב 
 - נאך  עקזיסטירט  דאס  ווילאנג   - איז  געהערט 
אזוי  הישיבה...  תלמידי  פאר  'פארבאטן'  דארט 
כאטש אז די תלמידים נוצן יענעם מקום זיך צו 
זיך  שטארקן איבערצוקומען די אייגענע רצונות 
צו האלטן צו די תקנות הישיבה. און אייגענטליך 
מיט אזא ריזיגע לעכטיגע בנין און היכל הביהמ"ד, 

ווער איז בכלל נייגעריג דערין...

ארויסגייענדיג פון בנין דריי איך זיך נאכאמאל 
שטח,  דער  בנין,  דעם  באטראכט  איך  ארום, 

די  לענדסקעיפ.  הערליכע  און  שטילקייט,  די 
עקסטערע  די  לאקאציע,  די  פראקטישקייט, 
סייעתא דשמיא. עס שרייט ארויס די 'כל עכבה 
אחר  גולה  געגאנגען  טאקע  לטובה'. 
גולה למקום תורה  גולה, דער הוי 
בהידור,  געווען  מקיים  מען  האט 
נישט  האט  קשות  התחלות  כל  די 
יעדן  ווען  נאכלאזן  ביים  געהאלטן 
'כחדשים'  בעינינו  געווען  איז  טאג 
עיכובים  'התחלה'דיגע'  דער  און 
אויסגעזען  האט 
 . ז א ל ד נ ע
ב"ה  אבער 
האלט  מען 
ביים  שוין 

ן  ע מ ו אל המנוחה ואל ק
הנחלה מיטן 'ואחריתך ישגה מאוד'.

סייעתא  רעפליקטירט  און  שיינט  אלעס 
און  הייליגע מוסדות,  די  וואס באגלייטן  דשמיא 
עס דערקענט זיך דער הייליגער גרויסער כוח של 
אותו זקן וואס טוט באגלייטן אונזערע געטרייע 
שלוחים וואס צורייסן זיך מיט מסירות נפש פאר 
און  קינדער  תלמידים  לעכטיגע  טויזנטער  די 

אייניקלעך פון מרן רביה"ק זי"ע.

געלע  די  אכט,  נאר  גיבט  ארויסגיין  ביים 
איז  סיידוואק  פונעם  סוף  ביים  ליניע  'סעיפטי' 
מענדזשער  געטרייע  די  און  גליטשיג  שטארק 
אבער  באטראכט.  אין  גענומען  שוין  דאס  האט 
ביזן עס פאררעכטן גיבט אכט. עס לוינט זיך זיך 
נישט איינצושטעלן.. און איך רעד פון ערפארונג.

אויפן וועג אהיים, האב איך באגעגענט איינס 
האב  איך  און  איינגעשטעלטע  מוסדות  די  פון 
נייגעריגער  זייענדיג א  געשטעלט א טוץ פראגן 
צו  געלעגנהייט  א  געהאט  איך  נאטור. האב  פון 
הערן א שטיקל באריכט איבער די השפעות פון 
תלאות אשר מצאתנו בדרך, מיט וואס מען האט 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
אלס געדארפט זיך ספראווען און זיך שטיקן ביזן 
וואס  טאג.  גליקליכן  גרויסן  צום  גרייכן  קענען 
דאס קען מען נישט אראפלייגן אזוי אין א ערב 

יו"ט.

על קצה המזלג, אויפן שפיץ גאפל האב איך 
געהאט אפענע אויערן און געשלינגען און נישט 
אויסנאם  אומגעהויערע  די  באגרייפן  געקענט 
וואס  שוועריגקייטן  טעכנישע  און  ביוקראטישע 
שטייען  וועלכע  הציבור  שלוחי  געטרייע  די 
יואל'ע  קרית  צענטראלע  די  פון  רודער  ביים 
און  ספראווען  געברויכט  זיך  מוסדות האבן 
אפילו  און  מקח  די  זיין  גומר  ביזן  דורכשוויצן 
לעגאל  שטח  און  בנין  די  האלטן  צו  דערנאך 
ערלויבט פאר א בית חינוך פאר אונזערע קינדער.

איז  דיעל  דער  אזוי  ווי  דשמיא  סייעתא  די 
אונטער  אז  מוסדות, הערנדיג  די  צו  אנגעקומען 
בארימטע  די  שטייען  פראיעקט  גאנצע  די 
'עם.  פון  עסטעיט שדכנים'  ריעל  יואל'ע  ''קרית 
ריכטיגע  די  געווען  זענען  וועלכע  ריעלטי'  קעי. 
שלוחים און האבן ארויפגעברענגט די הצעה צו 
די אפיסעס פון די היזיגע מוסדות, וואוסענדיג די 
סקווער  פרישע  אין  געברויך  און שטארקע  נויט 
קטנה  ישיבה  הונדערטער  די  פלאצירן  צו  פיס 

בחורים צו האבן א דאך איבערן קאפ.

די  ווען  טייל  שווערע  די  געקומען  איז  דאן 
טאג  יעדן  העכערן  זיך  אנגעהויבן  האבן  פרייזן 
דורך אנדערע ישיבות און מוסדות וועלכע האבן 
און  מארקעט  אויפן  פארשלאג  דעם  באמערקט 
האבן אנגעהויבן ארויפגיין מיט די פרייזן, אבער 
דאן האט שוין די מוסדות צו מזל געהאלטן נאכן 
זקן  ובזכותו של אותו  שליסן קאנטראקט בכוחו 

מרן רבינו הקוה"ט זי"ע!

ביוקראטישע  די  אנגעקומען  איז  דאן 

פראצעדורן ווען די מוסדות האט נישט געוואלט 
מען  אז  פארזיכערן  זיך  בעפארן  מקח  ענדיגן 
און  הצבי.  קרן  על  הקדש  ממון  נישט  לייגט 
פראפעסעניאלע  און  לעגאלע  מיט  אנגעהויבן 
אהין  באאמטע  טאון  די  מיט  פארהאנדלונגען 
און צוריק מיט תפילות 'אלקא דרבינו יואל עננו' 
היה נא מצליח דרכינו. אז זיי זאלן דאס ערלויבן 
האט  דאס  סקול.  א  פאר  נוצן  צו  פארצוזעצן 
אריינגענומען א גאנצע פארצווייגטע פראצעדור 
און  געזעץ,  'גרענטפאטער'  די  אנצוהאלטן 
בנין  דעם  אויסשטאפירן  אנהייבן  דארפן  נישט 
פונדאסניי לויט די פרישע 'קאודס' פארשריפטן 
וואס נעמט אריין 'מיליאנען' אינוועסטמענט אין 
אינפעסטרוקטור און נייע זיכערהייט מאסנאמען 
וואס דער בילדינג איז נישט אויסגעשטאט היות 

ס'איז געבויעט געווארן שוין מיט יארן צוריק.

אומגעהויערע  די  געהערט  איך  האב  אויך 
סכומים וואס דער פראצעדור האט אפגעקאסט 
אורך  לכל  לויערס  ערפארענע  שטאב  א  פאר 
הדרך ביזן בסייעתא דשמיא ענדיגן און ערהאלטן 

די אזוי געגארטע פערמיטן און ערלויבעניש.

און שפעטער ווען מען האט אונטערגעשריבן 
פון  רייע  גאנצע  א  נאך  און  דאקומענטן  די 
אינספעקטאר  די  סוף  צום  און  שוועריגקייטן 
ווארט מען נאך און  ווי איך האלט יעצט  וויזיט, 
מען האפט ער זאל עס היינט נאכט באשטעטיגן.

איך זיץ און איך הער און איך הער, פארגאפט 
און באגייסטערט, און עס גייט מיר נישט אין קאפ 
אריין וויאזוי די הנהלת המוסדות, דער געטרייער 
אין  זענען  הציבור.  שלוחי  די  שליט"א  מנכ"ל 
מיט  חלוקות...  מיט  פארנומען  צייט  זעלבע  די 
פעיראל, אויפנעמען פרישע מרביצי תורה, בעידן 
חדוותא, און אייננעמען נאך שטחים אונטער די 
אין  טאטע  הקדושים.  מוסדות  די  פון  פליגלען 

הימל. פון ווי נעמט מען די מח דערצו..?!! 

*

געווארן  געשריבן  זענען  שורות  די 
געבליבן  איז  אבער  צוריק  יאר  אנדערטהאלבן 
פארשטיפט צווישן די פילע הויפענעס פון נייעס 
איינס  געלאפן  זענען  וועלכע  ארטיקלען  און 
שנעלער פון אנדערן. אינערהאלב די פארנומענע 

וואכנשריפט רעדאקציע.

מען  בלייבט  צייט  זעלבע  די  אין  אבער 
מיט  ווירבלט  הישיבה  הנהלת  די  שטיין.  נישט 
געדאנקען ווי אזוי פאראויסצוגיין להרחיב גבולי 
הקדושה אויף דעם שטח מקום רחבת ידים מיט 

פלאץ פאר בנינים אדירים ובצורות.

איז פארשטענדליך און פשוט אז דער דאזיגע 
פלאץ  זייער  טרעפן  זאלן  געפילן  און  הרגשים 
יואל  'קרית  מעגא  פון  שפאלטן  די  צווישן 
א  ברענגן  צו  אויסגאבע.  סוכות  וואכנשריפט' 
קרית  תושבי  טויזנטער  די  פאר  יו"ט  שמחת 
יואל און תלמידי וחסידי סאטמאר די בכל אתר 
אזא  האט  מורשה  רבינ'ס  די  ווי  זעענדיג  ואתר. 
הערליכע המשכה תחת נשיאות כ"ק מרן אדמו"ר 
א  מיט  הדין  קדישא  דאתרא  מרא  שליט"א 
די חשוב'ע חברי הנהלת הישיבה  וואונטש פאר 
ר'  אין שפיץ דער געטרייער ענערגישער מנכ"ל 
משה אלי' עסטרייכער שליט"א למען יאריך ימים 
על ממלכתם אז מיר זאל קענען מגדל זיין בנינו 

ובנותינו בקרב ישראל. עד ביאת הגואל.
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החֶיֱנָוּ וקְִימְּנָוּ והְגִיִּענָוּ שֶׁ
לשְִמׂוֹחַ בשְִּמְׂחתַ התַַּלמְוּ״ד תּוֹרָ״ה

• ילכו מחיל אל חיל •
מתוך שבח והודי׳ לה׳ אשר כרחמיו וכרוב חסדיו הגדיל לנו

הננו שמחים להודיע בזה לרבבות אנ״ש בכל קצוי תבל אשר בעז״ה

זכינו לחדש ולחנך
בנין הת״ת 

החדש המפואר 
א׳ שלב 

״בנין חיים ארי׳״
)הבנין ששימש ״מלון סאטמאר״ לשעבר(

בטיבורה של העיר הצדק קרי׳ נאמנה
שיכון ״קרית יואל״ בני ברק

ה כ ו ת ב ל  ל ו כ ר  ש א
כל כתות התלמוד תורה מתוך הרחבת הדעת 

עדי נזכה בעז״ה להרחיב ולבנות את כל הבנין מחדש בתוספות קומות חדשים ברוב פּאר והדר

אשרינו שזכינו! זה היום קוינו ראינו!
ורוח הקודש אומרת כן ירבה וכן יפרוץ!

הנהלת מוסדות יטב לב - בני ברק

ה רָ וּ ב חֲ הַ  ְ ך וֹ תּ ם  עָ מֵ י  תִ וֹ מ י רִ הֲ
ובהאי שעתא הננו מודים ומהללים מקרב הלב לידידינו היקרים טפסרים ושועים

משפּחת קארפּען הנכבדה 
אשר הפליאו לעשות בנדבת לבו ליקח חבל בראש בסכום אדיר 
למען הוצאות הבנין לזכר ולעילוי נשמת ראש ועטרת משפחתם

הרה״ח רבי חיים ארי׳ )ר׳ לייבעלע( ב״ר יצחק קארפּען ע״ה

וכה יעלו ברכותינו מעומק לבבינו ונפשינו מתוך הכרת הטוב אל מעלת כבוד אנשי חיל גבורי הכח עושי דברו

חברי הנהלת המוסדות בניו יארק
המה הגבורים שהפליאו פלאות אחרי הקמת ושכלול ״בנין הבית חינוך לבנות״ בשנה העעל״ט

 הגדילו לעשות מחיל אל חיל בבנין הת״ת החדש, וכעת מתנוססים לתפארה

שני בניני״ם הבאים כאחד בתוככי שיכון קרית יואל בני ברק
לתפארת מוסדותינו ולתפארת כל בית סאטמאר בכל קצוי תבל
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סוכה הגדולה
אויסשטעל

בימת הכבוד

משוררים
קאך

גארפיעלד רד

ווען ביורען

רבנים 
אריינגאנג

אריינגאנגאריינגאנג

עזרת 
נשים

נטילת ידים
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בשמחה רבה הננו להודיע שבעז"ה
יתקיים במקהלות אנשי שלומינו, זקנים עם נערים

מסיבת
שבת אחים

לכבוד שמחת בית השואבה

בליל ב' דיו"ט הבעל"ט
אושפיזא דיצחק עקידתא
במקהלות עם רב בשמחת הרגל

בראשות כבוד הגה"צ מורינו שליט"א
דברי תורה ויראה - זמירות שירות ותשבחות

בסוכה הגדולה
גארפיעלד קאר. ווען ביורען

  בשעה 10:00  
טעימה קלה ומשקאות יהא מוכן לכל הקהל הק׳

ומאושפיזין עילאין תהי׳ אזניך קשובות רב ברכות
ויזכנו לישב ימים רבים בעבודתך וביראתך

בברכת שמחת יום טוב
הנהלת הקהלה

חסידים 
ואנשי 
מעשה 
אומרים 
לפניהם 
דברי 

שירות 
ותשבחות

בס״ד



שפ"ג
ת

ת  
ערב סוכו

34

ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

וועלן מ געוואלדיגע בענקשאפט  א  יט 
דעם  אָפּצייכענען  יואל  קרית  תושבי 
יומא  דער  המועד,  חול  טאָג  פערטן 
דהילולא פון דעם גרויסן פאר העיר, 
דער  קדושת  כבוד  עדתינו,  נזר  עינינו,  מאור 
וואס  ליכט  הייליגער  דער  זי"ע,  רב  שארמאשער 
האט ווי באלאכטן אין געווארעמט אונזער שטאט 
לטובה,  שווין  כולן  נאכאנאנד  יאר  פערציג  פאר 
כח  שטארקע  זיין  מיט  בראשה  געשטאנען  און 
זיין טיר איז אלס געווען אפען לכל  ההוראה,און 

דורש ומבקש.

ספעציעל איז דער רב געווען די שיינקייט פון 
אונזער שטאט, אַלס דער עומד בפרץ אז עס זאל 
זיך חלילה נישט אריינכאפן קיין פירצות, זייענדיג 
דער מובחר וגדול תלמידי רביה"ק זי"ע, וועלכער 

האָט גע'חזרט שטענדיג מורשתו הטהורה.

ווי אפשפיגלענדיג  גולת הכותרת   אבער דער 
צדיק  זכר  רב  פונעם  פערזענליכקייט  גרויסע  די 
מאנטל  א  אין  איינגעהילט  און  מלובש  לברכה, 
פון פשטות און חן דקדושה, האט ווי גערוט אין 
איר באשיידענעם ווינקל דער תל תלפיות , בבית 
ביים  שאַרמאַש",  נפתלי  תפארת  "קהל  מדרשו 

ווינקל פון די 'אורשיווע גאס', 

ס'איז  אז  גלייבן  נישט  עס  זיך  לאזט  ווירקליך 
"ד'  דינסטאג  יענעם  זינט  יאר   5 פארלאפן  שוין 
דחוה''מ סוכות תשע''ח" אושפיזא דיוסף צדיקא, 
ווען די ווענט פון ביהמ''ד און די ארומיגע גאסן 
פון  טרערן  טייכן  זיך  אין  איינגעזאפט  ווי  האבן 
המועד  ימי  בעצם  האבן  וואס  אידן  טויזענטער 
צובראכענע  און  הערצער  פארקלעמטע  מיט 
וקדוש  צדיק  זכר  רב  דעם  באגלייט  געמיטער 
לברכה, למנוחתו כבוד. אבער טראָץ די פינף יאָר 
און  בענקשאפט  דאס  איז  אַריבער,  זענען  וואָס 
גליסטעניש צו יענע ליכטיגע צייטן נאך פריש און 
רוי ווי מיר וואלטן עס נאך היינט מיטגעלעבט און 
זיך אליינס ארויס פון  ווי פון  געזעהן. עס קומט 
די מח קעמערלעך די זכרונות וואס פליסן איבער 
אלע ברעגעס, און עס שרייט זיך ארויס. אוי... מי 

יתנני ירחי קדם. 

אלס קורצע הקדמה, זאָל טאַקע אַרויסגעברענגט 
געניטער  דער  נישט  בין  הקטן  אני  אז  ווערן 
שרייבער וואס קען גוט ארויסברענגען זאכן אויפן 
וואס  צו פארשטיין  זיין  און דאס ממחיש  פאפיר 
וויל  מען  ווען  איבער אלעם  און  געווען,  איז  עס 

איז  זצ''ל,  רב  גרויסן  אונזער  פון  אנהייבן שרייבן 
זייער שווער דאס אראפצוברענגען אויפן פאפיר, 
און דאס אראפגעבן מיט ווערטער, ווי יעדער וואס 
האט זיך נאר אמאל געדרייט ביים רב קען דאס 

מעיד זיין.

על  נרו  בהלו  זמנים,  גליקליכע  יענע   אין 
ראשינו, ווען מיר האבן געהאט די גרויסע זכי' זיך 
צו ווארימען לאורו הבהיר, האט קיינער נישט עכט 
משיג געווען און פארשטאנען צו וואס מיר זענען 
זוכה, און וואס פאר א מתנת אלוקים מיר פארמאגן 
ווי שטארק  דא אין דעם היינטיגען דור יתום,און 

מען וועט זיך נאך בענקען צו אט די צייטן.

אַלץ  דאך  איז  זי"ע  רב  פונעם  דאווענען  דאס 
געווען מיט אן אויסטערלישע קאך און פלאקער, 
מען האט ניטאמאל געקענט אנצייגן אויף סיי וואס 
פאר א תפילה, אדער זמן מסוים, אדער מאורע, אז 
דא איז דער רב זייער מרוגש געווען, אדער אז דא 
איז אן הויכפּונקט. דער רב איז געווען איינגעהילט 
חן  ענוות  און  פשטות  אויסטערלישער  אן  אין 
זה  הוא  כי  קיין  ארויסווייזענדיג  נישט  דקדושה, 
פון דעם פלאַם פייער, דער אש בוערת, וואס האט 
פארן  שטענדיג  געברענט  אין  געקאכט  אים  אין 

ווי  זמנים  געציילטע  ביי  ממש  אויסער  רבוש''ע. 
ביי די הקפות, הושענות, וכדומה, ווען מ'האט יא 
געקענט זען אז דא גייט פאר אונז א איד וואס איז 
בכלל נישט אריינגעפאסט אין אונזער סביבה, פיל 

העכער ווי אונזער השגה און באגריף. 

אלה  כל  אבדנו  ליידער  וואס  נאכדעם  אבער 
און דער רב זכרונו לברכה איז שוין ארויף לשמי 
פאריבער  גייט  עס  שפעטער  צייט  וויפיל  מעל, 
הייבן מיר אן אלס מער און מער באגרייפן וואס 
מיר האבן פארמאגט, און וואס מיר האבן ליידער 
פאַרלוירן. עס גייט נישט אדורך כמעט קיין שבת, 
עס  וואס  טוב,  יום  קיין  אדורך  נישט  גייט  עס 
בענקעדיגע  זכרון  אויפן  ארויפקומען  נישט  זאל 
און  ליכטיגע  די  פון  זכרונות,  נאסטאלגישע  און 
דערהויבענע זמנים וואס מיר האבן געלעבט אין 

געאטעמט מיטן רב זי"ע.

לאָמיר פּרובירן צו ווידמען די קומענדיגע שירות 
מיטגעהאַלטן  האב  מיר  וואס  דעם  אויף  בלויז 
אני  עמי  בתוך  ציבור,  דעם  צווישן  ביהמ''ד  אין 
יושבת, וואך נאך וואך, מידי שבת בשבתו, ומידי 
און  מיטגעלעבט  האבן  מיר  וואס  במועדו,  מועד 
און  באגלייט  אונז  האט  דאס  און  מיטגעפילט 

ליכטיגע עראינערונגען און אומפאַרגעסליכע זכרונות ימי קדם 

פון שבתות ומועדי קודש במעגל השנה
אין דעם הייליגן שאָטן פון 

כ"ק הגאון הצדיק
אבד"ק שאַרמאַש זצוק"ל 

צו דער יומא דהילולא רבא, ד' חול המועד סוכות כ' תשרי 

בצילו חמדתי וישבתי

מי יתנני ירחי קדם. אָריגינעלע שילדערונג פון: א יונגער מתפלל
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געגעבן דאס חיות פאר דער גאנצער וואך און דאָס 
גאנצע יאָר. 

אביסל  אונז  זכרונות  ליכטיגע  די  זאָלן 
מיר  וואס  געדענקען  זאלן  מיר  אז  אויפפרישן 
האבן אלס געהאט און פארמאגט, און כדי שיעמדו 
לימים רבים, האבן מיר גענומען דאס פעדער אין 
דער האנט, אביסל צו איבערגיין וואס דאס האט 
געמיינט א 'שבת', און איבער אלעם א 'יום טוב', 
דינען  אונז  דאָס  זאָל  המדרש.  בית  אין  רב  ביים 
האט  עס  וויאזוי  ספר  מוסר  לעבעדיגע  א  ווי 
אויסגעקוקט אַן אמת'ע עבודת השי"ת כל ימי חייו 
בלי הפסק, וזכותו הגדול יגן עלינו ועל כל ישראל. 

שבת קודש בצל 
 כנפיך יחסיון

ליל שב"ק
עס איז שוין פרייטאג גאר שפעט פארנאכטס, 
שוין א האלבע שעה צום צאת הכוכבים, דער רב 
שטייט שוין לאנג אויפן פלאץ, און שאקעלט זיך 
די באקאנטע טאנצענדיגע  צוריק מיט  אין  אהין 
טריט. דער זאגט שיר השירים, דער לערנט חומש 
דאס  אונז  טוט  אויבנאָן  צום  בליק  א  רש''י.   -
מיטן  די עטיפה  שוין  רב מאכט  דער  אז  אנזאגן 
טלית. די ברכה ווערט געזאגט גאנץ שטיל, אבער 
זיסע שטימע פילט אן דער  דאס נעימות פון די 
ווארימער  היימליכער  א  מיט  ביהמ''ד  גאנצער 

שבת אטמאספערע.

"הודו לה' כי טוב כי לעולם חסדו!" שרייט דער 
רב אויס מיט די טיפע הארציגע שטימע. ווי איז 

'מנחה  וויאזוי דאס דאווענען  שייך אראפצולייגן 
ערב שבת' האט אויסגעקוקט. עפּעס אויף וואס 
ביז  אויפגעגעבן,  נישט  קיינמאל  האט  רב  דער 

ממש די סאמע לעצטע תקופה.

וואך,  דער  פון  געיאגעניש  גאנצע  די  נאך   
צו  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען  איז  רב  דער  ווען 
מנחה ערב שבת, מיט א חיות דקדושה, האָט זיך 
פארשפרייט  ליכטיגקייט  העכערע  מין  א  עפעס 
דער  וואס  עשרה  שמונה  הויכע  די  יעדעם.  ביי 
יעדע  אפטייטשענדיג  פארגעדאווענט,  האט  רב 
מיט  מעות',  'כמונה  מתיקות,  אזא  מיט  ווארט, 
זיין בעטעמ'טן נוסח, איז דאך צוגאַנגען אין אַלע 
ווערטער אין  אברים. עס קלינגען נאך יעצט די 

די אויערן.

ווען דער  ווי שטענדיג  זיך נאך  עס געדענקט 
א  אויף  צי  ביהמ''ד,  אין  געווען  נישט  איז  רב 
טאַקע  זיך  האָט  דאָס  א.א.וו.  שטאָט  אין  שמחה 
ווייניג געמאכט, אבער ווען עס האט יאָ פאסירט, 
האט שוין דער גאנצער שבת נישט געהאט דער 
רב  דער  וויאַזוי  געהערט  נישט  האָט  מען  טעם, 

הייבט אן דעם הודו ביי מנחה ערב שבת. 

רב  דער  וואס  מנחה  דעם  פון  רעדענדיג 
ארויף  מיר  קומט  עמוד,  פארן  געדאווענט  האט 
געווען  איז  עס  אַנעקדאָט.  אינטערעסאנטע  אן 
איז  ז''ל  רב  דער  ווען  תשע''ו,  ווינטער  אנפאנג 
ליידער דיאַגנאָזירט געוואָרן מיט דער ביטערער 

מחלה רח''ל.

מיין  מיט  איך,  האָב  שבת  קומענדיגן  דעם 
בחור'ישע געפיל'ישער שכל, ערווארטעט צו זען 
נאכן  אינטערגעבראכן  אביסל  כאטש  רב  דעם 
געוואויר ווערן זיין שווערן מצב ל''ע. אָבער דער 
רב איז צוגעטרעטן צום עמוד, און מיט א פלאם 

פייער אנגעפאנגען דעם ''הודו'', מיט דעם זעלבן 
פייער פּונקט ווי יעדע וואָך.

פונעם  אויסלאז  צום  געקומען  איז  עס  ווען   
קאפיטל, ליגט מיר נאך עד היום הזה דאס בילד 
פאַר די אויגן, ווי דער רב גיבט א הייב אויף ביידע 
הענט אין די הייעך און גיבט א געשריי "ויתבוננו 
אז  דאכטן  זיך  געקענט  האט  מען  השם"!  חסדי 
דא שטייט א איד וואס פעלט אים גאָרנישט און 
וועלט.  דער  אויף  גליקליכסטער  דער  איז  ער 
דער  געווען  רב טאקע  דער  איז  לאמיתו,  באמת 
גליקליכסטער אויף דער וועלט, א איד וואס איז 
געווען כל כולו דבוק אינעם אויבערשטן און אין 
זיין תורה הקדושה האט קיין שום זאך אויף דער 
וועלט אים נישט געקענט צוברעכן, און ער איז 

שטענדיג געווען גליקליך און פרייליך.

מען האלט שוין ביי לכו נרננה, שטענדיג האט 
זמן  ביים  ממש  שבת  קבלת  אנגעפאנגען  מען 
צאה''כ, צוליב וואס מ'האט זיך געשטעלט מנחה 
גאר שפּעט. וועכנטליך האט מען זיך געשטעלט 
הדלקה''נ,  זמן  נאכן  שעה  א  שבת  ערב  מנחה 
סיי ווינטער און סיי זומער, אזוי אז עס האט זיך 
געקענט מאכן אז זומער זאל מען קענען ענדיגן 
פרייטאג צונאכטס דאס דאווענען אזוי שפעט ווי 

האלב עלף.

אנגעפאנגען  שטענדיג  טאקע  האָט  מען 
סיי  ביהמ''ד,  אין  רב  ביים  מנחה  שפעט  גאר 
אינדערוואכן, און סיי שבת ויו''ט, אבער קיינמאל 
אפי'  מנחה,  מיט  אריינגעצויגן  נישט  מען  האט 
נישט מיט א האלבע מינוט אין דער נאכט אַריין. 
צום ביישפּיל, ראש השנה תשע''ח, דאס לעצטע 
ראש השנה פונעם רב עלי אדמות. דער רב איז 
והוא  שוואך,  אויסטערליש  ליידער  געווען  שוין 

איז  ר''ה  טאג  צווייטן  דעם  מפשעינו.  מחולל 
געווען ערב שבת און דער רב איז אריינגעקומען 
פארנאכטס צו מנחה 8 מינוט פאר'ן זמן צאה''כ, 
זמן  ביים  הארט  מען  האט  געענדיגט  אבער 
גיין  פון  דוגמא  א  געווען  איז  רב  דער  צאה''כ! 
מיטן שו''ע נישט קיין חילוק אין וועלכן מצב און 

אין וועלכע זמן.

דאָס  שבת'.  'קבלת  דאווענען  אן  הייבט  מען 
א  מיט  צו  גייט  דאווענען  דער  ברענט.  ביהמ''ד 
איז  אינטערסאנט  התלהבות.  אבער  מתינות 
בואי  ביי  וועכענטליך  מיטצוהאלטן  געווען 
א  מיט  אויס  זיך  דרייט  רב  דער  ווי  בשלום, 
שאקלנדיג  זיך  האנט,  דער  אין  ספר  חסידי'ש 
צום טאקט פון דער ניגון אויף ביידע זייטן, און 
זיין  איז מעיין אינעם ספר בשעת מעשה, צוליב 
שטענדיגער געהויבענער מנהג מחבר צו זיין יום 
אויס  קומט  עס  וואס  ותפילה,  תורה  מיט  ולילה 

ארום די צייט פון קבלת שבת.

בדרך אגב דערמאַנט זיך ווען אין שנת תשע''ז 
דוכט זיך, איז אויסגעפאלן ניטל, ליל שב''ק, און 
עס איז יעדער נייגעריג געווען וואס דער רב גייט 
מ'מעג  ווען  פאל,  אזא  אין  בשלום  בואי  ביי  טון 
'בואי  צו  געקומען  איז  עס  ווען  לערנען...  נישט 
בשלום', זעהט מען ווי דער רב דרייט זיך אויס, 
און אין דער האנט האלט ער מיט א פשטות דער 
רב  דער  ווי  מתיבתא',  'שערי  גליון  בארימטער 
ווארשיינליך געטראפן א מאמר צי א ענין  האט 
אין וואס צו אריינקוקן, וואס איז נישט קיין תורה.

קריאת  ליינט  מען  מעריב.  ביי  שוין  מ'האלט 
גאנץ  געדויערט  וואס דעם רב האט דאס  שמע, 
לאַנג. ביים סוף, ווען אין ביהמ''ד איז שוין שטיל, 
רב'ס  דעם  היכל  גאנצן  איבער'ן  מען  הערט 
ווארימע שטימע, ווי ער ענדיגט צו די פרשה פון 

'ויאמר' מיט א געוואלדיגע נעימות מלא קדושה.

דער  און  דאווענען,  דאס  פארענדיגט  מען 
גאנצער עולם שטעלט זיך זאגן 'גוט שבת' כבני 
מרון. ומה נהדר היה המראה, מיט אזא סבר פנים 
וואונטשט  שמייכל  ליכטיגער  זיין  מיט  יפות, 
דער רב גוט שבת פאר יעדעם באזונדער, פארן 
גרעסטן  פארן  ווי  ביהמ''ד,  אין  יונגל  קלענסטן 

איש מכובד.

ווער רעדט נאך ווען א בעל שמחה קומט צו 
זיך אלעס  צום רב אפנעמען ברכת קדשו, האט 
פלייצע,  דער  אויף  האנט  דער  מיט  געענדיגט... 
מיט דער ליכטיגער שמייכל און צהלת פּנים, ווי 
זיין נאנטסטע שמחה,  זיך רעדן דא פון  עס זאל 
אויסלאז  מיט'ן  לרוב  ברכות  גיסן  אן  זיך  הייבט 
"בנים ובני בנים וכו' עד ביאת הגואל'. דער רב 
וועט דעם איד ווייטער אויספרעגן נאך עטליכע 
שאלות בנוגע די שמחה, מאכנדיג שפירן א געפיל 

וואס לאזט זיך נישט פאַרגעסן נאך ביז היינט.

שב"ק בצפרא דשבתא

שארמאש'ער  דאס  האָט  אינדערפרי  שבת 
ביהמ''ד  דאס  אריינגעלעבט.  שטענדיג  ביהמ''ד 
וואס האבן געלערנט,  געווען מיט אידן  איז פול 
האט  וואס  יארן  געווען  תהילים,  געזאגט 
עקזיסטירט א חברה תהילים פאר די קינדער אין 

עזרת נשים.

ווען  שחרית,  זמן  צום  נענטער  קומט  עס 
ביהמ''ד  דאס  הייבט  דאווענען,  זיך  מ'שטעלט 
צוביסלעך צו ווערן אנגעפולט מיט מער און מער 
אידן. ווער רעדט נאך אין א שיינעם שבת. בעלי 
שמחה האָבן נישט געפעלט ביי אונז אין ביהמ''ד, 
צוויי חתנים איז געווען א געווענליכע ערשיינונג. 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
קידוש  געגעבן  האבן  וואס  אידן  זעלבע,  דאס 
לרגל דאס געבורט פון א טאכטער, האט געקענט 
זיין דריי צו פיר אין איין וואך, און אזוי ווייטער. 
עס איז נישט געווען א וואך וואס עס זאל נישט 
צענדליגער  אינדערפרי  שבת  שארמאש  אין  זיין 
אזוי  סתם  אדער  שמחות,  צוליב  אידן,  פרעמדע 
אריינצוכאפן א תפילה אין שארמאש'ער ביהמ''ד 

ביים רב זי"ע.

אין  אריינגעקומען  איז  רב  דער  איידער  נאך 
ביהמ''ד, האבן שוין פילע אידן אנגעטון דעם טלית, 
און אפי' אנגעהויבן זאגן פארנט, וואוסענדיג, אז 
נישטא  איז  דאווענען,  זיך  מ'שטעלט  איינמאל 
און  דאווענען,  זיך  מ'נעמט  געשלעפעניש,  קיין 
צו  קפידה  שטארקע  רב'ס  דעם  צוליב  ס'פארט, 
אנהייבן שמו"ע בעפאר דעם קאָמאַרנער סוף זמן 

תפילה אום פינף צו עלף.

צווישן 10:00 און 10:10 איז דער רב ערשינען 
אין  טלית  צוזאמגעלייגטע  די  מיט  ביהמ''ד  אין 
צוגעגאנגען  עטיפה  די  נאך  תיכף  און  הענט  די 
אנגעהויבן  און  תפילה  בעל  דער  פון  עמוד  צום 
איז  רב  דער  קודש.  באש  ברכות  פארזאגן 
וועכענטליך געווען דער בעל תפילה ביי פארנט, 
און עס האט נישט לאנג געדויערט, נאך עטליכע 
מינוט האט שוין דער רב אויסגעשריגן דעם 'וכאן 
געדרייטע  זיין  מיט  המכחישים'  כתובים  שני 
אייגנאַרטיגע זיסער נוסח. נאר צו הערן דעם רב 
אויסשרייען 'שיבנה בית המקדש במהרה בימינו' 
זיך שוין  יעדן שבת אינדערפרי פאר הודו, האט 
געלוינט אראפצוקומען קיין שארמאש, אפילו א 

שעה וועג.

בעל  א  צוגעגאנגען  איז  דזמרה  פסוקי  צו 
תפילה צום עמוד, געווענליך הר''ר ליפא וואלנער 
משארמאש  נפתלי  התפארת  מרן  נכד  שליט''א 
איינער  צוגעגאנגען  אָפט  איז  שחרית  צו  זי"ע. 
פון די בעלי שמחה אין ביהמ''ד, אבער מען האָט 
'פעניען'  נישט  מ'טאר  אז  וויסן,  געדארפט  שוין 
נישט  איז  דאווענען  דאס  מינוט...  א  מיט  אפילו 
געווען געיאגט, אבער אויך נישט געצויגן, אפילו 
דער  האט  צומאל  תפילה.  בעל  שענסטן  מיטן 

זיך  תפילה  בעל  דעם  אינטעריאגן  געקענט  רב 
געבענדיג א דריי אויס צו זיין ריכטונג, אויב ער 
כאפן  קענען  מ'זאל  כדי  חזנות'ט,  צופיל  האט 

שמו''ע פארן קאמארנער זמן תפילה. 

ביים ליינען איז דער רב געשטאנען אויפן פלאץ, 
געווענליכע  א  אין  קאָפּ.  אויפן  שטריימל  מיטן 
לרגל  שבירך'  'מי  די  געמאכט  ער  האט  וואך 
לידת הבת ביי אחד מאנ''ש, און צומאל איז ער 
עטליכע מאל ארויפגעקומען אויפן בימה במשך 
בעלי  עטליכע  געווען  איז  עס  ווען  ליינען,  דאס 
שמחה ווי ביי יעדעם באזונדער האט ער געמאכט 
די 'מי שבירך' און דערנאך אנגעוואונטשן די בעלי 

שמחה במאור פניו, מיט ברכות לרוב.

יום  לעצטן  אינעם  טאַקע,  זיך  דערמאנט  עס 
דאן  איז  וואס  בשנת תשע''ח,  חייו  לימי  הקדוש 
בעלי  דריי  און  קודש,  שבת  אום  אויסגעפאלן 
שמחה מאנ''ש האבן דאן געגעבן א נאמען לבתם 
הנולדת למז''ט. דער מי שבירך האט דער רב שוין 
וואָס  נאָכדעם  אבער  געזאגט,  נישט  דעמאלט 
דער רב האט עולה געווען זענען די בעלי שמחה 
איינציגווייז אריבער אפנעמען ברכות קדשו און 
ווארעם  באזונדער  יעדעם  כדרכו  האט  רב  דער 
אנגעוואונטשען, וואס ס'האט זיך געהערט איבער 

דעם גאַנצן ביהמ''ד ווי אין די פריעריגע יארן.

דערביי  און  שישי  זיין  עולה  פלעגט  רב  דער 
געדינערט  האט  וואס  געשריי  א  מיט  ברכה  די 
אין ביהמ"ד. נאכן מי שברך און עליה פון שביעי 
פלאץ  צום  געגאנגען  צוריק  איז  רב  דער  ווען 
פלעגט דער עולם ספּעציעל זאגן "יישר כח" כדי 
"יישר" פונעם רב. דאָס  צו באקומען א ליכטיגן 
וואס  יעדער  ביי  אָפּגעשפּילט  זיך  האָט  זעלבע 
פלאץ  דעם  אריבער  איז  און  געווען  עולה  האט 
פונעם רב האט אים דער רב געזאגט א ווארימע 

"יישר כח".

אריבער  ווידעראמאל  מען  איז  מוסף,  נאך 
וואונטשן גוט שבת פארן רב. אין די וואכן וואס 
איז פארגעקומען א שמחה, האט דער רב שטענדיג 
קידוש געמאכט אין ביהמ''ד. אה.. ווי בעטעמ'ט 
איז דאס געווען, ווען דער רב האט אנגעפאנגען 

דעם קידוש 'ושמרו בני ישראל את השבת'.. 'זכור 
את יום השבת לקדשו'... מיט'ן נוסח.

 נאך קידוש האט דער רב אנגעוואונטשן אלע 
בעלי שמחה מיט ברכות לרוב און דערנאך איז ער 
געזעסן א לענגערע צייט, אויפן פלאץ, בשעת עס 
גייען אדורך פילע אידן וואונטשן די בעלי שמחה, 
ווען יעדער וואונטשט אויך דעם רב, אין דער רב 
וואונטשט יעדעם 'לחיים טובים ולשלום' מיט א 
ליכטיג פּנים. יעדע שבת האט דאס געגעבן דעם 
בליק ווי כאילו דער רב מאכט יעצט א שמחה ביי 
זיינע אייגענע קינדער, און נעמט אפ דעם מז''ט 
פונעם עולם. נאכן מאכן א נאך ברכה, האט זיך 
שבת  גוט  געוואונטשן  אויפגעשטעלט,  רב  דער 

פאר יעדעם, און ארויף לביתו נאוה קודש.

שיעור בספרי 
דבי רב

ווי באקאנט, האט דער רב זצ''ל געהאט זיין חק 
קבוע ולא יעבור, פארצולערנען די הייליגע ספרים 
דער  התמורה,  ועל  הגאולה  על  און  משה  ויואל 
שלחן ערוך פאר אונזער דור פונעם הייליגען רבי'ן 
בעפאר  נאכמיטאג  יעדן שבת  שיעור  דער  זי''ע. 
מנחה האָט פאָרגעזעצט במשך צענדליגער יארן 
וואָס  נאָכאַנאַנד. אנגעהויבן נאך אין לעיקוואוד, 
דער רב האט געדינט אלס דומ"ץ סאטמאר, און 
דערנאך דאס אריבערגעברענגט אויף קרית יואל.

פול  געווען  ביהמ''ד  דאס  איז  וואך  יעדע 
אין  'של''ס  צו  געקומען  זענען  וואס  אידן  מיט 
שארמאש', בלויז כדי צו קענען הערן דעם שיעור 
האט  רב  דער  וואס  משה,  ויואל  ספה''ק  אין 
און  בהירות  געוואלדיגע  א  מיט  פארגעלערנט 
פון  ותג  קוץ  יעדע  אין  בקי  זייענדיג  קלארקייט, 

רבינ'ס ספרים, מיט יעדע אות און לשון.

געקענט אביסל  ביים פארלערנען האט מען   
זען דאס געוואלדיגע דביקות וואס דער רב זצ''ל 
האט געהאט אין הייליגן רבי'ן זי''ע, ווען דער רב 
אויסטערלישע  אן  מיט  דאס פארגעלערנט  האט 
געשמאק און א געוואלדיגע התלהבות, גענוי ווי 
ער איז געזיצן ביי זיך אין ספרים שטוב, און זיך 
מתעמק געווען אין די טיפסטע סגיות הש''ס. דאָס 
איז דאך געווען ערבים לשמעם און א מחזה הוד 

וואס קען נישט אַרויסגיין פון זכרון.

מנחה ורעווא 
דרעווין

ביים פארענדיגען דעם שיעור גרייט מען זיך צו 
צו מנחה, ווען דער רב שטעלט זיך אויף פון פלאץ 
מיט דער האנטוך אין דער האנט, און מיט די אזוי 
באקאנטע טאנצעדיגע טריט, גיבט ער א געשריי, 
פלעגט  געווענליך  מנחה...  דאווענען  מ'גיימיר 
יודל האלענדער  צו הרה"ח מו"ה  ווענדן  זיך  ער 
זייט,  וואס איז דארט געזעסן אין דער  שליט''א, 

"נא ר' יודע'לע מ'גיימיר דאווענען מנחה?"...

נאך מנחה איז דער רב צוגעגאנגען צו זיין פלאץ 
זיך געוואשן און אויפגעשניטן די  ביים אויבנאן, 
אריינגעברענגט  מען  האט  כזית  די  נאך  חלה. 
די פיש, פון וואס דער רב האט טועם געווען א 
שטיקל, און מ'האט אראפגעשיקט די שיריים צום 

'הגפן',  א  געמאכט  האט  רב  דער  עולם,  גאנצן 
פארן  לחיים  געוואונטשן  און  וויין,  געטרינקען 

גאנצן ציבור.

די  זינגען  צו  אנגעהויבן  רב  דער  האט  דאן 
זמירות, מיט א ברען, אנהייבענדיג יעדע שטיקל 
אויפן קול, כנהוג, ווען די גאַנצע צייט האלט ער 
דעם סידור מיט ביידע הענט אזוי אויפגעשטעלט, 
חן  אזא  מיט  זייטן  ביידע  צו  זיך  שאקלענדיג 

דקדושה.

נאך  ליגט  יחוד,  פסוקי  די  ביי  הוד  מחזה   די 
דאס  וועט  מען  און  זכרון  אין  איינגעקריצט 
וויאַזוי דער רב מאכט  קיינמאל נישט פאַרגעסן, 
די געוואלדיגע תנועות מיט די הענט אויפן הארץ 
אויסשרייענדיג  אויגן,  פארדביקות'דיגע  די  און 
ברשפי אש ה' מלך, שמע ישראל. ומים רבים לא 

יוכלו לכבות את האהבה. 

ביי דער תורה האט דער רב פארגעלערנט די 
תורה  אַ  זי''ע,  הקדוש  רבינו  פון  תורות  הייליגע 
וואס ער האט שוין אויסגעקליבן נאך בעפאר שבת. 
ער האָט דאָס פארגעלערנט מיט א געוואלדיגע 
מיט  האלט  עולם  גאנצער  דער  און  קלאָרקייט, 
השובבי''ם  ימי  די  אין  בפרט  אינעווייניג.  פון 
וועכענטליך גאר א  האט דער רב פארגעלערנט 
לאנגע תורה, מיט א געוואלדיגע מתינות, און א 

געשמאק.

דערנאך האט דער רב געבענטשט על הכוס, 
געווען  זענען  עס  ווען  ברכות  שבע  געזאגט  און 
געווען  נישט  איז  אויב  בענטשן,  נאכן  חתנים. 
קיין שבע ברכות, האט דער רב שטענדיג אליינס 
און  פלאש,  אינעם  וויין  דאָס  צוריקגעגאסן 

געגאנגען אויפן פלאץ דאווענען מעריב.

אריבער  מען  איז  מעריב,  דאווענען  נאך 
לאנג  גאנץ  האט  עס  וואָך.  גוטע  א  וואונטשען 
געדויערט, איינס נאכן אַנדערן. דער רב וואונטשט 
יעדן מיט א שמייכל, געבענדיג דא א גוט ווארט 
"גוטע  דאָס  יענעם.  פאר  שמייכל  דעם, אַ  פאר 
וואָך" זאָגן האט ווי געגעבן דעם שטופּ און חיות 
אויפן נייעם וואך אנצוהייבן מיט א התחדשות און 

פרישקייט לעבודת הבורא.

חגים ומועדי 
השנה

ווען עס קומען ארויף אין זכרון די ימים טובים 
האבן  מיר  וואס  השנה  ומועדי  קודש  חגי  די 
און  ווארימען  אינטערן  מיטצולעבן  געווען  זוכה 
ליכטיגן שאטן פונעם רב זי''ע, ווערט דאס הארץ 
אנגעפולט מלא הרגשים און איבערגעגאסן מיט א 
בענקשאפט אויף וואס מיר האבן אלס געהאט די 
זכי' צו זעהן און הערן, מיטצוהאלטן און מיטלעבן.

נישט  פרעמדער  א  וועט  געשריבן,  ווי  און   
קענען צופיל אנדייטן אויף די נקודה, אויף דעם 
תפילה, וכו', וואס דאס איז געווען עפעס ספעציעל 
אז עס זאל זיך דאס לאזן באשריבן ווערן. אבער 
אונזער  האבן  מיר  ווען  סוכות  יו''ט  יענעם  זינט 
ואותנו  למנוחות  הלך  הוא  רב פארלוירן.  גרויסן 
יו''ט  קיין  פאַריבער  נאכנישט  איז  לאנחות,  עזב 
וואס דאס הארץ זאל נישט ציפן פון בענקשאפט 
אויף די ליכטיגע ימים טובים, די הייליגע זמנים 
וואס אונז האבן מיטגעלעבט מיטן רב אינאיינעם, 
ווען יעדע מינוט אין ביהמ''ד בצילו פון רב אין די 
הייליגע זמנים איז געווען כל כולו אן עונג רוחני 
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וועלכע  אנצוצייגן  וויסן  אן  דקדושה  הנאה  און 
א  איז  דאס  געכאַפּט.  האבן  אונז  זאל  עס  זאך 
נישט  מ'קען מיט א טרוקענע פעדער  וואס  זאך 
אראפשרייבן, אבער יעדער וואס האט דאס נאר 
איינמאל געשפירט וועט דערויף קענען מעיד זיין.

פרובירן  נישט  מיר  וועלן  דעריבער 
איבערגעבן  און  הרגשים  קיין  אין  אריינצוגיין 
ווי  יעדן  האט  עס  וואס  אטמאספערע  דאס 
ארומגעכאפט דאן אין די הויכע זמנים פון די ימים 
טובים ביים רב זצ''ל. נאר מיר וועלן פרובירן זיך 
צו האלטן צו די טרוקענע פאקטן, יו''ט נאך יו''ט, 
זמן נאך זמן, כדי צו אביסל אויפפרישן אין זכרון 

די ליכטיגע זמנים.

שבת הגדול

כנהוג האט דער רב געזאגט דעם 'שבת הגדול 
דרשה' שבת אינדערפרי בעפאר קריאת התורה. 
א  מיט  צוזאמגעווארפן  געווען  איז  דרשה  די 
געוואלדיגע חריפות, א פלפול, געווענליך אין מס' 

פסחים, דעם רב'ס "עולם הבא מסכתא". 

 דערנאך איז דער רב אריבער צו עניני הלכה, 
פלעגט  רב  דער  ווי  אגדה,  עניני  די  צו  דאן  און 
רב  דער  ענינים.  פארשידענע  אויף  זיין  מעורר 
'קביעות  אויף  געווען  מעורר  שטענדיג  האט 
איד  א  אז  לשונו  במתק  זאגנדיג  לתורה',  עיתים 
איז מחויב צו קובע עיתים לתורה זיין סיי צופרי, 
און סיי ביינאַכט. ווי אויך האט דער רב שטארק 
'חינוך  די  אויף  געווען  מעורר  און  ארומגערעדט 
פון די קינדער'. ער פלעגט שטענדיג מתריע זיין 
קעגן די טריפה'נע צייטונגען און מאַגאַזינען. אין 
די שפעטערע יארן האט דער רב ביי יעדע דרשה 
אויך גאר שטארק מתריע געווען קעגן דעם נסיון 

הדור, די טריפה'נע כלים. 

גאר אסאך מאל פלעגט דער רב ביי די שבת 
הגדול דרשה דערמאנען זיין גרויסן שווער הגה''ק 
בעל תפארת נפתלי מ'שארמאש זצ''ל, וואס זיין 

יארצייט געפאלט ערב פּסח. 

דאן איז דער רב אריבער צו דער הויכפונקט 
פון די דרשה, וואס איז דאך געווען משאת נפשו 
צפי'  און  השתוקקות  געוואלדיגע  די  הטהורה. 
לישועה השלימה, ווען דער רב האט אנגעפאנגען 
זאגן רמזים אויף די גאולה שלימה, אז דאס וועט 

זיין היי יאר.

אז  זיך טראכטן,  פלעג  דרשה  אזא  יעדע  נאך 
עס איז זיכער אז היי יאר וועט שוין משיח טאקע 
קומען, נאכן הערן מיט אזא זיכערקייט אז.......... 
רב  דער  ווי  תש...''  פונקטליך  ''בגמטרי'  איז 
פלעגט דאס אויסשרייען מיט זיין הויכע תנועה, 
אין דעם  קיין ספיקות  זענען שוין ממש  און עס 

נישט געבליבן.

יאר  רב  דער  האט  נאכמיטאג,  הגדול  שבת 
פארצולערנען  קביעות  דאס  געהאט  יערליך 
זיין  הלכות פסח, ווען דער רב איז געזעסן אויף 
צייט,  לאנגע  א  גאר  פאר  און  של''ס  פון  פלאץ 
דורכגעגאַנגען אלע  א שעה,  אריבער  געווענליך 
הלכות פונעם יו''ט מיט א זעלטענע קלארקייט, 
צו  ביז  הלכה,  די  פון  יסודות  די  פון  אנגעהויבן 
אלע  מיט  אן,  מ'נעמט  וואס  פסוקה  הלכה  די 
געווען  איז  דאָס  א.א.וו.  כזיתים,  פון  שיעורים 
גרינג און בעטעמ'ט מיטצוהאלטן און פארשטיין, 
איבערגעבענדיג די הלכות כדת מה לעשות אויף 
כשלחן  אופן  גרינטליכן  און  קלארן  אויסנאם  אן 

הערוך. 

בראש כל מועדים 
נשאת פּסח!

יו''ט האט געהאט ביים רב  יעדע רגע פונעם 
אין ביהמ''ד א גאר טיפן און הייליגן באדייט, וואס 

האט יעדעם ווי מיטגעשלעפט.

דער יו''ט האט זיך אנגעהויבן מיט מנחה ערב 

יו''ט וואס דער רב האט יורד געווען לפני התיבה 
האט  מעריב  פון  שמו''ע  נאך  וואָך.  יעדע  א  ווי 
התיבה  לפני  געווען  יורד  ווידעראמאל  רב  דער 
אזא  מיט  געזאגט  האט  רב  דער  וואס  'הלל'  צו 
הארציגקייט באגלייט מיט די זיסע תנועות וואס 
האט  וואס  יעדער  ביי  זכרון  אין  פריש  נאך  איז 

דאס געהערט.

יום טוב אינדערפרי איז דער רב אריינגעקומען 
צום דאווענען, ווען צו תפילת שחרית האט מען 
בעלי  שיינע  די  פון  איינע  צוגעשיקט  געווענליך 
תפילה אין ביהמ''ד. צו הלל האט דער רב יורד 
געווען לפני התיבה, פארזאגענדיג מיט א נעימות 

און ברען שטיקל נאך שטיקל.

ביי הודו לה' כי טוב האט מען געווענליך אין 
די ערשטע טעג יו''ט געזינגען דער ניגון פון 'אזמר 
באקאנטער  דער  לי'  'פתחו  אויף  און  בשבחין', 
געזינגען  געווענליך  ווערט  וואס  ניגון'  לי  'פתחו 

אין סאטמאר, אדער דער 'אשת חיל ניגון'.

תיכף נאך די הפטורה איז דער רב ארויס אויף 
אין  צוריק אריינגעקומען  און  א קורצע הפסקה, 

ביהמ''ד מלובש מיט'ן קיטל.

ר'  הרה''ח  וואס  יארן  פילע  געווען  זענען  עס 
יצחק שווארטץ ע''ה האט געבארגט פארן רב א 
באוצרו  געהאט  האט  ער  וואס  טלית  און  קיטל 
מעזבונו פון רבינו הקדוש זי''ע וואס דער רב האט 

דאס אנגעטון צו תפילת טל.

צו  התיבה  לפני  געווען  יורד  האט  רב  דער 
קדיש  דעם  אָנפאַנגענדיג  טל,  און  מוסף  תפילת 
התעוררות.  שטארקע  א  מיט  המקובל  בנוסח 
מיט  דאווענען  גאנצן  דעם  ממשיך  איז  רב  דער 
ובפרט  רב,  ובהתעוררות  נעימות  געוואלדיגע  א 
וואס  ''טל תן לרצות ארצך'',  פון  די חרוזים  ביי 
עס שטעלן זיך טרערן אין די אויגן דערמאנענדיג 
ווען דער רב איז געשטאנען לפני  זיך די צייטן, 
התיבה און פארגעזינגען דעם 'טל' מיטן הייליגן 
מיט  זי''ע,  מרימנוב  הערש  ר'  הרה''ק  פון  ניגון 

דאס  קוועטשעס  און  תנועות  בא'חנ'טע  אזוי  די 
אריבער  מען  איז  דאווענען  נאכ'ן  אויסגעזינגען. 
'גוט יו''ט זאגן', ווען דער רב וואונטשט א יעדעם 

צוריק במאור פנים.

אויב איז דער ערשטער טאג פסח אויסגעפאלן 
אום שבת, איז דער רב אריינגעקומען נאכמיטאג 
צו מנחה, און דערנאך זיך געוואשן צו של''ס אין 
ביהמ''ד און געפירט דעם סעודת רעווא דרעווין 
ברוב עם כרגיל, מיט די זמירות און דברי תורה 

פון רבי'ן זי''ע, און מ'האט געבענטשט.

נישט  רב  דער  איז  יו''ט  נאכט  צווייטער  דער 
צוגעגאנגען צו הלל ביים עמוד.

וכמעשהו בראשונה כך מעשהו בשני' ווען דער 
מלא  דערהויבן  אזוי  אריבער  איז  יו''ט  גאנצער 
טעם און מתיקות, מיט א העכערע אטמאספער 
און א טעם אינעם דאווענען און מיט א ריכטיגער 

שמחת יום טוב.

חול המועד, פלעגט מען געווענליך זיך שטעלן 
דאווענען ביים רב אין ביהמ''ד 9:00. עס ליגט מיר 
אָבער אין קאפ אַז אמאל איז חוה''מ אויסגעקומען 
שפעט,  אביסל  מג''א  פון  קרי''ש  זמן  סוף  דער 
האט דער רב זיך יעדן טאג געשטעלט 8:30 כדי 
וברכותיה, נאך פאר סוף  זאגן קרי''ש  צו קענען 

זמן קרי''ש. 

חוה''מ פסח פלעגט דער רב געווענליך נישט 
צוגיין צום עמוד, אבער דאס בלויזער דאווענען 
מיטן ''רב'ס מנין'' חוה''מ וואס עס איז צוגעגאנגען 
מיט א געוואלדיגע מתינות, און ווארימקייט, האט 

זיך געלוינט פאר זיך.

די וואונדערליכע 
עבודה שביעי 

של פסח - אחרון 
של פסח

א  האט  רב  דער  אז  שמועסן  מ'פלעגט 
געוואלדיגע כח אין דעם טאָג און ער פאַראַרבעט 
מורא'דיגע מעשים ביי די שירה. אבער היות כ'בין 
נישט  איך  ליידער  כ'האָב  און  הימל  אין  נישט 
פון  עבודות  די  פארשטיין  קענען  צו  חוש  קיין 
ווייס איך נישט  דערהויבענע אידן, עובדי השם, 
קיין פרטים איבערדעם. אבער דאס וואס איך, און 
ביהמ''ד  אין  קינד  דער קלענסטער  אפי'  יעדער, 
האט יא געקענט זען, איז געווען, אז "איש קדוש 
עובר עלינו", און אז דער רב איז פיל טיפער ווי 
מיר מיינען, ביים צוזען די געוואלדיגע עבודה אין 

דעם טאג. 

ווערן  געקענט  האט  פסח.  של  שביעי  ליל 
שארמאש'',  אין  לכל  כינוס  זמן  ''דער  אנגערופן 
געשטראמט  האבן  שטאט  עקן  אלע  פון  ווען 
שווערע הונדערטער אידן צו 'טאנצען די שירה' 
מהכיל  צר  געווארן  איז  ביהמ''ד  דאס  רב.  ביים 
א  וואס  ציבור.  ריזן  דעם  זיך  אין  אריינצונעמען 
יאר שפעטער, אלס מער האט דאס היכל ביהמ''ד 
נישט געקענט דערשטרייטן די מאסן. אין  ממש 
ביהמ''ד גופא, האט מען זיך ממש געהאנגען אין 

די לופטן, צו כאפן א בליק איפן רב. 

רב  דער  איז  הלילה  חצות  ביי  ארום 
האט  רב  דער  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען 
פארגעלערנט א שטיקל פון איינע פון די ספרים 



שפ"ג
ת

ת  
ערב סוכו

38

ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
ראה  'הים  אויף  געווענליך  זי''ע,  רבי'ן  פונעם 
געטרינקען  רב  דער  דער  האט  דערנאך  וינוס'... 
הקהל  כל  פאר  געוואונטשן  און  וויין.   - לחיים 

הקודש.

עטליכע  זינגען  אנגעהויבן  מען  האט  דאן 
האט  דערנאָך  א.א.וו.  סוף,  ים  'בבקעך  ניגונים, 
דער רב זיך אויפגעשטעלט, אנהייבענדיג מיט א 
הויך קול ''ויושע השם", ווען דער גאנצער עולם 
ברעכט אויס אין א געזאנג וואס האט זיך געהויבן 
פון רגע צו רגע און מינוט צו מינוט, העכער און 
התלהבות.  אומבאשרייבליכע  אן  מיט  העכער, 
די  ווען  טענץ,  די  אנגעהאלטן  האט  לאנג  גאר 
גאנצע צייט, שטייט דער רב על מקום כבודו, און 
האלט אן מיט די פייערליכע ריקודין, מיט די קאפ 
אראפגעבויגן, מאכנדיג די תנועות מיט די הענט, 
וואס האט אנגעהאלטן פאר ארום 15 / 20 מינוט.

אנגעהויבן  עולם  גאנצער  דער  האט  דאן 
אריבערגיין וואונטשן גוט יום טוב פארן רב, וואס 
האלבע  א  ארום  לאנג,  גאר  גאר  גענומען  האט 
שעה צי מער, דערנאך וואס אזא ריזיגער ציבור 
פון איבער אלע עקן שטאט האבן זיך דא געפינען.

שביעי של פסח אינדערפרי איז אריבער דאס 
דערהויבענקייט.  געוואלדיגע  א  מיט  דאווענען 
צוזאמגעקומען  ווידעראמאל  זיך  איז  עס  און 
ווי  מער  תפילות,  די  צו  ציבור  גרויסער  גאר  א 
צו  זכי'  די  געהאט  מ'האט  יו''ט.  געווענליגער  א 
הערן קולו בקודש ווען דער רב האט געדאווענט 
פארן עמוד, פסוקי דזמרה, שחרית, און הלל, מיט 
א שטארקע התעוררות. איבערהויפּט די פסוקים 
פון הלל הגדול און די שירה, פסוק בפסוק, בקול 

חוצב להבות אש.

אין  געליינט  ז''ל  רב  דער  האט  ליינען  ביים   
די תורה, זייענדיג פון די איינציגע מאל אין יאר 
קורא.  בעל  אלס  געדינט  האט  רב  דער  וואס 
ליינען  דאס  וויאזוי  זיך  דערמאנט  עס  ווען  אה.. 
שביעי של פסח אינדערפרי האט אויסגעקוקט.. 
דער רב האט געליינט מיט אזא נעימות און אזא 
חיות דקדושה אראפברענגענדיג דער גאנצער נס 
א  מיט  ביהמ''ד,  אין  זיך  ביי  סוף  ים  קריעת  פון 
מורא'דיגע נעימות און א געוואלדיגע התלהבות, 
צולייגענדיג זיינע זיסע קוועטשן און תנועות וואס 

איז געווען עריבים לשומעם.

געווען גאר  אחרון של פסח געדענק איך איז 
א  געווען  איז  עס  הגם  ביהמ''ד.  אין  בא'טעמ'ט 
געווענליכער שבת,  א  ווי  עולם  גרעסערער  פיל 
היבש  בעפאָר,  טאָג  אַ  אַזוי  נישט  ווייט  אבער 
רואיגער, און דאס דאווענען איז אריבער מיט א 
געוואלדיגער התרוממות. דער רב איז צוגעגאנגען 
צו 'הלל' און מען האָט געזינגען אויף 'פתחו לי' 

דעם לאנגען ניגון פון שנת תשי''ג.

דער  האט  החג,  נעילת  ביי  פסח  יו''ט  מוצאי 
ביים  עבודה  געוואלדיגע  א  אפגעראכטן  רב 
זינגען ''חסל סידור פסח''. וואס הגם דער ציבור 
ווי שביעי של פסח  איז נישט געווען אזוי גרויס 
אויפדערנאכט, אבער עס איז געווען וואס צו הערן 
און צו זען אויף א געוואלדיגע אופן. ער האָט אַזוי 
אראפגעבויגן,  קאפ  די  מיט  אליינס,  געטאַנצן 
איינמאל  איבערזינגענדיג  צייט,  לאנגע  א  גאר 
און נאכאמאל, מיט א געוואלדיגע ברען, און דאן 

אויסגעשריגן דעם לשנה הבאה בירושלים.

נאך מעריב איז דער גאנצער עולם פאריבער 
וואונטשען א גוטע וואך, וואס עס האט געדויערט 
יעדן  וואונטשט  רב  דער  ווען  צייט,  לענגערע  א 
'א  און  וואך'  גוטע  'א  פנים  במאור  באזונדער 

געזונטער זומער'. באזונדער אנוואונטשענדיג די 
בחורים וואס האבן געבעטן א ברכה איידער זיי 

גייען צוריק אין ישיבה.

עס ליגט מיר נאך אין זכרון מוצאי יו''ט פסח, 
וואלף  אברהם  הר''ר  אפ  שטעלט  רב  דער  ווי 
'נו.. מ'גייט  שטויבער שליט''א, און פרעגט אים, 

שוין צוריק אין ישיבה ?'...

ל''ג בעומר; 
אשרינו בהילולא 

דבר יוחאי!
ל''ג  יאר  יעדע  טיש  א  פירן  פלעגט  רב  דער 
נאכט,  ערשטער  דער  אין  געווענליך  בעומר, 
ציבור,  שיינער  א  זיך באטייליגט  וואו עס האבן 
גרויסער  קיין  געווען  נישט  בכלל  איז  עס  אבער 
צוזאמלויף, בערך אזא ציבור ווי א געווענליכער 
וואך ביי של''ס, אבער עס איז דירעקט געווען גאר 

א שיינער און בא'טעמ'טער טיש. 

דער רב איז געזיצן בשבת אחים גם יחד מיט'ן 
גוט  און  רואיגקייט  א  מיט  ציבור,  געקליבענער 
כנהוג  מען  האט  סעודה  דער  ביי  אויפגעלייגט. 
וואס  אבער  היום,  לכבוד  זמירות  די  געזינגען 
געוואוסט  נישט  האט  עולם  אלגעמיינער  דער 
פון  איז  טיש,  בעומר  ל''ג  דער  אז  געווען,  איז 
די איינציגסטע מאל אין יאר ווען דער רב האט 
עס  וואס  חידושים,  אייגענע  'תורה',  געזאגט 
מיט  צופים,  ונופת  מדבש  מתוקים  געווען  איז 
טיפזיניגע חידושים און בליציגע רעיונות במשנתו 
פון התנא האלוקי רבן שמעון בר יוחאי. אנדערש 
ווי געווענליך ווען דער רב האט נאר פארגעלערנט 
תורות פון רבינו הקדוש זי''ע, אחוץ ביי 'דרשות'. 

ל"ג  איז  תשע''ז  בשנת  אז  זיך  דערמאנט  עס 
בעומר דאן אויסגעפאלן אום מוצאי שב''ק. דער 
רב איז שוין דאן ליידער נישט געזונט געווען, )עס 
איידער  יאר  האלבע  א  ווי  ווייניגער  געווען  איז 
איז  זצ''ל  רב  דער  לחה''ה(.  הסתלקות  דאס 
אריינגעקומען צום טיש אין ביהמ''ד לכבוד היום, 
און איך בין שוין אנגעקומען גאר שפעט אין דער 
נאכט ווען דער רב האט געהאלטן אינמיטן זיינע 
דברות קודש, געדענק איך נאך דאס חידוש וואס 
ווען איך בין אריינגעקומען  עס איז מיר געווען, 
אויפן  זיצן  זצ''ל  רב  דער  זעענדיג  ביהמ''ד  אין 
אפילו  רוקן,  אויפן  אנגעלאנט  אינגאנצן  בענקל 
אביסל ליגענדיג, )וואס ווי באקאנט איז דער רב 
כל ימיו געזיצן ממש אויפן שפיץ בענקל(, צוליב 
טראָץ  אבער  ל''ע,  חולשה  געוואלדיגע  זיינע 
דעם אַלעם איז דער רב דאן געווען גאר שטארק 
לאנג  האט  ער  און  גוטמוטיג,  און  אויפגעלייגט 
מאריך געווען אין רמזים אויף דער גאולה שלימה 

בשנת תשע''ז.

חג השבועות; צבי 
ואתרעי בן ומסר 

לן אורייתא!
פון די סאמע שענסטע און ליכטיגסטע צייטן 
פון יאר ביים רב ז''ל, איז בלי שום ספק געווען 
דער געהויבענער יו''ט שבועות. דער יום טוב פון 

"קבלת התורה". 

 און מיט רעכט: דער זמן פון "קבלת התורה" 
וואס  יום טוב.  געווען ממש דעם רב'ס  איז דאך 
דער רב איז דאך געווען צו דעם אנגעקניפט און 

אנגעבינדן, זיין גאנצער חיות אויף דער וועלט.

דאס האבן שוין טאקע אסאך אידן געוואוסט, 
א  אנגעזען  זיך  האט  יו''ט  פונעם  במשך  ווען 
הונדערטער  שטאט,  גאנצער  דער  פון  שטראם 
תורה  די  זיין  מקבל  געוואלט  האבן  וואס  אידן 
הקדושה פונדאסניי אינאיינעם מיט'ן 'שר התורה', 
וואס כל ימיו זיצט און הארעוועט אויף די תוה''ק 
און איז זיך אויף איר מייגע אן קיין שום פניות און 
זייטיגע בענעפיטן, און נעמט זיך אן פאר די תורה 

הקדושה שטענדיג מיט אן אמת. 

אויסגעצירט  פראכטפול  איז  ביהמ''ד  דאס 
געווארן כראוי וכיאות לכבודה של תורה כנהוג. 
גרויסע  א  ביהמ''ד  אינמיטן  בימה  גרויסן  אויפן 
חופה פון ביימער, מיט בלומען. אזוי אויך איבער'ן 
רב  פונעם  קדשו  מקום  אויפן  און  הקודש,  ארון 

זי"ע.

ווערט  ביהמ''ד  דאס  פארנאכטס:  יו''ט  ערב 
בליץ שנעל אנגעפילט מיטן ריזן ציבור, סיי פון 
אָנגעזען.  ווערן  וואס  דאהי, און סיי פילע געסט 
זיין  ווי  דער רב קומט אריין אין ביהמ''ד שפעט 
שטייגער, גייט צו צום עמוד, און הייבט אן הויעך 

אויפן קול 'וידבר'. 

נאך מנחה איז שוין געווען דער זמן, מ'שיקט 
צו א שיינעם בעל תפילה, און דאס דאווענען גייט 
פארענדיגען  ביים  ווען  דערהויבן,  גאר  אריבער 
גוט  וואונטשן  ציבור אריבער  גאנצער  גייט דער 
צוריק  ער  ענטפערט  ולעומתם  רב,  פארן  יו''ט 

בפנים מאירות.

דער רב איז דערנאך ארויף לביתו נאוה קודש 
שפעטער  און  יו''ט,  סעודת  דעם  פראווען  צו 
'תיקון',  דעם  זאגן  ביהמ''ד  אין  אראפגעקומען 

אינאיינעם מיטן גאנצן ציבור.

יום טוב אינדערפרי, נאך איידער דער רב איז 
אריינגעקומען אין ביהמ''ד איז שוין נישט געווען 
קיין נאדל אַריינצושטופּן ביי אלע טישן און בענק. 
בליץ  ווערן  אנגעהויבן  אויך  האבן  דורכגענג  די 

שנעל אנגעפולט.

רב  דער  איז  עלף  צו  פערטל  א  ארום 
אריינגעקומען אין ביהמ''ד, געלייגט דעם טלית, 
און פארגעזאגט ברכות. דאן האט זיך אנגעהויבן 
דאס פייערדיגער יו''ט'דיגער דאווענען, די פסוקי 

דזמרה מיט א ברען.

צום  צוגעגאנגען  רב  דער  איז  'הקל'  ביי 
געוואלדיגער  א  מיט  פארגעדאווענט  און  עמוד, 
א  מיט  און  הנפש,  השתפכות  און  התעוררות 
געוואלדיגע נעימות און זיסקייט, סיי די תפילות, 
און אזוי אויך די 'יוצרות'. ביי אהבה רבה איז דאס 
התעוררות אין ביהמ''ד געווען עד אין לשער. ווען 
דאס גאנצער ביהמ''ד האט שוין געענדיגט זאגן 
האט דער רב אנגעהויבן 'אהבה רבה' מיטן ניגון 
מרימנוב  הערש  רבי  רבי'ן  הייליגן  פון  המקובל 

זי''ע, וואס מ'האט איבערגעזינגען צוויי מאל.

רב  דער  האט  'הלל'  אויך  אזוי  און 
און  ברען  געוואלדיגער  א  מיט  פארגעדאווענט 
ציבור הגדול א  אין  התלהבות אריינברענגענדיג 

גאר שטארקע התעוררות.

זיך  האט  יארן  די  משך  מאל  פאר  שיינע  א 
א  אריינגעגעבן  האבן  מאנ''ש  אידן  אז  געמאכט 
ס''ת בעצם יום טוב שבועות, וואס דאן איז דער 

אומדערטרעגליך,  געווען  ביהמ''ד  אין  געדרענג 
האט  הכנס''ת  דער  וואס  געסט  פילע  די  צוליב 

געווענליך מיטגעברענגט.

ארויס  ציבור  גאנצער  דער  איז  ליינען  פארן 
פון ביהמ''ד אַנטקעגן גיין דעם ספר תורה. דער 
רב האט אריינגעברענגט די ס''ת פונעם טיר, און 
אזוי אנגעפאנגען טאנצן ביזן באלעמער און דאן 
ממשיך געווען מיט די ריקודין ארום דעם בימה 
פאר א לענגערע צייט, און דערנאך האט דער רב 

פארגעזאגט לדוד מזמור פסוק בפסוק.

זאל קענען  וואס  ווערטער  די  נישטא  איז  עס 
מסביר זיין און אראפגעבן וויאזוי דער 'אקדמות' 
האט  הדברות'  'עשרת  התורה  קריאת  און 
אויסגעקוקט יו''ט שבועות ביים רב אין ביהמ''ד.

געפאקט  איז  שול  דער  שטיל.  שא  איז  עס 
די  זענען  זייטן  אלע  פון  הקצה,  אל  הקצה  מן 
דער   - פּונקט  צענטער  צום  געוואנדן  אויגן 
פראכטפולן  אונטערן  שטייט  רב  דער  בימה. 
אן,  הייבט  און  טלית,  מיטן  איינגעהילט  חופה, 
נוסח המקובל אזוי הארציג און דערהויבן,  מיטן 
שקילנא  אולה  שותא,  ושריות  מילין  ''אקדמות 
הרמן ורשותא''. אויסזינגענדיג דעם 'מילין', מיט 
זיין זיסע תנועה, אז עס איז צוגאסן געווארן אין 
נאכפאלגענדיג  מתיקות,  אזא  מיט  איברים  אלע 
רב  דער  וואס  שטיקל  יעדע  ביי  זעלבע  דאס 
האט פאָרגעזאָגט. דער ציבור זאָגט נאך שטיקל 
גרעסער  ווערט  שפאנונג  דער  און  שטיקל,  ביי 
ווערטער  די  הייסער,  און  הייסער  גרעסער,  און 
זיך ארויס מיט אזא  פון דעם הייליגן שיר רייסן 
הייליגן  אַזאַ  פון  אמת'קייט,  אַזאַ  האַרציגקייט, 
ציבור, מיט אזא גרויסער בעל תפילה בראש, ביז 
הימל  מיט  אורייתא''.  לן  ומסר  בן  ואתרעי  "צבי 

שפאלטענדע קולות.

שטענדיג  רב  דער  האט  שבועות  טוב  יום 
געליינט אין דער תורה. אפי' אין די צוויי נישט 
די  פארגעליינט  אויך  ער  האט  יארן  געזונטע 
פסוקי 'עשרת הדברות', וואס איז צוגעגאנגען מיט 
א מורא'דיגע אש קודש, מיט א געוואלדיגע קאך 
און ברען און חיות דקדושה. בנוסף וואס דער רב 
די  און בא'טעמ'ט אראפזונגען  גאר שיין  פלעגט 
טראָפּן, מיט די זיסע קנייטשן ביי יעדע סוף פסוק.

צו תפילת מוסף איז צוגעגאנגען איינער פון די 
חשובי העדה. און מ'האט געזאגט אנעים זמירות.

יערליך,  יאר  ז''ל  רב  דער  פלעגט  מוסף  נאך 
עס  ווען  ביהמ''ד,  אין  טיש'  'קרעפל  דעם  פירן 
איז צוגעגרייט געווארן א גרויסע מילכיגע סעודה 
פאר כל הקהל הקודש דורך די רעביצין תליט''א.

נאכן קידוש מאכן האט דער רב טועם געווען 
פון די מזונות און פון די מילכיגע מאכלים, און דאן 
האט דער רב אנגעהויבן מיט'ן 'קרעפל פשעטל' 
מיט א געוואלדיגע חדוותא דשמעתא און ריתחא 
מסיני  כנתינתן  שמחים  הדברים  והי'  דאורייתא. 
ווען מ'האט פארענדיגט  צייט.  פאר א לענגערע 

נאנט צו דריי אזייגער נאכמיטאג.

אריינגעקומען  רב  דער  איז  נאכמיטאג  יו''ט 
האָט  צוערשט  ליינען'.  'תנאים  צום  ביהמ''ד  אין 
ער פארגעלערענט א שטיקל פון די ספרי רבינו 
הק' זי"ע און דערנאך פארגעליינט בצהלות פּנים 
פארענדיגען  ביים  און  התנאים'  'קריאת  דעם 
האט  מען  טוב'!  'מזל  טוב',  'מזל  אויסגעשריגן 
ממשיך געווען א לענגערע ציייט מיט די ניגונים, 
און  עינינו  והאר  כולם,  ובאו  ששו,  עליונים 

דערנאך האט מען געדאווענט מנחה.

בשני'.  מעשהו  כך  בראשונה  וכמעשהו 
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געפּראַוועט  אויך  איז  יו''ט  טאג  צווייטער  דער 
געווארן מיט א געוואלדיגער דערהויבענקייט און 
התרוממות הנפש, ווען דער רב איז אויך געוועליך 
צוגעגאנגען סיי צו שחרית און סיי צו הלל, און 
נעימות  געוואלדיגע  א  מיט  פארגעדאווענט 
אלע  אונז  אויפהייבענדיג  הנפש,  השתפכות  און 
אביסל  ערד,  גשמיות'דיגע  די  העכער  טפחיים 
נהנה זיין מזיו השכינה, און זיך אנקלעבן פון די 
גרויסע אור פון די תורה הקדושה וואס שטענדיג 

וועט דאס אונז אוודאי באגלייטן.

זיך  האט  געפיל  און  הארץ  מער  וויפיל  מיט 
נאכגעזאגט די ווערטער 'כאשר נגלית לאבותינו 
הנה  ויאמר  לחזה  שכינתך  נזכה  כן  הזה  ביום 
אלוקינו זה', נאך דעם גרויסן בעל תפילה, מיט די 
מיט  הארציגע שטימע  בעטענדיגע  און  געגועים 
וואס ער האט זיך געבעטן ביים גרויסן באשעפער 

שוין זוכה צו זיין דערצו.

איז  נאכמיטאג  שבועות  טאג  צווייטער  דער 
געווען איינגעפירט בבית מדרשו פונעם רב זצ''ל, 
אז דער גאנצער ציבור הקטנים עם הגדולים זענען 
און  ביהמ''ד  אין  צוזאמגעקומען  אינאיינעם  זיך 
מען האָט אויסגעזאגט דעם גאנצן ספר תהילים 
ברוב עם, בהתעוררות ובמתינות, בראשות פונעם 

רב זי"ע. 

געשטעלט מנחה,  זיך  נאך תהילים האט מען 
און נאך מנחה האט זיך דער רב צוגעזעצט צום 
'נעילת  דעם  געפראוועט  האט  מען  וואו  טיש, 
החג טיש'. אזוי ווי דעם ערשטן טאג, האט דער 
קודש  דברות  א שטיקל  פארגעלערנט  קודם  רב 
דער  פארגעליינט  דערנאך  און  רב,  דבי  מספרי 
'שטר כתובה', מיט א הויך קול ובשמחה עילאה. 
דאן האט מען א לאנגע צייט ממשיך געווען מיט 
ניגונים לכבוד יו''ט ולכבוד נעילת החג און אַזוי 

זיך געזעגנט פונעם דערהויבענעם יום טוב.

ביי  שבועות  יו''ט  איינמאל  אַז  געדענק  איך 
נעילת החג טיש, איז הרה''ח ר' אפרים אביגדור 
היימאן שליט''א ארויף אויפ'ן טיש פארן רב, און 
געטאנצט פאר א לענגערע צייט, ווען דער ציבור 
ארום זינגט ניגוני יו''ט. די שמחה איז דאן געווען 

גאר דערהויבן.

חודש תשרי 
בצל הקודש

ווען עס קומט ארויף אויפן זכרון די זמני קודש 
מועדי ה' - וחגי נדבה, די הייליגע טעג אין דעם 
דאס  ווערט  זצ''ל,  רב  פון  בצילו  האתנים  ירח 
הארץ פארפלייצט מיט הרגשים און נאָסטאַלגיע. 
די טרערן דראען ארויסצופלאצן פון די אויגן און 

קענען זיך נישט זיך אפשטעלן.

זכור תזכור ותשוח עלי נפשי, זיך דערמאנענדיג 
די פארכטיגע מאמענטן ווען דער רב זכר צדיק 
ומשמש  עומד  געשטאנען,  איז  לברכה  וקדוש 
באימה וביראה לפני קונו, אלץ דער שליח ציבור 
"קהל  ווען  טעג,  הייליגע  די  אין  מוספין  די  ביי 
לפניו  ישראל  "עם  און  יסמוכו",  עליו  עדתינו 
ע''ג  שעות  די  יתברכון"  פיו  ומברכות  יעבורון, 
אויפדערנאכט  השנה  ראש  שטיין  ביים  שעות 
אלע  פון  אידן,  טויזענטער  פון  ולהתברך  לברך 

שיכטן און קרייזן.

די הייליגע עבודה מיט אזא השתפכות הנפש 
און געגועים, די הייליגע פארכטיגע דרשות אין די 

ימים הקדושים, איז געווען באַגלייט מיט 
כיסופין  התעוררות  אויסטערלישע  אן 
און השתוקקות אז עס זאל נתגלה ווערן 
דער מלכות שמים קבל תבל ומלואה. די 
דרשות האט דער רב נישט אויפגעגעבן 
ביז זיינע לעצטע טעג עלי אדמות, בלויז 
לשמי  הסתלקות  די  איידער  וואך  איין 
מעל, ראש השנה, שבת שובה, און צום 
לעצט, יום הקדוש תשע''ח, האט דער רב 
נאָך מעורר געווען מיט זיינע פארכטיגע 
טייכן  מיט  מרעיתו,  צאן  עדת  דרשות 
התגלות  פאר  עצומות,  בבכיות  טרערן 
זאלן  אונז  אז  און  יתברך,  מלכותו  כבוד 

זוכה זיין צום ביאת המשיח.

אין  ארויף  קומט  עס  ווען  כולם  ועל 
רב  ביים  יאר  פון  קלימאקס  דעם  זכרון 
'זמן  ליכטיגער  דער  לברכה,  צדיק  זכר 
דער  און  הסוכות,  חג  דער  שמחתינו'; 
איז  דעמאלט  וואס  ושמח''ת,  שמ''ע 
געווען א בחינה פון "מגלה טפח ומכסה 
פון  עבודה  הייליגע  די  ווען  טפחיים", 
וואס איז געווען באהאלטן  א גאנץ יאר 
הסתר,  בתוך  הסתר  באדעקט,  און 
באקליידעט מיט פשטות וענוות חן, איז 
שמח''ת   - סוכות  לעכטיגע  די  אט  אין 
אנטפלעקט  און  ארויסגעקומען  טעג 
מיט  אבער  משהו,  א  כאָטש  געווארן, 
קדושה  ליכטיגסטע  און  שענסטע  אירע 

פארבן. 

עבודה  הייליגע  די  זיין  דאס  זאל  צי 
טאג  מינים,  ד'  די  מיט  נענועים  די  פון 
איין טאג אויס אין די ימי החג, מיט די 
גענומען  האט  וואס  עבודה  געוואלדיגע 

גאר א לאנגע צייט, און אין די שפעטערע יארן, 
נאך לענגער; די הייליגע 'הושענות' טאג טעגליך 
מיט קולות וברקים ובכיות עצומות פארדעקענדיג 
מיטן סידור דעם לעכטיגן פנים; ווער רעדט נאך 
דער  הערבה'  'יום  דער  געקומען  איז  עס  ווען 
עבודה  די  רבה',  'הושענא  פון  טאג  הייליגער 
נענועים,  הלל,  תפילות,  הייליגע  די  מיט  נוראה 
הושענות, דרשות, וואס האט זיך געצויגן ביז אין 

די גאר שפעטע נאכמיטאג שטונדן. 

און איבער אלעם דער יו''ט פון שמיני עצרת 
און שמחת תורה. די הייליגע ברענענדיגע הקפות, 
שעות  געשטאנען  זענען  אידן  הונדערטער  ווען 
ע''ג שעות, למעלה מן הזמן און צוגעקוקט ווי א 
הייליגע  די  פאר  ליבשאפט  מיט  אויס  גייט  איד 
תורה. ווי דער רב נעמט ארום די ס''ת איינמאל 
שלא  אהבה  ברענענדיגע  א  מיט  נאכאמאל,  און 
יכלה, ווייזנדיג מיט די הענט הייליגע תנועות, אן 
קיין אפשטעל, וואס ''אשרי עין ראתה כל אלה''.

הייליגע  די  אט  פון  שרייבן  צו  ס'קומט  אז 
קלארשטעלן,  מיר  דארפן  מאמענטן  ליכטיגע 
וואס אפילו ביז יעצט, א פשוט'ע  אז טראצדעם 
וואכענטאג, א פשוט'ער שבת, איז נישט מעגליך, 
אויפן  אראפצוברענגען  טינט,  וועלט'ס  די  מיט 
פון  אינהאלט  פּנימיות'דיגע  אמת'ע  די  פאפיר, 
צוגעזען,  האָט  מען  וואָס  עבודה  און  דער מהות 
די  אט  צו  קומט  עס  ווען  אפגערעדט  אבער 
עס  ווער  וואָס  טעג,  הייליגע  די  זמנים,  הייליגע 
האט געזען דעם איד אין אט די טעג האט נישט 
געהאט קיין שום ספק, אז איש קדוש עובר עלינו, 
צו  מעגליך  נישט  דעלמא  הון  כל  פאר  עס  איז 
ארויסברענגען און אראפגעבן ניטאמאל אן אפס 
קצהו וואס עס האט זיך אָפּגעשפּילט אין אט די 

זמני קודש ביים רב זי"ע.

די  כאָטש  אפשר,  אי  כלום  בלא  פטור  אבער 
מיר  וואס  פאקטן  טרוקענע  די  מציאות,  בלויזע 
און  ערלויבן  זיך  מיר  קענען  מיטגעלעבט,  האבן 
נא  ויהי'  אַראָפּברענגען.  צו  אביסל  פראבירן 

אמרינו לרצון. 

א' סליחות
וואס  זמן  געווען א  א' סליחות פארטאגס איז 
עס איז זיך צוזאמגעקומען א ריזן עולם, מער ווי 
דאס  רב.  ביים  יאר  איבער'ן  וועלכע תפילה  סיי 
ביהמ''ד איז געווען צר מהכיל דעם ריזן ציבור און 
ווי עס געדענקט זיך איז דאס גאַנצע אוירשיווער 
גאס פארוואנדלט געווארן אין א פארקינג לאט, 
אין יוצא ואין בא, פון די הונדערטער אידן וואס 
עקן  אלע  פון  קארס  די  מיט  געקומען  זענען 

שטאט.

געווען איבערגעפולט  איז  גופא  דאס ביהמ''ד 
עד אפס מקום, אלע בענק, מיט אלע דורכגענג, 

אזש מען איז געשטאנען ביז צו די גאס.

צו  אריינגעקומען  רב  דער  איז   5:20 ארום 
די  און מיט  סליחות, תיכף אנגעטון דעם טלית, 
ווארים הארציגע שטימע אָנגעהויבן "אשרי יושבי 
ביתך"... דאס איז געווען ווי עפעס א מין העכערע 
התחלה און אריינפיר צו די הייליגע טעג, ווען דער 
גאנצער סליחות ווערט פארגעזאגט דורכן גרויסן 
שליח צבור, אריינברענגענדיג דעם עולם אין א 
בפרט  שטימונג.  התעוררות'דיגער  געוואלדיגע 
ביים פזמון ''במוצאי מנוחה'', ווען דאס התעוררות 
האט איבערגעפילט יעדעמ'ס הארץ און דעם רב'ס 

איבער'ן  אפגעקלינגען  האט  שטימע  הארציגע 
ביהמ''ד, אויסלאזנדיג יעדן שטיקל בעטענדיג און 
קרעכצענדיג מיט די הייליגע תנועות, 'לשמוע אל 

הרנה ואל התפילה'...

דער  ווען  זכרון  פון  ארויס  נישט  גייט  עס 
דריי  קוים  רב,  פון  בחייו  סליחות  א'  לעצטער 
שוין  האט  עס  הסתלקות,  די  איידער  וואכן 
געהאלטן נאך א לאנגע צייט אפשניט ווען דער 
רב האט בכלל נישט געדאווענט פארן עמוד, שוין 
צוגעגאנגען  איז  סליחות  צו  זומער.  אנפאנג  פון 
ר''מ  שליט''א  הערמאן  יעקב  שלמה  ר'  הרה''ג 
'במוצאי  פון  פיוט  צום  אבער  הק',  בישיבתינו 
ער  עמוד.  צום  צוגעגאנגען  רב  דער  איז  מנוחה' 
האָט אנגעהויבן די הייליגע ווערטער פונעם פיוט, 
אָבער ליידער מיט גאר אן אפגעשוואכטע שטימע 
ווערטער  קיין  נישטא  איז  עס  שטיל.  היבש  און 
התעוררות  דאס  אראפגעבן  קענען  זאלן  וואס 
וואס עס האט געהערשט אין ביהמ''ד דאן, אידן 
בכיות,  יאָמערליכע  אין  אויסגעבראכן  האבן 
הערענדיג און זעענדיג דעם רב זכר צדיק לברכה 
אין דעם מצב. דאס התעוררות און תשובה געפיל 
אין ביהמ''ד מיט די הימל שפאלטענדע בכיות איז 

געווען עד אין לשער.

ערב ראש השנה איז דער רב אויך צוגעגאנגען 
צום עמוד, ווען פאר קרוב צו צוויי אהאלב שעה 
האט דער רב פארגעדאווענט מיט א געוואלדיגע 
בהשתפכות  התעוררות  שטארקע  און  מתינות 
הנפש די לאנגע און הייליגע סליחות, ובפרט ביים 
'שלש עשרה מדות האמורות בחנינה',  פון  פיוט 
געפיל  העכערע  און  רגש'דיגע  שטארקע  די  און 
ביי די שטיקלעך פון 'אל תבא במשפט עמנו', און 
'זכור ברית אברהם', וכו'. נאך סליחות האט דער 

רב מתיר נדר געווען.
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ראש השנה
איז  שול  דער  פארנאכטס:  השנה  ראש 
געפאקט פון הונדערטער אידן וואס באלאגערן 
תפילה  ערשטע  די  צו  יעצט  שול,  דעם  שוין 

פונעם נייעם יאר, ביים רב אין ביהמ''ד. 

שפעט פארנאכטס קומט דער רב אריין אין 
ביהמ''ד, שווערליך מאכט דער רב אדורך די וועג 
ביז זיין פלאץ, דער געדרענג איז אויסטערליש. 
דער רב טרעט גלייך צו צום עמוד, און הייבט אן 
מיט א פייערדיגע שטימע, הודו לה' כי טוב וכו', 
ווען דער לעצטער מנחה פון יאר גייט אריבער 
מיט א געוואלדיגע התעוררות און מתינות. ביים 
פארענדיגן מנחה זעצט זיך דער רב אויפן פלאץ 

און זאגט דעם פיוט פון 'אחות קטנה'.

גייט  יעצט  און  צאה''כ,  זמן  דער  ווערט  עס 
דער רב ווידעראמאל צו צום עמוד, און הייבט אן 
תפילת ערבית מיט א געוואלדיגער התעוררות 
בנוסח המקובל פאר ימים נוראים. בפרט ביים 
'לדוד מזמור' וואס דער רב זאגט פאר אזוי זיס 
מעשה,  בשעת  ווען  נוסח,  מיטן  הארציג  און 
שטייען שוין הונדערטער אידן וואס קומען שוין 
פון אנדערע בתי מדרשים, מען וואַרט אינדרויסן 
אַריינשטופּן  קענענדיג  נישט  זיך  ביהמ''ד,  פון 
פסוק  נאך  זאגן  אלע  און  הביהמ"ד  היכל  אין 

בפסוק מיט א קול אדיר. 

נאך מעריב הייבט זיך אן דער 'לשנה טובה 
קרוב  געדויערן  געקענט  האָט  וואס  וואונטשן', 

צו צוויי שעה און א ציה! ווען שווערע טויזענטער 
אידן זקנים ונערים פון אַלע עקן פון איבער דער 
גייען  און  אדורך  זיך  שלענגלען  שטאט  גאַנצער 
אריבער כבני מרון לברך ולהתברך בברכת שנה 
רב  דער  און  רב  דעם  וואונטשט  יעדער  טובה. 

וואונטשט אַלעמען צוריק במאור פנים.

מען  האט  יאר  צוויי  לעצטע  די  אין 
ראש  רב  דעם  אדורכגיין  דאס  אפגעשטעלט 
השנה אויפדערנאכט, צוליב מצב בריאותו. דאס 
ערשטע מאל איז געווען ראש השנה שנת תשע''ז, 
ווען תיכף נאך מעריב איז דער רב ארויף אויפ'ן 
ארון הקודש מיט'ן טלית אויף דער פלייצע און 
יעדעם  פאר  געוואונטשן  מאירים  פנים  בצהלת 
פילע  צולייגענדיג  וכו',  טובה  'לשנה  אינאיינעם 
וחדווה  שמחה  געוואלדיגע  א  מיט  לרוב  ברכות 
פאר כל הקהל הקודש, וכל הקהל לעומתו ברוך 
יאמרו. דערנאך איז דער גאנצער ציבור אריבער 
ווען בשעת מעשה  יו''ט,  גוט  וואונטשן דעם רב 
זיצט דער רב אויפן ארון הקודש און שאקלט צו 

מיט דער קאפ, מיט א שמייכל צו יעדעם.

ראש השנה בייטאג: אינדערפרי האט מען זיך 
געשטעלט שחרית ארום 8:00, צו פסוקי דזמרה 
האט אין די לעצטע יאָרן געהאט די חזקה הר''ר 
יוסף יצחק אייזיק טעסלער שליט''א. ביי תפילת 
הר''ר  געדאַוונט  האָט  טאָג  שחרית דעם ערשטן 
טאג  צווייטן  דעם  און  שליט''א,  פעקעטע  טובי' 
דער  שליט''א.  מאשקאוויטש  וואלף  אהרן  הר''ר 
רב איז אגאנצן צייט געווען אויף זיין פלאץ און 
שופך שיח געווען בינו לבין קונו ווי שטענדיג מיט 
דאווענען  נאָכ'ן  הנפש.  והשתפכות  א התלהבות 
באַדאַנקט  גאר שטארק  רב שטענדיג  דער  האט 
די  אז  געוואונטשן  און  תפילה  בעלי  די  פאר 

תפילות זאלן נתקבל ווערן לרחמים ולרצון.

פירן  יארן  אלע  זיך  מען  פלעגט  ז''ל  רב  ביים 
אזוי ווי ביי רביה''ק זי''ע אין די געזונטע יארן, אז 
מען האט געמאכט 'פויזע', תיכף נאך שחרית, און 

און  התורה'  'קריאת  געווען  איז  דערנאך  הערשט 
די  מיט  שופר,  תקיעת  דרשת  די  דערנאך  תיכף 
וו. נאכן  תקיעות, ומשם לתפילת המוספין, א. א. 
ארויס  יא  רב  דער  איז  דרשה,  די  פאר  ליינען, 
צוריק  תיכף  און  הפסקה,  קורצע  גאר  א  אויף 
צו  הקודש  ארון  אויפן  ארויף  און  אריינגעקומען, 

דער דרשה.

כנהוג ביים ליינען אין די הייליגע טעג פלעגט 
דער רב יאר יערליך מאכן די לאנגע מי שבירך'ס 
פאר די גאנצע משפחה, וואס האט גענומען היבש 
א לאנגע צייט, ווען דער רב האט שוין פון בעפאר 
מיט  צעטל  לאנגע  א  אפגעשריבן  געהאט  יו''ט 
אלע נעמען פון דער גאנצער משפחה, און דער 
רב פלעגט אויך אזויווי מיטזאגן מיטן גבאי'ן די 
געקענט  מ'האט  אז  אזוי  העכער,  אביסל  נעמען 
הערן אַרום. געדענק איך ווי איך פלעג זיך צוהערן 
די  פאר  שבירך'  'מי  די  אויך  מאכט  רב  דער  ווי 
צדיקי הדור, וואס אין מיינע צייטן פלעגט דאס 
זיין, פאר כ''ק הגה"ק גאב''ד ירושלים זצוק''ל, און 
יבלחט"א כ''ק מרן אדמו''ר מסאטמאר שליט''א, 

כ''ק מרן אדמו''ר מפשעווארסק שליט''א.

יאר יערליך האט דער רב געזאגט תקיעת שופר 
דרשה דעם ערשטן טאג ראש השנה איידער די 
געוואלדיגער  א  געווען  איז  דאס  וואס  תקיעות, 

התעוררות'דיגער מאמענט אין ביהמ''ד.

בצילו  החוסים  אלע  ביי  כידוע  וואס  הגם   
וויינען  געזעהן  קיינמאל  רב  דעם  מען  האָט 
אדער פארלאזן טרערן, און אפילו א קרעכץ איז 
עצם  רב'ס  דעם  אבער  זעלטענהייט,  א  געווען 
אנוועזענהייט, דאס גאנצער געשטעל וויאזוי ער 
איז ארויף מיט די פחד'יגער ערענסקייט אויף די 
טרעפ פון ארון הקודש און דאן זיך אויסגעדרייט 
און  קיטל  ווייסע  שניי  די  מיט  העם,  אל  ופניו 
טלית. ער רוקט זיך ארויף די ברילן איבער דעם 
הייבט  אויגן  די  אויף  הענט  די  מיט  און  שטערן 
ער אן מיט א תנועה של התעוררות, ובקול גדול 

דרשה  די  אנהייבענדיג  שופר'..  בחודש  'תקעו 
מיטן פסוק, און דאס אויסגעטייטשט אויף אידיש.

גענוג  געווען  אליינס  זיך  פאר  איז  דאס 
אריינצוברענגען א אומגעהויערע התעוררות של 
תשובה ביי יעדן אנוועזענדער. ווי פארשטענדליך 
האט דער רב יאר יערליך גאר שטארק איינגעריסן 
דער  אויף  דרשה  דער  ביי  געווען  מעורר  און 
גאולה שלימה, מיט פילע רמזים אז היי-יאר וועט 
דאס שוין זיין. איך דערמאן זיך טאקע ווי בשנת 
א שנת השמיטה  געווען  אויך  איז  וואס  תשס''ח 
און א שנת העיבור, האט דער רב גאר שטארק 
וועט  איינגעריסן מיט פילע רמזים אז די גאולה 
זיכער זיין דאָס יאָר און א לענגערע צייט שטארק 

מעורר געווען לתשובה ותיקון המעשים.

דרשה'  שופר  'תקיעת  די  פון  שרייבענדיג 
ארויפברענגען  אן  אדורכגיין  נישט  דאס  קען 
שנת  השנה  ראש  פון  מאָמענטן  פארכטיגע  די 
וואס  שופר,  תקיעת  דרשת  די  בשעת  תשע''ח, 
קיינמאל וועט דאס פון זכרון נישט ארויסגיין ביי 

די אלע וואס האבן דאס מיטגעהאלטן. 

וואכן  דריי  געהאלטן  דאן  האט  ז''ל  רב  דער 
פארן הסתלקות לשמי מרום. ער איז שוין געווען 
ראש  פאר  פון  שוין  אבער  שוואך,  אויסטערליש 
השנה האט ער קלארגעשטעלט אז א דרשה וועט 
ער האלטן, הגם מען האט שוין געהאלטן נאך א 
גאנץ זומער וואס ער איז שוין נישט צוגעגאנגען 
צום עמוד, אפי' נישט צו א פשוט'ע מנחה ערב 
שבת, אבער והוא באחד, די דרשה קען ער נישט 

אויפגעבן.

מיר שארמאש'ער מתפללים האבן אונזער רב 
זיין  מיט  רב,  דער  וויינען,  געזען  נישט  קיינמאל 
געוואלדיגע עניוות און זיין שטארקן כח המעצר, 
נישט  געפילן  און  הרגשים  זיינע  קיינמאל  האט 
דעמאלט  האבן  מיר  וואס  אבער  ארויסגעוויזן, 
מיר  וועלן  געהערט,  און  געזען,  מיטגעלעבט, 

קיינמאל נישט פאַרגעסן.

 ווי נאר דער רב איז ארויף אויפן ארון הקודש 
האט ער אנגעפאנגען מיט דעם פסוק אין איכה! 
קוואל  א  און  אוחיל'  כן  על  לבי  אל  אשיב  'זאת 
זיינע  פון  רינען  אָנגעהויבן  האָט  טרערן  פון 
אויסגעלייטערטע אויגן וואָס האט זיך מער נישט 
מיט  דרשה.  גאַנצע  די  דורכאויס  אפגעשטעלט 
דער  האט  טרערן  טייכן  און  בכיות  שטורמישע 
רב איינגעריסן הימלען פאר דער גאולה שלימה, 
אנהייבענדיג מיט'ן משל פונעם מדרש אויף דעם 
אוועקגעפארן  איז  וואס  קעניג  דער  מיט  פסוק, 
זיין מלכה מיט  למדינת הים, און איבערגעלאזט 
א גרויסע כתובה, און ער איז א לאנגע צייט נישט 
געווען אינדערהיים. אוי... א סקרוך גייט אדורך 
אין די ביינער ווען מען דערמאנט זיך ווי דער רב 
איר  האבן  חבר'טעס  די  אַז  געווען  האט ממשיך 
געטשעפט זאָגנדיג ''ער וועט שוין קיינמאל נישט 
דער  האָט  ווערטער  די  זאָגנדיג  צוריקקומען"... 
יאמערליך  א  אין  אויסגעבראָכן  נאָכאַמאָל  רבי 
געוויין בבכיות נוראות, אז א שטיין האט געקענט 

צוגיין. 

האט  רב  דער  ווי  פארגעסן  דען  קען  ווער 
איינגעריסן הימלען ביי יענעם דרשה און ביי די 
נאכפאלגענדע שבת שובה דרשה, און אויך ליל 
יום הקדוש ביי כל נדרי, אז משיח מוז שוין קומען 
רמזים  און  בחינות  שטארקע  גאר  מיט  יאר  היי 
אויפן ווארט 'זאת' וואָס דאָס איז מרמז אויפ'ן יאָר 

תשע''ח. 

דער רב האט ממשיך געווען די דרשה, אבער 
עניני  פון  רעדנדיג  שטייגער,  זיין  ווי  אנדערש 
די  אויף  וועלטן  געריסן  בלויז  ער  האט  דיומא, 
ווערטער  פאר  יעדע  ביי  ווען  השלימה,  גאולה 
קענענדיג  נישט  אפ,  נאכאמאל  זיך  ער  שטעלט 
קומען צום ווארט פון גרויס געוויין. עס קלינגט 
ווען ביים סוף פון די דרשה  נאך אין די אויערן 
זאגן  יעצט  גייט  מען  אז  געזאגט,  רב  דער  האט 
ווי  כף',  תקעו  העמים  'כל  מ''ז  קאפיטל  דעם 
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מען זאגט ''יבחר לנו את נחלתינו את גאון יעקב'', און כידוע איז 
דער ביהמ''ק השלישי מרומז קעגן יעקב אבינו, ''זאל יעקב אבינו 
ארויפגיין צום כסא הכבוד, און מעורר זיין רחמי שמים אין הימל אז 
דער ישועה שלימה זאל שוין קומען'' און דאן אויסגעבראכן אויפן 

קול אין אזא געוויין, אז די ווענט האבן מיטגעוויינט. 

שטענדיג האט דער רב געדינט אלס בעל תוקע ביי די תקיעות 
דמיושב, און אלס בעל מקריא האט געדינט חתנו הגדול הגה"צ ר' 
אלטר וואגשאל שליט''א. מיט אן אויסטערלישע התעוררות און 
דביקות האט דער רב פארגעזאגט די פסוקים פון 'מן המיצר', וכו'. 
און דאן מיט אן אש קודש און געוואלדיגע התלהבות פארגעזאגט 

די ברכות.

די הייליגע טעג האבן מיר געהאט די זכי' אז מיר האבן געהאט 
לעכטיגע  די  ביי  ציבור  שליח  אלס  לברכה  צדיק  זכר  רב  דעם 
תפילות המוספין, בימי ראש השנה. ווער קען דען אויסמשל'ן די 
התעוררות ווען דער רב האט געדאווענט די הייליגע תפילות מיט 
אזא נעימות און השתפכות הנפש. די הארציגע תפילות זענען ווי 
צוגאסן געווארן אין אלע גלידער, ווען מיר האבן געהערט פונעם רב 
די הייליגע ווערטער האָט ממש יעדע ווארט זיך אויסגעטייטשט און 
צולייגט געווארן אזוי שיין און אזוי הארציג. ובפרט ביי די פסוקים 
פון 'מלכיות', 'זכרונות', 'שופרות', ווען דאָס גאנצע דאווענען איז 

צוגעגאנגען מיט א מורא'דיגע נעימות און מתינות.

ווי דער רב שרייט אויס מיט אזא  זיך נישט פארגעסן  עס קען 
ילד  אם  אפרים  לי  יקיר  'הבן  שטימע  הארציגע  און  בעטענדע 
שעשועים... על כן המו מעי לו... אַזוי אויך די הייליגע ווערטער פון 
די תפילה פון 'ארשת שפתינו' נאך יעדע סדר תקיעות ביי די הויכע 
שמו''ע, וואס דער רב האט פארגעזאגט מיט אזעלכע געגועים און 
נשמה,  אין  הארץ  גאנצן  מיטן  אויסשרייענדיג  הנפש,  השתפכות 

ותקבל ברחמים וברצון סדר....... 

ווי איינגעפירט בבית מדרשו של רביה''ק זי''ע איז אויך געווען 
ביים רב זצ''ל א כאָר אין די הייליגע טעג וואס האבן געזינגען ביי די 
שטיקלעך צווישן די שמו''ע כנהוג, אנגעפירט דורך הר''ר אברהם 

וואלף שטויבער שליט''א. 

געווענליך ענדיגען  דעם ערשטן טאג ראש השנה פלעגט מען 
דאס דאווענען ארום א פערטל נאך פינף. די צווייטע טאָג, צוליב 
מען  האט  שופר,  תקיעת  דרשת  קיין  געווען  נישט  איז  עס  וואס 

געענדיגט ארום א האלבע שעה פריער ווי דעם ערשטן טאג.

גאר  זיך  מען  האט  דאווענען  נאכן  יום.  פנה  וכבר  מעט  עוד 
שטארק געדארפט איילן מיט דער סעודה. צוליב די שפעטע שעה, 
און צוריק אריין אין ביהמ''ד צו מנחה. יאר יערליך האט געהאט 
דאַווענען מנחה און מעריב מיטל נאכט ראש השנה  צו  די חזקה 
הגה''צ רבי ישעי' יעקב שטויבער שליט''א. נאָכ'ן דאווענען איז מען 

אריבער וואונטשן א גוט יום טוב.

זצ''ל  רב  דער  ווען  בשני'  מעשהו  כך  בראשונה  וכמעשהו 
א  מיט  טאג  צווייטן  פונעם  היום  עבודת  די  אפגעפראוועט  האט 
געוואלדיגע דערהויבנקייט און התעוררות, דינענדיג אלס בעל תוקע 
און אלס שליח ציבור ביי די תפילת המוספין, מיט אויסטערלישע 

געגועין וכסיפון.

שבת שובה
שבת שובה האט דער רב יאר יערליך געזאגט דעם 'שבת שובה 
דרשה', בבית מדרשו, שבת אינדערפרי בעפאר קריאת התורה, ווי 
די  אין  געווענליך  'פלפול'  געווען  איז  דרשה  חלק  ערשטער  דער 

סוגיות אין מס' סוכה, פון פרק לולב הגזול וכדו', בעניני דיומא. 

דערנאָך, ווי דערמאנט ביי שבת הגדול, איז דער רב אריבער צו 
והתעוררות  מוסר  ודברי  אגדה,  עניני  די  צו  דאן  און  הלכה,  עניני 
לתשובה ותיקון המעשים. בפרט פלעגט ער רעדן פון די ענינים פון 
'קביעת עיתים לתורה', ליין מאטריאל, כלים טמאים, חינוך. עטליכע 
מאל ביי דער שבת שובה דרשה האט דער רב שטארק מתריע געווען 
בעניני קדושת בית המדרש, נישט צו רעדן בשעת התפילה וקריאת 
התורה. דערנאך ווי שטענדיג איז דער רב אריבער רעדן אין 'רמזים', 
אויף ביאת המשיח אז מיר וועלן אוודאי זוכה זיין דערצו נאך היי יאר.

שבת שובה נאכמיטאג. איז יאר יערליך דער גאנצער ציבור זיך 
זכר צדיק לברכה און מ'האט  צוזאמגעקומען בראשות פונעם רב 
אויסגעזאגט אינאיינעם, 'גאנץ ספר תהילים', ברוב עם ובמתינות. 
טאג  'צווייטער  דער  און  שובה',  'שבת  יאָר,  אין  צייטן  צוויי  די 
וואס  מנהג'  'שארמאש'ער  א  ווי  געווען  איז  נאָכמיטאָג',  שבועות 
האט אנגעהאלטן במשך פון אלע יארן אויסצוזאגן ברוב עם דעם 

גאנצן ספר תהילים בראשות פונעם רב זצ''ל.

יום הקדוש
מיט אן אימה ויראה איז דער רב צוגעגאנגן צום הייליגסטן טאג 
פון יאר יום הכיפורים. דער גרויסער טאָג איז געפראוועט געווארן 
א  מיט  און  דערהויבענקייט  געוואלדיגע  א  מיט  רב  פונעם  בצילו 

העכערע קדושה וואס האט משפיע געווען אויפן גאנצן עולם.

אויגן  די  ווערן  הקדוש'  'יום  פון  אבער  שרייבט  מען  ווען 
ווידעראמאל פול מיט טרערן זיך דערמאנענדיג אז דאס איז געווען 
דאס לעצטער מאל וואס מיר האבן געהאט די זכי' אז דער רב זצ''ל 
האט זיך געפינען בקרב עדת צאן מרעיתו, וואס דאס איז געווען 

טאקע יום הקדוש בשנת תשע''ח.

יום הקדוש איז דער רב אראפגעקומען אין ביהמ''ד גאנץ  ליל 
פרי, ווען דאס ביהמ''ד איז נאך געווען היבש ליידיג, און געזאגט 

דעם 'תפילת זכה' על מקום קדשו. 

ארום א האלבע שעה פאר זמן צאה''כ, האט דער רב געמאכט 
זיינע טריט ארויף צום ארון הקודש, געזאגט א תפילה חרישה ביים 
פרוכת, און זיך אויסגעדרייט ופניו כלפי העם, און אנגעפאנגען די 
'כל נדרי דרשה', וואס דער רב האט געזאגט מיט א געוואלדיגער 

התעוררות. 

ער האָט אָנגעפאַנגען מיט דער תנועה של התעוררות דעם פסוק 
'כי ביום הזה יכפר עליכם, וכו', און דאס געטייטשט אין אידיש. און 
דאן ממשיך געווען מיט דברי התעוררות, און שטארק ארומגערעדט 
וואס מיר טרעטן  גרויסקייט פונעם הייליגן טאג אין  איבער דאס 
יעצט אריין, און דאן כדרכו אריבערגעגאנגען צו די רמזים אויף דער 
גאולה, אז מיר וועלן דערצו זוכה זיין היי יאר, מיט א השתוקקות 

וכיסופין שאין לשער.

עס ליגט מיר נאך אין זכרון ווען יום הקדוש תשע''ה, האט דער 
רב אויסגעטייטשט א רמז אויף דער גאולה אויף היי יאר, זאגנדיג אז 
עס ווערט געברענגט אז ווען משיח וועט קומען, וועט מען קענען 
פאסטן צוויי טעג אין א ציה, וואס דעמאלט וועט מען קענען מקיים 
זיין דעם פסוק ועינותם את נפשותיכם 'בתשעה' לחודש, כפשוטו, 
ווייל מ'וועט קענען פאסטן סיי דעם ניינטן אין חודש, און סיי דעם 
מנהמת  אויסגעשריגען  רב  דער  האט  דאן  און  חודש,  אין  צענטן 
ווערן  מקוים  שוין  זאל  יאר  היי  אז  נאך  מיר  "האפן  הטהור:  לבו 
דעם 'בתשעה לחודש', כפשוטו, וואס ב'תשעה' איז דאך מרומז אויף 
היי יאר ''תשע''ה''". איך געדענק ווי דאן האט דער רב ממש זיך 

געשטיקט מיט די טרערן וואס עס איז געווען שלא כהרגלו.

דעם לעצטן יום הקדוש שנת תשע''ח, ווען דער רב האט שוין 
געזאגט דעם דרשה זיצענדיג, מפאת חולשת גופו הטהור, האט דער 
יענע טעג גאר שטארק ארומגעקאכט  וויפילטן מאל אין  רב צום 
אל  אהרן  יבא  'בזאת'  פון  פסוק  אויפן  תשע''ח  אויף  רמזים  מיט 

הקודש. א. א. וו.

אנגעהויבן  רב  דער  האט  תם.  רבינו  שיטת  צאה''כ  זמן  ביים 
אינאיינעם מיטן ציבור צו זאגן מיט א שטארקע התעוררות, ''דער 
ווידוי'', אנהויבענדיג מיט'ן לשון וויאַזוי רביה"ק זי"ע פלעגט זאגן: 
היום,  בכניסת  ווידוי  דעם  זאגן  צו  הרמב''ן  שיטת  ידוע  איז  עס 
מיט  זאגט  ציבור  גאנצער  דער  ווען  זאגן,  אנגעפאנגען  און  וכו', 

אינאיינעם, בקול דממה דקה.

 דאן האבן עטליכע מחשובי אנ''ש ארויסגענומען די ספרי תורה. 
און דער רב האט אנגעהויבן פארזאגן די פסוקים "אור זרוע", "'פלגי 
מים", מיט א געוואלדיגער התתעוררות און מתיקות איינמאל און 
נאכאמאל, שטייענדיג אויפן ארון הקודש, בעת ווען די חשובי אנ''ש 

גייען ארום אין גאנצן ביהמ''ד מיט די ספרי תורה. 

נאך 'קם רבי שמעון' האט דער רב אנגעהויבן מיט א געוואלדיגער 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
ווען דאס גאנצע ביהמ''ד  נדרי'.  'כל  התעוררות, 
זאגט מיט אינאיינעם מיט א נידריגן קול און דער 
רב האט ממשיך געווען פארן עמוד ביז נאך ברכת 
צוגעגאנגען  שטענדיג  איז  מעריב  צו  שהחיינו. 

הר''ר אהרן וואלף הכהן מאשקאוויטש שליט''א.

אויפן  רב  דער  איז  אינדערפרי  הקדוש  יום 
פונקטליכן צייט אריינגעקומען אין ביהמ''ד, און 
אנגעפאנגען  און  עמוד,  צום  צוגעגאנגען  תיכף 
ווען  הכבוד',  'שיר  דעם  פייער  פלאם  א  מיט 
התלהבות  גרויס  פון  ממש,  בדברו  יצאה  נפשו 
פונעם  ווערטער  הייליגע  די  זאגן  ביים  דקדושה 
שיר, ובפרט ביים אויסשרייען מיטן נוסח 'פארו 
עלי ופארו עליו בקרוב אלי בקראי אליו'. בכלל, 
ווער עס געדענקט דעם רב זצ''ל זאגן די ווערטער 
התלהבות  און  השתוקקות  געוואלדיגע  זיין  מיט 
האט  ער  ווען  מאל  יעדעס  יתירה,  בנעימה 
שבת  צי  עמוד,  ביים  מוסף  תפילת  געדאווענט 
'שקלים', צי 'החודש', צי אין די ימים טובים, וועט 

דאס קיינמאל נישט פארגעסן.

תשע''ח  הקדוש  יום  אז  איך  געדענק  )אגב. 
זצ"ל  רב  פאַר'ן  איז  פטירה,  די  איידער  וואך  א 
אריינצוקומען  אנגעקומען  שווער  ביטער  שוין 
זיך  האט  ער  אבער  ביהמ''ד,  אין  עולם  צום 
אנגעשטרענגט דערויף ממש מיט א מסירת נפש, 
ווי מ'האט שפעטער געזאגט ביי די לוי', אז זינט 
מיט  לערנען  מער  געקענט  נישט  שוין  האט  ער 
זיך  ער  האט  געוואוינהייט,  זיין  ווי  התמדה  אַזאַ 
ער  וועט  דאווענען  צום  אז  פארגענומען  אבער 
דעמאלט  איז  רב  דער  דער  זיין.  נפש  מוסר  זיך 
אריינגעקומען צו שחרית ארום האלב צען, נאך 
וואס דער זמן תפילה איז געווען אָפיציעל יענעם 

יאר 7:30(

יום הקדוש איז דער רב ז''ל געווען דער בעל 
תפילה ביי פסוקי דזמרה. אבער ביי די אנדערע 
מיינע  אין  רב  דער  האט  טאג,  איבערן  תפילות 
דעם  צוליב  עמוד.  פארן  געדאווענט  נישט  יארן 

חולשת התענית.

הייליגער  דער  אריבער  איז  דערהויבן  גאר 
ביהמ''ד  דאס  ווען  זצ''ל.  רב  פונעם  בצילו  טאג 
חסידים  עצום  ציבור  א  מיט  איבערגעפולט  איז 
אויסגעווייקטע  פילע  זיי  צווישן  מעשה,  ואנשי 
פון  תלמידים  אידן,  חסידישע  און  דערהויבענע 
הייליגען רבי'ן זי''ע, דערהויבענע תלמידי חכמים 
ובני עלי', דיינים ובעלי הוראה, וואס כולם כאחד 
האבן געוואלט מיטלעבן דעם הייליגסטן טאג פון 
רב  דער  הגדול  אור  פונעם  שאטן  אינטערן  יאר 

זכר צדיק לברכה.

געווען  איז  'שחרית'  ביי  תפילה  בעל  דער 
מאשקאוויטש  הכהן  וואלף  אהרן  מו"ה  הרה"ח 
שליט''א. און אלס בעל קורא האט געדינט דער 
יודל  מו"ה  הרה''ח  קורא  בעל  וועכענטליכער 

האללענדער שליט''א. 

תפילת מוסף, און תפילת נעילה האט געדאוונט 
שליט''א  ווייס  הערשל  מו"ה  הרה"ח  עמוד  ביים 
פארגעדאווענט  האט  מנחה  תפילת  און  שו''ב   -
שטויבער  וואלף  אברהם  הר''ר  כנהוג,  במהירות 
שליט''א, אנהאלטענדיג דערמיט די חזקה פון זיין 

שווער רבי עזריאל גליק ז''ל - משב''ק. 

נאכן לעצטן קדיש האט מען געבלאזן א תקיעה, 
און דער רב האט פארגעזאגט 'לשנה הבאה', דריי 
מאל, בקול חוצב, און מ'האט געדאווענט מעריב. 
נאך מעריב האט דער רוב פונעם ציבור געמאכט 
געווענליך  אבער  פלעגט  רב  דער  לבנה,  קידוש 
שוין מאכן קידוש לבנה אין די עשרת ימי תשובה, 

)אינעם  האחרונה.  בשנתו  זי''ע  רביה''ק  כמנהג 
לעצטן יאר אין די עשרת ימי תשובה ווען מ'האט 
געפרעגט דעם רב צו ער וויל שוין מאכן קידוש 
ווי זיין שטייגער אלע יארן, האט דער רב  לבנה 
זיך אָנגערופן, 'דער רמ''א שרייבט דאך אז מ'זאל 
נישט  האט  ער  כיפּור".  יום  מוצאי  אויף  ווארטן 
געמאכט דאן קידוש לבנה, און מוציו''כ איז ער 
שוין ליידער געווען אזוי פארשלאפט, אז ער האט 
שוין מער נישט געקענט מאכן קיין קידוש לבנה(. 
דערנאך האט מען זיך געוואונטשן א גוט יום טוב 
ויום טוב היה עושה בצאתו  בשמחה ובטוב לב, 

בשלום מן הקודש.

חג האסיף תקופת 
השנה - בצילא 

דמהימנותא
ווי שוין פריער דערמאַנט, איז דער שפיץ פון 
מיר,  וואס  עכ''פ   - לברכה  זכרונו  רב  ביים  יאר 
געהאט  האבן  בליק  גשמיות'דיגער  אונזער  מיט 
די זכי' צו זעהן און מיטהאַלטן - געווען אום חג 

הסוכות זמן שמחתינו. 

עס איז נישט שייך אויפן פאפיר אראפצולייגן 
אומאויפהערליכע  און  העליון  טעם  דעם 
האבן  מיר  וואס  שמחה  און  הנאה  רוחניות'דיגע 
ימי  די  אין  מיטלעבן  אין  צו שפירן  געווען  זוכה 

השמחה, בחג הסוכות, בבית מדרשו פון רב זכר 
צדיק לברכה. 

די  תפילות;  דערהויבענע  די  ביי  אנגעפאנגען 
הייליגע נענועים; די פייערדיגע הושענות; צי גאר 
א פּשוט'ער מנחה מעריב במשך די ימי המועד. 
און  מנחה  צווישן  שמחה  של  ריקודין  די  מיט 
פונעם  עבודה  העכערע  און  הייליגע  די  מעריב. 
די  ביי  כולם  ועל  רבה';  'הושענא  הערבה  יום 
הייליגע און ליכטיגע הקפות, פון שעות ע''ג שעות 
דערהויבענע ריקודין למעלה מהשגת אנושי, ווען 
די טויזענטער אידן וואס האבן דאס מיטגעהאלטן 
דאן  מ'האט  אז  זיין  מעיד  קענען  יארן,  די  משך 
געשפירט בחוש אן הרגשה וואָס מען האָט נישט 
נעילה  לעכטיגע  די  ביז  יאָר,  גאַנץ  אַ  געשפּירט 
פונעם יום טוב מיט די פרייליכע און דערהויבענע 

'עפל טיש'.

אשר על כן, ווען מיר נעמען די פענע אין די 
הענט צו אפשרייבן אויפן שפיץ גאפל, דאס וואס 
אונזערע אויגן האבן געזען און געהערט, אין יענע 
ליכטיגע מאמענטן, דארפן מיר אבער נאכאמאל 
וואס  דאס  אז  ארויסברענגען,  און  קלארשטעלן 
פון  קצהו,  קיין אפס  ניטאמאל  איז  מיר שרייבן, 
זצ''ל  וואס דער רב  די הייליגע העכערע עבודה 
שוין  איז  דערפון  רוב  וואס  אראפגעלייגט,  האט 
אבער  באהאלטן,  גענצליך  געווען  אויך  אזוי 
אפילו דאס וואס מיר האבן יא געזען, אדער עכ''פ 
געמיינט אז מיר זעען, האבן מיר אויך גארנישט 
רב  דער  וואס  עבודה  די אמת'ע  אין  קיין השגה 
ז''ל האט דאן אראפגעלייגט אין די טעג בינו לבין 

קונו, זייענדיג כל כולו דבוק אינעם בוכ''ע, און אין 
זיין הייליגע תורה.

חג הסוכות
ערב יום טוב פארנאכטס. דאס ביהמ''ד איז פיל 
מן הקצה אל הקצה מיט חסידים ואנשי מעשה. 
א  און  קוקט  דער  אויפגעלייגט,  גוט  איז  יעדער 
ווארטן אויפ'ן  ספר, דער קוקט אין מחזור, אלע 
השמחה  ימי  די  אַנטפאַנגען  צו  ערשיינונג  רב'ס 

מיט די דערהויבענע תפילות. 

זמן  צום  שעה  האלבע  א  ארום  שוין  איז  עס 
צאה''כ. דער רב קומט אריין אין ביהמ''ד. מאכט 
קול,  הויעך  א  מיט  אן  הייבט  און  עטיפה,  דער 
'וידבר', דער רב דאווענט דעם מנחה פארן עמוד 

ווי יעדן ערב שבת, מיט א זיסקייט און מתינות. 

ביים זמן צאת הכוכבים. דער רב טינקט איין 
די הענט אין טעפל וואסער. דרייט זיך אויס, און 
וואונקט פארן משמש, און ער שיקט צו א בעל 
תפילה, ווי איינע פון די שיינע בעלי תפלה טרעטן 
צו צום עמוד אריינפירענדיג דעם יום טוב מיט א 
זיך געשפירט  ווי דערהויבן האט  נעימות, אה.... 
אריינטרעטענדיג אינעם 'זמן שמחתינו' בצילו פון 
רב ז''ל, ווי אנדערש האט זיך געזאגט דעם 'אתה 
בחרתנו', זעענדיג בחוש דעם 'קדשנו במצוותיך, 

וקרבתנו מלכנו לעבודתיך'.

עולם  גאנצער  דער  מעריב.  ענדיגט  מען 
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נעימות'דיגער  א  טוב'.  יום  'גוט  זיך  וואונטשט 
יו''ט לופט שפירט זיך אין ביהמ''ד. א לענגערע 
וויילע געדויערט ביז דער גאנצער ציבור הקטנים 
גייען  געסט,  פילע  זיי  צווישן  הגדולים,  עם 
דער  און  רב  פארן  יו''ט'  'גוט  וואונטשן  אריבער 
ליכטיגער שמייכל  א  מיט  יעדעם  רב ענטפערט 

ובמאור פנים.

יו''ט אינדערפרי. דאָס ביהמ''ד איז אנגעפאקט 
עד אפס מקום, נאך איידער דעם רב'ס אריינקומען 
זענען שוין דא פילע אידן וואס האבן שוין נישט 
די  אין  זיך  שטעלן  און  טישן  די  ביי  פלאץ  קיין 
דורוכגענג. די ערשטע טעג סוכות האָט שטענדיג 
געדאווענט ביים רב א ריזן ציבור פון דער גאנצער 
שטאט, נאָך אַ גרעסערער עולם אפילו ווי אין די 

ימים נוראים.

ארום צען אַזייגער איז דער רב אריינגעקומען, 
ברכות.  געזאגט  און  עמוד  צום  צוגעגאנגען 
געוואלדיגע  א  מיט  אריבער  איז  דאווענען  דאס 
דערהויבענקייט, און מיט א שטארקע התלהבות, 
קולו  הערן  צו  זכי'  די  מען  האט  'הקל'  צו  ווען 
בקודש פונעם רב פארדאווענענדיג די יו''ט'דיגע 

תפילות מיט אזא נעימות יתירה. 

וואס  תפילה  בעל  שיינע  און  חזן  שום  קיין 
יארן  אין שפעטערדיגע  געהערט  איך האב אלץ 
געקענט  נישט  מיר  האט  פטירה,  רב'ס  נאכ'ן 
צוריקברענגען דעם זיסן און הערליכן געשמאקן 
ובפרט  ז''ל.  רב  פונעם  דאווענען  דאס  פון  טעם 
ווען עס איז געקומען צו הלל, וואס דער רב האט 
פארגעזאגט מיט אַזאַ זיסן נוסח, מיט די אייגענע 

צוגעלייגטע תנועות מיט השתפכות הנפש.

דערנאך איז טאקע געקומען די הייליגע עבודה 
פון די נענועים, וואס דער רב האט אפגעראכטן 
לענגערע  א  התעוררות.  געוואלדיגער  א  מיט 
צייט האט דער רב געשאקעלט צו יעדע זייט, זיך 
זייט, בשעת דער  יענע  מיטשאקלענדיג אהין צו 
ביהמ''ד  גאנצען  אין  מען  זינגט  עבודה  גאנצער 
די הייליגע און אויסגעווייקטע 'נענועים ניגונים' 
מבית מדרשו פון רביה''ק זי''ע. ווען דער רב זינגט 
מיט אינאיינעם מיטן ציבור, אויסשרייענדיג נאך 

יעדע נענוע, 'הודו לה'', 'כי', 'טוב', וכו'.

אזוי איז אפגעראכטן געווארן אלע 4 נענועים, 
דעם  מען  זינגט  נענועים,  צווייטן  ביים  ווען 
'ממקומך ניגון', און ביי די דריטע נענועים, זינגט 

ניגון', און ביי די פערטע  'אהבה רבה  מען דעם 
נענועים האט מען נישט געזינגען, כנהוג.

זיך  האט  עס  וואס  סופר,  ואיה  שוקל  איה 
אפגעטון ביי די פייערדיגע 'הושענות', ווען דער 
עולם  גאנצען  מיט'ן  תיבה,  דער  מקיף  איז  רב 
רעכטער  דער  אין  מינים  ד'  די  מיט  אינאיינעם, 
האנט,  לינקער  דער  אין  מחזור  די  און  האנט, 
קולי  מיט  פיסקא  אחר  פיסקא  אויסשרייענדיג 
צודעקענדיג  בכיות,  שטארקע  מיט  און  קולות 
די פנים מיטן מחזור יעדע מאל ביים פארזאגן א 
צוריק  און  אהין  לולב  די  ווארפענדיג  'הושענא', 
מיט א געוואלדיגער התלהבות שאין לתאר, וואס 
האט אנגעהאלטן משך די גאנצע 'הושענות', ביז'ן 
אויספיר פון 'למען דעת כל עמי הארץ' וואס דער 
רב האט אזוי אויסגעזינגען מיט א שטארקע קול.

מ'האט  און  עליות,  די  פארקויפט  האט  מען 
ליינען האט דער  נאכ'ן  געליינט אין דער תורה. 
משמש געזינגען קה קלי כנהוג. דערנאך האט מען 
געדאווענט מוסף, ווען עס פלעגן צוגיין יעדן טאג 
יו''ט איינע פון די חשובי וזקני העדה, ווי הגה''צ 
יעקב שטויבער שליט''א, הגה''צ רבי  רבי ישעי' 
שמואל קעסטענבוים שליט''א, חדב''ן הגה"צ ר' 
אלטר וואגשאל שליט''א. וכו'. פאר דעם אליינס 
אין  טוב  יום  דאווענען  צו  געלוינט  זיך  האט 
שארמאש, מיטצוהאַלטן די תפילת המוספין פון 

די דערהויבענע אידן.

אזייגער  צוויי  ארום  פארענדיגט  האט  מען 
נאכמיטאג, און דער גאנצער ציבור איז אריבער 

וואונטשן 'גוט יו''ט'.

אריינגעקומען  רב  דער  איז  יו''ט  נאכט  מיטל 
אין ביהמ''ד צו מנחה ארום א האלבע שעה צום 
זמן. צווישן מנחה און מעריב האט מען געטאנצן 
לכבוד יו''ט. ובכן מה נהדר היה המראה זעענדיג 
דער רב מיט א שטראלענדיגע געזיכט, אנגעטון 
מיט די רעזשוואלקע און שאל, טאנצענדיג מיט א 
הויעך  זינגענדיג  אויגן  פארמאכטע  מיט  דביקות 
אויפן קול אינאיינעם מיטן גאנצן ציבור די ניגוני 
זיך  וכו'.  פזורינו',  'וקרב  בחגיך',  'ושמחת  יו''ט, 
די דערהויבענע חשובי העדה  אנכאפענדיג מיט 
און עלטערע אידן, אינאיינעם מיטן גאנצן ציבור 
ארומגעטאנצן  אזוי  און  הגדולים  עם  הקטנים 
עטליכע מאל דאס גאנצער ביהמ''ד. דערנאך האט 
מען געדאווענט מעריב, און אריבער וואונטשן א 

גוט יו''ט.

ווי  אזוי  געווען  איז  יו''ט  טאג  צווייטער  דער 
דעם ערשטן טאג, ווען דאס גאנצער דאווענען איז 
אריבער מיט געוואלדיגע התעוררות והתלהבות, 
ווען דער רב איז ווידעראמאל יורד לפני התיבה צו 
שחרית, הלל, נענועים, און הושענות בהשתפכות 

הנפש. 

זיך  רב  דער  פלעגט  המועד  חול  ימי  די  אין 
חוה''מ  ביי  געשריבן  שוין  ווי  דאווענען,  שטעלן 
המועד  חול  ימי  די  אין  אבער   ,9:00 אום  פסח, 
סוכות האט מען געהאט די זכי' אז יעדן טאג חול 
לפני  געווען  יורד  רב  דער  האט  סוכות  המועד 

התיבה צו 'הלל', און 'הושענות'. 

באזונדער  סוכות  חוה''מ  טאג  יעדן  ווירקליך 
עולם  גרויסער  א  צוזאמגעזאמעלט  זיך  האט 
ווארימער  א  מיטהאלטן  געוואלט  האט  וואס 
התעוררות,  און  מתינות  א  מיט  דאווענען  יו''ט 
נענועים,  הלל,  ביי  עבודה  גרויסע  די  צוזען  און 
המועד  חול  די  אין  איז  עס  וואס  הושענות,  און 
ווייניגער  נישט  מיט  געווארן,  געפראוועט  טעג 

התעוררות ווי אין די יו''ט טעג.

איז  אויפדערנאכט  המועד  חול  טאג  יעדן 
 - צו מנחה  עולם  ריזיגער  א  צוזאמגעקומען  זיך 
מעריב, און נאך מנחה האט מען לכבוד 'שמחת 
ביהמ''ד  דאס  ארומגעטאנצט  השואבה'  בית 
אינאיינעם מיט'ן רב. דער שמחת יו''ט וואס דער 
רב האט דאן אריינגעברענגט ביים עולם מיט די 
'פשוט'ע' ריקודין, האט נאך קיין שום בארימטע 
בית  'שמחת  פון  מעמדים  גרויסארטיגע  און 
השואבה', מיט דער גרעסטער 'מוזיק בענד' נישט 

געקענט באַווייזן...

הושענא רבה
מעריב,  בעפאר  פארנאכטס  רבה  הושענא 
פלעגט הגה''צ ר' ישעי' יעקב שטויבער שליט''א 
הקודש  ארון  אויפן  ארויפצוגיין  חזקה  די  האבן 
בפניו פון רב, און אויסרופן וואָס איז מקובל פון 
צדיקי אמת אז ווער עס האט אינזין דאס דאווענען 
און  שמ''ע,  רבה,  הושענא  טאג  דריי  די  משך 
שמח''ת, איז מובטח אז ער וועט קענען דאווענען 

אגאנץ יאר ווי עס ברויך צו זיין. 

ליל הושענא רבה איז דער רב אריינגעקומען 
אין ביהמ''ד צו קריאת משנה תורה ארום 10:00 
אויפדערנאַכט. ווען עס איז געפאלן אום מוצ''ש, 
דער  עלף.  האלב  ארום  אריינגעקומען  ער  איז 
בעל קורא איז געווען הרה''ח ר' יודל האלענדער 
רב  דער  איז  הלילה  חצות  ביי  און  שליט''א, 
אריינגעקומען צו 'תהילים' אין ביהמ''ד, ווי מען 

האט אויסגעזאגט גאנץ ספר תהילים כנהוג.

רב  דער  איז  אינדערפרי  רבה  הושענא 
פון  צייט  די  ארום  ביהמ''ד,  אין  אריינגעקומען 
מלובש  צען.  צו  פערטל  א  ארום  שבת  יעדע  א 
צוגעגאנגען  תיכף  איז  רב  דער  קיטל.  דעם  מיט 
די  פארצודאווענען  אנגעהויבן  און  עמוד  צום 
מיט  טאג  גרויסן  פונעם  תפילות  געהויבענע 
איז  ביהמ''ד  דאס  התעוררות.  שטארקע  א 
פון  הקצה  אל  הקצה  מן  ממש  געפאקט  געווען 
הונדערטער אידן פון איבער דער גאנצער שטאט 
גרויסן  אינעם  צוזאמגעקומען  זיך  זענען  וואס 
הייליגען טאג פון הושענא רבה בצילו פונעם רב 
זצ''ל, און דאס התעוררות אין ביהמ''ד איז געווען 

למעלה מן המשוער.

גאנצער  דאס  פארגעזאגט  האט  רב  דער   
מיט  'תפילת שחרית',  דזמרה',  'פסוקי  'קרבנות', 
דעם נוסח פון 'ימים נוראים', און נאך די הויכע 
שמו''ע האט דער רב ממשיך געווען מיט 'הלל'. 
דאס התעוררות אין ביהמ''ד מיט די טייכן טרערן 
קען מען נישט באשרייבן, ובפרט ביי די הייליגע 
נענועים, וואס אזוי ווי אין די ערשטע טעג, האט 
מען בשעת די נענועים אויסגעזינגען די הייליגע 

ניגונים מבית מדרשו פון רבינו הקדוש זי''ע.

נאך הלל האט מען געעפענט דעם ארון הקודש, 
און דער רב האט אנגעהויבן מיט די 'הושענא רבה 
דרשה', אבער אנדערש ווי ר''ה, יו''כ, שבת שובה, 
געזאגט  נישט  רבה  הושענא  אום  רב  דער  האט 
מיט  פארגעלערנט  נאר  דיבורים,  אייגענע  קיין 
רבינו  פון  קודש  דברות  התעוררות  שטארקע  א 
דער  ווען  רבה,  הושענא  בימי  זי''ע  הקוה''ט 
און  אינעווייניג,  פון  מיט  האלט  עולם  גאנצער 
פנים  מיטן  אויסגעדרייט  דאס  זאגט  רב  דער 
מיט  אויס  טייטשט  און  עמוד  ביים  וואנט  צום 
די  המעורר  בקול  און  קלארקייט  געוואלדיגע  א 
הייליגע ווערטער. דער רב האט געזאגט יעדעס 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
יאר תורה, אויף די ערשטע 4 שטיקלעך, למענך 
אלוקינו, בוראינו, גואלינו, דורשינו, און אויף די 

זעקסטע הקפה.

נאכן פארענדיגן די דרשה, האט זיך אנגעהויבן 
אריבער  געדויערט  האט  וואס  'הושענות'  די 
איז  ביהמ''ד  גאנצער  דאס  ווען  צייט,  שעה  א 
איינגעהילט און אן אומבאשרייבליכע התעוררות, 
רייסט  און  מעשים  פארארבעט  רב  דער  און 
הימלען למען כבוד שמו יתברך, מיט די ד' מינים 
אין די הענט און דער סידור פארדעקט זיין הייליג 
פנים, און שרייט אויס מיט קולי קולות, מיט אזא 

התעוררות און שטארקע בכיות די 'הושענות'.

די  געקלאפט  רב  דער  האט  פיוטים  די  נאך 
הושענות, און מען האט געליינט אין די תורה און 
געדאווענט מוסף. גאר שפעט אין טאג האט מען 
געענדיגט דאס דאווענען, ארום 3:00 נאכמיטאג.

שמיני עצרת
אריינגעקומען  רב  דער  איז  עצרת  ליל שמיני 
זמן  צום  שעה  האלבע  א  ארום  ביהמ''ד  אין 
מעריב  צו  מנחה.  אנגעפאנגען  דאן  און  צאה''כ, 
בעלי  שיינע  די  פון  איינע  צוגעשיקט  מען  האט 
תפילה, און תיכף נאך מעריב האט זיך דער רב 
''אתה  אנגעהויבן  און  שאולה,  טלית  א  אנגעטון 
הראת'', מיט א קול אדיר וחזק מיטן נוסח וברגשי 

קודש, און מען האט אנגעהויבן די ''הקפות''.

אין די פריערדיגע יארן פלעגט זיין די הקפות 
באלעמער  )די  בימה  דער  אז  אויסגעשטעלט, 
ביהמ''ד,  אינמיטן  געלעגן  איז  סטעידזש(,  די  אן 
און דער רב איז ארומגעטאנצן במשך די גאנצע 
חלל  פון  צענטער  אין  בימה  די  ארום  הקפות 
הביהמ''ד. דאס גאנצע ביהמ''ד, וואס איז געווען 
געווען  איז  בענק,  אין  טישן  פון  אויסגעליידיגט 
וואס האבן  פול געפּאַקט מיט הונדערטער אידן 
איינער  ביהמ''ד  דאס  ארום  ארומגעטאנצט 
פלעגט  עם,  ריבוי  דער  צוליב  צווייטן.  הינטערן 
מעריב,  און  מזרח  ביי  בענק  אויסשטעלן  מען 
די  ארום  ארומגעדרייט  דארט  זיך  האט  מען  ווי 
בענק עטליכע מאל, אזוי אז דער גאנצער עולם 
זאל האבן פלאץ ארומצוטאנצן דאס ביהמ''ד, און 
אוועקגעריקט  מען  האט  הקפה  זעקסטע  די  ביי 
זיך  איז  עולם  גאנצער  דער  און  באלעמער  דעם 
חלל  דער  פון  צענטער  די  ארום  צוזאמגעקומען 
א  מיט  געטאַנצן  איז  רב  דער  ווי  הביהמ''ד, 
געוואלדיגע דביקות דעם לאַנגן חלל פון ביהמ''ד, 

כצורת אות ווא''ו. 

האט  יארן  ע'  אנפאנג  די  אין  ערגעצוואו 
פלאץ  האבן  קענען  צו  כדי  געווען  מחליט  מען 
און  זען  קענען  צו  ובעיקר  עולם,  גאנצען  פארן 
מיטהאלטן די הייליגע עבודה פונעם רב בשעת 
די הקפות, אז פון יענעם יאר בליל שמח''ת האט 
מען אלע הקפות געפראוועט אויף אן אופן ווען 
דער בימה שטייט אינמיטן ביהמ''ד און דער רב 
גאנצער  דער  און  באלעמער,  די  ארום  טאנצט 
עולם שטייט פון ארום און ארום און טאנצן מיט 
די  משך  מיטהאלטנדיג  התלהבות  און  שמחה  א 

גאנצער צייט די הייליגע הקפות פונעם רב.

אשרי עין ראתה בשמחת קהלינו, ווען דער רב 
האט אנגעהויבן טאנצן די הייליגע הקפות, מיט'ן 
ספר תורה פון די צדיקי בית פשעווארסק הרה"ק 
ר' איציקל און ר' יאנקעלע זצוק"ל, וואס געפינט 
זיך באוצרו פון הרבני הנגיד ר' וואלף לעפקאוויטש 

שליט"א. ווען מ'האט געכאפט א בליק אויפן רב, 
אצינד  זיך  געפינט  רב  דער  אז  געזען  מען  האט 
ווען  אויגן,  שלא בעלמא הדין, מיט פארמאכטע 
די הייליגע הענט האלטן אין איין מאכן תנועות 
דביקות  אומבאשרייבליכע  אן  מיט  אויפהער  אן 
און שמחה עילאה. הונדערטער מאָל דורכאויס די 
גייט  רב  ווי דער  זען  געקענט  הקפות האט מען 
'נפשי חולת  ממש אויס פאר די תורה הקדושה, 
אהבתיך', ארומנעמענדיג די ס''ת מיט די הייליגע 
הענט, עס אנכאפענדיג מיט איין האנט, און דאן 
מאכן תנועות מיט די הענט אהין און צוריק, ווען 
ווי דער רב האט גארנישט,  מ'האט געזען בחוש 

אויף דער וועלט, אויסער די הייליגע תורה.

די  געקומען  איז  עס  ווען  נאך  רעדט  ווער 
רב  ביים  דאס  איז  כידוע  וואס  הקפה'  'פערטע 
רב  דער  ווי  הקפה,  גרעסטע  די  ממש  געווען 
מיט  עבודה  געוואלדיגע  א  אריינגעלייגט  האט 
איבערמענטשליכע כוחות אין די הייליגע ריקודין.

אני הקטן געדענק אליינס אלס קינד א שמחת 
תורה אויפדערנאכט, ווען די 'פערטע הקפה' האט 
געדויערט 'אריבער א שעה צייט'! און דאַן האט 
דער רב אויך נישט אליינס אפגעשטעלט, נאר מען 
האט אים ממש מיט כח געדארפט אַראָפּזעצן. ביי 
ניגון  דער  געזינגען  מען  האט  הקפה  פערדע  די 
וואס איז געווען מיוחד אין 'שארמאש' פאר דעם 
הקפה און דאָס התלהבות און שמחה געווען ממש 
אויף די העכסטע שטאַפּלען. דער רב איז ממש 
געווען איין שטיק דביקות בה' ובתורתו הקדושה. 

דער  איז  הקפה',  'זעקסטע  די  ביי  אויך  אזוי 
רב האט  דער  ווען  גרויס  גאר  געווען  התלהבות 
געטאנצען א לאנגע צייט מיט אן אויסטערלישע 
דביקות של שמחה. ביים פארענדיגען די הקפות 
האט  רב  דער  און  'עלינו'  געזאגט  מען  האט 
געוואונטשן 'גוט יום טוב', און איז אהיים לביתו 

נאוה קודש.

ביהמ''ד  דאס  איז  אינדערפרי.  עצרת  שמיני 
האבן  וואס  אידן  מיט  איבערגעפולט  געווען  איז 
געוואלט מיטהאלטן די ווארימע און געהויבענע 
יו''ט תפילות אין שאַרמאַש. בכלליות האָט מען 
תפילות,  די  ביי  סיי  יו''ט,  טעג  צווייטע  די  אין 
ציבור  ריזיגער  א  געזען  הקפות,  די  ביי  סיי  און 
באגעגענט  נישט  יאר  אגאנץ  מ'האט  וואס 
דאס  יארן  יענע  אין  זייענדיג  'שארמאש',  אין 
ווי  שטאט  גאַנצער  דער  אין  פלאץ  איינציגסטע 
דער יו''ט איז געפראוועט געווארן אויף אזא גרויסן 

פארנעם, מיט אזא דערהויבענעם שטייגער.

אין  אריינגעקומען  רב  דער  איז   10:00 ארום 
ביהמ''ד צום דאַווענען. שמיני עצרת אינדערפרי, 
איז געווען יארן וואס דער רב האט אליינס יורד 
געווען לפני התיבה, און ס'איז געווען יארן וואס 
מ'האט אויך געקענט צושיקן א צווייטן. אבער צו 
הלל איז דער רב שטענדיג צוגעגאנגען און אזוי 
איז געפראוועט געווארן די תפילות פונעם טאג 

מיט א געוואלדיגע דערהויבענקייט.

א  אויף  ארויס  רב  דער  איז  'יזכור',  נאך 
צוריק  מינוט  עטליכע  נאך  און  הפסקה,  קורצע 
דעם  מיט  מלובש  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען 
עמוד  צום  צוגעגאנגען  און  טלית,  און  קיטל 
און  געפיל  נעמט מען דעם  ווי  ''גשם'', אה...  צו 
האט  רב  דער  וואס  אַטמאָספערע  העכערע 
די  צווישן  ביהמ''ד  אין  אריינגעברענגט  דאן 
הונדערטער מתפללים מיט די הייליגע תפילות, 
כיסופין,  און  געגועים  געוואלדיגע  די  מיט 
בעטענדיג און זאגנדיג מיט די הארציגע תנועות. 
די תפילות פון 'גשם', 'זכור אב נמשך אחריך...... 

כמים', 'בניך עת צמאו למים'.... וכו'. און דערנאך 
ממשיך געווען דאס דאווענען דער 'ומפני חטאינו', 
'וקרב פזורינו', מיט אזא געוואלדיגע התעוררות. 

הדלקת  זמן  נאכן  שעה  א  ארום  נאכמיטאג. 
מנחה  צו  אריינגעקומען  רב  דער  איז  הנרות, 
אין ביהמ''ד. נאך מנחה איז מען אריין אין דער 
האט  מען  ביהמ''ד.  הינטערן  סוכה  גרויסער 
דער  טרויבן.  טאץ  א  רב  פארן  אויפגעברענגט 
דערנאך  און  דערפון,  געווען  טועם  האט  רב 
'לחיים'. מען  געוואונטשען  און  וויין,  געטרינקען 
דערנאך  טוב,  יום  ניגוני  עטליכע  געזינגען  האט 
דאן  און  רצון'  'יהי  דעם  געזאגט  רב  דער  האט 
פארגעזאגט מיט גרויס ברען 'לשנה הבאה', דריי 
מאל, און דאן האט מען אנגעפאנגען צו טאנצען 
פון  ניגון  מיטן  סוכה,  די  פון  ארויס  וועג  אויפן 
טובים מאורות, אויף די ווערטער פון ברוך הוא 
זיך אנגעכאפט מיט  וכו'. דער רב האט  אלוקינו 
צוויי מענטשן, און אזוי האט מען ארומגעטאנצען 
ריקודין  די  מיט  געווען  ממשיך  און  סוכה,  די 
ביהמ''ד האט מען  אין  ביהמ''ד.  היכל  אין  אריין 
פאר  ובזמרה  בשירה  פאָרגעזעצט  וווייטער  אזוי 
פון  זמן  נאכן  מינוט  עטליכע  ביז  צייט  שטיק  א 

צאה''כ.

שמחת תורה
דער  פון  געזעגענען  נאכן  תורה  שמחת  ליל 
סוכה, איז דער רב ארויף אין שטוב פאר א לענגערע 
הפסקה בעפאר מעריב צו מאכן א הכנה דרבה 
פאר די הייליגע הקפות. אין ביהמ''ד גופא האט 
זיך געטון, דער האט געלערנט, דער איז געגאנגען 
און  געשטאנען  זענען  החסידים  זקני  מקוה,  אין 
זכרונות  איבערגעשמועסט  נאָסטאַלגיע  מיט 
ראשינו  עלי  נרו  בהילו  הקפות  הייליגע  די  פון 
נאך  איז  אליינס  מיר  זי''ע.  רבי'ן  הייליגן  ביים 
און  אנעקדאטן  זכרון עטליכע  אין  איינגעקריצט 
סיפורים וואס איך האב אין יענע מאמענטען פון 
הקפות  די  איידער  אויפדערנאכט  תורה  שמחת 
פון  די עלטערע חשוב'ע תלמידים  פון  געהערט 

רבי'ן זי''ע.

רב  דער  איז  הפסקה  לענגערע  א  נאך 
אריינגעקומען אין ביהמ''ד צו מעריב, מען האט 
צוגעשיקט א שיינעם בעל תפילה. נאך מעריב איז 
דער רב נאכאמאל ארויס פאר א קורצע הפסקה, 
און  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען  צוריק  דאן  און 
געוואלדיגע  א  מיט  הראת'.  'אתה  אנגעהויבן 

נעימות און מיט א שטארקע התעוררות.

'ליל שמחת תורה' זענען די הקפות געפראוועט 
האבן  הקפות  די  עז.  ויתר  שאת  ביתר  געווארן 
עצרת  שמיני  פון  לענגער  אסאך  געדויערט 
אויפדערנאכט, א הקפה האט געקענט געדויערן 
מער,  אָדער  שעה,  האלבע  א  צו  קרוב  פאר 
שטראמען  נאכט  גאנצער  דער  פון  במשך  ווען 
לחזות  שטאט,  עקן  אלע  פון  אידן  הונדערטער 
די  מיטצוהאלטן  בהיכלו,  ולבקר  ה'  בנועם 
הייליגע ריקודין, די פייערליכע הקפות ביים רב 

זכרונו לברכה. 

ווען  הקפות,  העלפט  צווייטע  די  ביי  בפרט 
מ'האט שוין געהאט געענדיגט אין אנדערע בתי 
מדרשים, האבן געשטראמט הונדערטער אידן אן 
אפשטעל און אין ביהמ''ד גופא האט מען ממש 
זיך געהאנגען פון די דאך צו קענען מיטהאלטן 
אן  שעות  ע''ג  שעות  ווען  עבודה,  הייליגע  די 
הייליגער  דער  מיט  רב  דער  טאנצט  אפשטעל 

אן  מיט  געזיכט  פארפלאמטע  א  מיט  תורה 
אויסערגעווענליכע דביקות און השתוקקות וואס 

מ'איז נישט זאט געווארן פון דאס צו זעהן. 

נאך די הקפות האט מען געליינט אין די תורה, 
ווי דער מנהג, און דאן האט דער רב געוואונטשען 
א גוט יו''ט און אהיים לביתו נאוה קודש. מ'האט 

פארענדיגט ארום 12:00.

שמחת תורה אינדערפרי. ארום א פערטל צו 
צו  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען  רב  דער  איז  צען 
שוין  מען  האט  עם,  ריבוי  דעם  צוליב  שחרית. 
זיין  עולה  צו  אינדערפרי   8:00 פון  אנגעהויבן 
שעה  עטליכע  פון  במשך  ווען  תורה,  דער  צו 
האט מען אין עטליכע ספרי תורות געליינט און 

אויפגערופן כל הקהל הקודש. 

דער רב האט שמח''ת בייטאג קיינמאל נישט 
עמוד.  פארן  הלל  און  שחרית  קיין  געדאווענט 
דאווענען  צו  חזקה  די  געהאט  האבן  געווענליך 
האלענדער  יודל  ר'  הר''ר  אדער  עמוד,  פארן 
שליט''א אדער הר''ר ר' יודל שטויבער שליט''א. 
ז''ל האט מען פאר נשמת  רב  פון  בבית מדרשו 
געזאגט די שטיקלעך פון 'נשמת מלומדי מורשה 
וכו''. און ביי 'הקל' האט מען געזינגען אלע דריי 

נוסחאות שבת, יו''ט, ימים נוראים כנהוג.

נאך שחרית איז דער רב ארויס אויף א קורצע 
הפסקה. און נאך עטליכע מינוט איז דער רב צוריק 
אריינגעקומען אין ביהמ''ד, און אנגעפאנגען 'אתה 
הראת' בקול גדול ובהתעוררות רב און מען האט 

אנגעהויבן די ''הקפות''.

מעשהו  כך  ובשני'  בראשונה  וכמעשהו   
בשלישית - שמחת תורה אינדערפרי, אבער נאך 
דאס  גליון  עלי  יתואר  לא  דערהויבן,  מער  פיל 
הייליגע התעוררות וואס עס האט דאן געהערשט 
אינעם  ווען  הצאן,  יקבצו  אשר  עת  ביהמ''ד  אין 
טאג פון 'שמחת תורה' האט דער גרעסטער ציבור 

אנטיילגענומען אין די דערהויבענע הקפות.

עם  זקנים  אידן,  הונדערטער  שווערע 
שעות  ע''ג  שעות  געשטאנען  זענען  נערים, 
זינגענדיג  און  טאנצענדיג  צונויפגעשטופּט, 
די  מיט  זעענדיג  און  הקדושה,  התורה  בשמחת 
אייגענע אויגן די פייערדיגע און הייליגע עבודה 
געקענט  נישט  ממש  האט  מען  זצ''ל.  רב  פון 
די  אויפהער  אן  קוקן  און  שטיין  פון  ווערן  זאט 
ממש  הגשמיות  התפשטות  די  נשגבה,  מחזה 
די  פון  צענטער  אין  ווען  דור,  היינטיגן  אינעם 
עדה הקדושה טאנצט דער רב אן אויפהער מיט 
דער קליינער ספר תורה צוגעדריקט צום הארץ 
און שוועבט אין העכערע וועלטן נישט זעענדיג 
זיך,  ארום  פון  גארנישט  וואוסענדיג  נישט  און 
מאכענדיג איינמאל און נאכאמאל די תנועות מיט 
די הייליגע הענט. 'כל חפציך לא ישוו בה', 'נפשי 
דער  פון  ארויסגעשריגן  האט  אהבתיך',  חולת 
מציאות וואס האט זיך אפגעשפילט אין אט יענע 
הויכע און דערהויבענע מאמענטן, אינעם לעצטן 
שלים.  יחודא  והרצון,  הרחמים  ימי  די  פון  טאג 

בצל קדשו פון רב זכר צדיק לברכה.

די  צו  געקומען  איז  עס  ווען  נאך  רעדט  ווער 
הקפה  איין  צווישן  ''חרדים''  די  פון  שטיקלעך 
אין די אַנדערע, וואס איז געזינגען געווארן מיט 
התעוררות  דאס  ניגון',  'נענועים  הייליגן  דעם 
געשפאלטן  ממש  דעמאלטס  האט  ביהמ''ד  אין 

הימלען.

'זעקסטע הקפה' איז שמחת תורה בייטאג  די 
געפראוועט געווארן אויף אן אויסערגעווענליכע 
איינגעהילט  געווען  איז  ביהמ''ד  דאס  פארנעם. 
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מען  און  טאנצט  מען  ווען  פייער,  פלאם  א  אין 
זינגט אן אויפהער די 'זעקסטע הקפה ניגון', ויניעו 

אמות הסיפים ופקע איגרא. 

מאכט  רב  דער  אז  מען.  האט  געשמועסט 
באהאלטענערהייט  ס''ת  די  מיט  'נענועים' 
שמח''ת אינדערפרי ביי די זעקסטע הקפה. איך 
האב דאס קיינמאל נישט אויפגעכאפט, איך האב 
די  אין  קיין קאפ, אבער  צוגעלייגט  נישט  פשוט 
לעצטערע יארן, האט מען שוין יא געזען אביסל 
דער  מיט  נענועים  מאכט  רב  דער  אז  אָפן  מער 

ס''ת.

נאך די הקפות האט דער רב פארגעזאגט 'לדוד 
מזמור', און דאן האט מען געליינט אין די תורה 
די 'חמשה קרואים', און דערנאך 'חתן תורה' וואס 
נגידי אנ''ש האבן יעדעס יאר געקויפט פארן רב, 

און דערנאך 'חתן בראשית' און מפטיר.

יערליך  יאר  חזקה  די  געהאט  האט  מוסף  צו 
יודל האללענדער  ר'  צוצוגיין צום עמוד הרה''ח 
שליט"א און מען האט פרייליך געמאכט כנהוג. 
ווען מען האט געענדיגט די עבודת היום איז שוין 
און   ,5:00 ארום  נאכמיטאג,  שפעט  גאר  געווען 

דער ציבור איז אהיים עסן די סעודת יו''ט.

גאר  אריינגעקומען  רב  דער  איז  מנחה  צו 
געזעצט  זיך  מען  האט  דערנאך  און  שפעט, 
דעם  ביי  האט  עס  טיש',  'עפל  החג  נעילת  צום 
ביהמ''ד  אין  ציבור  ריזיגער  א  געפינען  זיך  טיש 
הערליכע  און  דערהויבענע  די  מיטצוהאלטן 
געזעגנט  מען  ווען  החג,  נעילת  בעת  מאמענטן 
זיך שוין פון די הייליגע טעג. מען האט צוערשט 
געזינגען פילע ניגוני יום טוב, און דער רב האט 
געוואונטשן לחיים, ווי אויך פלעגן זקני החסידים 
לכבוד  זינגען  אין  טאנצן  טיש,  אויפן  ארויפגיין 

שמחת התורה.

פילע יארן האט הר''ר טובי' פעקעטע שליט''א 
און  טיש  אויפן  ארויפצוגיין  חזקה  די  געהאט 
פארזינגען 'ויאתיו כל לעבדיך'. אזוי אויך געדענק 
איך הר''ר יודל שטויבער שליט"א ארויפגיין אויפן 
זינגען  און  קינדער  זיינע  מיט  אינאיינעם  טיש 

ניגוני יו''ט.

דערנאך האט מען אריינגעברענגט א ריזיגער 
טאץ מיט עפל. דער רב האט געמאכט א 'בורא 
דאן  און  דערפון  געווען  טועם  און  העץ',  פרי 

ווי דער מנהג  'ווארפן עפל'. אזוי  צו  אנגעפאנגן 
גאנצער  דער  זי''ע.  רב  צאנזער  הייליגען  ביים 
עולם איז געשטאנען און זיך געשטופּט קעפ אויף 
זיצט  זצ''ל  רב  דער  און  עפל,  אן  כאפן  צו  קעפ 
אויף  ווארפט  און  שמייכל  ליכטיגן  זיין  מיט  אין 
אלע זייטן, זיכער מאכנדיג אז יעדער באקומט און 
געווען  ממשיך  מען  האט  דערנאך  צופרידן.  איז 
מעריב  געדאווענט  מ'האט  טוב.  יום  ניגוני  מיט 
און זיך געוואונטשן 'א גוטע וואך', און 'א געזונטן 

ווינטער'.

חדשי החורף
אריינטרעטענדיג אין די לאנגע קאלטע ווינטער 
חדשים. וואס טראץ וואס עס קוקט אויס בפשטות 
אלס גאנץ ליידיגע חדשים, די 'קאלטע' ווינטער 
וואָכן... אבער ווען עס דערמאנט זיך וויאזוי אט 
די 'פּשוט'ע' וואכן און חדשים האבן אויסגעקוקט 
ווידעראמאל  הארץ  דאס  ווערט  זצ''ל,  רב  ביים 
צום  נאסטאלגיע  און  בענקשאַפט  מיט  פול 

גליקליכן אַמאָל.

ווי  זענען  נעכט  ווינטער  קאלטע  די   
 - די פשוט'ע מנחה  פון  געווארן,  אנגעווארעמט 
שוין  וואס  טעג,  ווינטער  קורצע  די  אין  מעריב 
אליינס  דאָס  קען  דערמאנט,  דא  מאל  עטליכע 
די  זיך.  פאר  באשרייבונג  גאנצער  א  אויפנעמען 
וואכענדיגע  פשוט'ע  מתינות'דיגע  געהויבענע 
נאכט  יעדן  זענען  אידן  קבוצה  א  ווען  תפילות, 
דאווענען  און  שול  אין  רב  ביים  פארזאמעלט 

אינאיינעם מיטן רב.

 ווי אנדערש האט זיך דארטן געדאווענט, ווען 
ביים  חיי''  ''לקל  תפילה  אויס  שרייט  רב  דער 
שיר המעלות בעפאר מעריב, מיט די ווארימע א 
'גוטע נאכט' וואונטשן, מיט א שמייכל פון טיפן 
א  נאך  צו  גרייטנדיג  זיך  איד,  יעדן  פאר  הארצן 
תורה  מיט  וגדוש  מלא  נאכט'',  ווינטער  ''לאנגע 
ווי  פון  געהאט  נישט  אפילו  האט  עס  ועבודה. 
בוזשווענדע  דרויסענדיגע  די  אריינצוקומען 
הערצער  די  ווייל  שטורעמס,  שניי  מיט  קעלטן 
האָבן זיך געוואַרעמט מיט העלישע הייליגע תורה 
ויראת שמים פלאמען, אין די סביבה פונעם איש 

מורם מעם דער רב זכר צדיק לברכה.

ווינטערדיגע  'פשוט'ע  א  מיט  זעלבע  דאָס 
שבת'. וואס עס איז גארנישט קאלט געווען דארט 
די  אויף  יואל  קרית  אין  ווינקל  ווארימען  אינעם 
אוירשיווע גאַס... ווער עס האט נאר סיי וועלכע 
אביסל  שפירן  צו  פארגליסט  זיך  יאר  אין  שבת 
תפילה,  שבת'דיגע  א  אין  שבת,  א  אין  טעם  א 
א  געגעבן  זיך  האט  סארט,  העכערן  פון  אביסל 
כאפ אריבער אין שארמאש'ער ביהמ''ד און דארט 
הערן.  און  זען  צו  וואס  געהאט  שוין  ער  האט 
נישט ווייל גרויסע טישן מיט פארענטשעס האבן 
ווייל טויזענטער  נישט  אנגעפולט דאס ביהמ''ד, 
רב  דעם  זען  בלויז  אכסוף'.  'קה  זינגען  חסידים 
אריינקומען שבת אינדערפרי מיט די טאנצעדיגע 
טריט און שיינענדע אויגן צו תפילת שחרית אין 
אין  טלית  צוזאמגעלייגטער  דער  מיט  ביהמ''ד 
מיט  געווארן  איבערגעפילט  מען  איז  הענט,  די 
האט  עס  געפיל,  העכערער  און  ווארימער  אזא 
זיך אינגאנצען אנדערש געזאגט א פסוקי דזמרה 

דערנאך, מיטן רב אינטער איין דאך. 

זמנים  ליכטיגע  און  די שיינע  פון  אפגערעדט 
הלל  ימי  די  דפגרא,  יומי  די  אינדערצווישן, 
ליכטיגע  די  און  פורים,  און  חנוכה,  והודאה, 
ווינטער  די  פון  סוף  ביים  שבתים  געהויבענע 
וואכן די ד' פּרשיות, וואס ביים רב אין ביהמ''ד 
'בכל שנה ושנה אתה  האט מען געשפירט דעם 
אנדערע  די  אויך  אזוי  ראשם'.  את  וזוקף  עומד 
'שבת שירה',  ווי  ווינטער.  די  פון  שיינע שבתים 
ווען מיר האבן געהאט די  'שבת קבלת התורה', 
זכי' אז דער רב האט געליינט אין די תורה מיט 
אזא ברען און התלהבות, אינטערטאנצענדיג ביי 
דעם  דערהויבן  אזוי  האט  וואס  שטיקלעך  אלע 
עולם און איז צעגאַנגען אין אלע ביינער. אגאנץ 
ליינען  דאס  אויער  די  אין  געקלינגען  האט  יאר 
און  תנועות  זיסע  די  מיט  וואכן,  די  פון  רב  פון 
אָריגינעלע  הייליגע  די  מיט  קוועטשן  געדרייטע 

פשטות און חן.

כ''א כסלו
בבית מדרשו פון רב זצ''ל איז מען יעדע יאר 
רביה''ק  פון  והשחרור  הצלה  ביום  כסלו  כ''א 
הודאה  סעודת  א  צו  צוזאמגעקומען  זיך  זי''ע 
זצ''ל האט  ווי דער רב  ז''ל,  רב  בראשות פונעם 

זיך יאר יערליך געוואשן צום סעודת הודאה, און 
אויפגעטרעטן מיט א לענגערע דרוש לכבוד היום 
בגודל הנס, והצלת הדורות עד היום הזה דורכ'ן 
גרויסן בעל הנס דער רבן של כל בני הגולה רבינו 

הקדוש זכותו יגן עלינו.

עס קומט ארויף אויפן זכרון, ווען בשנת תשע''ה 
אום  געפאלן  כסלו,  כ''א  טאג  גרויסער  דער  איז 
שב''ק, האט מען ליל שב''ק געפראוועט א שבת 
אחים, במקום א סעודת הודאה אין היכל ביהמ''ד. 
עס ליגט מיר נאך אין די ביינער עד היום דער טעם 
און געשמאקע דערהויבענער אטמאספער וואס עס 
איז דארט געווען, דער רב איז אראפגעקומען און 
מ'האט מאריך געווען בזמירות שירות ותשבחות, 
לענגערער  א  געזאגט  רב  דער  האט  דערנאך 
דערנאך  און  היום,  ולכבוד  שבת  לכבוד  דרוש, 
האט דער גאנצער ציבור אינאיינעם מיטן רב זיך 
אויפגעשטעלט טאנצן חסדי ה', פאר א לענגערע 
צייט וואס איז געווען ממש א טעם גן עדן, מעין 

עולם הבא יום שבת מנוחה.

חנוכה
יעדע  מען  האט  זצ''ל  רב  פון  מדרשו  בבית 
מנורה  די  געצינדן  איידער מעריב,  חנוכה  נאכט 
האט  דערצו  חזקה  דער  וואַנט.  דרום  אויפן 
געהאט הר''ר יעקב קעלנער שליט''א, און מ'האט 

געווארפן האנטוכער כנהוג. 

זיך  פארשטענדליך  ווי  איז  חנוכה  שבת 
איבער  פון  ציבור  גרעסערער  א  צוזאמגעקומען 
ואל  הרנה  אל  לשמוע  שטאט  גאנצער  דער 
הלל,  צו  צוגעגאנגען  איז  רב  דער  התפילה. 
שחרית,  תפילת  צו  אויך  שוין  געווענליך  און 
און פארגעדאווענט  עד',  'שוכן  ביי  אנהייבענדיג 

מיט א גרויס התעוררות און התלהבות.

ימי השובבי''ם
זי''ע  הקדוש  רבינו  פון  תלמיד  גרויסער  אלס 
ביי  השובבי''ם,  בימי  יערליך  יאר  רב  דער  האט 
שלוש סעודות פארגעלערנט די תורות פונעם רבי'ן 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
זי''ע לימי השובבי''ם וואס דער רב האט דירעקט 
אויסגעקליבן, גאר לאנגע תורות מלא מוסר ודברי 
וואָס רבינו  ווערטער  התעוררות, מיט די הייליגע 
אידישע  אויסגעוואשן  דערמיט  האָט  זי"ע  הק' 
הערצער. אזוי ארום פלעגט אויסקומען אז אין די 
וואכן פלעגט מען ענדיגען דעם של''ס גאר שפעט 
אין דער נאכט אריין. בנוסף דערצו האט מען יעדע 
די  געהערט  מעריב  נאך  השובבי''ם  מימי  וואך 

'שובבי''ם טעיפ'ס' פון רבי'ן זי''ע ברוב עם.

חדשי השמחה 
- ד' פרשיות

ווען עס איז אנגעקומען די גרויסע שבתים, די 
ד' פרשיות האט מען בבית מדרשו פון רב זצ''ל 
געקענט שפירן בחוש, אז מען טרעט שוין אריין 

אין די חדשי השמחה, ימי אדר און ניסן.

לאמיתו של דבר. איז דאס אייגענטליך געווען 
אין  געקענט  האט  מען  וואס  זצ''ל  רב  אונזער 
זמן, אנטאפן און שפירן  יעדן  יעדן טאָג און אין 
און  זמן  דעם  פון  משמעות  און  מהות  דאס 
איז  ווען עס  מ'שטייט. אפגערעדט  וואס  תקופה 
מועדי השנה,  די  טעג  דערהויבענע  די  געקומען 
און יומי דפגרא, האט די גאנצע לופט אין ביהמ''ד 
ווינקלען  אלע  פון  האט  מען  געטוישט.  זיך 
הייליגקייט  און  די דערהויבנקייט,  מיטגעשפירט 

פון די גרויסע טעג אין וואס מען טרעט אריין. 

חסידים  מיט  פול  געווארן  איז  ביהמ''ד  דאס 
ואנשי מעשה וואס ווילן מיטלעבן די געהויבענע 
שאטן  אינטערן  הזמן  את  מעורר  קריאה   - טעג 
צדיק  זכר  רב  דער  ליכט,  תורה  גרויסן  פונעם 

לברכה. 

ערנסטע  טישן  די  צווישן  מען  האט  געהערט 
און הייליגע ווערטער מפי ספרים וסופרים בגודל 
אידן  זיצן  ווינקלען  אלע  אין  און  הימים  קדושת 
די  אויס  ניצן  און  האנט  אין  תהלים'ל  א  מיט 
גרויסע צייטן כדבעי. א חסיד'יש ספר, אָדער א 
איז  צייט,  די איצטיגע  זי''ע אויף  פון רבי'ן  ספר 
אפילו  שאַנק...  ספרים  אין  בנמצא  נישט  פּשוט 
געקענט  אין בחורים האט מען  קינדער  די  אויף 
דערשפירן דאס העכערע אטמאספער וואס האט 
זיך ווי אריבערגעכאפט אויף זיי, מיטשפירענדיג 
מיט די אויר דקדושה וואס האט אין די ליכטיגע 
טעג און זמנים געשוועבט אט דאָ, בבית מדרשו 

הקדוש פונעם רב זכר צדיק לברכה.

שבת שקלים
שקלים',  'שבת  דער  געקומען  איז  עס  ווען 
האט  פרשיות,  ד'  די  פון  שבת  ערשטער  דער 
אטמאספער  פרייליכער  און  דערהויבענער  א 

ארומגענומען דאס ביהמ''ד.

ריזן  א  צוזאמגעקומען  זיך  איז  בייטאג   שבת 
עולם פון איבער דער גאנצער שטאט אנפולנדיג 
די  אין  הקצה.  אל  הקצה  מן  ביהמ''ד  דאס 
יארן איז דער רב אום שבת שקלים  פריערדיגע 
צוגעגאנגען סיי צו שחרית און סיי צו מוסף. אין די 
שפעטערע יארן איז אום שבת שקלים און החודש 
עס  אבער  מוסף.  צו  נאר  צוגעגאנגען  רב  דער 
דערמאנט זיך אלס ווי ווען מ'האט געהאט די זכי' 
אז מען האט געהערט וויאזוי דער רב ז''ל הייבט 

דערהויבענקייט  העכערע  א  איז  עד',  'שוכן  אן 
און  ציבור  גאנצן  ביים  געווארן  אינטערגעצינדן 
מ'האט זוכה געווען להנות מזיו השכינה, פון די 
מתיקות'דיגע דאווענען מיט די השתפכות הנפש. 

ווען עס איז געקומען צו מוסף האט דער רב 
אזוי  און  התיבה  לפני  געווען  יורד  ווידעראמאל 
מיט  פארגעדאווענט  דערהויבן  און  הארציג 
גרויסע געגועים. אָנפאַנגענדיג דעם אויסלאז פון 
יעדן שטיקל מיטן ניגון 'אור פניך עלינו אדון נשא' 
אין  ביהמ''ד  גאנצער  דאס  מיטשלעפענדיג  וכו'. 
דעם  בעטענדיג  התעוררות,  אויסטערלישער  אן 
אויבערשטן אויפן גרויסן זמן ווען עס וועט שוין 

מקוים ווערן דאס 'ושקל אשא בבית נכון ונשא'.

שבת זכור
שבת זכור איז דער רב צוגעגאנגען צום עמוד 
א  מיט  פארגעדאווענט  און  שחרית,  תפילת  צו 
גרויסע התעוררות די תפילות און די פיוטים. יאר 
דאס  אליינס פארגעליינט  רב  דער  יערליך האט 
און  קולות  קולי  מיט  זכור'',  ''פרשת  פון  קריאה 
שטארקע התעוררות. דער רב האט מקפיד געווען 
צירי,  א  מיט  'זכר',  ווארט  דאס  איבערצוזאגן 
די  מאל  צוויי  איבערזאגענדיג  סגול,  א  מיט  און 

ווערטער 'את זכר'. 

פורים
רב  דער  איז  נאכמיטאג,  אסתר  תענית 
נאכמיטאג,  שפעט  ביהמ''ד  אין  אריינגעקומען 
ארום א שעה צום זמן צאה''כ, אנגעטון מיט די 
דער  דערויף.  רעזשוואלקע  די  מיט  שבת,  בגדי 
ביהמ''ד איז געווען איבערגעפולט מיט א ציבור 
פון  געווען  דאַן  איז  יערליך  יאר  וואס  עצום 
האט  מען  וואס  צייטן  באַקאַנטע   – מערסט  די 
טראץ  שארמאש'...  אויף  'מ'גייט  אז  געוואוסט 
תענית  דער  אויסציען  געמיינט  האט  דאס  וואס 
האלבע  א   / מינוט  צוואנציג  גוטע,  א  נאך  פאר 
כדי  געלוינט  אַלעס  זיך  האט  עס  אבער  שעה, 
צו קענען נאכאמאל האבן די זכי' צו הערן דאס 
ממש  געווען  איז  וואס  רב  פונעם  ליינען  מגילה 

אין דוגמתו. 

נאך מעריב איז דער רב תיכף ארויף אויף דער 
באלעמער, אנגעטון די טלית, און אנגעפאנגען די 
התלהבות  געוואלדיגער  א  מיט  המגילה  ברכות 
דאס  געהערט  נישט  האט  עס  ווער  ברען.  און 
מגילה ליינען פונעם רב, וועט דאס נישט קענען 
נישט  זיך  האט  הונגער  שום  קיין  פארשטיין, 
די מגילה מתוק  ליינען  געשפירט הערנדיג דאס 
אברים,  אלע  אין  צוגאנגען  איז  עס  אזש  מדבש, 

וואס מ'קען דאס גארנישט אויסמשל'ען. 

עס גייט נישט אדורך א מגילה ליינען עד היום 
הזה וואס איך זאל מיך נישט דערמאנען די זיסע 
די  מיט  אויסשרייענדיג  זצ''ל  רב  פונעם  שטימע 
נס, די  ניגון און מיטן גאנצן כח דעם תקפו של 
יהודי  'איש  ווערטער  די  ואחשוורוש,  גזירת המן 
היה בשושן הבירה וכו', 'בלילה ההוא וכו', 'מהר 
היתה  'ליהודים  וכו',  הסוס  ואת  הלבוש  את  קח 
מיטן  אויסזינגענדיג  דאס  וכו',  ושמחה  אורה 
גאנצען טראפ, און מיטן גאנצען כח, מיט א חיות 
אריינגעבלאזן  יעדעם  אין  האט  וואס  דקדושה 
עמערס פון שמחה של מצוה והודאה לה', ממש 
עכשיו  כאלו  נס  גרויסן  דעם  איבערשפילענדיג 
געוואלט  נישט  ממש  זיך  האט  עס  משם,  יצאו 

ענדיגן אזא מגילה ליינען. 

מען  איז  שטאט  גאנצער  דער  איבער  פון 
הפורים',  'יום  דער  טאג,  גרויסן  דעם  במשך 
געקומען ברענגען משלוח מנות פאר'ן רב, ולברך 
גרויסן  אינעם  הטהורים  מברכותיו  ולהתברך 
אויפגענומען  אַלעמען  האט  רב  דער  ווען  טאָג, 

בסבר פנים יפות.

צאה''כ,  זמן  נאכן  היבש  שוין  אויפדערנאכט. 
היין'  'משתה  צום  אראפגעקומען  רב  דער  איז 
געווען  ממשיך  האט  רב  דער  וואו  ביהמ''ד,  אין 
געזעסן  צייט  לענגערע  א  און  היום,  סעודת  די 
דארטן בשמחה ובחדוה. מען האט מאריך געווען 
אויפן  ארויף  זענען  אנ''ש  און  ובזמרה,  בשירה 

טיש, גראמען און משמח זיין לכבוד היום.

שבת פרה - 
שבת החודש

ווי דערמאַנט ביי די אנדערע שבתות פון די ד' 
פּרשיות, ווען מיר האבן זוכה געווען חוסה צו זיין 
זכי'  די  געהאט  האבן  מיר  און  רב  פונעם  בצילו 
אז דער רב זצ''ל האט יורד געווען לפני התיבה 
ביי די הייליגע תפילות, האט מען געשפירט אַזאַ 
האט  וואס  דערהויבענקייט  א  און  העכערקייט 
אונז אביסל אויפגעהויבן העכער די גשמיות'דיגע 
אין  הימים  קדושת  די  אריינברענגענדיג  וועלט, 
און  געגועים,  עטוואס  מיט  הערצער  אונזערע 
כיסופין, צו שטרעבן צו העכערס און אויסווארטן 
דעם ''לטהר טמאים לטמא טהורים באומר קדוש'. 

ווי אנדערש האט זיך נאכגעזינגען דעם 'ראשון 
הוא לכם לפסוח עליכם להתקדש בתוככם קדוש' 
די  מיטפילענדיג  און  הערענדיג  זצ''ל,  רב  נאכן 
געוואלדיגע בענקשאפט צו די גאולה שלימה, אַז 
מיר זאָלן שוין זוכה צו זיין צו מקריב זיין היי יאר 

דעם קרבן פסח אין ירושלים עיה''ק.

*

הרבה יותר ממה שקראתי לפנים יש כאן! זאל 
זאלן  זיין אונז  זכות אויף אונז אוודאי מגין  זיין 
קענען גיין אין די וועגן וואס ער האט מיט אונז 
געלערנט, נישט חלילה קיין נייע וועגן, נאר ווי 
ער האט שטענדיג געחזר'ט דעם 'צאי לך בעקבי 
הייליגער  דער  וואס  וועגן  די  אויף  גיין  הצאן', 
אמונה  די  געלערנט,  אונז  מיט  האט  זי''ע  רבי 
הבורא  רצון  דעם  טון  און  בוכ''ע,  אין  פשוטה 
ב''ה באמת. וזכינו לישב ימים רבים בעבודתיך 
זיין בקרוב צו די  זוכה  וועלן  ויראתיך. ביז מיר 
לויתן,  של  עורו  בסוכת  לישב  שלימה  גאולה 

במהרה בימינו אמן.

בס״ד

אין מיין 
זמן קבוע

אין מיין 
ביהמ״ד

ביי מיין 
שיעור 
קבוע 

מיט מיין 
חברותא

מיין לימוד
הקבוע

צום נייעם יאר, תשפ״ג
מיין פעסטע באשלוס <<
איז פולקאם מסודר!

לערנען

יעדע איד געט אוועק

אסאך צייט
פאר יו"ט סוכה צו פארזיכערן 

מהודר'דיגע 
ד' מינים 
און סוכה

יעדע איד געט אוועק א 

באשטימטע צייט 
א יעדן טאג פונעם יאר צו פארזיכערן 

א שטארקע
קביעת
עיתים
לתורה
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ויהי רצון אשר מהשפעת קדושת ימים האלו יתמשך שפע קודש עלינו ועל כל ישראל, עדי נזכה לשבת בסוכת עורו של לויתן, בביאת משיח צדקינו, בב״א. 

הנהלת הקהלה

ליל א׳ דיום טוב
זמן הדלקת הנרות בשעה 6:10

תפלת מנחה ערב יו״ט בשעה6:55  

עריכת השלחן הטהור 
אושפיזא דאברהם

שעה אחר התפילה בבדדייווקק
בסוכה שע״י 

בית כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א

יום א׳ דיום טוב
מנין לאמירת תהילים בשעה 7:30
תפילת שחרית בשעה 10:00
תפלת מנחה בשעה 7:00

ליל ב׳ דיום טוב
תפלת מעריב בשעה 7:40 

עריכת השלחן הטהור 
אושפיזא דיצחק - בשעה 11:30
בסוכ שע״י בית המדרש הגדול

יום ב׳ דיום טוב
מנין לאמירת תהילים 

בשעה 7:30
תפילת שחרית בשעה 10:00
תפלת מנחה בשעה 7:00

מעריב בזמן מוצאי יום טוב 
בשעה 7:34

מוצאי יו״ט ראשון
עריכת השלחן הטהור 

בתופים ובמחולות ברוב פאר והדר
לרגל אושפיזא דיעקב 

בשעה 10:30 בהסוכה הגדולה 

יום א׳ דחול המועד
תפילת שחרית בשעה 9:30 

בהיכל ביהמ״ד הגדול

עריכת השלחן תיכף אחר התפילה 
בסוכה שע״י בית המדרש הגדול
• סעודה רחבה מוכן לכל הקהל הקודש •

עריכת השלחן הטהור 
בתופים ובמחולות ברוב פאר והדר

לרגל אושפיזא דמשה 
בשעה 10:15 בהסוכה הגדולה

יום ב׳ דחול המועד 
תפילת שחרית בשעה 9:30 

בהיכל ביהמ״ד הגדול

עריכת השלחן תיכף אחר התפילה 
בסוכה שע״י בית המדרש הגדול
• סעודה רחבה מוכן לכל הקהל הקודש •

עריכת השלחן הטהור 
בתופים ובמחולות ברוב פאר והדר

לרגל אושפיזא דאהרן 
בשעה 8:30 בהסוכה הגדולה 

מעמד רבתי 
שמחת בית השואבה

לכל הקהל הקודש זקנים עם נערים
בהיכל בית המדרש הגדול 

תיכף אחר עריכת השלחן

יום ג׳ דחול 
המועד - עש״ק
 תפילת שחרית בשעה 9:15 

 בהיכל ביהמ״ד הגדול

עריכת השלחן תיכף אחר התפילה 
בסוכה שע״י בית המדרש הגדול
• סעודה רחבה מוכן לכל הקהל הקודש •

שבת חול המועד 
ליל שבת קודש

זמן הדלקת הנרות בשעה 6:02  
תפילת מנחה בשעה 6:35 

עריכת השלחן הטהור 
אושפיזא דיוסף בשעה 10:15

 בסוכה שע״י בית המדרש הגדול

יום שבת קודש
מנין לאמירת תהילים בשעה 7:30

תהילים ע״י התשב״ר
בהיכל הפאליש בשעה 8:30
תפילת שחרית בשעה 10:00
תפילת מנחה ורעוא דרעוין 

בשעה 6:35
מוצאי שבת בשעה 7:28

וַתִּתֶּן לָנוּ ה' אֱלֹקֵינוּ בְּאַהֲבָה מוֹעֲדִים לְשִׂמְחָה, חַגִּים וּזְמַנִּים לְשָׂשוֹן

חג הסוכות בצל הקודש
ערשטע טעג יום טוב

בצלא קדישא עלאה של כ״ק מרן רבינו עט״ר שליט״א
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

חודש תשרי אין תפיסה
שוין אָנגעהויבן פון ראש חודש אלול דערקענט 
שליט"א  נחמי'  הר"ר  אַז  באַזוכן  אַלע  ביי  זיך 
אַנדערע פּלאַנעט, ער  אַן  זיך שוין אויף  געפינט 
קאָכט זיך שוין מיט די ימי הרחמים והרצון און 
מיט'ן הייליגן יום טוב סוכות הבעל"ט. ער זאָגט 
אים  הייבן  אלול  ס'קומט  ווען  אַז  שטענדיג  מיר 
די מחשבות אָן צו מוטשען, עס גייט זיין אַ ראש 
בלאָזן  גיי  איך  אליינס,  דאָ  בין  איך  און  השנה, 
שופר איינער אליינס. יום כיפּור האָב איך נישט 
קיין מנין, אָבער השי"ת איז אייביג מיט מיר, עמו 

אנכי בצרה. 

אתיתי לחננך בלב 
קרוע; אַלס שליח ציבור 
שחרית יוה"ק 
במשך די פאַרלאָפענע יאָרן האָט הר"ר נחמי' 
שליט"א געהאַט די זכי' בלויז צוויי מאָל צו האָבן 
מנין ביי די תפלות פון יום הקודש, און געווען איז 
דאָס טאַקע גאָר דערהויבן און מיט אַ מורא'דיגע 
יורד  האָט  שליט"א  נחמי'  הר"ר  ווען  התרגשות. 
אן  מיט  שחרית  תפלת  צו  התיבה  לפני  געווען 
אויסטערלישע השתפּכות הנפש, אויף אַזוי ווייט 
אַז אפילו דער גוי'אישער וועכטער וועלכער איז 
דאָרט געזיצן איז גערירט געוואָרן פון אַזאַ תפלה. 

איז  מנין  דעם  אין  מתפּללים  די  פון  איינער 
דעמאָלט  מען  האָט  וועמען  איד,  אַ  געווען 
געברענגט פון אַ צווייטע תפיסה וואו ער איז שוין 

ער  אָבער  כהן  אַ  איז  איד  דער  ל"ע.   17 געזיצן 
ליידער נאָך קיינמאָל נישט געדאַוונט בעפאָר. ער 
האָט אָבער געזען וויאַזוי ר' נחמי' דאַוונט פאַר'ן 
עמוד, האָט ער ממש נישט געקענט אַראָפּנעמען 
קיין אויג, ער איז געשטאַנען און אים געקוקט אין 
פּנים אַריין פון אָנהויב דאַווענען ביז צום סוף. און 
ער האָט טאַקע אויך גע'דוכנ'ט ביי מוסף. ס'איז 

געווען אַ געוואַלדיגע מחזה. 

האב  "איך  פאַרציילט:  מיר  האָט  נחמי'  ר' 
נישט געוואלט צוגיין צו שחרית בשום אין אופן, 
ווייל איך האָב נישט געשפּירט אַז איך בין ראוי. 
ווער בין איך? איך פלעג טאקע אמאל דאווענען 
גארנישט,  איך  בין  דא  אבער  ביהמ"ד  א  אין 
זייער  געווען  בין  איך  גוים,  מיט  אַרומגענומען 
זענען  'נעפיוס'  מיינע  דען,  וואס  נאר  צוקלאַפּט. 
זיי  זיין דעם מנין, האבן  צו  געווען משלים  אויך 
האָבן  זיי  אַז  אויסגעשטעלט  אַזוי  חכמה  א  מיט 
נישט געברענגט קיין בעל תפילה אויף שחרית. 

מען האט מיך ממש געצווינגען דערצו.

זייער  זאגן דעם אמת, ס'האט מיך  וועל  "איך 
זיך  גיס  איך  ווי  געפילט  האב  איך  דערהויבן. 
אויס דאס הארץ פאר'ן אויבערשטן ברבים. דאָס 
אַזוי גרויס אַז אז ביינאכט  התרגשות איז געווען 
פון  געבעטן רשות  מיר  האָבן  אויספאסטן  נאכ'ן 
די  זיין  מחדש  גיין  ווילן  מיר  אז  וועכטער  דעם 
לבנה, האט ער געזאגט: "שאר, פרעיער'ס"... ער 
האט געזען דאָס גאנצע דאַווענען און דאָס האָט 
אים אַזוי איבערגענומען אַז ער האָט אונז געגעבן 

ערלויבעניש צו אַרויסגיין מאַכן קידוש לבנה". 

ווי  דאָך מיטהאַלטן  וועכטער האָט  אגב, דער 

לאנג עס געדויערן אלע תפילות, האט ער געמיינט 
אַז אויך "קידוש לבנה" וועט זיין אַ לאַנגע תפלה. 
דערווייל אז מען איז פארטיג געווארן שנעל... און 
זיך געוואונדערט "דעט"ס הא"ו קווי"ק  ער האָט 

די הא"ל צערעמאניע טעיק"ס"... 

דאַווענען  ביים  געהאַט  מען  האָט  געפיל  אַזאַ 
אַז אפילו דער טמא'נער גוי האָט געשפּירט אַז דאָ 

שפּילט זיך אָפּ עפּעס גאָר דערהויבן. 

הכנות צום הייליגן 
יו"ט סוכות מיט 
געמישטע געפילן 
מיר  זאָגט   - זיך  ענדיגט  הקדוש  יום  ווי  אזוי 
הר"ר נחמי' שליט"א -  הייבט זיך אָן דער "ויחד 
יתרו"... די שמחה איז גרויס אַז איך גיי האָבן אַ 
א  שטעכט  הארץ  דאס  אָבער  סוכות,  טוב  יום 
גאנצע צייט. עס דערמאַנט זיך וואָס פאַראַ סוכות 
מען האָט געהאַט אינדערהיים, וויאַזוי איך האָב 
זיך  דערמאַנט  עס  לאַנג,  וואָכן  צוגעגרייט  דאָס 
בית  פון  אַהיימגעקומען  איז  מען  ווען  געפיל  די 
המדרש און מען האָט זיך אַריינגעזעצט אין דער 
סוכה מיט די גאַנצע משפּחה, די זמירות פונעם 

יום טוב, די סעודות יום טוב, עס בענקט זיך... 

דאָך  איך  האָב  זייט,  צווייטער  דער  פון 
יאָר. וואָס האָב  גאָרנישט דורכאויס דאָס גאַנצע 
קיין מקוה,  נישט  בית המדרש,  קיין  נישט  איך? 
נישט קיין מנין, אָבער ווען ס'קומט דער הייליגער 

יום טוב סוכות איז דאך עס אַן אומבאַשרייבליכע 
מיט  זיצן  יעצט  גיי  איך  אַז  עקסטאַז  און  שמחה 
איין  אין  צוזאַמען מיט השי"ת  אויבערשטן! איך 
כנפי  צל  תחת  דאך  מיר  זענען  סוכות  שטוב! 
השכינה, מיר זענען מיט כביכול אינאיינעם. איך 
גרייט זיך שוין די גאַנצע צייט צו זוכה זיין צו דעם 

"ופרוס עלינו סוכת שלומיך". 

די עסן פּעקלעך ערבי 
שבתות וימים טובים 
אָבער איידער מען טרעט אַריין אין פרייליכן 
עטליכע  דורכגיין  נאָך  מען  דאַרף  שמחתינו  זמן 
מדורי גיהנום, מיט דעם פּראָצעדור פון ערהאַלטן 
די ערב שבת און ערב יו"ט פּעקלעך מיט מאכלים 

פאַר'ן יום טוב. 

איז  עסנוואַרג  תפיסה  אין  שיקט  מען  ווען 
פונט   35 פון  ציפער  באַשטימטע  אַ  פאַרהאַן 
טאָטאַל וויפיל מען מעג אַריינברענגען. זיי וועגן 
אָפּ דאָס פּעק און אויב איז פאַרהאַן צופיל דאַן 
שליידערן זיי אַרויס עסנוואַרג. מען קען זיך נישט 
וועלן וואָס זיי זאָלן אַרויסנעמען, עס קען זיין אויך 
וויכטיגע  אַנדערע  אָדער  משנה  לחם  אָרימע  די 

מאכלי שב"ק. 

די פּעקלעך  אָפּנעמען  צו  צייט  אָפיציעלע  די 
אַזייגער מיטאָג. מען  ויו"ט איינס  איז ערב שבת 
דאַרף זיך שטעלן אין דער רייע און וואַרטן, ביז 
די  אַרויסגעבן  צו  באַוויליגן  וועלן  וועכטער  די 
פּעקלעך. פאַרלאָפענעם ערב יום טוב איז הר"ר 

ווענט פארציילן...תפיסה

#6די

רירנדע 
ערשטהאַנטיגע 

שילדערונגען דורך 
הרה"צ רבי אברהם 

יהושע פריינד 
שליט"א מנאַסויד 
פון זיינע באַזוכן 

ביי האי איש חסיד 
הנכבד, ידיד כל 

בית ישראל, הרה"ח 
רבי נחמי' צבי בן 
דינא וועבערמאַן 

שליט"א
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דער  אין  שעה  צוויי  געשטאַנען  שליט"א  נחמי' 
האָט  ער  ביז  גוים,   נידריגע  אַלע  צווישן  ליניע, 

ענדליך באַקומען זיין פּעקל. 

ר' נחמי' זאָגט מיר: "נאָכדעם ווען כ'קום אַריין 
צו מיר אין צעל, דאַרף מען דאָך עס אויספּאַקן 
און אָנגרייטן אַז ס'זאָל זיך האַלטן וואַרעם. מען 
אַז  דאָכענע  די  אונטער  צודעקן  דאס  פּרובירט 
כאָטש אויף די סעודה פון ביינאַכט זאָל מען האָבן 
וואַרימע מאכלים. אויף צופרי איז דאך  עטוואָס 
שוין אָפּגערעדט, מען קען דאך גארנישט האַלטן 
וואַרעם, אַ "האט פּלעיט" איז בל יראה ובל ימצא, 
אַלעס איז שוין קאַלט. האב איך אינזין מיט דער 

מחשבה אַז יהי רצון כאילו ס'איז ווארעם.

כי יצפננו בסוכה ביום 
רעה, בצלא דמהמנותא

ווייטער  מיך  שילדערט  שליט"א  נחמי'  הר"ר 
זיינע רגשי הלב:

"ווען עס קומט שוין ענדליך אן די גליקליכע 
אין  אַריינגיין  צו  מיך  ערלויבט  מען  ווען  מינוט, 
דער סוכה עסן אַ סעודת יום טוב, איז דאָס ביי 
מיר אַזאַ שמחה. איך וועל דיר זאגן דעם אמת, די 
זופ ווערט אנגעפולט מיט טרערן און די זעלבע 
זאך מיט די פיש אויך, אבער דאָס איז טרערן פון 
טרייסט, כ'בין זיכער אַז כביכול איז אויך מיט מיר 
אין די תפיסה, ער זיצט מיט מיר איינגעשפארט, 
דער  פון  צער  די  פארשטיין  נישט  קען  איך 
שכינה, איך פארשטיי בלויז מיין פּריוואַטע צער, 
אָנהויבן  עטוואָס  קען מען  אין דעם מצב  אבער 
וויאַזוי  וואס צדיקים האבן געשפּירט  פאַרשטיין 
אסור  "מלך  אַ  איז  אויבערשטער  דער  כביכול 

ברהטים". 

אָבער  גרויס,  מורא'דיג  טאַקע  איז  שמחה  די 
אויך די זמן פון דער שמחה איז באַגרעניצט. איך 
45 מינוט  אַ באַשטימטע צייט פון  באַקום בלויז 
אינדערפרי און 45 מינוט ביינאַכט ווען איך קען 
וויילן אין דער הייליגער סוכה. אין די 45 מינוט 
שאָקלן  דאָס  אַריינגערעכנט  איז  אינדערפרי  פון 

לולב, דאַווענען און עסן די סעודת החג!

זאגט ער מיר אזוי: "אברהם יושע, וויפיל מאל 
שאקלסטו לולב אויף איין זייט?"

זאג איך: "דריי מאל".

"מאכסט אמאל פיר מאל אויך?"

זאגט איך אים אז יא.

די  אויף  מאל  פינף  מאכסטו  אמאל  "און 
אנדערע זייט אויך?"

"ס'קען זיין, ווען איך צעפייער זיך שטאַרק".

מיר  פון  חילוק  די  איז  דאס  "אה,  ער:  זאגט 
סוכה,  א  האב  איך  סוכה,  א  האסט  דו  דיר,  ביז 
דו  משפחה,  א  האב  איך  משפחה,  א  האסט  דו 
איך  מינים,  ד'  אויך  האב  איך  מינים,  ד'  האסט 
האב שיינע ד' מינים. אַ טייערער אינגערמאַן, אַ 
גוטהאַרציגער בעל חסד, שיקט מיך יעדעס יאָר אַ 
הערליכן קאָסטבאַרן אתרוג מיט ד' מינים, וואָס 

מען לאָזט ב"ה אַריין. וואָס איז די חילוק ? 

אין  אינדערפרי  סוכות  אַריין  קום  איך  "ווען 
מען  ביז  מינוט   45 בלויז  איך  האָב  סוכה  דער 
טרייבט מיך אַרויס. איך קען נאר שאָקלען דריי 
מאל אויף איין זייט און כ'קען נישט דאַווענען אַזוי 
לאַנג ווי געווענליך ווייל אַלעס מוז "אריינפיטן" 

אין די קורצע 45 מינוט... גרייט איך זיך צו פאר 
דעם, ביז "ברוך שאמר" דאַוון איך אין דעם צעל, 
דאָס  אַריינשטופּן  צו  און דערנאָך פּרובירט מען 
דאַווענען, נטילת לולב, און די נענועים ביי הלל, 

מיט די סעודת היום. 

אן  זיך  הייבט  זיך  ענדיגט  מינוט   45 די  ווען 

במשך  ווען  דערנידערונג,  פון  סעריע  פרישע  אַ 
אַריבער אַ שעה קוקט מען גרינטליך דורך דעם 
אתרוג און לולב מיט די עסנוואַרג וואָס איך טראָג 
צוריק, מען טאַפּט אויס פון אויבן ביז אונטן, כאילו 
פון  כ'וואָלט אפילו געקענט עפּעס מיטברענגען 
דער סוכה, אָבער טראָצדעם אַלעם קען איך נישט 

גענוג דאַנקן השי"ת אַז מען לאָזט מיך ב"ה כאָטש 
די עטליכע מינוט מקיים זיין מצות סוכה. 

הר"ר נחמי' שליט"א באַטאָנט אין זיין שמועס: 

אידן  עולם,  פאר'ן  זאג  רב,  "נאַסוידער 
דאַרפט  איר  שמחה  פאַראַ  וואָס  פאַרשטייט 

מודעה משמחת
 מיר ווילן מודיע זיין אז אויפ'ן קומענדיגן 

ווינטער זמן תשפ"ג, וועלן מיר האבן בעז"ה 

א שיינע באקוועמע 
דארמיטארי מיט 

אש"ל מלא
 די וואס ווילן זיך איינשרייבן פאר'ן ווינטער זמן, 

זאלן אריינשיקן אן אפליקעישאן ווי פריער
כדי מיר זאלן קענען מסדר זיין ברוחניות ובגשמיות עצהיו"ט.

 ישיבה 
אבן 
שלמה
Y eshiva 
even  
shlomo

26 Cliff Ct.
Monroe, nY 10950
845.345.8456 

 הרב שלמה 
 לייפער שליט"א

מנהל 

 הרב יוסף 
 הענדלער שליט"א
מנהל אחצ"ה

הרב צבי ארי' 
 פריעדמאן שליט"א
משגיח לפנצ"ה

הרב שמעון 
 ניישטאדט שליט"א
מגיד שיעור אחצ"ה

הרב עזריאל 
 בלומענפעלד הי"ו
משגיח 

 הרב זושא 
 שמעלצער שליט"א
סגן מנהל אחצ"ה

 ר' משה יעקב קליין
מומחה בתורת הנפש

  ר' שמואל יצחק קליין
מומחה בתורת הנפש

ה יב ש י ת ה ו ו צ

הנהלת הישיבה

הרב שלמה לייפער שליט"א
מנהל, 917-974-0455

הרב יוסף הענדלער שליט"א, מנהל נאכמיטאג, 845-304-8287

הרב צבי ארי' פריעדמאן שליט"א, משגיח פ"מ 845-274-2768

הרב שמעון ניישטאדט שליט"א, מגי"ש נ"מ

הרב עזריאל בלומענפעלד הי"ו, משגיח

הרב זושא שמעלצער שליט"א, סגן מנהל נ"מ, 845-499-9718

ר' משה יעקב קליין הי"ו, מומחה בתורת הנפש

ר' שמואל יצחק קליין הי"ו, מומחה בתורת הנפש

אדער קענט איר זיך פארבינדן מיט איינע פון די צוות הישיבה:

פאר מער פרטים קען מען רופן אין אפיס

845-345-8456 

די ישיבה איז אוועקגעשטעלט 
מיט א ציל צו באגלייטן יעדן 
בחור בפרטיות ער זאל מצליח 
זיין ברוחניות ובגשמיות.

ס'איז צוגעשטעלט טעגליכע 
טראנספארטעישאן צו און 

פון ישיבה פאר די בחורים פון 
קרית יואל און מאנסי.

בעזהשי"ת



שפ"ג
ת

ת  
ערב סוכו
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
המדרש  בית  פון  אַהיים  קומט  איר  ווען  האָבן 
אין אַ שיינע אויסגעצירטע סוכה. דער טיש איז 
אָנגעגרייט יום טוב'דיג, רחבות'דיג. מען זעצט זיך 
אַוועק מיט די משפּחה און קינדער און מען איז 
זוכה צו אַזאַ הייליגע מצוה מיט הרחבת הדעת.  

"ווען איך מאַך די ברכה פון "שהחינו וקימינו 
והגיענו לזמן הזה", דאַנק איך השי"ת, איך צעוויין 
זיך, רבש"ע! ביזט דאך אזוי גוט צו מיר, האסט 
א  אין  זיין  צו  זאל קענען דערלעבן  אַז  געמאַכט 
סוכה! זיי קענען ווען באַשליסן אַז זיי לאָזן נישט 
אין  געווען  ס'איז  ווי  אַזוי  סוכה,  קיין  מאַכן  קיין 
די קאוויד עפּאָכע מיט אַלע סאָרט רעגולאַציעס, 
און ב"ה איך דאַנק השי"ת אַז איך קען זיצן אין אַ 
סוכה, איך קען שאָקלן די הייליגע ד' מינים אין 
אין  אויבערשטן  לויבן דעם  אין קען  דער סוכה, 

אַ סוכה!

"ווען איך האלט שוין ביי דער ברכה פון "לישב 
דער  מיט  צעקאָכט  אַזוי  שוין  איך  בין  בסוכה" 
שמחה אַז עס דוכט זיך ווי איך בין אַרומגענומען 
מיט מיין משפּחה אין די געווענליכע סוכה. הערשט 
שפּעטער ווען מען זעצט זיך עסן די אָרימע סעודה, 
קומט ווידער אַרויף די טרויעריגע געפילן, אָבער 
איך פּרובירט מיט אַלע כוחות זיך צו שטאַרקן, איך 
כאַפּט  מען  און  ניגונים  פרייליכע  זינגען  זיך  נעם 
אַריין די קורצע צייט וואָס ס'איז געבליבן צו זינגען 

און זיך מחי' זיין מיט די מצוה פון סוכה. 

דאַרף  מען  ווען  מינוט  די  ס'קומט  ווען  "און 
צעל,  פינסטערן  דעם  אין  אַריינגיין  צוריק 
שטאַרקט מען זיך ווייטער: "אָה, היינט ביינאַכט 
האָב איך נאָך 45 מינוט! איך וועל שוין נאָכאַמאָל 
זיין אין דער סוכה! דאָס זעלבע ביינאַכט איז דאָ 
אַ שמחה אַז מאָרגן אינדערפרי וועט מען קענען 
זיין אויף נאָך 45 מינוט תחת צל כנפי השכינה". 

אידישע תפלות 
פועל'ן בלי ספק 
לעצטן  דעם  פון  געזעגנט  זיך  האָבן  מיר  ווען 
באַזוך האָט מיך הר"ר נחמי' שליט"א געבעטן צו 
האָבן  וועלכע  קינדער  אידישע  פאַר  איבערגעבן 
אים אינזין לטובה: "איך בין זייער דאַנקבאַר פאר 
יעדן איד וואָס איז מתפּלל פאר מיר. געב איבער 
מיין  "וואָכנשריפט"  דער  פון  רעדאַקציע  די  פאר 
וואָס  אַרטיקלען  הכרת הטובה פאר די הערליכע 

זיי פאַרעפנטליכן, אַז אידן זאלן מיטשפּירן מיין 
מצב. 

"איך זעה בחוש אַז דער אויבערשטער הערט 
פאַרגאַנגענע  ב"ה  האָב  איך  תפלות.  די  אויס 
כ'בין  און  זון,  מיין  מיט  געטון  שידוך  אַ  וואָך 
זיכער אַז כ'וועל זיין אינדרויסן ביי דער חתונה 
מיט דער הילף פון השי"ת. דער אויבערשטער 
איז אַ שומע תפלת כל פה, און בפרט ווען מען 
איז בשמחה האָבן די תפלות אַ גרעסערן כח. 
בשמחה...  זיין  צו  לייכט  אן  נישט  קומט  עס 
אָבער ווען איך בין זוכה צו שמחה דאַנק איך 
אַז ער האָט מיר געגעבן די  דעם אויבערשטן 

זכי' צו קענען זיין בשמחה". 

כל מה דעביד 
רחמנא לטב עביד 
רענדיג פון די חסדי השי"ת און די השגחה 

עליונה וואָס מען זעט אויך צווישן די פינסטערע 
תפיסה מויערן דערציילט הר"ר נחמי' שליט"א אַ 

באַלערנדע געשיכטע. 

סוכות,  די ערשטע טעג  פון  מוצאי  פאַראַיאָר 
נאָכ'ן זמן, האָט ער געהאַט אָפּגעשמועסט מיט די 
וועכטער אַז מען וועט אים ערלויבן אַ באַשטימטע 
צייט צו מאַכן אַ טעלעפאָן רוף צו זיינע עלטערן 

שליט"א, זיי צו וואונטשן אַ גוט יום טוב. 

נאָכ'ן  סוכה  דער  פון  אַרויסגעקומען  איז  ער 
קען  מען  וואו  אָרט  דעם  צו  געגאַנגען  און  זמן 
טעלעפאָנירן. מען האָט אים געעפענט איין טיר צו 
אַ צימער, אָבער אין דעם קומענדיגן צימער זיצט 
אַ "גאַרד" און מען דאַרף עפענען אויך יענע טיר 
האָט  גאַרד  דער  טעלעפאָן.  דעם  נוצן  קענען  צו 
איינפאַך געלאָזט שטיין ר' נחמי' אַריבער אַ האַלבע 
שעה. ער האָט פּרובירט צו קלאַפּן אין פענסטער 

אָבער ס'איז נישט געווען צו וועמען צו רעדן. 

נאָכדעם וואָס די האַלבע שעה איז אַריבער, איז 
אויך דורכגעגאַנגען די צייט ווען ער האָט געמעגט 
נוצן דעם טעלעפאָן, האָט ער פאַרלוירן זיין שאַנס 
זיינע עלטערן.  נישט געקענט רעדן צו  און שוין 
געוואַלדיגע  אַ  געהאַט  דערפון  האָט  נחמי'  ר' 
עגמת נפש, ער האָט ממש נישט געקענט שלאָפן 

ביינאַכט פאר צער. 

למעשה, דעם קומענדיגן טאָג ווען ר' נחמי' האָט 
גערעדט מיט זיין חשוב'ע אשת חיל שיחי', האָט זי 
אים פאַרציילט אַז נעכטן נאַכט, מוצאי יום טוב, 
איז זיין פאָטער שליט"א פּלוצים צאַמגעפאַלן ביי 
זיך אין שטוב. מען האָט געדאַרפט רופן די "חברה 
הצלה" אים צו באַהאַנדלן, און אַצינד שפּירט ער 

שוין ב"ה אַסאַך בעסער. 

האב  איך  קוק,  א  "געב  נחמי':  ר'  מיר  זאגט 
מיך  לאזט  מען  אז  צער  גרויסן  דעם  געהאט 
געהאט  האב  איך  טאטן,  מיין  צו  רעדן  נישט 
ס'איז  אָבער  גאַרד,  רשעות'דיגן  דעם  פון  צער 
מיר  אז מען האט  מן השמים  נס  א  געווען  דאך 
נישט געלאזט רעדן אין טעלעפאָן. ווען איך קאל 
ווען מיינע עלטערן און מיין מאמע זאגט מיר אז 
דארף  ער  און  ערד  דער  אויף  ליגט  טאטע  דער 
האבן א גרויסע ישועה, וואָלט איך דאָך געלעבט 
וועט עס  אַז ער  אין שרעק, כ'וואָלט געציטערט 
חלילה נישט איבערלעבן און איך וועל ניטאַמאָל 
קענען זיך באַטייליגן ביי דער לוי'. השי"ת האָט 
מיר געהאָלפן אַז מען זאָל מיר נישט געבן דעם 
טעלעפאָן און הערשט אַ טאָג דערנאָך, ווען דער 
געוואויר  איך  בין  פאַריבער,  געווען  איז  קריזיס 

געוואָרן פון דער גאַנצער מעשה. 

עפּעס  געלערנט  ווידעראַמאָל  זיך  האָב  "דאַן 
דעם  אין  דאָ  אפילו  כסדר  בחוש  זעט  מען  וואָס 
טונקעלען פּלאַץ: אַלעס וואָס פּאַסירט מיט מיר 
דאָס  מען  דאַרף  געווענליך  טובה,  אַ  בלויז  איז 
גלייבן מיט אַ ריינע אמונה און צומאָל ווייזט מען 

עס קלאָר פון הימל. 

ווייטער  זייט  אידן,  טייערע  אייך  בעט  "איך 
הערט  אויבערשטער  דער  מיר.  פאר  מתפּלל 

אויס אלע אונזערע תפילות, בפרט גוטע חברים, 
גוטע ידידים און כ'בין זיכער אַז מיר וועלן קענען 
טאנצן צוזאמען דעם חסדי ה' גאנץ בקרוב, נאך 

איידער דער יו"ט וועט אַריינקומען". 

אָט אַזוי - פירט נאסוידער רב אויס - לעבט דער 
געהויבענער איש חסיד! ווען יעדן טאָג און יעדע 
מינוט איז אַ פרישע געראַנגל, אַ נייע מלחמה, זיך צו 
שטאַרקן און מחזק זיין מיט דער הייליגער אמונה 
און מיט די לויטערע שמחה פון בטחון אין השי"ת. 

אימעיל.  דורך  נחמי'  רבי  מיט  פארבינדן  זיך  קען  מען 
מען קען זיך שרייבן מיט אים וויפיל מען באגערט. ענגליש 

און אויך אידיש.
 jpay די  אויף  אויפסייענען  זיך  מען  דארף  צוערשט 
אן  שיקן  וויל  מען  וועם  צו  אויסוועלן  און  וועב-זייטל, 

אימעיל. די נאמען איז:
Mr. Nachemya Weberman 13A0438

יעדע אימעיל קאסט א סטעמפ. די סטעמפס קויפט מען 
איינס  קויפן  גלייך  קען  מען  וועב-זייטל.  דעם  אויף  אויך 
צווייטע  א  און  ארויס,  שיקט  מען  וואס  אימעיל  די  פאר 
 2 גייט  קאָסט  די  צוריקשרייבן.  קענען  זאל  נחמי'  רבי  אז 
דאלאר פער 10 בריוון. דאס מיינט אז פאר 2 דאלאר קען 

מען האבן 5 בריוו אויסטוישן אהין און צוריק.  

אלעמאל ביים שיקן גייט מען ארויף אויף דעם דזשעי. 
בריוון.  די  פון דארט קען מען שיקן  און  זייטל  וועב  פעי. 
בילד,  א  צוצולייגן  מעגליכקייט  א  דא  איז  בריוו  יעדע 

אדער א פאטא קאפיע פון א ספר וכדומה.
צו באמערקן: יעדע אימעיל געדויערט ארום 7 ביז 8 טעג 
ביז ווען רבי נחמי' באקומט עס! צוליב וואס זיי קוקן דאס 
איבער בעפאר. און פון ווען ער שיקט צוריק קען עס אויך 

נעמען ארום 7 ביז 8 טעג ביז ס'קומט צוריק זיין בריוו.
דער אדרעס צו שיקן בריוו דורך פאסט איז:

Mr. Nechemya Weberman DIN 13A0438
Shawangunk Correctional Facility
200 Quick Rd. Wallkill, NY 12589

אייך הערן!אייך הערן!לאזטלאזט

איבערזעצונג פון אַן אימעיל געשיקט דורך הר"ר 
נחמי' צבי בן דינא שליט"א צו ידידו הרה"צ רבי 
אברהם יהושע פריינד שליט"א מנאַסויד דעם 
פאַרלאָפענעם ערב ראש השנה תשפ"ג לפ"ק

קודם כל, איך וויל בעטן מחילה פאַר'ן נישט אַקצעפּטירן די וויזיט, נאָך אַלעם וואָס דער 
רבי האָט געטון פאר מיר אין צאַנז און און אַלע פּלעצער.

אָבער ס'איז אַזוי. ווען דער רבי קומט האָב איך זייער שטאַרק הנאה אָבער דערנאָך ווען 
דער רבי גייט אַוועק שפּירט איך אַזוי ווי פריש  איינגעשפּארט, ס'איז עפּעס וואָס מען קען 

נישט מסביר זיין פאַר איינער וואָס איז נישט אין תפיסה, ס'איז אַ שרעקליכע געפיל. 

יעצט ווען יום טוב איז דאָס מיליאָן מאָל מער, ווייל יום טוב פלעגט זיין מיין צייט; דאָס 
דאַווענען, דער ציבור, די אידן אַרום מיר. איך פלעג זיין געהויבן דורכאויס די גאַנצע חודש 
ווערן פאַרנומען מיט מיין סוכה פון חצי אלול,  אַרבעטן און  תשרי, איך פלעג אויפהערן 
פרעגט מיינע קינדער, איי די לולב מיט די אתרוג און די דאַווענען פאַר'ן עמוד, איך פלעג 

דאַווענען שחרית און נעילה. 

דעריבער, ביטע פארגעב מיר און איך וועל אייך זען אין קרית יואל נאָך יום טוב, השי"ת 
וועט מיר אַרויסנעמען אי"ה. ס'איז זייער שווער צו בלייבן און בלאָזן די תקיעות, עסן די 
סעודות, אָבער מיר טאָרן זיך נישט אָפּרעדן ווייל די שכינה הק' שפּירט דאָס נאָכמער ווי 
מיר. איך גיי יעצט צוריק צו מיין צעל צו דאַווענען צו השי"ת ער זאָל רחמנות האָבן אויף 

מיר און אויף מיין משפּחה וואָס ליידט אַזויפיל. 

אַ גוט יום טוב און האָט מיר אינזין. 

די האַנט פון השי"ת איז איבעראָל אונז צו באַשיצן, דעריבער איז נישטאָ וואָס צו זאָגן. 

אַ גוט יום טוב, לשנה טובה תכתב ותחתם לאלתר לחיים טובים. 

דער  בלויז  נדבר,  ומה  נאמר  מה  שטיקלעך!!  מיליאָן  אויף  צעבראָכן  איז  האַרץ  מיין 
גרויסער באַשעפער קען מיר העלפן. 
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ושמחת בחגיך והיית אך שמח

בשמחה ובטוב לבב מודיעים בזה לקהל אנשי שלומינו זקנים ונערים הע״י אשר בעז״ה יתקיים 

מעמד נשגב בקול רנה ותודה המון חוגג

שמחת בית השואבה 
לשוש ולשמוח לכבוד החג בכלי נבל וכינור, במינים ועוגב

 בריקודים ומחולות 
כמו שנהגו חסידים ואנשי מעשה בכל דור ודור בזמן שמחתינו מקרא קודש 

כדאיתא בגמ׳ ״חסידים ואנשי מעשה היו מרקדין ואומרים שירות ותשבחות בכינורות ונבלים וכו׳ 

בהתאסף זקנים עם נערים, רבנן ותלמידהון, חסידים ואנשי מעשה
רבני ודייני קהלתינו הקדושה שליט״א

בראשות כבוד הגאון הצדיק מורינו שליט״א
בליל אושפיזא דיעקב

מוצאי ימים הראשונים של חג הסוכות ● בשעה 11:00 ● תיכף אחר סעודות יו״ט בהסוכה הגדולה

בהיכל ביהמ״ד הגדול
מה נהדר יהי׳ המראה מחולות וריקודין ע״י חסידים ואנשי מעשה בעלי בתים יקרים 

אברכי הכוללים בחורי חמד מכל סניפי הישיבות ששים ושמחים
יה״ר שנזכה לישב ימים רבים בעבודתך וביראתך, ולראות כהנים בעבודתם לוים בשירם וזמרם וישראל במעמדם

 ושם נשיר שיר חדש על גאולתינו בביאת גוא״צ ומלכינו כ״ק מרן רבינו שליט״א בראשינו אמן

בברכת גוט יו״ט

הנהלת הקהלה

קַדְּיִם
מּרְ היָו חסֲיִדיִםואְנַשְֵׁימעַשֲהֶׂ

ואֹבֲהָ השַּׁ ּית בֵ שמִׂחְתַ ראָתֲהָ עיַןִ אשְַׁריֵ
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אַצינד גרייט מען זיך בעז״ה מחיל אל חיל

מעכטיגער בוי-פּראָיעקט

פאַרדאפלען 
בנין התלמוד תורה

ברוב פּאר והדר מיט ״אַלע הצטרכות״
הערליכע כתות; ביהמ״ד; עס-זאַלן; 
אָפיסעס; שפּיל-הויפן; וכל המתסעף

1

בנין הבית 
רחל החדש
רחוב ישמח משה 23 

שיכון קרית יואל

2

בנין התלמוד 
תורה החדש

פאַזע #1
רחוב קדושת יום טוב 5 

שיכון קרית יואל - בני ברק

צוויי פרעכטיגע בנינים 
מוסדות יטב לב בני ברק

פאַרענדיגט 
און באַנייעט תשפ״ב

זיך אריין-
געצויגן אינעם 

בנין הת''ת 
החדש דעם 

ערב יו''ט

ּ ליֵשׁבֵ ותּזְכַנֵּו

ּ נדְִיביִ״ן עיִלאָיִן ּ תיִּבו תיִּבו
נדיבים, בונים, מקימים

שטייט גרייט!

ומקימיםנדיבים בעם בונים אינוועסטירט דורך דאָלערמיליאָן 2.5 

 ּ ותְיֵטיִב לנָו

בני ברק בליעט; סאַטמאַר קוועלט!
הגדיל לעשות עמנו, היינו שמחים!

זמן שמחתינו
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אַצינד גרייט מען זיך בעז״ה מחיל אל חיל

מעכטיגער בוי-פּראָיעקט

פאַרדאפלען 
בנין התלמוד תורה

ברוב פּאר והדר מיט ״אַלע הצטרכות״
הערליכע כתות; ביהמ״ד; עס-זאַלן; 
אָפיסעס; שפּיל-הויפן; וכל המתסעף

1

בנין הבית 
רחל החדש
רחוב ישמח משה 23 

שיכון קרית יואל

2

בנין התלמוד 
תורה החדש

פאַזע #1
רחוב קדושת יום טוב 5 

שיכון קרית יואל - בני ברק

צוויי פרעכטיגע בנינים 
מוסדות יטב לב בני ברק

פאַרענדיגט 
און באַנייעט תשפ״ב

זיך אריין-
געצויגן אינעם 

בנין הת''ת 
החדש דעם 

ערב יו''ט

ּ ליֵשׁבֵ ותּזְכַנֵּו

ּ נדְִיביִ״ן עיִלאָיִן ּ תיִּבו תיִּבו
נדיבים, בונים, מקימים

שטייט גרייט!

ומקימיםנדיבים בעם בונים אינוועסטירט דורך דאָלערמיליאָן 2.5 

 ּ ותְיֵטיִב לנָו

בני ברק בליעט; סאַטמאַר קוועלט!
הגדיל לעשות עמנו, היינו שמחים!

זמן שמחתינו
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צוריקגעדרייט 
די שולע טעג:

מיר האָבן געוואוינט אין דער שטאָט מונקאַטש 
און מיר פלעגן כסדר פאָרן קיין ריבניץ. הגם עס 
שעות  לענגערע  פון  וועג  ווייטע  א  געווען  איז 
א  ברויך  מען  אז  געוואוסט  אידן  אבער  האָבן 
ישועה איז דא די אדרעסס פון רבינו זצ"ל, וואו 
עס שיינט אן אור פון קדושה און מען זעט אפענע 

דברים נפלאים.

ערשטע  דאס  געפארן  איך  בין  בחור  אלס 
שבת  דער  קודש.  שבת  א  אויף  רבי'ן  צום  מאל 
געהויבענע  א  אין  פאראיבער  ווירקליך  איז 
הייליגע  די  דמהמנותא,  בצלא  אטמאספערע 
עולם  מעין  געווען  זענען  סעודות  און  תפלות 
פשוט  איז  זייט  אנדערער  דער  פון  אבער  הבא, 
גאנצן  דעם  מיטצוהאלטן  שווער  זייער  געווען 
איז  וואס  רבי'ן  מיט'ן  אינאיינעם  השבת  סדר 

געווען למעלה מן הזמן. 

אזא  צו  געוואוינט  געווען  נישט  זענען  מיר 
תהלים  נאכ'ן  שפעט  אזוי  דאווענען  פון  מהלך 
הערשט  האט  מען  און  אינדערפרי  שבת  זאגן 
געגעסן די סעודת שב"ק זייער שפעט נאכמיטאג. 
נאך  וועט  עס  אז  געקלערט  דעמאלט  האב  איך 
קומען  נאכאמאל  וועל  איך  ביז  צייט  געדויערן 
קיין ריבניץ צו ווידעראמאל דורכגיין אזא שב"ק.

און  וועלט,  די  דאך  פירט  אויבערשטער  דער 
ער האט געוואלט איך זאל יא נאך קומען אויף 
שבתים צום הייליגן רבי'ן זצ"ל. איז קורץ דערנאך 
מיך  האט  וואס  מעשה  א  אונטערגעקומען 

נאכאמאל געברענגט צום רבי'ן אויף א שב"ק.

אין די קאמיוניסטישע לענדער איז געווען דאס 
גיין אין שולע, אויב  געזעץ אז יעדעס קינד מוז 
א  געדראעט  האט  ארויסגעדרייט  זיך  מען  האט 
איז  שב"ק  אז  פארשטענדליך  שטראף.  גרויסער 
ערליכע  די  און  טעג,  שולע  די  פון  געווען  אויך 
אידישע קינדער האבן געהאט א גרויסן פראבלעם 
נישט וועלנדיג מחלל שבת זיין דורך שרייבן און 
אנדערע מלאכות, זייענדיג אין שולע אום שב"ק. 

אלע  מיט  פרובירט  דעריבער  האבן  מיר 
דארפן  פון  ארויסצודרייען  זיך  מעגליכקייטן 
זיך  מען  האט  אפט  חלילה.  זיין  שבת  מחלל 
צוקלאפט די הענט אדער צושניטן א פינגער און 
עס באנדאזשירט וואס האט געדינט פאר א גוטן 
תירוץ נישט צו דארפן שרייבן, אדער האט מען 
זיך באקלאגט אויף קאפ וויי, זיך נאריש געמאכט 

ביז מען האט אונז אהיים געשיקט א.א.וו.

אכט  ערשטע  די  געענדיגט  האט  מען  ווען 
קלאסן, ביי די זעכצן יאר אומגעפער, האט מען 
געהאט צוויי אפציעס, אדער גיין געהעריג אין טאג 
שולע פאר נאך צוויי יאר, אדער זיך איינשרייבן 
גיין  נישט דארף  אלס ארבעטער און אזוי ארום 
רעגירונג  די  האט  אזויפיל  שולע.  טאג  די  צו 
פארלאנגט אז מען מוז במשך די קומענדיגע דריי 
יאר גיין צו א באזונדערע אווענט שולע וואס איז 
געווען אפן דריי מאל א וואך, מאנטאג, מיטוואך 

און דאנערשטאג. 

געוואלדיגע  א  געווען  דאס  איז  אונז  פאר 
מיר  האט  ז"ל  פאטער  מיין  און  געלעגנהייט, 
אווענט  דעם  אין  איינגעשריבן  באלד  טאקע 
שולע, וואו מען האט נישט געדארפט גיין שב"ק. 
טראץ דעם וואס איך בין נאכנישט געווען מסודר 

לרגל די יומא דהילולא קדישא, אסרו חג סוכות 
הבעל"ט, הערן מיר אן ערב יום טוב שמועס מיט 
הרה"ח רבי משה לייב רוטנער שליט"א

פון וויליאַמסבורג
 וועלכער פאַרציילט זיינע ערשטהאַנטיגע וואונדערליכע זכרונות וואָס ער האָט צוגעזען

במחיצתו פון הרה"ק מריבניץ זי"ע
נאָך אין די שווערע יאָרן הינטער דעם אייזערנעם פאָרהאַנג 

איך האָב
געזען אַ

מלאך
אלקים!

עם קומענדיגן אסרו חג סוכות הבעל"ט וועט כלל ישראל ווידעראַמאָל אָפּצייכענען די יומא דהילולא קדישא פון דעם וואונדערליכן צדיק ד
וקדוש, מופת הדור, הרה"ק רבי חיים זאַנוויל מריבניץ זי"ע, וואָס אידן אין אמעריקע זענען עדות צו אן ערשיינונג וואס קען נישט ערקלערט 
ווערן בדרך הטבע, דער קוואל פון ישועות און רפואות וואס קוועלט אומאויפהערליך ביים הייליגן ציון, און די אויסטערלישע קבלת תפלות 

אויף דעם מקום קדוש אשר שם חלקת מחוקק ספון.

דער ציון הק' אין מאנסי, איז אין די לעצטע יארן פארוואנדלט געווארן אין אן אומבאגרייפליכע תל תלפיות, אן אבן שואבת וואו צענדליגער 
טויזנטער אידן פון אלע שיכטן און קרייזן גיסן זיך אויס די הערצער מיט תפלה ותחנונים פאר השי"ת און ווערן ווירקליך געהאלפן מיט אומנאטורליכע 
ישועות נפלאות למעלה מדרך הטבע. מיט יעדע פארבייגענדע יאר ווערט פארמערט די צאל פון די טויזנטער משתטחים ומתפללים וועלכע קומען 
פון דער נאנט און דער ווייט צו מתפלל זיין בכל עת תמיד ביי דעם וואונדערליכער מקום קיבול תפלות, און ווירקליך טוען די ישועות וברכות קוועלן 

אן אויפהער אויף א שטוינענדן פארנעם. ותגזור אומר ויקם לך - צדיק גוזר והקב"ה מקיים.

שטייענדיג ערב דעם פרייליכן יום טוב סוכות, און דעם גרויסן יומא דהילולא וואָס געפאַלט אויס ממש אַ טאָג נאָך יום טוב, ווען רבבות אלפי 
ישראל זענען פּוקד דעם ציון הק', האָבן מיר געהאַט די זכי' צו אָפּהאַלטן אַ גייסטרייכן שמועס מיט האי איש חסיד המרומם, מו"ה משה לייב רוטנער 
שליט"א, וועלכער פאַרציילט אונז ערשטהאַנטיגע ענינים נפלאים וואָס "עיניו ראו ולא זר", זייענדיג אַ מקורב און אַ בן בית ביים הייליגן ריבניצער 
צדיק זי"ע, נאָך פון זיינע יונגע יאָרן הינטער די אייזערנע פאָרהאַנג, וואו זיין פאָטער, דער גרויסער בעל מסירת נפש, הרה"ח רבי יעקב חיים רוטנער 

ז"ל האָט  זיך מדבק געווען צום ריבניצער רבי'ן מיט אן אויסטערלישע קשר. 

זכותו הגדול והקדוש יגן עלינו ועל כל ישראל!
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ב"ה  מיך  מען  האט  שטעלע  ארבעט  אן  מיט 
האט  מען  וואו  שולע  אווענט  די  אין  אנגענומען 

נישט געדארפט מחלל שבת זיין.

מאכט זיך אמאל, נאך צוויי יאר זיין אין דעם 
האבן  באהערדע  שולע  די  אז  שולע,  אווענט 
באשלאסן צו טוישן די טעג פון די לימודים, און 
די שולע האט אנגעהויבן פונקציאנירן מאנטאג, 
מיטוואך און פרייטאג צונאכטס. מיר איז אודאי 
מחלל  חלילה  צו  הדעת  על  געווען  עולה  נישט 
שבת זיין, האט מען אנגעהויבן ארומשלעפן מיט 
ערליי  אלע  מיט  פרובירט  האב  איך  תירוצים, 
זיך  אדער  שולע  אין  אנצוקומען  נישט  אופנים 
ארויסדרייען פון שרייבן אום שב"ק, אזוי האט עס 

אנגעהאלטן עטליכע וואכן.

פון  איינער  צוגעקומען  מיר  צו  איז  איינמאל 
די לערער, יענער איז גראדע געווען א איד מיט 
דו  מיר:  זאגט  און  אידישקייט,  צו  סימפאטיע 
מיינסט דו ביזט קלוג און מיר זענען אלע משוגע? 
דו  וויאזוי  אויף  נישט  כאפט  מען  אז  מיינסט  דו 
זאגט  ער  שבת?  חילול  פון  ארויס  זיך  דרייסט 
עס  קימערט  מיר  אז  וויסן  זאלסט  ווייטער:  מיר 
איבערהויפט נישט, נאר איך שפיר פאר וויכטיג 
דיך צו פארטרויען אז לעצטנס ביי א זיצונג פון די 
שולע איינגעשטעלטע האט מען דערמאנט דעם 
פאקטאר אז דו פעלסט יעדן שבת פון שולע, און 
אז מען ברויך דאס איבערגעבן פאר די רעגירונג. 
דעריבער שפיל זיך נישט ארום מיט די זאכן ווייל 

מען פאסט עס אויף.

וואס  רבוש"ע  ציטער,  א  געכאפט  האט  מיר 
קיין  אויף  איך  וועל  זייט  איין  פון  זיין,  דא  וועט 
דער  פון  אבער  זיין  שבת  מחלל  נישט  פאל 
צווייטער זייט הער איך אז מען וויל מיר חלילה 
איבערגעבן פאר די קאמיוניסטישע רעגירונג. איך 

בין געווען אובד עצות.

גערעדט  צונויף  זיך  איך  האב  אינדערצווישן 
)היינט  הי"ו,  מיללער  מו"ה משה  ידיד  מיין  מיט 
א בארימטער שוחט אין בני ברק(, וואס האט מיך 
שטארק צוגערעדט איך זאל מיטפארן מיט אים 
אויף א שב"ק ביים רבי'ן זי"ע אין ריבניץ. איך האב 
צוערשט געקווענקלט, נאך מיין איבערלעבעניש 
פארגאנגענע מאל, אבער ער האט מיר שטארק 
שווער  טאקע  איז  רבי'ן  ביים  שבת  א  געבעטן, 
אבער עס גייט אריין אין די ביינער... אויף וואס 
געלאזט  זיך  און  צושטימען  געמוזט  האב  איך 
איבעררעדן. מיר זענען געפארן וויילן דעם שב"ק 

בצלא דמהמנותא.

זייער  דער שבת קודש איז טאקע פאראיבער 
געהויבן, מיר האבן געהאט א ליכטיגן יום שבתון 
זיצנדיג צוזאמען ביים שלחן הטהור  אין לשכוח 

זייענדיג נהנה במחיצתו הק' יעדע מינוט. 

אריין  משה  חבר  מיין  צוערשט  איז  מוצש"ק 
זיינע  קענען  זאל  ער  זיין  מזכיר  קוויטל  א  מיט 
דורך  איז  מען  )אויב  שולע.  די  אין  פארהערן 
האט  שולע  פון  פארהערן  אלע  סוקסעספול 
מען געקענט באקומען א פאך, וואס איז געווען 
אז  אידן  היימישע  פאר  אויסוועג  געוואלדיגע  א 
מען זאל זיך נישט דארפן געזעצליך שטעלן צום 
ווארעם  אים  האט  רבי  דער  דינסט(.  מיליטער 

אנגעוואונטשן.

איך  האב  זיין  מזכיר  זיך  אריין  בין  איך  ווען 
שווערע  א  האב  איך  אז  רבי'ן  דעם  געבעטן 
מיין  מיט  געשיכטע  די  פארגעלייגט  און  בקשה 
האב  שבת  האלטן  וויל  איך  היות  שולע,  נאכט 
איך איבערגעלאזט די געווענליכע שולע און זיך 

איינגעשריבן אין די ביינאכט שולע, אבער יעצט, 
נאך צוויי יאר, האט זיך געטוישט דער סדר און 
אלעס  האב  איך  שב"ק,  אויך  קומען  ברויך  מען 
מיין  בולט  צו  שוין  איז  אצינד  אבער  פרובירט 
אפוועזנהייט און איך זעה נישט קיין וועג ארויס.

דער רבי האט אויסגעהערט מיט א ליבליכקייט 
פונעם  געגעבן  אונטער  הייב  א  זיך  דאן  און 
בענקל, און מיר געשאקלט מיט די הענט זאגנדיג 
קען  ער  און  שבת  האלטן  וויל  איד  "א  בלש"ק: 
נישט? א איד וויל האלטן שבת און ער קען נישט? 
גיי אהיים און עס וועט זיין אלעס אזוי ווי עס איז 

געווען פאראיאר!".  

שוין  מיר  איז  ברכה  אפענע  אזא  הערנדיג 
געווארן לייכטער אויפ'ן געמיט און מיר האבן זיך 
געלאזט אויפ'ן וועג אהיים אין אן אויפגעלייגטע 
שטימונג. דער וועג איז געווען א לאנגער אזוי אז 
מאנטאג אווענט האב איך נאך געפעלט פון שולע. 
מיטוואך ווען איך בין צוריק געקומען האב איך 
אנגעטראפן דארט א היימישער חבר, מיט'ן נאמען 
פארציילט  אים  און  זון,  שוחט'ס  דעם  פרידמאן, 
מיט א שמחה אז דער רבי האט אנגעוואונטשן אז 

"עס וועט זיין אזוי ווי פאראיאר".

מען  ווען  לעקציעס  די  פון  ענדע  דער  ביי 
קלאפט  צוגיין,  אהיים  געקליבן  שוין  זיך  האט 
מארגן  אז  צימער  קלאס  אין  אויס  פלוצים  מען 
אין שולע  געהעריג  קומען  זאלן אלע שולערינס 
צו די אווענט לעקציעס. ווייל מען האט די וואך 
באשלאסן ביי א שולע זיצונג אז עס איז בעסער 
מאנטאג,  פון  סיסטעם  אלטער  דער  געווען 
מיטוואך און דאנערשטאג, און אלעס גייט צוריק 

אזוי ווי אמאל!

וואס  געווען דאס ערשטע מאל  איז  דעמאלט 
איך האט מיטגעהאלטן עין בעין, דער באדייט פון 
צדיק גוזר והקב"ה מקיים, זעענדיג באשיינפערליך 
וויאזוי דעם רבי'נס הבטחה איז אקוראט נתקיים 
פארן  אנגעהויבן  מיר  האבן  דאן  זינט  געווארן. 
אָפטֶער, זיך מסתופף צו זיין אונטער זיין הייליגן 

שאטן און וויילן במחיצתו הטהורה.

אויסגעווארט אויף 
אידן פון דער באן:

רבי'ן  צום  נסיעות  אונזערע  פון  איינע  ביי 
זצ"ל, האט דער באן געשפעטיגט און מיר זענען 
אנגעקומען קיין ריבניץ מיט דריי שעה שפעטער 
געהאלטן  נאך  האבן  מיר  אז  אזוי  געראכטן,  ווי 
איידער'ן דאווענען, ווייל ס'איז נישט געווען שייך 

צו דאווענען אויפ'ן באן. 

מיר זענען געווען דריי אידן, און אריינקומענדיג 
צום רבי'ן האט דער רבי נאך געהאלטן איידער 
געווענליך  פלעגט  רבי  דער  שחרית.  תפלת 
ארומגיין צו די הייזער זוכן מנין אָבער דעמאלט 
האט ער געווארט אין שטוב מיט 6 אידן. די אידן 
איז  צייט  שטיק  יעדע  אז  דערציילט,  מיר  האבן 
געריקט  פענסטער,  צום  צוגעגאנגען  רבי  דער 
שוין.  קומט  מען  צי  געקוקט  און  פירהאנג  דעם 
געפרעגט,  ער  האט  אנגעקומען  זענען  מיר  ווען 
האב  איך  לאנג?  אזוי  געווען  איר  זענט  ״וואו 

געווארט״...

דאַן רופט זיך אן דער רבי, זעט איר, דער עולם 

אז  געזאגט  איך האב  ווען  געגלייבט  נישט  האט 
מענטשן קומען נאך און זיי וועלן משלים זיין דעם 
מנין, מען האט דא גע'טענה'ט אז מען דארף גיין 
דריי  געווען  גרייט  שוין  בין  איך  מענטשן.  רופן 
האב  איך  אבער  דאווענען,  מיט'ן  צוריק  שעה 

געזען אז איר קומט האב איך אויסגעווארט...

דאן האבן מיר נאכאמאל מיטגעהאלטן ווי די 
הייליגע אויגן האבן גענוי געזען אז מיר וועלן נאך 
אנקומען, און אז מיר ברויכן נאך דאווענען מיט 
מנין, וואס דערפאר האט ער אונז אויסגעווארט א 

לענגערע צייט.

דער רבי שעכט 
עופות און נעמט 
צוזאם א "מנין":

אין דער שטאט ריבניץ האבן געוואוינט איבער 
10,000 אידן, אבער עס איז ליידער געווען קוים 
פלעגט  רבי  דער  ומצוות.  תורה  שומרי  מנין  א 
ארומגיין טעגליך זוכן מנין צום דאווענען, און ער 
מיט  אידישקייט  ביסל  דאס  אויפגעהאלטן  האט 

זיין קדושה וצדקות.

אלס ביישפיל אויף די השגות פון די ארטיגע 
אריינגעקומען  אמאל  איז  איינוואוינער  אידישע 
מאכט  זי  אז  געזאגט  און  אידענע  א  רבי'ן  צום 
היינט נאכט חתונה. דער רבי איז שוין געשטאנען 
ביים עמוד מיט טלית און תפילין פאר ״הודו" און 
האט אנגעהויבן אנוואונטשן. זאגט זי, ״נישט דאס 

ביים פראטעסט אין מעדיסאן סקווער גארדן אפצוראטעווען קברי אביי ורבא
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
וויל דער  מיין איך, איך האב אפאר עופות, איך 
רבי זאל עס קוילן )שחט׳ן(״. און דער רבי מאכט 
נו.. נו.. זייענדיג אינמיטן דאווענען, ווי צו זאגן אז 
זי זאל צו ווארטן ביז ער ענדיגט דאס דאווענען. 
אבער די פרוי איז געווען אומגעדולדיג: ״ניין, איך 
רבי  דער  אויב  צוצוגרייטן,  צייט דאס  מוז האבן 

קומט נישט יעצט, וועל איך דאס אליין קוילן!״

תפילין  און  טלית  אויסגעטאן  האט  רבי  דער 
און זיך געבעטן ביים עולם מען זאל אויסווארטן. 
ער וועט שנעל גיין און קומען. איך בין מיט אים 
מיטגעגאנגען,זאגט ער מיר אויפ׳ן וועג: "זי מיינט 
עס גאנץ ערנסט... אז איך גיי נישט יעצט, וועט זי 

אליין שחט׳ן די עופות". 

 אנקומענדיג האט דער רבי טאקע גע'שחט'ן 
ער  איז  דערנאך  הערשט  און  עופות  אַלע 

צוריקגעגאנגען דאווענען.

דער  האט  אידן  שוואכע  סארט  אזעלכע  מיט 
רבי זיך געדרייט אין ריבניץ און ער האט באוויזן 
עבודתו  בכח  אידישקייט  ביי  האלטן  צו  זיי 

וקדושתו.

פרייטאג  קאלטע  א  געווען  איז  עס 
בין אמאל געגאנגען מיט׳ן רבי׳ן  צונאכטס איך 
צוזאמנעמען מנין. און עס איז געווען געפערליך 
גליטשיג אינדרויסן. דער רבי איז געלאפן אויף 
שיכטן דורכזיכטיגע אייז. מיר זענען אנגעקומען 
רבי האט  דער  איד.  אזא סארט  פון  צום שטוב 
דער  זענט  ״איר  געזאגט,  און  אריינגעקלאפט 
מיר  ״ס׳גליסט  געזאגט,  האט  יענער  10׳טער!״ 
איך״,  גיי  רופט,  איר  אז  אבער  גיין,  צו  נישט 
לעקטער  דעם  אן  ער  צינדט  רעדענדיג  אזוי 
פאר זיין הויז! דער רבי האט געגעבן א ציטער 
נישט  וויל  ״איך  יענער,  זאגט  ״שבת!״,  אויף, 
זיך צוברעכן די  זאנוויל זאל פאלן און  ר׳ חיים 
דער  האט  נפש".  פיקוח  דאך  ס'איז  ביינער... 
רבי געקרעכצט: אה ער איז נאך א תלמוד חכם 
אויכעט... איר דארפט זיך נישט זארגן פאר מיר, 
זיך זארגן... און דער רבי האט  דער שבת וועט 

מיר א זאג געטון: אבער זיי זענען דאָך אידן...

די דאזיגע שוואכע אידן האט דער רבי טאקע 
דהיינו,  מנין.  צו  געווען  מצרף  געהעריג  נישט 
דער רבי האט זיי אלעמאל געגעבן א ספר אין די 
האנט, א חומש אדער א סידור, און אזוי זיי מצרף 

געווען צו מנין.

מסדר  פלעגט  רבי  דער  וואו  חתונות  די  ביי 
מתאונן  אלץ  טאקע  זיך  ער  האט  זיין  קידושין 
די  מסדר  בין  און  ברכות  די  זאג  איך  געווען, 
אויבערשטן  צום  האף  איך  וכדין,  כדת  קידושין 
אז ער זאל זיי אריינשיינען אויך אויף ווייטער זיי 

זאלן זיך פירן ערליך.

אפענע לעכטיגע אויגן:
אין  לערנען  געפארן  איך  בין  שפעטער 
געווארן  איז  וואס  ישיבה״  ״באהאלטענע  די 
סאמארקאנד.  אין  אידן  מסי"נ  דורך  אנגעפירט 
ווען  איך בין געפארן אין ישיבה אינאיינעם מיט 
מיין ידיד ר' משה מיללער הי"ו, איז  מיין טאטע 
געגאנגען בעטן א ברכה ביים רבי׳ן אז איך זאל 

מצליח זיין.

צוזאמען מיט מיין פאטער איז געווען ר׳ אייזיק 
די  אבער  משה(,  ר'  פון  )פאטער  ע"ה  מיללער 
געהיים  אזא  אין  געווארן  געהאלטן  איז  ישיבה 
אז מען האט אנגעזאגט אז קיינער אין די וועלט 

וויסן  נישט  טאר 
גייען,  מיר  וואוהין 
אייזיק  ר'  ניטאמאל 
וואו  געוואוסט  האט 

זיין זון משה גייט! 

פאטער  מיין  ווען 
מזכיר  זיך  האט 
רבי'ן  ביים  געווען 
דעריבער  ער  האט 
דערציילט  נישט 
וואו  פרטים  קיין 
געפארן,  בין  איך 
רבי  דער  ווען  און 
האט געפרעגט ״וואו 
געפארן?״,  זיי  זענען 
טאטע  מיין  האט 
דעם  פארדרייט 

שמועס. 

איז  דאס 
ן  ע מ ו ק ע ג ר א פ
שב"ק  ערב  פרייטאג 
אנקומען.  ביים 
מיין  איז  מוצש"ק 
אריין  פאטער 
זיך  פערזענליך 
געזעגענען ביי רבי'ן.

אליין  זייענדיג   
האט  פנימה  בקודש 
אנגעהויבן  זיך  ער 
אז  אנטשולדיגן 
ער  האט  פרייטאג 
געקענט  נישט 
ענטפערן  געהעריג 
פראגע  רבי'נס  דעם 
אבער  פחד.  צוליב 
אים  האט  רבי  דער 
 : ט ק א ה ע ג ר ע ב י א
האב  "איך 
ן  ע נ א ט ש ר א פ
קענט  איר  פארוואס 
ענטפערן",  נישט 
לייגט  רבי  דער  און 
נאר  "כ'האב  צו: 
ווייל  געפרעגט 
ס'איז אזוי דער מנהג 
איך  אבער  העולם, 
זענען,  זיי  וואו  ווייס 
איך ווייס אפילו וואס 
זון טוט יעצט  אייער 

אויף דער מינוט!"

מיר האבן אלעמאל געזען אז דער רבי ווייסט 
וואס  זאכן  אויף  געענטפערט  האט  ער  אלעס! 
געזען  ער  האט  צומאל  געטראכט.  האבן  מיר 
ווי א ״חוזה״, און צומאל אלגעמיינע  זאכן ממש 
האט מען געזען ביי אים אלגעמיינע רוח הקודש 

ותפיסת מחשבה.

דעם רבינ׳ס 
עבודת הקודש: 

האט  רבי  דער  אז  באקאנט  דאך  איז  עס 
האט  ער  ווען  אפילו  ממש.  ימיו  כל  געפאסט 
אויסגעפאסט איז עס געווען אויף גארנישט. זיין 

זיך נישט געהאלטן פון גשמיות. נאר  גוף האט 
שב״ק האט ער געגעסן, אבער די עבודת אכילה 
פיש  עסן  דאס  אויסטערליש.  געווען  אויך  איז 
האט געקענט דויערן א האלבע שעה. ער האט 

גערעדט צו די פיש.

די עבודה אום 
תשעה באב:

תשעה באב האט ער געפאסט צוויי טעג. ערב 
ער  האט  שבת  געווען  ס׳איז  ווען  באב  תשעה 
געגעסן דאפלט ווי סתם א שבת; ער האט געגעסן 

דריי חלקים פון אן עוף, דאפלט פיש, א.א.וו.

די רביצין, הצדיקת שרה ע״ה, האט זיך צומאל 
פאר׳עקשנ׳ט ווען ער איז שוואכער געווארן, און 
מוצאי  אויספאסטן  נישט  גייט  זי  אז  געזאגט 
תשעה באב ביז דער רבי פאסט אויס. איינמאל 
האט ער צוגעזאגט פאר די רביצין אז ער וועט 
באלד עסן, און ער האט צוגעלייגט, ״איך האב דיך 
קיינמאל נישט אויסגענארט״. ער האט דערנאך 
געטראכט הויך, ״וואס טוט מען דא? מיין פאסטן 
פעלט דאך אויס פאר די וועלט! וואס טוט מען 
דא?״ איז ער אויפגעקומען מיט אן המצאה, אז 
ער וועט רייכערן! ער האט געזאגט אז סתם אזוי 
נישט גערייכערט דעם צווייטן טאג,  וואלט ער 
ער  וועט  יעצט  אבער  תענוג,  א  איז  עס  ווייל 
זיין במקום אכילה. פאר  וועט  רייכערן און עס 
אונז האט ער נאכדעם געזאגט, ״מיט׳ן רייכערן 

האב איך אויסגעלייזט א פאר נשמות!״

ביים ציון הק' אין קרית יואל אין די ימי השבעה פון רביה"ק זי"ע
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געשווערצט די 
שווארצע סחורה 

און זיך מקבל געווען 
שמירת התורה:

מונקאטש,  אין  פעטער  א  געהאט  האבן  מיר 
מיין טאטנ'ס שוואגער )מיין מאמע'ס שוועסטער'ס 
ערליך,  געווען  נישט  ליידער  איז  וועלכער  מאן( 
און צום באדויערן נישט געקענט עומד בנסיון זיין 
צו היטן שבת. מיין פאטער ז"ל פלעגט אסאך זיך 
איינ'טענה'ן מיט אים אז ער זאל נישט ארבעטן 
שב"ק אבער ער האט עס נישט געקענט פועל'ן 

ביי זיך.

פארט פלעגט ער אבער טון טובות פאר אידן, 
צום ביישפיל, ער האט געארבייט אין א קלינינג 
פאבריק. ער איז ארומגעפארן מיט א טראק אין 
וואשן,  צום  זאכן  צוזאמצונעמען  דערפער  די 
די  אין  קעלבלעך  איינגעקויפן  אויך  ער  פלעגט 
זיין  מיט  געברענגט  דאס  האט  ער  און  דערפער 
טראק צו אונז אין הויף, און מען האט דאס ביי 

אונז גע׳שחט׳ן.

איינמאל האט זיך געמאכט פאר מיין פעטער 
א גרויסן ״שווארצן״ געשעפט. ער האט געקענט 
פארדינען פיל געלט. ער האט געבעטן מיין טאטן 
דעם  בעטן  ריבניץ  קיין  פארן  אים  מיט  זאל  ער 
רבי׳ן אז עס זאל געלונגען. מיין טאטע האט נישט 
נאכנישט  דו האסט  געזאגט:  ער האט  געוואלט. 
גענוג זכותים! אויב דו וואלסט געדאווענט יעדן 

טאג וואלט איך עס געטאן!

דער פעטער האט זיך אבער בארעכנט אז ער 
מאכט דעם געשעפט.

אינמיטן וועג, פארענדיג מיט זיין ליידיגן טראק 
געווען  זענען  סחורה,  שווארצע  די  אפצונעמען 
מאל  יעדעס  האט  מען  פוינטס״.  ״טשעק  דריי 
אונטערזוכט.  גוט  און  טראק  דעם  אפגעשטעלט 
ער האט געזען אז עס איז נישט קיין עסק, איז ער 
נאכ׳ן איבערנעמען די סחורה געפארן קיין ריבניץ 
)וואס איז נאענט געווען צו יענעם ארט(, ער איז 
ביים  אריינגעקלאפט  און  ביינאכט  אנגעקומען 
ווער  געפרעגט  האט  רבי  דער  שטוב.  אין  רבי׳ן 
חיים׳ס  ״יעקב  געענטפערט,  ער  איז דאס? האט 
פרעגט,  און  טיר  די  עפנט  רבי  דער  שוואגער״. 
וויאזוי  שוואגער?  חיים׳ס  יעקב  ר׳  איז  ״דאס 
די  געזאגט,  ער  האט  שוואגער?״,  א  איר  זענט 
ווייבער זענען שוועסטער. פרעגט אים דער רבי, 
״פארוואס זענט איר געקומען?״, זאגט ער, ״איך 
בין געקומען פאר א גרויסע טובה״, און ער האט 
דערציילט אז ער האט דא א טראק מיט שווארצע 
סחורה וואס ער דארף צוריקפירן קיין מונקאטש.

״פארוואס  געפרעגט,  אים  האט  רבי  דער 
נאר  קויפן,  פאר׳ן  געפרעגט  נישט  איר  האט 
האט  געטאן?״,  האט  איר  וואס  נאכדעם  יעצט 
ער געענטפערט, ווייל ר׳ יעקב חיים האט נישט 
דער  האט  רבי׳ן.  צום  מיר  מיט  קומען  געוואלט 
רבי געזאגט, ״מסתמא פאלגט איר נישט ר' יעקב 
בעטן  קומט  ער  ווייל  אייך,  בעט  ער  וואס  חיים 
געקומען  אוודאי  ער  וואלט  אידן  פרעמדע  פאר 

בעטן פאר אייך״.

דאן האט אים דער רבי געזאגט, ״טאמער איר 
בשלימות  האלטן  צו  זאכן  דריי  זיין  מקבל  וועט 
וועל   - כשרות  און  המשפחה  טהרת  שבת,   -

זיין  מצליח  וועט  איר  און  אנוואונטשן  אייך  איך 
נאכמער ווי איר קלערט״.

און  אונטערגענומען,  דאס  האט  פעטער  מיין 
דאס  און  קמיעות  ארויסגענומען  האט  רבי  דער 
האט  ער  און  פעטער,  מיין  אויף  ארויפגעלייגט 
אן  קומט  ער  ווען  אז  אויסגענומען  שארף  זיך 
זאל  הויז,  אין  אריין  גייט  ער  פאר  נאך  אהיים, 
ער אראפנעמען די קמיעות און עס פארברענען. 
וועט  ער האט אים שארף געזאגט: טאמער איר 
נישט  איר  וועט  שטוב,  אין  אריינגיין  דערמיט 

מוציא שנתו זיין!

מיין פעטער איז צוריקגעפארן מיט׳ן טראק.

דריי  אלע  ביי  אפגעשטעלט  אים  האט  מען 
פלעצער. ביי איין פלאץ איז דער וועכטער געווען 
וועכטער  דער  איז  פלאץ  אנדערן  ביים  שיכור; 
איר?  פירט  וואס  געפרעגט  און  ארויסגעקומען 
האט  יענער  זאכן.  ״קלינינג״  געזאגט  ער  האט 
געעפנט און גארנישט געזען. ביים דריטן פלאץ 

איז דער וועכטער געשלאפן א טיפן שלאף!

האט  שטוב,  אין  זיך  צו  אנגעקומען  איז  ער 
ער באלד געמאכט א שריפה און פארברענט די 
קמיעות. ער האט שפעטער פארקויפט די סחורה 

און ער האט דערפון געלעבט א פאר יאר!

ריכטיג  האט  ער  פעטער,  פונעם  לשבחו 
האט  ער  און  זאכן,  דריי  אלע  געווען  מקיים 
קומען  אויך  וועט  ער  אז  אונטערגענומען  זיך 
אין  ממש  געווען  איז  דאס  שול.  אין  טאג  יעדן 
אין  געוואוינט  האט  ער  וואס  צייטן  לעצטע  די 
קיין  ארויסגעפארן  ער  איז  דערנאך  רוסלאנד. 
עטליכע  ער  איז  דארט  פון  און  ישראל,  ארץ 
זיך  און  אמעריקע  קיין  געקומען  שפעטער  יאר 
באזעצט אין בארא פארק. ער איז לעצטנס נפטר 
אין  און  דאהי  קינדער  איבערלאזענדיג  געווארן, 
ארץ ישראל יראים ושלמים שומרי תורה ומצוות!

רביה"ק מסאטמאר 
זי"ע שיקט א 

שטריימל:
שטריימל;  אלטע  אן  געהאט  האט  רבי  דער 
ס׳איז געווען אזוי אלט און צושטרויבלט אז דער 
רבי האט געזאגט אז ער שעמט זיך דערמיט אפילו 
פאר די גוים... מיין טאטע האט אמאל געשריבן 
צו הרה"ח שלום לויפער ז"ל וועגן דעם שטריימל. 
ר׳ שלום איז געגאנגען צום סאטמארער רבי׳ן, און 
דער רבי האט פערזענליך געגעבן רוב געלט מען 
זאל קויפן א נייעם שטריימל, צוויי בעקיטשעס, 

און אפילו שטיוול.

פון ניו יארק האט מען געשיקט דעם שטריימל 
הרב  צו  בודאפעסט,  קיין  זאכן  אנדערע  די  און 
ס׳איז  רב.  געווען  דארט  איז  וועלכער  ווייס, 
וועט  טאטע  מיין  ביז  צייט,  שטיק  א  געבליבן 
עס  זאל  וואס  ״שווערצער״  א  טרעפן  קענען 
יעדער האט מורא  רוסלאנד.  קיין  אריינברענגען 
געהאט, ווייל ס׳איז געווען ״אומלעגאל״ און אויך 

״רעליגיעזע״ סחורה.

אמאל איז געפארן עמיצער, א איד מיט׳ן נאמען 
צו  ערלויבעניש  געהאט  האט  וואס  שטיינבערג, 
מיין  צוועק.  א  עפעס  פאר  אונגארן  קיין  פארן 
ער  אויב  אז  געווען  מבטיח  אים  האט  טאטע 
ברענגט דאס רענצל צאלט ער אים אלע הוצאות 

הדרך. יענער איז נישט געווען קיין שומר תורה 
אז  טאטן  מיין  פאר  געזאגט  האט  ער  ומצוות. 
גארנישט  וועט  ער  אבער  נעמען,  עס  וועט  ער 
וועט  וועט אים אפשטעלן  באהאלטן! אויב מען 
גיין!  וועמען דאס האט געדארפט  זאגן פאר  ער 

מיין טאטע האט מסכים געווען.

דער איד איז געפארן. ער האט גענומען דאס 
פעקל און ער איז צוריקגעקומען. ביים גרעניץ איז 
איינמאל  פירט.  מען  וואס  בודק  מאל  צוויי  מען 
האט מען געגעבן א שטופ דאס פעקל און געזאגט 
זיינע  אונטערזוכט!״...  געווארן  שוין  איז  ״דאס 
און  צעווארפן  מען  האט  בגדים  פערזענליכע 
״פארקער  א  געהאט  דורכגענישטערט; ער האט 
געווען  בודק  און  געעפנט  דאס  האט  מען  פען״, 
צווייטן  ביים  צי מען האט עפעס אריינגעלייגט. 
און  געעפנט  רוסן  די  האבן  אונטערזוכונג 
דאס?״  איז  ״וואס  שטריימל  אויפ׳ן  געפרעגט 
א  איינעם  אז ער טראגט פאר  געזאגט  האט ער 
מתנה. ״וואס איז עס אבער?״, האט א צווייטער 
א  מאכן  וויל  יענער  ווייס,  ״איך  אנגערופן,  זיך 
פארוויילונג צו פארדינען געלט״... מען האט עס 
צוגעמאכט און געלאזט גיין. אויך זיינע זאכן האט 
מען נישט באקוקט. זיי האבן געלאכט און געזאגט 

״מסתמא זענט איר ביידע צורודערט״.

מיין  פאר  דער שטיינבערג  זאגט  אנקומענדיג 
איין  קיין  גארנישט,  דיר  פון  דארף  ״איך  טאטן, 
פרוטה, איך וויל זען דעם איד פאר וועמען מען 
האט עס געברענגט! איין בקשה בעט איך אייך 
אבער, איר זאלט מיטקומען מיט מיר צו יענעם״.

מיין טאטע איז געפארן מיט אים צוזאמען און 
דאס  האט  רבי  דער  פעקל.  דאס  איבערגעגעבן 
געעפנט. די ערשטע זאך האט ער א כאפ געטאן 
די שטריימל און געזאגט, ״אזא יופי! אזוינס? ממש 
איך האב קיינמאל נישט געטראכט אז איך וועל 
עס דערלעבן!״ ער איז פשוט געווען בגילופין. ער 
האט עס אנגעטאן אויפ׳ן קאפ און איז דערמיט 

געזיצן א פאר שעה אין א וואכנדיגן טאג.

אז  שטריימל  הערליכער  אזא  געווען  איז  עס 
דער רבי האט דערנאך געזאגט, ״ס׳איז אזא יופי, 

א שאד מען דארף עס אויסטאן )נאך שבת(״...

איך בין דארט געווען די צווייטע שבת וואס ער 
האט אנגעהאט דעם שטריימל. און דער רבי האט 
נישט  עס  קען  ״איך  זאגנדיג:  באוואונדערט  עס 

אויסטאן״... 

נאכ׳ן אויסטאן דעם שטריימל האט דער רבי 
איר  ווילט  וואס  ״נא,  איד,  דעם  פאר  געזאגט 
האט  ער  אז  דערציילט  יענער  האט  דערפאר?״ 
האט  גרעניץ.  ביים  זאכן  אפענע  אזעלכע  געזען 
דער רבי געזאגט: דאס איז פשוט, אז מען מיינט 
זיי נישט  וויל טאן א מצוה, קענען  ערנסט, מען 
שולט זיין! ביי מיר איז די בגדים א גרויסע זאך. 

וואס ווילט איר אבער?

האט יענער געזאגט, אז ער וויל עשירות, ער 
ער  און  ארבייטן,  שווער  אזוי  דארפן  נישט  זאל 
זיך פירן אידיש.  זאלן  זיי  וויל  האט קינדער, ער 
וואס  זען  זיי  זאלן  ״וואו  געזאגט,  רבי  דער  האט 
מיינט זיך פירן אידיש? אפשר הייבט איר אן זיך 

פירן אידיש?״...

האט יענער געזאגט אז די מלחמה האט אים 
געזאגט,  רבי  דער  האט  אוועקגעפירט.  ליידער 
״דעמאלט פארוואס זאלן אייערע קינדער יא זיין 

אידיש?״, און דער רבי האט ממשיך געווען:

״איר זאלט וויסן אז דער באשעפער האט אונז 
אויספרובירט, טאקע די שווערע נסיונות, אבער 

איר זאלט וויסן, איך קען אייך נישט צופיל זאגן, 
ה׳ הוא האלקים, און אז איר וועט זיך צוריקדרייען 
און  אייך  גוט פאר  זיין  ס׳וועט  אז  זען  וועט איר 
פון  וועט ארויספארן  איר  אייערע קינדער;  פאר 
אייך  האט  מען  וואס  פארגעסן  וועט  איר  דא, 
כדרך  שלא  זאכן  זען  וועט  איר  און  געפייניגט, 
היתה  ה׳  מאת  אז  ווייזן  אייך  וועט  וואס  הטבע 

זאת.

״קודם זאלט איר אנפאנגען מיט לייגן תפילין 
גייט  און דאס  ישראל;  זאגן שמע  און  יעדן טאג 
ארבייטן.  נישט  זאלט שבת  איר  אן שבת.  נישט 
וואס איר ווייסט אז ס׳איז חילול שבת זאלט איר 
נישט טאן; און אפשר בעט איך אייך צו א גרויסע 
אויב  המשפחה;  טהרת  היטן  זאלט  איר  אז  זאך 
וויל נישט, זאלט איר צוביסלעך  אייער בני בית 
זיך נישט שיידן,  פרובירן, אויב נישט זאלט איר 

נאר פאוואליע, אזוי וועט זי נאכגעבן.

ער  האט  אהיימגעקומען  איז  איד  דער  ווען 
דו  חיים,  יעקב  ״ר׳  טאטן,  מיין  פאר  געזאגט 
מוזט מיט מיר לערנען; איך בין געווען א קליין 
קינד ווען איך בין אוועק פונדערהיים, איך ווייס 

גארנישט״.

איז  געלערנט. ער  מיין טאטע האט מיט אים 
ומצוות.  תורה  שומר  פולשטענדיגער  א  געווארן 
פרנסה  מאכן  אנגעהויבן  ער  האט  צוביסלעך 
אויף א לייכטערן אופן )פריער האט ער אליינס 
פארראכטן ביציקלעך פאר די רעגירונג; דעמאלט 
ער האט באקומען א צוהעלפער און ער האט שוין 
ער  ארבייט(.  קיין שווערע  געדארפט טאן  נישט 
און  טאטן  נאכ׳ן  יאר   5-4 א  ארויסגעקומען  איז 
ער האט זיך באזעצט אין בארא פארק. היינט איז 
ער א פולער שומר תורה ומצות; מיט קינדער און 

אייניקלעך שומתומ״צ.

)אגב, א חודש נאך מיין טאטנ׳ס פטירה האט 
דער איד צופעליג גערופן זיך נאכפרעגן וואס מיין 
טאטע מאכט? ווען ער האט געהערט די נישט-
גוטע בשורה האט ער אנגעהויבן אזוי צו וויינען 
ממש ווי א קינד. ער האט געזאגט, ״דיין טאטע איז 

נישט געווען ווי א מלאך, נאר א מלאך אליין!״(

 נישט געקענט גיין צו 
קברי צדיקים אנוס 

על פי הדיבור:
הינטער'ן  געווען  איז  רבי  דער  לאנג  ווי 
זיך  רוסלאנד האט ער  אין  אייזערנעם פארהאנג 
קברי  די  צו  געגאנגען  נישט  און  צוריקגעהאלטן 
געזאגט  האט  רבי  דער  אייראפע.   אין  צדיקים 
"איך האב זיך איינגעהאלטן מיט אייזערנע כוחות 
נישט צו גיין צו די קברים פון מיינע רבי'ס, נישט 
צו "דעם גרויסן" )דער בעשטה"ק( און נישט צו 
יא  זאלן  אידן  אנדערע  כדי   , צדיקים  אנדערע 

קענען גיין". 

די פשוט'ע כונה איז געווען וויבאלד דעם רבי'ן 
האבן דאך די רשעים זייער שטארק נאכגעקוקט, 
און אויב זיי וואלטן געזען דעם רבי'ן גיין צו קברי 
זייער שווער פאר  געמאכט  דאס  וואלט  צדיקים 
אנדערע אידן צו גיין מתפלל זיין אויף די מקומות 
הקדושים. עס איז געווען גענוג שווער אזוי אויך, 
מען האט נישט געקענט גיין געהעריג מתפלל זיין 
וואס מען  אויף קברי צדיקים, אבער דאס ביסל 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
איז יא געגאנגען האט דער רבי נישט געוואלט זיין א גורם אז דאס 

זאל אפגעשטעלט ווערן.

אין די שפעטערע יארן, ווען דער רבי איז שוין געווען באפרייט 
פון די קאמיוניסטישע הערשאפט, האט מען מפנה געווען דעם קבר 
פון רבו הק' דער הייליגער שעפינעשטער זי"ע קיין ארץ ישראל. אין 
אנהויב האט דער רבי נישט געוואלט גיין מפני טעם הכמוס, אבער 
שפעטער האט ער זיך אויסגעדריקט "אזוי ווייט קען איך נישט" און 

ער איז יא געגאנגען. 

אין ארץ ישראל איז דער רבי טאקע יא געפארן צו די הייליגע 
קברי אבות וואו ער האט מעתיר געווען בתפלה ובתחנונים.

אלס משמש בקודש 
אין ארץ ישראל:

בשנת  אמעריקע  קיין  רוסלאנד  פון  ארויסגעפארן  זענען  מיר 
וואלף  יצחק  ר׳  משב"ק  דער  רבי׳ן.  פון  ברכה  א  דורך  תשל״ב, 
ווען דער רבי איז  הערמאן איז ארויסגעקומען נאך פאר אונז, און 
אביסל שפעטער ארויסגעפארן קיין ארץ ישראל, איז ר׳ יצחק וואלף 

אהינגעפארן משמש זיין דעם רבי׳ן.

נאך א פאר חדשים האט ר׳ יצחק וואלף געבעטן מיין טאטן ער 
זאל מיך שיקן משמש זיין דעם רבי׳ן. איך האב דעמאלט געלערענט 
אין די סקווירער ישיבה, און איך האב שווער באקומען רשות פון די 

ישיבה צו פארן אויף צוויי חדשים.

די ״סנהדרי׳ מורחבת״ געגנט פון  געוואוינט אין  דער רבי האט 
ירושלים. דארט האבן געוואוינט פיל רוסישע אידן. איך בין דארט 
געווען צוויי חדשים און משמש געווען דעם רבי׳ן. איך האב געזען 
א מורא׳דיגע עבודה וואס איך וואלט געקענט שרייבן א גאנצע בוך 

בלויז פון די צוויי חדשים.

דער רבי פארט צוריק 
קיין ירושלים פאר די 

רבינו תם תפילין:
אים  מען  האט  מירון  קיין  געפארן  איז  רבי  דער  ווען  דעמאלט 
געפרעגט צו מען זאל צופארן צום בית החיים אין צפת וואו עס ליגן 
באהאלטן קדושי עולם. דער רבי האט אבער נישט מסכים געווען 
זאגנדיג "יעצט בין איך געקומען צו רבי שמעון". הערשט עטליכע 
טאג שפעטער איז דער רבי באזונדער געפארן קיין צפת זיך משתטח 

זיין אויף די ציונים הק'.

האט  מען  אז  געכאפט  זיך  מען  האט  צפת  אין  זייענדיג 
איבערגעלאזט דעם רבינ'ס רבינו תם תפילין אין ירושלים. דער רבי 
האט זיך נוהג געווען צו דאווענען תפלת מנחה מיט די ר"ת תפילין, 
די  אז  יעצט  מען  טוט  וואס  א פראבלעם  געשאפן  זיך  ס'האט  און 
תפילין ליגן אין ירושלים. די מקורבים האבן פארגעשלאגן אז דער 
רבי זאל בארגן עמיצען'ס תפילין אבער דער רבי האט בשום אופן 
געווען צו אנטון נאר  זייער מקפיד  געווען, ער האט  נישט מסכים 

זיינע אייגענע תפילין.

מען האט זיך דערזען אז עס ווערט שפעט. האט דער רבי צוגערופן 
מיינ׳ס א חבר פון רוסלאנד, ר' משה באש הי"ו )וואוינט היינט אין 
ארץ ישראל(, און געפרעגט, וועסט מיך פאלגן? זאָגט ר' משה, אפילו 
דער רבי וועט מיר הייסן שפרינגען פון שטאק וועל איך שפרינגען... 
זאגט אים דער רבי אז ער וויל יעצט צוריק פארן קיין ירושלים, מען 
דארף אבער פארן זייער שנעל ווייל מען ברויך נאך דאווענען מנחה.

מען האט זיך אריינגעזעצט אין קאר און אנגעהויבן פארן. אינעם 
רבינ׳ס קאר איז אויך געווען הרה"ח מו"ה שמואל זאנוויל גאלד ז״ל 
)ער איז געקומען אפשערן זיין זון יבלחט"א הר"ר חנני' הי"ו, יענעם 

ל״ג בעומר(. איך בין געווען אין א קאר אונטער׳ן רבי׳ן.

די  אין  פארן  צו  באש  משה  ר'  פאר  געהייסן  האט  רבי  דער   
וויאזוי ער  פארקערטע ריכטונג און אים די גאנצע צייט אנגעוויזן 
וואונדערליך  אבער  האט  וועג  מסוכנ'דיגע  די  טראץ  פארן.  זאל 
קיין  אין  אנגעשטויסן  נישט  זיך  האט  מען  און  פאסירט  גארנישט 
איין קעגנקומענדיגע קאר במשך די גאנצע וועג... אנגעקומען קיין 
נאך געלאפן  איז  ירושלים איז מען הערשט גאר שפעט. דער רבי 
און  תפילין  תם  רבינו  געלייגט  הערשט  דערנאך  און  מקוה,  אין 
געקרעכצט  ווי  רבי  דער  האט  דאווענען  נאכ'ן  מנחה.  געדאווענט 

"אזוי שפעט האב נאך קיינמאל נישט געדאווענט מנחה". 

ווען דער רבי האט אויסגעטאן די תפילין האט ער זיך אראפגעזעצט 
אויפ׳ן בענקל, ער האט געגעבן א טיפן קרעכץ און געזאגט:

״הערט מיך אויס, דער ריזשינער האט געהאט א בית דין. איינער 
פון די דיינים איז געווען דער סאווראנער רב זי"ע. ער האט שטארק 

מקפיד געווען אויף תפילה בזמנה. 

אמאל האט זיך געמאכט אז צוליב א סיבה האט ער געדאווענט 
דאס  אויף  געוואונדערט  זיך  האבן  חסידים  די  ווען  שפעט.  זייער 
שפעטע דאווענען, האט דער סאווראנער זיי געזאגט "ווען מען קומט 
ארויף אויפ'ן עולם האמת, פרעגט מען די ערשטע זאך צו מען האט 
געדאווענט, דארף מען קענען ענטפערן יא, הערשט נאכדעם פרעגט 
זאַכן.. פארוואס נישט בזמנה וכדומה, אבער  זייטיגע  מען אויף די 
אויב מען מען קען נישט ענטפערן אויפ׳ן עיקר, פרעגט מען נישט 

די זייטיגע שאלות״.

"ב"ה אז מיר וועלן קענען ענטפערן אויף די ערשטע פראגע, יא 
מיר האבן ב"ה געדאווענט"... 

 די מעשה האט דעמאלט דער רבי פארציילט ווי א דבר בעתו 
נאכ'ן דאווענען אזוי שפעט מנחה.

דער רבינו תם האט 
זיך נישט באוויזן:

בקשר מיט די קפידא פון רבינו זצ"ל איבער זיינע תפילין האב 
איך מיט יארן שפעטער געהערט פון הר"ר יחזקאל הערמאן הי"ו, 
אז זיין פאטער הרה"ח מו"ה יצחק וואלף הערמאן שליט"א משב"ק, 
תם  רבינו  די  זיין  בודק  צו  סופר  פאר'ן  אריינגעגעבן  אמאל  האט 
צו  זייער מקפיד  איז  אז דער רבי  וויסנדיג  זצ"ל,  רבי'ן  פון  תפילין 
לייגן נאר זיינע תפילין האט ער געבעטן דעם סופר זאל אראפנעמען 
פון טיש אלע אנדערע תפילין און בלויז בודק זיין דעם רבי'נס אלס 
מורא אז עס זאל זיך נישט אויסמישן. דער סופר איז טאקע געווען 
נזהר און זיכער געמאכט אז דעם רבי'נס תפילין בלייבן פארזיכערט.

ר' יצחק וואלף ברענגט צוריק די תפילין צום רבי'ן זצ"ל און ווען 
דער רבי האט עס אנגעטון האט ער באלד געזאגט "דאס איז נישט 
גיי צוריק צום סופר און בעט אים די תפילין". איז  מיינע תפילין, 
ער צוריק צום סופר אבער יענער טענה'ט אז דאס איז זיכער דעם 
רבינ'ס תפילין, ער האט דאך ספעציעל אראפגענומען אלע תפילין'ס 
פון טיש בשעת ער האט דאס בודק געווען און עס האט זיכער נישט 
געקענט פארמישן. ר' יצחק וואלף איז צוריק איז צוריק צום רבי'ן 
ווערטער פונעם סופר אבער דער רבי זאגט  און איבערגעגעבן די 

ווייטער "דאס איז נישט מיין תפילין". 

ביז  אן עצה  זיך דא  גיט  וויאזוי מען  געוואוסט  נישט  מען האט 
בלית ברירה האט דער סופר נאכאמאל געעפענט די תפילין און דאן 
האט מען זיך דערזען אז ער האט פארמישט דעם סדר וויאזוי ער 
האט אריינגעלייגט די פרשיות, און האט בטעות עס אויסגעשטעלט 
אזוי ווי רש"י תפלין... ווען מען האט דאס איבערדערציילט פאר'ן 
רבי'ן זצ"ל האט ער געזאגט בלש"ק "איך האב געזען אז רבינו תם 
האט זיך נישט באוויזן פאר מיר ווען איך האב אנגעהאט די תפילין 
האב איך פארשטאנען אז עפעס גייט פאר"! יעצט איז עס טאקע 

מיין תפילין!

באגרייפן  אנגעהויבן  הערשט  איך  האב  מעשה  די  הערנדיג 
פארוואס דער רבי האט טאקע געהאט אזא קפידה צו נוצן נאר זיין 
אייגענע תפילין, און איז פארדעם געפארן אזא לאנגע וועג פון צפת 

קיין ירושלים.

רשימת מורי צדק דקהלתינו 
העומדים הכן להורות את דבר ה' זו הלכה

__________  24 שעה הוראה ליין: __________

845.783.5688 #3

בס״ד

הגאון הדומ״ץ שליט״א
4 Orshava ct. #301______________________________________________________

______________________________________________________היים: 845.783.8790   ספרים שטוב: 845.782.7399

 הרה"ג רבי יעקב יודא ברוין שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד בית מאיר

51 Satmar Dr. #302______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.783.8259   ספרים שטוב: 845.782.4671

 הרה"ג רבי מנחם מענדל ווייס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד טיב לבב

5 Schunnemunk Rd. #201______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.782.3190   סעל: 347.598.3917

 הרה"ג רבי בערל ראזענבערגער שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד ישמח משה

15 Fillmore ct. #303______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.783.3224

 הרה"ג רבי שלמה יונגער שליט"א
דומ"ץ טאהש

4 Krolla dr. #201 ______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.783.7201   סעל: 845.248.8021

 הרה"ג רבי שמואל יעקב מייזעלס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד בית מרדכי לייב

5 Van Buren Dr. #303______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.781.8143   סעל: 845.395.4972

 הרה"ג רבי שבתי קאהן שליט"א
מורה צדק בקהלתינו הק׳

15 Getzil Berger Blvd. #302______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.783.3572   סעל: 845.537.1559

 הרה"ג רבי יואל ברוין שליט"א
' דומ"ץ ביהמ"ד בית יעקב נחמי

37 Raywood Dr. #204______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.783.9842   סעל: 845.537.7843

 הרה"ג רבי מנחם נתנאל יונגרייז שליט"א
דומ"ץ בקהלתינו שכונת בלומינגראוו

 9 Strawberry Ln. ______________________________________________________
______________________________________________________היים: 718.302.0917   סעל: 347.415.5850

 הרה"ג רבי יצחק בריזל שליט"א
מו"ץ בבית הוראה דקהלתינו הק'

4 Iron Hill Plaza #301 ______________________________________________________
______________________________________________________היים: 845.774.3622   סעל: 845.637.4570

זמני בית הוראה 

יעשון
ה אשר 

והודעת להם את הדרך ילכו בה ואת המעש

הקדוש זי״ע  ·  בנשיאות כ״ק מרן אדמו״ר שליט״א
רבינו 

מרן 
ע״י 

דה 
יס
תי

נ

 יטב לב סאטמאר, קרית יואל
דקהל

בית הוראה.
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רחמנא אידכר לן 
זכותי' דיוסף צדיקא:

ביים  געווען  זיך משתטח  רבי האט  ווען דער 
מרעיש  רבי  דער  האט  הצדיק  יוסף  פון  קבר 
עולמות געווען, ער האט דעמאלט געזאגט "יוסף 
יוסף, האסט דאך געראטעוועט די שבטים, האסט 
פאלק,  אידישן  פון  המשך  דעם  געראטעוועט 
יוסף פיר שוין אויס, פארגעס נישט פון אונז, מיר 
זענען שוין אזויפיל יאר אין גלות", אזוי האט דער 
געוואלדיגע  א  מיט  געווען  רחמים  מעורר  רבי 

השתפכות הנפש.

זכות ישיני חברון:
ווען  געזען  מען  האט  ענין  אינטערסאנטע  אן 
אז  המכפלה,  מערת  די  צו  געפארן  איז  רבי  דער 
זאגן תהלים  זיך צוערשט אפגעשטעלט  ער האט 
די  זענען  "דא  אז  זאגנדיג  בנין  פונעם  אינדרויסן 
אז  געווען  כונה  די  איז  נענטער". בפשטות  אבות 
אינדרויסן איז נענטער צו די מקום קבורת האבות 
הק' ווי אינעם בנין גופא וואו די מערות זענען שוין 
במשך די דורות צוגעדעקט געווארן זייער שטארק.

די מורא'דיגע בכיות 
ביים קבר רחל:

ביי קבר רחל האט  געווען  איז  רבי  דער  ווען 
געווען  רחמים  מעורר  און  געוויינט  זייער  ער 
כלפי שמיא דערמאנענדיג די פסוקים "קול ברמה 
נשמע נהי בכי תמרורים רחל מבכה על בני'" און 
קולך  "מנעו  געטרייסט  איר  וויאזוי השי"ת האט 
לפעולתך"  שכר  יש  כי  מדמעה  ועיניך  מבכי 
הטהור,  לבו  מנהמת  געבעטן  רבי  דער  האט 
רחל אמינו, האסט טאקע דעמאלט מיטגעוויינט 
גלות  אין  אלץ  נאך  זענען  מיר  אבער  אונז,  מיט 
זיך ממש  וויינען נאך אלץ... דער רבי האט  מיר 
בפועל אראפגעלייגט אויף דער ערד און געוויינט 
אויף  נוראות  בכיות  מיט  ורגלים  ידים  בפישוט 

גאולתן של ישראל.

די שפחות האבן 
א טענה...

די  פון  איינער  פארציילט  מיר  האט  עס 
מיט'ן  מיטגעפארן  דאן  איז  וועלכע  באַגלייטער 
רבי'ן אויף די נסיעה צו די מקומות הק' אין ארץ 
ישראל. אז נאכדעם וואס מען איז אהיימגעקומען 
פון די לאנגע רייזע ארום די הייליגע קברים, איז 
ער געווען אינאיינעם מיט'ן רבי'ן אין די אכסני'. 

ווען  נאכט,  די  אינמיטן  שפעט  שוין  איז  עס 
אים  זאגט  און  אויפגעוועקט  אים  האט  רבי  דער 
מיט א בהלה אז מען דארף זאפארט אוועקפארן 
מיט'ן קאר. אויף זיין וואונדער וואס ברענט יעצט 
אינמיטן די נאכט זאגט דער רבי: "בלהה און זלפה, 
האבן א טענה... מיר זענען געווען ביי די אמהות 

רחל און לאה און ביי זיי איז מען נישט געווען"..

 דער רבי האט אים אונטערגעיאגט אז מען מוז 
יעצט גיין. וכך הוה, מען איז תיכף געפארן צו די 
רבי האט  וואו דער  וזלפה  די בלהה  פון  מערות 
מתפלל געווען מיט השתפכות הנפש. ויהי לפּלא.

אנגעקומען צו דער 
בר מצוה אין חיפה:

מקורב  זעלבער  דער  מיר  האָט  אגב,  בדרך 

דערציילט אז דאס איז געווען איינע פון די צוויי 
מאל וואס דער רבי זצ"ל האט אים אזוי געיאגט צו 
פארן אויף אן ארט. דאס אנדערע מאל איז אויך 

פארבינדן מיט א מעשה פלא ווי פאלגענד.

זיך  האט  רבי  דער  ווען  געווען  ס'איז 
נאכט  איין  עיה"ק,  ירושלים  אין  אויפגעהאלטן 
זאגט אים דער רבי אז מארגן אינדערפרי זאל ער 
זיין גרייט, ווייל מען דארף פארן קיין חיפה. אויף 
זיין וואונדער וואס דער רבי זוכט אין חיפה האט 
דער רבי געזאגט אז דארף דארט איינעם טרעפן. 
דער  וויאזוי  פארשטיין  געקענט  נישט  האט  ער 
אין  אומגעמאלדן  אזוי  עמיצן  טרעפן  וועט  רבי 

אין אזא גרויסע שטאט אבער אז דער רבי הייסט 
האט  רבי  דער  שאלות.  קיין  נישט  מען  פרעגט 
עלעף  אויף  גרייט  זיין  זאל  ער  אז  געזאגט  אים 
אזייגער אינדערפרי, און הגם ער האלט דעמאלט 
געווענליך נאך איידער דאס דאווענען זאל ער זיך 

נישט זארגן, ער וועט דאסמאל זיין גרייט.

צומארגנס איז מען טאקע ארויסגעפארן צו די 
פרייע שטאט חיפה. איידער מען איז ארויס געפארן 
האט דער רבי געזאגט אז מען זאל מיטנעמען עפעס 
מזונות וואס איז דא אין שטוב. מען איז אנגעקומען 
מען  איז  גאסן  די  פון  איינע  אויף  און  חיפה  קיין 
דורכגעפארן א גרעסערע גרופע פון קינדער וואס 

דער באזוך ביי רביה"ק מסאטמאר 
זי"ע אין בעל-הארבאר:

דער ריבניצער רבי איז אנגעקומען קיין אמעריקע ב' ניסן, און איז 
באלד געפארן קיין שיכון סקווירא, וואו ער איז איינגעשטאנען ביי הרה"ג 
מו"ה עזריאל טויבער ז"ל )וועלכער האט געהאלפן ארויסברענגען דעם 

רבי׳ן פון רוסלאנד(. 

פון דארט איז מען ארויסגעפארן קיין בעל-הארבאר, זיך צו טרעפן 
מיט׳ן הייליגן סאטמארער רבי׳ן זי״ע. איך בין געווען מיט׳ן ריבניצער 

רבי׳ן אין קאר און ער האט ממש געשוועבט אין העכערע עולמות. 

אינמיטן וועג איז געווען א גרויסע טרעפיק, האט איך א פרעג געטון 
דעם ריבניצער רבי'ן זצ"ל, אפשר זאל מען פארן אויף די פארקערטע 

ליניע און אזוי אנקומען שנעלער? 

זאגט דער ריבניצער רבי "חלילה דינא דמלכותא דינא"! האָב איך 
זיך געטרויעט און געפרעגט "אבער אין ארץ ישראל האט דאך דער 
רבי יא אזוי געהייסן טון" )ווי פאַרציילט פריער(. אויף דעם האט דער 
ריבניצער רבי געענטפערט "אה דאס איז געווען אן אנדערע זאך, תפלה 

בזמנה איז א גרויסע זאך." 

איך האב באמערקט אז ס׳האט דעם ריבניצער רבי׳ן אפילו געארט 
מפסיק  אים  האב  איך  אז 
געווען  איז  ער  געווען. 

שטארק פאר׳מח׳ט.

מורא׳דיג  געווען  איז  עס 
צוויי  די  וויאזוי  זען  צו 
צדיקים האבן זיך געטראפן. 
האט  רבי  ריבניצער  דער 
דערציילט  שמועס  אינעם 
ער  ווען  אז  רבי׳ן,  פאר׳ן 
ארץ  קיין  געקומען  איז 
צו  געקומען  זענען  ישראל 
די  פון  פארשטייער  אים 
רעליגיעזע פרומע פארטייען 
זיי  אז  אנגעטראגן  אים  און 
וועלן אים צושטעלן א בית 
נויטיגע  אלע  מיט  המדרש 
דער  האט  צוגעהערן. 
דערציילט:  רבי  ריבניצער 
"איך האב א קוק געטון אויף 
זיי און זיי געזאגט "איך דארף 
נישט  דארף  איך  נישט,  ענק 
איך  און  געלט,  קיין  ענק  פון 
וויל נישט האבן קיין שייכות 

מיט ענק". 

 דער ריבניצער רבי האט 

אנגעהויבן זאגן זיינע טעמים פארוואס ער האט טאקע נישט געוואלט 
נהנה זיין פון די ציונים, דערויף האט אים רביה"ק זי"ע געזאגט בנועם 
שיח: "דעם פירוש קאנען מיר בעסער.. ריבניצער רבי איר דארפט דאס 
נישט פארענדיגן..." ס'איז געווען ניכר אז דער רבי זי"ע האט געהאט א 
געוואלדיגע קורת רוח דערפון. שפעטער האט דער רבי זיך אויפגעהויבן 
און אים ארויסבאגלייט ביז צו די טיר. ער האט געוואלט גיין די שטיגן 

אבער דער ריבניצער רבי האט נישט געלאזט.

אינעם קאר האט דער ריבניצער רבי געשמועסט איבער דאס גדלות 
פון רביה"ק מסאטמאר זי"ע. ער האט געזאגט: אינדערהיים איז ער שוין 
געווען גרויס; איך האב אים קיינמאל נישט געטראפן אבער מען האט 
פון אים גערעדט זייער גרויס, פון זיין שארפן מח; זיין טאטע )הרה"ק 
בעל קדושת יום טוב זי"ע( האט געזאגט ווען ער האט איבערגעגעבן 
דאס רבנות פאר׳ן עלטערן זון )דער עצי חיים( ״מיין יואלי׳של אפילו 

ווען ער וועט זיין אין וואלד וועט ער זיין א רבי פאר די ביימער״.

ער האט דעמאלט זיך אויך אויסגעדרוקט: דער אייבירשטער האט 
געשאנקען די מתנה אז מיר זאלן נישט זיין גענצליך פאר׳יתומ׳ט.

דעם רבינס הויז אין בעל-הארבאר
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
האבן שפאצירט. דער רבי האט געהייסן אפשטעלן 
די קאר און רופט צו איינער פון די קינדער וויאזוי 
הייסטו, זאגט יענער דעם נאמען, זאגט דער רבי: 
עלטערן".  דיינע  וואוינען  וואו  איך,  זוך  דו  "אה.. 
דאס קינד האט געגעבן די אדרעסס, און דער רבי 

זאגט מען זאל אהינפארן.

אנקומענדיג צום שטוב פון יענעם קינד האט 
זיך ארויסגעשטעלט אז די משפחה האט געוואוינט 
אין רוסלאנד אין די געגנט פון רבי'ן. ווען אט דאס 
קינד איז געבוירן געווארן האט דער רבי געבעטן 
זיינע עלטערן זאלן אים לאזן דורכפירן א ברית 
מוטער  די  קינד.  ניי-געבוירן  זייער  אויף  מילה 
פונעם קינד האט דעמאלט געזאגט אז זיי וועלן 
לאזן מאכן א ברית נאר מיט'ן תנאי אז דער רבי 
וועט זיך פערזענליך באטייליגן ביי זיין בר מצוה 

דרייצן יאר שפעטער. 

יענע  סיי  און  רבי  דער  סיי  האט  אינצווישן 
באזעצט  זיך  און  רוסלאנד  פארלאזט  פאמיליע 
נישט  אבער  האט  רבי  דער  ישראל.  ארץ  אין 
פארגעסן זיין צוזאג און יענעם טאג, ווען עס איז 
אויסגעפאלן די בר מצוה פון דעם אינגל, איז דער 
רבי געקומען צופארן און ברוח קדשו אנגעטראפן 

דאס קינד וואס האט אים צוגעוויזן זייער שטוב!

דער רבי האט זיך אוועקגעזעצט און געמאכט 
האט  מען  וואס  מזונות  די  אויף  לחיים,  א 
נישט  האט  ער  שטוב.  זיין  פון  מיטגעברענגט 
געוואלט טועם זיין אויף די עסן דארט צוליב דעם 
וואס עס איז געווען א היבש שוואכע שטוב. דאן 
עלטערן  די  אנגעווינטשן  ווארים  רבי  דער  האט 
אז זיי זאלן זען אידיש נחת פון דאס קינד און ער 
האט זיך פאראינטערסירט וואו דאס קינד לערנט. 
ווען מען האט געזאגט אז ער לערנט ליידער אין 
א געמישטע שולע האט דער רבי געבעטן אז מען 
זאל אים אריינשטעלן אין אן ערליכע בית חינוך 

אין חיפה, און מאציל געווען מברכתו הק'.

מעין השילוח:
געפארן  זצ"ל  רבי  דער  איז  מאל  עטליכע 
ירושלים  אין  השילוח"  "מעין  אינעם  טובל'ן  זיך 
געדארפט  האט  מען  וואס  דעם  טראץ  עיה"ק, 
צו טובל'ן. דער רבי  זיך  אראפגיין אסאך שטיגן 
האט זיך אויסגעדריקט אז ער שפירט דארט "ווי 

די כהנים טובל'ן זיך".

דער שלאנג ביים 
קבר שמעון הצדיק:

ווען דער רבי האט געוואוינט אין ארץ ישראל 
משתטח  זיך  גיין  צו  רגיל  זייער  געווען  ער  איז 
זיין ביים קבר פון שמעון הצדיק. עס האט אפט 
פאסירט פרייטאג פארנאכטס, נאך די מקוה פון 
צום  ארויסגעכאפט  זיך  רבי  דער  האט  ערש"ק, 
קבר פון שמעון הצדיק, דער רבי איז אריין אליינס 
קולות  ארויסגעהערט  האט  מען  און  אהל  אין 
געזאגט  און  ארויסגעקומען  ער  איז  דאן  ובכיות, 
מיט אן אויפגעלייגטקייט: "יעצט קען מען מקבל 

שבת זיין".

פון  באגלייטונג  אין  געגאנגען  בין אמאל  איך 
ווען  הצדיק.  שמעון  פון  קבר  צום  זצ"ל  רבי'ן 
פלוצים האבן יונגע אראבישע שקצים אנגעהויבן 

בערגל.  דערבענדיגן  א  פון  שטיינער  ווארפן 
צו  בארג  דעם  ארויפלויפן  געוואלט  האב  איך 
פארטרייבן די שקצים אבער דער רבי האט מיך 
בארואיגט לאזט זיי אפ... פלוצים זעען מיר אז א 
גרויסע שלאנג איז ארויסגעוואקסן אויפ'ן ארט און 
אנגעהויבן נאכלויפן די אראבער. פארשטענדליך 
אז זיי זענען זיך צולאפן אין גרויס שרעק, און מער 

קיין שטיינער האבן זיי נישט געווארפן...

אויפגעהאלטן 
מיט א חשבון:

איך  האָב  מעשה  אינטערעסאַנטע  אַן  גאָר 
היימישע  צוויי  זענען  אַמאָל  אַז  מיטגעהאַלטן 
פירמע,  עסטעיט  ריעל  א  אין  שותפים  אידן, 
מיט'ן  רעגירונג  די  דורך  געווארן  געכאפט 
אין  ווערט  וואס  שריט,  געוויסע  דורכפירן  ווילן 
קרימינאלע  שטארק  א  ווי  באטראכט  אמעריקע 
אקט. עס האט זיי געדראעט א הארבע אנקלאגע 

מיט אסאך יאר תפיסה חלילה.

רבי'ן  ביים  זיין  מזכיר  זיך  געקומען  זענען  זיי 
זצ"ל און מפציר געווען אז דער רבי זאל פועל'ן א 
ישועה אין דעם שווערן לאגע. דער רבי האט זיי 
געזאגט, אז זיי זאלן זען זיך צו דרייען און קומען 
פארן  זיי  איידער  אז  און  במחיצתו,  זיין  צופארן 
ארויס צו יעדע געריכט סעסיע זאלן זיי קומען צו 

אים פאר א ברכה.

אינעם טאג ווען זיי האבן זיך געדארפט שטעלן 
אין  געקומען  טאקע  אידן  די  זענען  געריכט,  צום 
די צופרי שטונדן זיך געזעגענען ביים רבי'ן, מיט'ן 
פלאן צו באלד פארן פון דארט צום געריכט סעסיע, 
מיטאג.  אזייגער  צוועלף  אויף  גערופן  איז  וועלכע 
זיי  אבער  רבי  דער  האט  רבי'ן  צום  אנקומענדיג 
אויפגעהאלטן פאר א לענגערע וויילע, דער זייגער 
רוקט זיך, עס ווערט צוועלף און איינס נאכמיטאג, 
און די אידן זיצן אויף א שפילקעס, זיי האבן געבעטן 
דעם רבי'ן זאל זיי געזעגענען ווייל זיי מוזן זיין צו 
די באשטימטע צייט אין געריכט, אבער דער רבי 
איילט זיך נישט. הערשט נאך א לאנגע צייט, האט 
וועג  דעם  נאך  אז  אזוי  אפגעזעגנט  רבי  דער  זיי 
זענען זיי אנגעקומען אין געריכט זייער שפעט, לאנג 
נאך די באשטימטע צייט, וואו דער ריכטער האט 
אויפרעגעניש  מיט  בייזערהייט  אויפגענומען  זיי 
און קלארגעשטעלט אז אויב דאס וועט נאכאמאל 

פאסירן וועלן זיי זאפארט ווערן ארעסטירט.

געריכט,  דעם  איידער  מאל  קומענדיגע  דאס 
געזעגענען,  זיך  געקומען  נאכאמאל  זיי  זענען 
עס  אויף.  ווייטער  זיי  האלט  רבי  דער  אבער 
און  שרעק  די  פארצושטעלן  זיך  לייכט  איז 
אנגעצויגנקייט פון די שותפים ווען זיי האבן זיך 
דערזען אז אויך דאסמאל וועלן זיי אנקומען צום 
דער  פארשפעטיגונג,  שטארקע  א  מיט  געריכט 
רבי איז אבער געבליבן רואיג און הערשט נאך א 

לענגערע וויילע זיי געזעגנט.

די  נאך  אסאך  געריכט  צום  אנקומענדיג 
זיי געטראפן דעם לויער  אפיציעלע צייט, האבן 
זיצן אויף שפילקעס, אויפגעברויזט פון שרעק פון 
ריכטער האט  ווען דער  דאס קומענדיגע. אבער 
זיי דערזען האט ער באטאנט זיין מיינונג, אז אויב 
האבן די מענטשן נאכאמאל זיך נישט געקימערט 
און אזוי שטארק פארשפעטיגט, מוז בהכרח זיין 
מען  משוגע...  איינפאך  זענען  אידן  צוויי  די  אז 

קען זיי נישט אנקלאגן, נאר זיי ברויכן ענדערש 
גיין זיך היילן צום דאקטער... דער ריכטער האט 
פארארדענט אז זיי זאלן גיין פאר אבזערוואציעס 
צום דאקטער, און זיי זענען גענצליך באפרייט פון 

אלע אנקלאגעס! 

דעמאלט האבן זיי זיך איבערגעצייגט דייקא די 
האט  זצ"ל  רבי'ן  דעם  אדאנק  פארשפעטיגונגען 
שווערן  דעם  פון  געראטעוועט  וואונדערליך  זיי 
געבליבן  זענען שוין טאקע  די שותפים  דין.  גזר 
מקושר צו רבינו זי"ע, און אפט מיטגעהאלטן די 
עד  טישן,  הייליגע  און  סדרי התפלות, תעניתים 

זיבולא בתרייתא. 

"שאטן וועט עס 
זיכער נישט"...

כאטש דער רבי איז געווען דער גרויסער פועל 
האט  וועגן,  אידנ'ס  פאר  הארץ  בקרב  ישועות 
רבי האט ברוח  אז דער  געקענט פאסירן  אמאל 
קדשו פארשטאנען אז עס איז טאקע בעסער אויב 

מען זאל נישט ברענגען באלד די ישועה.

ליידער  איז  וואס  בחור'ל  א  געווען  איז  עס 
זיך  און  סביבה  שלעכטע  א  אין  אריינגעפאלן 
רבי  דער  טובים.  לא  מעשים  מיט  אויפגעפירט 
האט אסאך פרובירט צו רעדן צו אים און מקרב 
זיין אבער דערווייל האט ער נישט געוואלט הערן 
אמאל  זיך  ער  האט  ענדגילטיג  גארנישט.  פון 
גוי, און יענער האט  צעווערטלט מיט א צווייטן 
האבן  וואס  פאליציי  די  פאר  אנגעקלאגט  אים 
אים געוואלט איינזעצן פאר א שטיקל צייט אין 
געקומען  איז  פונעם בחור  תפיסה. דער פאטער 
צולויפן צום רבי'ן מיט א געוואלד, "רבי מען האט 

ארעסטירט מיין זון, ער וועט עסן טריפות"...

אבער דער רבי האט זיך מתרמר געווען פאר'ן 
פאטער, איך האב אזויפיל פרובירט אים צו מאכן 
פאר א מענטש, ער זאל זיך אויפפירן אנשטענדיג 
קיין  מיט  געווען  נישט  ס'איז  און  ערליך  און 
אים  תפיסה  די  אין  זיי  וועלן  אפשר  הצלחה, 
דער טאטע האט אבער  אויסמענטשלען.  קענען 
געשריגן, רבי מיין זון וועט עסן טריפות, און דער 
רבי זאגט אים מיט א ביטערע מינע "כ'ווייס נישט 
צי ער עסט יעצט נישט טריפות". דער רבי האט 
זיכער  עס  וועט  "שאטן  פאטער  דעם  בארואיגט 
נישט, וועט איר זען אז ער וועט ארויסקומען אן 

אנדערע מענטש".

א  געזיצן  טאקע  איז  בחור  דער  הוה,  כך  און 
שטיקל צייט אין תפיסה, אבער ער האט זיך דארט 
אחר.  לאיש  געווארן  נהפך  און  בארעכנט  גוט 
ארויסקומענדיג איז ער שוין געווען אן ערנסטער 
אפגעהיטענער איד, ער האט זיך דערנאך טאקע 
ער  וואו  שטוב,  אין  רבי'ן  ביים  געדרייט  אסאך 
באגלייט  וואס  הקודש  עבודת  די  צוגעזען  האט 
אים בעז"ה עד היום הזה, און ענדגילטיג האט ער 
בישראל  נאמן  בית  הערליכע  א  אויפגעשטעלט 

מיט דורות ישרים ומבורכים בליעה"ר.

דער אמת זאל 
ארויסקומען...

איך בין אמאל אנוועזענד געווען ביים רבי'ן אין 

זיין  מזכיר  געקומען  זיך  איז  איד  א  ווען  צימער 
איבער א גרויסע קלאגע וואס ווארט אים אפ.

די  פאר  זייגערס  פארקויפט  האט  איד  דער 
מארקעט, אבער וועלנדיג לייזן א גרינגן דאלער 
האט ער ארויפגעלייגט אויף די זייגערס די נעמען 
אזוי אז  פון פארשידענע פראמינענטע פירמעס, 
עס זאל זיך פארקויפן פאר אסאך מער געלט. די 
פירמעס זענען דערגאנגען זיינע שפירן און אים 
בדרך  וואלט  וואס  געלט,  גרויס  אויף  געקלאגט 
ערנסטע  אן  מיט  באגלייט  געווען  אויך  הטבע 

טורמע טערמין.

ער  האט  רבי'ן  צום  געקומען  איז  ער  ווען 
גענצליך  איז  ער  אז  זאגן  פרובירט  צוערשט 
אז  רבי'ן  פאר'ן  דערציילט  האט  ער  אומשולדיג. 
מען האט אויף אים ארויפגעשמירט אן איינפאכע 
בלבול ווייל ער האט נאר עטוואס נאכגעמאכט די 
דעם  ארויפגעלייגט  נישט  אבער  זייגערס  סארט 

נאמען פון די פירמעס. 

געשיכטע  די  אין  ווערסיע  זיין  הערנדיג 
וואונטשט אים דער רבי אן: "דער אויבערשטער 
זאל העלפן דער אמת זאל ארויסקומען"... און דער 
איד גיט א שפרינג אויף: "רבי! חלילה. אויב דער 
אמת וועט ארויסקומען וועט זיין זייער ביטער". 
אבער  צושמייכלט,  זייער  זיך  האט  רבי  דער 
שטארק פארגעהאלטן דעם איד, מיר ווייסן דאך 
גניבת עכו"ם  דינא, און אויך  אז דינא דמלכותא 
איז אסור, אפילו ווען מען וויל פארדינען פרנסה. 

דער איד האט זיך מודה געווען אז עס איז טאקע 
אמת די באשולדיגונג אויף וואס מען קלאגט אים, 
אבער זיך געבעטן: "רבי, איך האב א שטוב מיט 

קינדער. איך וויל נישט זיצן אין תפיסה".  

תנאי  א  אויסגענומען  דאן  זיך  האט  רבי  דער 
זאגנדיג: איך וועל בעטן השי"ת זאל דיר העלפן, 
די  אויסנוצן  וועסט  דו  אז  אופן,  איין  מיט  נאר 
צייט פאר השי"ת, און אנשטאט זיצן אין תפיסה 
ה'.  עבודת  פאר  טעג  דיינע  אוועקגעבן  זאלסטו 
ביזנעס  די  אפלאזן  צו  זיין  מקבל  זיך  דארפסט 
עוסק  און  יאר  צוויי  קומענדיגע  די  לכה"פ  פאר 

זיין במשך די גאנצע צייט בתורה ובעבודה.

האט  איד  דער  רושם.  עושה  צדיק  ברכת 
אן  מיט  טובה  קבלה  די  אונטערגענומען  זיך 
באפרייט  ער  איז  וואונדערליך  און  ערנסטקייט 

געווארן פון אלע אנקלאגעס.

)אגב, ענליך האט מיר דער רבי געזאגט מיט יארן 
פריער, נאך אין רוסלאנד, ווען די קאמיוניסטישע 
רעגירונג האט זיך פארלייגט מיך צו איינריקן אין 
מיליטער: "אז מען דינט דעם אויבערשטן דארף 

מען נישט גיין אין מיליטער"...(.

גדולים צדיקים 
במיתתן:

כמה פעמים האָב איך געהערט פון רבי'ן זצ"ל 
קיין  איבער  נישט  לאזט  וועלכער  צדיק  א  אז 
זאל  נאמען  זיין  אז  צדיק  דער  וויל  ה"י,  קינדער 
נישט פארגעסן ווערן און מען זאל אים געדענקן 
ביהמ"ד,  א  אויפשטעלן  דורך  וועלט.  דער  אויף 
צי א תלמוד תורה, צו גמ"ח וכדו', לעילו נשמתו 

ולזכרון עולם.

הק'  רבו  בשם  דערציילט  האט  רבי  דער 
געזאגט  דאס  האט  ער  אז  זי"ע  משטעפינעשט 
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נישט  ליידער  האט  ער  ווי  אזוי  עצמו,  כלפי 
איבערגעלאזט קיין זש"ק, האט ער אנגעזאגט מען 
זאל טון אז זיין נאמען זאל נישט פארגעסן ווערן. 
פון  געהערט  דאס  האבן  וואס  מקורבים  די  מיר 
ריבניצער רבי'ן זי"ע האבן פארשטאנען אז אויך 
ער האט אינזין געהאט דאס אויף זיך, אז ער וועט 
נישט בלייבן שולדיג פאר די אידן וואס וועלן טון 

לשמו ולזכרו.

דער רבי האָט זיך אַמאָל אויסגעדרוקט צו מיר 
בלש"ק: "ווער עס טוט פאר מיר וועל איך נישט 
וויל נישט בלייבן קיין בעל  שולדיג בלייבן, איך 
חוב". דער רבי האָט דעמאָלט געזאָגט אז עס איז 
דא  ס'איז  צדיקים.  ביי  דרכים  עטליכע  פארהאן 
זיין  זיי  זיי ווערן נסתלק ווילן  צדיקים וואס ווען 
במנוחה אויף יענע וועלט און דארפן נישט מען 
זאל קומען צו זייער ציון, אבער ס'איז דא צדיקים 
העלפן  ווייטער  ווילן  זיי  זענען פארקערט,  וואס 

אידן און ממלא זיין משאלותם.

ויקרא בהם שמי 
ושם אבותי:

געטרייער  דער  פאַרציילט  מיר  האָט  אגב 
משב"ק מוה"ר משה הערש בערקאוויטש שליט"א 
זצ"ל האט  רבי  ווען דער  ביי א שיחת קודש  אַז 
אמאל גערעדט פון הייליגן בארדיטשובער זי"ע, 
ביי  מקובל  איז  עס  וואס  דערמאנט  מען  האט 
חסידים אז בלויז דאס דערמאנען שמו הק', "לוי 
יצחק בן שרה סאשע" איז מסוגל צו ממתיק זיין 

דינים. 

זיך  רבי  דער  האט  געלעגנהייט  יענע  ביי 
אויך  אז  בלש"ק  צוגעלייגט  און  ארויסגעכאפט 
זיין נאמען, "חיים זאנוויל  ווען מען זאגט ארויס 
בן יוטא צפורה" איז דאס א סגולה פאר המתקת 
הדינים און חסדים. ווען עמיצער פון די מקורבים 
האט זיך געטרויעט און געפרעגט "דער רבי רעדט 
פון זיך אליין?" האט דער רבי "זיך פארענטפערט" 
אז ער האט אזוי געהערט פון מערערע אידן אין 
רוסלאנד. אידן וועלכע האבן געוואוינט ווייט פון 
ריבניצא, און האבן נישט געקענט אנקומען אויף 
זעלבסט  האבן  צרתם  בעת  ברכות  און  הזכרות 
דערציילט פאר'ן רבי'ן זי"ע אז ווען זיי האבן זיך 
שמו  געזאגט  זיי  האבן  ישועה  א  אין  גענויטיגט 
הק' "חיים זאנוויל בן יוטא צפורה" און זיי זענען 

געהאלפן געווארן.

הרינו מקשר עצמי:
התקשרות  פון  ענין  גרויסע  דאס  איבער 
לצדיקים האָט מיך אויך דערציילט הרה"ח מוה"ר 
יעקב שמשון האס שליט"א, וואס האט געהערט 

די געשיכטע פונעם בעל העובדא.

אין שטוב פון רבי'ן זצ"ל אין בארא פארק זענען 
אמאל געקומען דריי אינגעלייט געבן שלום. צוויי 
ווער  פון די אידן האט דער רבי שוין געוואוסט 
זיי זענען און דער דריטער איז דאס ערשטע מאל 
שלום  געגעבן  האט  ער  ווען  רבי'ן.  ביים  געווען 
מיט'ן  פארגעשטעלט  דעריבער  זיך  ער  האט 
זאג געטון:  נאמען. אבער דער רבי האט אים א 

"דארפסט נישט זאגן, איך קען דיך".

זאגט  אינגערמאן  פונעם  וואונדער  די  אויף   
דער רבי: "ביזט אמאל געווען ביים קבר שמעון 
די  דיר".  איך  געדענק  דארט  פון  הצדיק? 
אינגעלייט האבן זיך געזעגנט און ארויסגעגאנגען. 

אינגערמאן  דער  האט  אינדרויסן 
איבערגעקלערט די פלא'דיגע ווערטער פון רבי'ן 
הצדיק,  שמעון  קבר  פון  אים  געדענקט  ער  אז 
לויט זיין זכרון האט ער דעם רבי'ן נאך קיינמאל 
קבר שמעון  ביים  נישט  געוויס  און  געזען  נישט 
הצדיק אין ארץ ישראל, אבער דאן האט ער זיך 
יארן  פון  געשיכטע  מערקווירדיגע  א  דערמאנט 

צוריק.

ארץ  אין  געלערנט  ער  האט  בחור  אלס 
אים  איז  געלעגנהייט  א  ביי  און  ישראל, 
שמעון  פון  קבר  ביים  זיין  צו  אויסגעקומען 
עס  וואו  געליגן תהלים'לעך  איז  דארט  הצדיק. 
איז געווען אריינגעדריקט א יהי רצון וואס מען 
זאגט איידער אנהויבן זאגן תהלים, מיט'ן לשון 
הצדיקים  לכל  בתפלתי  עצמי  מקשר  "והרינו 

שבדור ובפרט עם הצדיק פב"פ". 

זאגנדיג דעם יהי רצון האט ער נישט געוואוסט 
וואס פארא נאמען צו זאגן ווען ער האט דערמאנט 
דעם "הרינו מקשר". ווען ער האט א פרעג געגעבן 
דער  אז  אנגעוויזן  עמיצער  האט  חברים  זיינע 
ער  זאל  צדיק,  א  זיכער  דאך  איז  רבי  ריבניצער 
זאגן "ר' חיים זאנוויל בן יוטא ציפורה". בתום לב 
האט ער טאקע אזוי געטון און געזאגט דערנאך 

תהלים ביים קבר.

די געשיכטע איז אים פארשטענדליך גענצליך 
ארויס פון קאפ, אבער אצינד ווען דער רבי זאגט 
אים אז ער קען אים פון קבר שמעון הצדיק איז 
צום  התקשרות  די  געווארן.  ערקלערט  אלעס 
צדיק האט וואונדערליך געארבעט פון יענע עק 

וועלט...

דערמאנען די 
בקשה ביים ציון:

צדיקים  "גדולים  דעם  פון  רעדנדיג  און 
במיתתם" לאָמיר אייך פאַרציילן א וואונדערליכע 
פערזענליך  האט  וואס  חלום  אַ  מיט  עובדא 

פאסירט מיט מיר עטליכע יאָר צוריק. 

האב  איך  ווען  שלאף  אינמיטן  געווען  ס'איז 
זיך גע'חלום'ט אז דער רבי שטייט נעבן מיר, און 
זאגט מיר, משה לייב, דו חלומ'סט נישט, איך קום 
בעטן א בקשה פון דיר, זאלסט גיין צו דעם און 
דעם איד. דער איד האט אסאך געטון פאר מיר 
און איך האב אים מבטיח געווען נאך בחיי אז איך 
וועל אים העלפן, במילא בין איך געבליבן א בעל 
חוב פאר אים. דער איד איז יעצט אין אן עת צרה 
מיט פארשידענע פראבלעמען, און שוין א שטיק 
צייט וואס ער קומט צו מיין ציון און בעט איך זאל 

אים העלפן מיט א ישועה משמים. 

דער  ווען  אז  חלום  אין  מיר  זאגט  רבי  דער 
די  ארויס  נישט  ער  זאגט  ציון  צום  קומט  איד 
בקשות וואס ער האט, נאר איז מתפלל בכלליות, 
אויבן  אז  אז  זאגן  גיין  אים  איך  זאל  דעריבער 
ארויס  זאגט  מען  ווען  סגולה  גרעסערע  א  האט 
זיין  מזכיר  ער  וועט  אויב  בקשות,  די  בפרטיות 
זיינע בקשות וועט דער רבי האבן א בעסערן כח 

צו פועל'ן א ישועה פאר אים.

איך האב זיך אויפגעכאפט מיט א ציטער, און 

געקלערט אז געוויס איז דאס בלויז א חלום, אבער 
ווען איך בין צוריק איינגעשלאפן זעה איך ווידער 
דעם רבי'ן זצ"ל וואס זאגט מיר, משה לייב, דאס 
איז נישט קיין חלום, איך בעט דיך גיי פיר אויס 
מיין שליחות, גיי צו דעם איד און זאג אים וואס 

איך האב דיר אנגעזאגט.

נישט  שוין  איך  האב  איבערראשונג  פון 
געקענט שלאפן, איך האב זיך אראפגעזעצט צום 
טיש מיט א ספר, און איינגעדרימלט אזוי זיצנדיג. 
אבער ווידעראמאל זעה איך דעם רבי'ן אין חלום. 
דאס מאל האט מיר דער רבי געזאגט "איך וועל 
דיר גיבן א סימן אז דו זאלסט וויסן אז דאס איז 
נישט בלויז אן איינפאכע חלום", דער איד וואוינט 
נישט אין דיין געגענט און עס קומט נישט אויס דו 
זאלסט אים באגעגענען אין בית המדרש, אבער 
יעדע  אים  וועסטו  נעכט,  דריי  קומענדיגע  די 
אווענט טרעפן אין בית המדרש ביי מנחה מעריב, 
ער  וועט  וואוינטארט  זיין  פון  ווייט  ס'איז  הגם 
אלץ ברויכן בלייבן צוליב סיבות דאווענען מנחה 
וואס  נאכדעם  שול.  שכינות'דיגן  דיין  אין  מערב 
דו וועסט זען דעם איד די דריטע נאכט, וועסט 
דאך שוין וויסן אז ס'איז נישט קיין דברים בטלים, 
בעט איך דיר גיי גיב איבער פאר דעם איד מיין 

שליחות.

שטוינונג  מיין  צו  הוה.  כך  הפלא  ולמרבית 
זיך  טאג  דריי  קומענדיגע  די  במשך  איך  האב 
אנגעקלאפט אין דעם איד, אין דעם בית המדרש 
וואו איך דאַוון, ביהמ"ד קהל יטב לב ד'סאַטמאַר 
- לי גאַרדנס, אין וויליאמסבורג. ביים דריטן טאג 
האב איך שוין נישט אלזא געהאט צוויי ברירות, 
אים  דערצייל  און  ווינקל  א  אין  אים  רוף  איך 
רבי'ן  פונעם  שליחות  א  כהאב  כהוויתן.  דברים 
ער  זאל  ציון  ביים  מתפלל  איז  ווען  אז  אים,  צו 

ארויסזאגן די בקשות אויף וואס ער בעט.

דער איד איז געשטאנען געפלעפט, און האט 
טאקע זינט דעמאלט געזען ממש אפענע ישועות 
זענען ב"ה  זיינע תפלות  וואו  ציון,  הייליגן  ביים 
ווי  זענען  פראבלעמען  די  און  געווארן  נתקבל 

אוועקגעשווימען.

מיין  פון  געהערט  אויך  איך  אזוי האב  )אגב,   
וואס  ז"ל,  חיים  יעקב  רבי  הרה"ח  ז"ל,  פאטער 
האט נאכגעזאגט בשם צדיקים הקודמים אז ווען 
מען גייט צו א ציון פון א צדיק זאל מען בעטן און 

אויסזאגן די בקשה בפה מלא(.

"איר דארפט נישט 
קיין לויער"...

מיט עטליכע יאר צוריק איז דא אין ניו יארק 
פארלאפן א ווייטאגליכע געשיכטע ווען עטליכע 
מיט'ן  זיך פארפלאנטערט  אידן האבן  היימישע 
רעזולטאט  אין  אופן.  שווערן  א  אויף  געזעץ 
שטארק  זיך  אינסטאנצן  רעגירונג  די  האבן 
פארלייגט אויף אלע פירמעס און "סופלייערס" 
זיי  פירמע.  די  מיט  געהאנדלט  האבן  וועלכע 
האבן גרינטליך אונטערזוכט יעדע ביזנעס אדער 
וועלכע  סיי  געהאט  נאר  האט  וועלכע  פירמע 
די  פאר  צוגעשטעלט פראדוקטן  אדער  שייכות 
זאך  א  ביכער,  די  אויסגעפארשט  און  פירמע 
וואס האט זיך געקענט ענדיגן מיט נישט ווייניג 

עגמת נפש.

אויך צו מיר אין אפיס זענען דאן ארויפגעקומען 

צוויי אגענטן פון די עף. בי. איי. און געפאדערט 
אז זיי ווילן זען די ביכער. איך האב זיי געזאגט אז 
מיין סעקרעטאר איז נישט דא יעצט און איך וועל 

רופן א לויער זיך צו אויסקומען מיט זיי. 

אינמיטן איז זייער בליק געפאלן אויף די וואנט, 
וואו עס הענגט א בילד פון הייליגן רבי'ן זי"ע. ווי 
געגעבן  זיך  זיי  האבן  געזען  דאס  האבן  זיי  נאר 
אנדערן,  דעם  איינער  איבער  בליק  א  ספאנטאן 
פרעג:  א  מיר  זיי  געבן  אומשטייגערליך  און 
"דאס  געזאגט  זיי  איך  האב  דאס?"  איז  "ווער 
איז מיין ראביי". און ווי אומגלויבליך עס הערט 
זייער  געטוישט  אויפאמאל  צוויי  די  האבן  זיך 
גאנצע אויפפירונג, און זיך איינפאך אויפגעהויבן 
"יו  מיר  זיי  זאגן  ארויס  וועג  אויפ'ן  ארויסצוגיין, 

דאנט העוו טו טעיק עי לויער"...

מער זענען זיי נישט צוריקגעקומען, מען האט 
שוין נישט געהערט פון די רעגירונג קיינמאל!

מערקווירדיגע  א  איבערהויפט  איז  דאס 
געשיכטע, נעמענדיג אין באטראכט אז דער רבי 
קעגן  אויסגעשפראכן  געווען  איז  זעלבסט  זי"ע 
אבער  צורה.  הייליגע  זיין  פון  בילדער  נעמען 
למעשה  האט  בילד  דאס  אז  אינטערסאנט  ווי 
געווען  איז  ביזנעס  די  אז  ברכה  אזא  געברענגט 
די איינציגע פארבינדעטע פירמע וואס איז לגמרי 
נישט אויסגעפארשט געווארן דורכאויס די גאנצע 

צייט.

די בילדער זענען 
נישט געלונגען:

קעגן  התנגדות  רבי'נס שטארקע  דעם  איבער 
בילדער, איז געווען באקאנט אז ווען אימער ער 
האט געזען אז מען כאפט א בילד פון אים האט 
נישט  זאל  מען  אז  בעטנדיג  געטון  וויי  עס  אים 

כאפן.

עס איז געווען ביי די שמחת תנאים פון מיין 
יבלחט"א  וואו  הי"ו,  אלימלך  הר"ר  ברידער, 
שדכן.  דער  ווי  געדינט  האט  זצ"ל  רבי  דער 
האט  וואס  פרוי  א  געווען  איז  שמחה  די  במשך 
געכאפט  און  שמחה  דער  ביי  באטייליגט  זיך 
וואס  מאשינדל  פאטאגראפיר  א  מיט  בילדער 
האט געבליצט יעדעס מאל. אבער צום אלעמענס 

וואונדער האט דער רבי גארנישט רעאגירט.

גע'חידוש'ט,  זיך שטארק  האבן  אנוועזנדע  די 
רבי  דער  לאזט  אז מעגליך  געקלערט  מען האט 
פונעם  מאמע  די   וואס  דעם  צוליב  בילדער  די 
נישט  קען  און  אמעריקע,  אין  זיך  געפינט  חתן, 
מיטהאלטן די שמחה. אבער עס האט נישט לאנג 
געדויערט צו דערגיין דעם ריכטיגן אורזאך. ווען 
מען האט "דעוועלאפט" די בילדער מיט עטליכע 
טעג שפעטער, זענען אלע בילדער צוריקגעקומען 
דעם  זען  געזאלט  האט  מען  וואו  איבעראל  אז 
רבי'ן, איז געווען ליידיג אן קיין שום בילד... די 
אבער  געווען  גוט  אויסערדעם  זענען  בילדער 
פונקט ביי די ערטער פון דעם רבי'נס צורה האט 

עס נישט געכאפט. 

פארוואס  פארשטאנען  גוט  מען  האט  אצינד 
דער רבי האט דאס צוגעלאזט...

*

זכותו יגן עלינו
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די גאנצע 
סאטמארער 
עקאנאמיע

שטייענדיג נאָך די היסטאָרישע סוקסעס פונעם ״זה מזה 
דערפאָלגרייכע  מאַסיווע  די  ווערט  עקספּאו״  ביזנעס 
דעם  פאַרשטאַרקן  צו  פאָרגעזעצט  אונטערנעמונג 

פּרנסה׳דיגן קשר צווישן אלפי אנ״ש.

מיט די ערשיינונג פונעם נייעם

 סאטמארער
ביזנעס-ביכל

וועט יעדע סאַטמאַרער משפּחה און ביזנעס האָבן צו 
די האַנט טויזנטער נומערן פון היימישע געשעפטן און 
ביזנעסער פון אנשי שלומינו, צו קענען ניצן און שטיצן 
אייגענע ידידים ואנ״ש צו יעדע צייט און געלעגנהייט.

בס"ד

. ך אָ נ ן  ג ל אָ פ  , ן ל אַ ט ע ד י  ד

זה מזה
צום נעקסטן 

שטאַפּל.

פַּרְנָסָתָך
לְמַעַן 
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דערפאָלגרייכע  מאַסיווע  די  ווערט  עקספּאו״  ביזנעס 
דעם  פאַרשטאַרקן  צו  פאָרגעזעצט  אונטערנעמונג 

פּרנסה׳דיגן קשר צווישן אלפי אנ״ש.

מיט די ערשיינונג פונעם נייעם

 סאטמארער
ביזנעס-ביכל

וועט יעדע סאַטמאַרער משפּחה און ביזנעס האָבן צו 
די האַנט טויזנטער נומערן פון היימישע געשעפטן און 
ביזנעסער פון אנשי שלומינו, צו קענען ניצן און שטיצן 
אייגענע ידידים ואנ״ש צו יעדע צייט און געלעגנהייט.

בס"ד

. ך אָ נ ן  ג ל אָ פ  , ן ל אַ ט ע ד י  ד

זה מזה
צום נעקסטן 

שטאַפּל.

פַּרְנָסָתָך
לְמַעַן 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות

אריינצוגיין  ווארט-צימער  אינעם  זיצן  ביים 
צום דאקטער, זענען מיר געוואוינט אזוי ווי אלע 
ערליכע אידן – צו זיצן מיט'ן רוקן צום  גרויסן 
פאר  אז  חלומ'ענדיג  נישט  סקרין,  'טעלעוויזיע' 
זיך  כלי  דער  האט  צוריק  יאר  פופציג  בלויז 
געטראפן דאס פלאץ אין צענטער פון די ספרים-

שאנק ביי אסאך היימישע אידן...

אונזערע  ביי  וואס?,  שווער...  זיך  ס'גלייבט 
ווייטאגליך,  איז  תשובה  די  אידן?...  היימישע 

אבער: יא!

ויקם דור חדש, דער נייער דור וואס איז ב"ה 
יעדע  פון  גענצליך דערווייטערט  אויפגעוואקסן, 
נישט  דאס  זיך  קען  'טעלעוויזיע',  מיט  שייכות 
פארשטעלן אז דער נסיון איז מיט פאלשע 'פיתויי 
היצר' געווען אזוי נאנט, און שטארק אריינגעביסן 
אין היימישע הערצער, זייענדיג א נייע ערפינדונג 
וואס האט דעמאלטס אויפגעריסן די וועלט מיט 
א  עפעס  געווען  נישט  איז  דאס  וואונדער.  איר 
'תל- אין  ווייטע פרייע פלעצער  די  אין  מערכה 
נישט  האט  דאס  ניין!,  'מאנהעטן',  אדער  אביב' 
ביזן  וואו  גאסן,  חרדי'שע  די  אויסגעקרויזט 
היינטיגן טאג קען מען נאך זען דעם 'זכר עמלק' 
ווען פון אסאך בנינים שטעקן זיך נאך ארויס די 
'טעלעוויזיע'  די  דינען  פלעגן  וועלכע  אנטענעס 

מאשינען אין די היימישע שטובער.

)אין אנפאנג זענען די אנטענעס געווען עפעס 
אזויווי גאפלעך, און נאר שפעטער אזויווי גרויסע 

טעלערס(.

איידער מיר וועלן אריינגיין אין די היסטאריע 
ערשט  לאמיר  מערכה,  דער  פון  קאפיטלען 
האט  וואס  ווערטער,  אפאר  מיט  ארויסברענגען 

אונז געברענגט צו שרייבן אט דעם ארטיקל:

נסיון  שרעקליכע  א  אדורך  גייט  ישראל  כלל 
אונטערן  היצר'  'פיתויי  די  מיט  תקופה,  די  אין 
'טאבלעט'  אדער  'סמארטפאון'  די  פון  שלייער 
מיט אלע זייערע אומווערדיגע אפליקאציעס, די 
מערכה האט שוין ליידער אפגעקאסט צענדליגער 
טויזנטער נשמות מישראל וועלכע זענען ליידער 
מער נישט מיט אונז, דאס אלעס שפילט זיך אפ 
וכלות  רואות  עינינו  והיו   – אויגן  אונזערע  קעגן 

באבדן מולדתינו.

כלים  די  מיט  באנוצער  די  צוטיילן  לאמיר 
זענען  וועלכע  אזעלכע  דא  ס'זענען  צוויי,  אין 
און  קאפ,  איבער'ן  ביז  ביזנעס  מיט  פארנומען 
זענען זיכער ביי זיך אז זיי 'מוזן' דאס האבן פשוט 
'לצורך פרנסה' - ווי ס'רופט זיך... אפגעזען פון 
די אלע שרעקליכע מכשולות וואס זיי גייען אלס 

אריבער אונטערוועגנס.

ווידער זענען פארהאן אזעלכע וועלכע האלטן 
די כלים אין האנט, פשוט ווייל זיי מוזן וויסן וואס 

ס'טוהט זיך אויף דער וועלט, "מ'קען נישט בלייבן 
 – פאר"  ס'גייט  וואס  וויסן  מוז  איך  פאנאטיש!, 

זאגן זיי.

פון די ערשטע טייל מענטשן זענען דא אסאך 
זיי  קענען  דעם  אן  אז  באמת  מיינען  וועלכע 
נישט אנגיין, און פאר זיי ארבעטן מיר טאקע אן 
אויפהער צו ברענגען דעם מיינונג פון צענדליגער 
קלענערע,  און  גרעסערע  לייט,  ביזנעס  געניטע 
וועלכע אלע אינאיינעם רופן אויס: 'איכא דרכא 

אחרינא', מיט אביסל רצון איז שייך אנדערש. 

צווייטע  דער  פון  רעדנדיג  ווייטער,  אבער 
טייל, זיי ווייסן זייער גוט אז דער גאנצער צורך 
פרנסה מיינט נישט זיי, זיי מיינען נאר אז דאס אז 
זיי  זיין מחובר צו די וועלט, דאס עפנט  זיי מוזן 
אויף אלע טירן, אן קיין גרעניצן... איי דאס איז 
נישט אויסגעהאלטן? - "נו, איך בין נישט פון די 
וועלכע קענען אלעמאל ביישטיין נסיונות", וועלן 

זיי ענטפערן...

געשטעלט  מיר  האבן  זיי  וועגן  טאקע  און 
דעם  אהערצושטעלן  געוויכט  שטארקע  א 
באשרייבונג, ]און אגב שוין אויך צו די הערצער 
פונעם ערשטן טייל... וועלכע לייגן זיך אריין מיט 
די  און  נסיונות,  שווערע  אין  הענט  אייגענע  די 
זייער  ביז  ארטיקל  דעם  פון  חילוק  איינציגסטע 
פרנסה',  'צורך  פון  תירוץ  דער  נאר  איז  מצב 

און פון דארט און ווייטער איז אלעס ממש דאס 
שווארץ- קלאר  ארויסצוברענגן  כדי  זעלבע...[, 
אויף-ווייס, די גאנצע 'טעלעוויזיע' מערכה, ווייל 
די אלע שפעקולאציעס ארום דעם זענען אקוראט 

דאס זעלבע ממש ווי דער היינטיגע מערכה.

דער אנהייב פון 
'טעלעוויזיע'
אנגעהויבן  זיך  האט  וועלט  מאדערנע  די  אין 
א   - יאר  הונדערט  לעצטע  די   - אינפארמירן 
נייעס  פארשפרייטן  צו  וויאזוי  געדאנק  פרישע 
די  סקרין.  אויפן  'לייוו'  אונטערהאלטונגען  און 
וועלט האט דאן באגריסט דעם נייעם ערפינדונג 
עקן  אלע  פארבינדן  האט  וואס  'טעלעוויזיע' 

וועלט.

וועט מען קענען  א קלייניגקייט?!, פון היינט 
מיטהאלטן 'לייוו' אלע נייעס וואס גייט נאר פאר 

אין דער וועלט, און טאקע ביי זיך אינדערהיים.

זיך  באציט  ארטיקל  אונזער  אין  תקופה  די 
ווען אין די  בעיקר צו די תש"י - תש"מ יאהרן, 
דאס  געטראפן  זיך  נייעס  די  האט  יארן  תש"י 
פלאץ אין אמעריקע און שפעטער אויך אין אר"י, 

ס'איז שוין סייווי דערנאך... מ'קען נישט אן דעם... מ'מוז דאס האבן... 
מ'דארף נאר אויסלערנען דאס צו נוצן ריכטיג... די אלע טענות האט 
מען אויך דעמאלטס געהערט פון 'אונזערע' היימישע אידן...

א פארלוירענע מערכה ?!
א בליק אויף צוריק – די 
'טעלעוויזיע' מערכה, וואס האט 
אויפגעשטורעמט די וועלט.

אין א שמועס מיט עטליכע חשוב'ע אידן פון עלטערן דור, ווי אויך נישטערנדיג צווישן אלטע 
דאקומענטן, באקומען מיר א נענטערן אריינבליק, וואס האט זיך אלס אפגעשפילט אין יענע 

פינסטערע טעג, און וויאזוי מ'האט דאס גענצליך אויסגעריסן ממחנינו.
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דאס האט זיך בליץ שנעל פארשפרייט, און אלע וועלכע 
זענען געווען פון די נייעס זאגער'ס - זענען גלייך געלאפן 

זיך איינרישן דעם נייעם ערפינדונג צו זיך אינדערהיים.

זיין פארן נייעם דור, אז  דא איז דער פלאץ צו מסביר 
זיך איינרישן א 'טעלעוויזיע' איז נישט געווען עפעס וואס 
מ'האט זיך געקענט באהאלטן דערמיט ווייט פון מענטשנס 
אויגן, קיינער זאל נישט וויסן וואס מ'טוט אלס אפ 'בחדרי 
חדרים', ממש נישט, דא האט מען געדארפט אריינשטעלן 
געדארפט  אויך  מען  האט  דעם  צו  און  מאשין,  גרויסע  א 
ארויסשטעלן גרויסע אנטענעס אויפן דאך פון בנין, אזוי אז 
אלע שכנים אויף דער גאס האבן געוואוסט אז אין דעם בנין 

געפינט זיך די אומווערדיגע כלי רח"ל. 

רעגירונג'ס  א  האבן  געמוזט  כלי  דער  האט  אויך  אזוי 
האבן  קוועלער  נייעס  אלע  וואס  נאך  באשטעטיגונג 
דער  איבער  די ממשלות  און  זיין באשטעטיגט  געדארפט 
די  ווי  )אנדערש  נאכגיין,  געדארפט  דאס  האבן  וועלט 
היינטיגע מידיע וועלכע האט נישט קיין שום דעקונג אפי' 
פון די גוי'אישע קעפ(, דעמאלטס איז געווען א עקסטערע 
גרויסע בנין וואס פון דארט האבן זיי ארויסגעשיקט אלע 

זייערע נייעס און אונטערהאלטונגען.

די בליק פון 
'פרייע' פירער
אנגעקומען  נישט  'טעלעוויזיע'  דער  איז  "פארוואס 
איבעראל גלייך ביי איר ערשיינונג אויף דער וועלט?", וועט 

איינער פרעגן.

די תשובה דערצו איז:

קעפ  גוי'אישע  פרייע  די  אפי' 
א  קומט  דא  אז  פארשטאנען  האבן 
דער  אויף  טויש  פראבלעמאטישע 
וועלט, א כוח וואס קען משפיע זיין 
אלע  אין  שטייגער  לעבנס  די  אויף 
געמיינט  נישט  האבן  זיי  הינזיכטן, 
עפעס א רוחניות'דיגע פראבלעם ווי 
זייערע  לויט  אבער  פארשטענדליך, 
חשבונות איז דאס אויך געווען גענוג, 
האבן  ישראל  ארץ  אין  למשל  ווי 
'כנסת  זייער  אין  ארומגערעדט  זיי 
איבער  'דיונים'  לענגערע  המינים' 
האבן  זיי  טעמע,  טעלעוויזיע  דער 
טעלעוויזיע  דער  אז  געהאט  מורא 
וועט האבן א שטארקע ווירקונג און 
הכרעה ביי די בחירות, אדער לגבי 

די קאנפליקטן מיט די אראבער.

געזארגט  זיי  האבן  אויך  אזוי 
זיך  מיט  ברענגען  וועט  דאס  אז 
ס'וועלן  ווען  פראבלעמען  כלכלה 
געמיינע  ביליגע  ארויפקומען 
ס'וועט  אונטערהאלטונגען, 
מיט  אנצוקויפן  זיך  חשק  פארמערן 
איז  איבערדעם  זאכן,  אומוויכטיגע 
אפי' געווען א קלער אז ס'וועט נישט 
ערלויבט ווערן אריינצושטעלן דארט 

אלערליי רעקלאמעס )פרסומות(.

אז  זארג  א  געווען  איז  אויך  אזוי 
דעם  טוישן  בכלליות  וועט  דאס 
מהלך המחשבה פון גרויס ביז קליין 
ווייט  אזוי  ביז  קינדער,  בעיקר  און 
זייענדיג אריינגעטוהן אין סקרין  אז 
וועלן זיי אויפהערן צו טון סיי-וואס 
און  חברים.  מיט  שייכות  א  ס'האט 

דעריבער האבן זיי אויסגעפירט אז דער פראיעקט וועט מוזן 
ווערן אנגעפירט דורך אזעלכע וואס קענען גוט די מלאכה 
באגרעניצונגען  און  אחריות  מאס  געוויסע  א  מיט  און 

]פילטער בלע"ז[.

א שיינע פאר יאר האט געדויערט אט די אלע 'דיונים' 
ביז ענדליך האבן די אנהענגער פון די טעלעוויזיע געווינען, 

און דאס איז אריינגעברענגט געווארן.

וואס  זייער פחד  צייגן  צו  דא, פשוט  דאס  מיר שרייבן 
אפילו  געווען,  איז  דאס  שעדליך  ווי  נאר  אונז  לערנט 
גשמיות'דיג, און דאך איז דאס יא אריינגעשטעלט געווארן 

למעשה.  

א טויש אויף דער וועלט
זיי  וויבאלד נישט יעדע שעה איז געווען נייעס, פלעגן 
אונטערהאלטונגען  פארשידענע  אויך  צוגרייטן  דערפאר 
באקאנטע  שפעטערע  די  פון  הקדמה  )די  מאווי'ס  און 
די  צווישן  ארויפלייגן  זיי  פלעגן  דאס  וואס  'ווידיאו'ס(, 
נייעס, און אזוי אויך אין פארשידענע קביעות'דיגע צייטן, 

און דערמיט צוציען די צוקוקער צום סקרין.

ס'פעלגט זיין א גרויסע רייץ צווישן די אלע טעלעוויזיע-
סטאנציעס, יעדער פון זיי האט משקיע געווען אסאך קאפ 
וויאזוי די צוקוקער זאלן ענדערש אויסוועלן  און מחשבה 
ארויסגעבן  זיך  זיי  פלעגן  דעריבער  און  אפטיילונג,  זייער 
אויף זייער ביליגע און געמיינע אופנים – איינס ערגער פון 
די  פון  אויגן  די  אין  געפעלן  דערמיט  וועלנדיג   – צווייטן 

צוקוקער.

שרעקליכער  א  געברענגט  זיך  מיט  האט  דאס 
אומהיילבארע טויש אויף די גאנצע - גוי'אישע - וועלט, 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
קענען  נישט  קיינמאל  שוין  וועט  וואס  טויש  א 
יעדע  ווערן, דאס האט אויסגעלאשן  פארראכטן 
איז  מענטש  דער  'שכל',  און  לאגיק  נארמאלע 
ער  וואס  זאך  יעדע  און  'זיך'  נישט  מער  שוין 
די  וואס  אזוי,  טוט  'יענער'  ווייל  בלויז  איז  טוט 
האבן  סקרין  אויפן  גוים  שמוציגע  אומווערדיגע 
געוויזן דאס איז גלייך געווארן אויפגענומען ביי 

טויזנטער מענטשן אויף איינמאל.

האבן  וועלכע  די  צוגעוואוינט  האט  דאס 
אלע  מיט  אנצוזען  זיך   – דערין  געקוקט 
אומווערדיגקייטן וואס געפינען זיך אויפן לעבנ'ס 
גאנג פון די פארדארבענע רשעים, און דאס איז 
געווען צוזאמען מיט א שטארקע פראפעגאנדע, 
א  צו  נאכגעשלעפט  ווערן  צו  אויפרייצונג,  און 
לעבן פון הוללות, הפקרות און פריקת עול רח"ל, 

מיט א געוואלדיגע צוציאונגס-קראפט ה"י.

לאמיר אנכאפן איין ביישפיל, 'אויסגעלאסנקייט' 
– די שרעקליכע צושטאנד מיט די גוי'טעס. ביז 
יענע יארן פלעגן גיין - אפי' די ערגסטע פון זיי 
- מיט עפעס א מינימאלע מענטשליכע קליידונג. 
שטארק  דאס  זיך  האט  טעלעוויזיע  מיטן  אבער 
געטוישט נאך וואס זיי זוכן נאכצומאכן דאס וואס 
זיי זעען זיך אן, און היינט צו טאגס הערשט אין 
דעם געביט א טאטאלע הפקרות, אן קיין טראפ 
והמבין  מקצר,  דא  זענען  ]מיר  מענטשליכקייט 

יבין[.  

און אפילו למשל, 'הוטן' - דער עלטערער דור 
געדענקט זייער גוט אז ביז נישט לאנג צוריק איז 
ווי גוים גייען מיט  געווען זייער נארמאל צו זען 
א הוט-צודעק אויפן קאפ, היינט הערט זיך דאס 
די  געווען,  דאס  איז  אזוי  אבער  אינטרעסאנט, 
אראפגעווארפן  פשוט  האט  סקרינס  טעלעוויזיע 
און  מענטשהייט,  דאס  פון  נארמאלקייט  די 
דאס  נאכצומאכן  אנגעפאנגען  האבן  מענטשן 
וואס זיי זעען אויפן סקרין, און אזוי איז צוביסלעך 
ביז  מלבוש,  לאנג-יעריגע  די  מאפע  פון  אראפ 
זיי  ביי  געווארן  פארשוואונדן  אינגאנצן  ס'איז 
די  ביי  הנהגות  נייע  די  צו  למחשבה  ]נקודה 

סמארטפאון באנוצער...[.

וואס  פאקטן  אסאך  נאך  דא  זענען  אזוי  און 
האבן געטוישט די וועלט.

די היימישע גאסן
מיט די צייט, צוביסלעך האט מען אנגעהויבן 
מער,  און  מער  אנטענעס  די  ארויסשטעקן  זען 
געווארן  איז  דאס  גאסן,  היימישע  די  ביי  אויך 

עפעס א טייל פון די לעבן.

"דאס איז נישט אריין ממש אין אלע היימישע 
עלטערע  די  פון  איינער  אונז  זאגט   – שטובער" 
אידן– "אבער אלע וועלכע זענען געווען אביסל 
פרעמדע  ליינען  פון  נושא  דעם  אין  לויזער 
זיי אלע האבן נישט געפילט א  צייטונגען וכדו', 

פראבלעם דערמיט".

די ערשטע תקופה ווען ס'האט זיך אנגעהויבן 
אריינכאפן, האט מען נאכנישט געוואוסט ווי ווייט 
דער פראבלעם איז, און ס'האט געדויערט אביסל 
ביז די גדולי ישראל זענען ארויס מיט א מלחמת 
כלי  די  זיך  האט  טעג,  יענע  אין  ווען  חרמה, 
פארמערט מער און מער אין היימישע שטיבער 
אנגעקוקט  דאס  מען  האט  אנפאנג  אין  רח"ל, 
פונקט אזוי ווי יעדע נייע זאך וואס ס'קומט ארויס 
צוצוהעלפן דאס לעבן, אן צו אריין-טראכטן צו 

טיף.

ט  י י פארשט
ערנסטע  אז  זיך 
תורה,  בני 
וועלכע לעבן אין 
העכערע ספערן, 
פון  נייעס  און 
איז  וועלט  דער 
געווען  נישט  זיי 
ט  נטרעסאנ אי
אלע  די  בכלל, 
עולם  הבלי 
טרעפט  הזה 
דאס  נישט  זיך 
פלאץ ביי זיי אין 
הארצן, ביז צו זיי 
נישט  דאס  איז 
 , ן ע מ ו ק ע ג נ א
ליידער  אבער 
איז דאס געווארן 
אויסגעשפרייט 
גרויסע  אין 
נומערן – סיי דא 
אמעריקע  אין 
און סיי אין אר"י.

אונז  האט 
א  פארציילט 
 - איד  חשוב'ער 
אז איינמאל האט 
געהערט  מען 
א  נעבן  אז 
ישיבה  חשוב'ע 
פון  געגנט  אין 
 - מאה-שערים 
חסיד  א  וואוינט 
א  איז  וועלכער 
פארמעגליכער 
הייסער  און 
פון  שטיצער 
יענע קהילה און 
ישיבה, און אז ער 
דעם  פארמאגט 
ע'  י ז י ו ו טעלע '
די  אינדערהיים, 
בחורים  ישיבה 
געהאט  האבן 
רגל'  'דריסת  א 
פרייוויליג  און 
ט  נ ע ק ע ג
ן  ע מ ו ק נ י י ר א
אנזען  זיך  און 
ה"י,   - דערמיט 
די  זענען  דאן 
קבוצה  היימישע 
ט  י י ל ע ג נ ו י

וואס  געטון  און  נאכט  די  אינמיטן  צוגעגאנגען 
א  אנטשטאנען  איז  צומארגנס  ווען  מ'דארף, 
דאס  האט  נכבד  איש  דער  און  בהלה,  גאנצער 
דאס  איז  דאן  אראפשלינגען,  געקענט  נישט 
די  צו  מיט א שאלה  בי"ד  צום  אנגעקומען  אפי' 
יונגעלייט דארפן איהם באצאלן די שאדנס, האט 
זיך ר' ישראל יצחק רייזמאן זצ"ל אנגערופן: "ווען 
אליינס  דאס  איך  וואלט  כח,  געהאט  וואלט  איך 

געטון!".

אין  זיין  ס'פלעגט  איז,  דעם  פון  נאכמער 
הייסע  זיין  ס'פלעגט  ווען  צייטן  אנגעצויגענע 
גרעסער,  פיל  געווען  נסיון  דער  איז  דאן  נייעס, 

און אסאך היימישע אידן פלעגן זיך נישט קענען 
איינהאלטן און אריינגיין ביי א קרוב אדער חבר 
מיט  נייעס  די  מיטהאלטן  און  קוקן  צו  שכן  און 
די אויגן, נישט וועלנדיג 'פארפעלן' און יוצא זיין 
נאר בשמיעה, דאן פלעגט אויסקומען אז גאנצע 
צוזאמשטופן  זיך  פלעגן  אידן  היימישע  קבוצות 
צייט  די  פארברענגען  און  סקרין,  איין  ארום 
א  זייער  צייגן  פלעגט  פאקט  דער  אינאיינעם, 
וועלכע  דור,  יונגן  דעם  פאר  לויזקייט  שטארקע 
האבן באקומען דעם בליק אז אין געוויסע פעלער 
איז דאס נישט אזוי געפערליך, און אויסער דעם 
פלעגט דאס געבן א חיזוק פאר די וועלכע האבן 

דאס אריינגענומען אין שטוב.

זיך  מיר טרעפן אז די היימישע רבנים פלעגן 
שלוש- פון  צייט  די  אין  אז  אפרעדן,  שטארק 
א  אריינציען  פלעגן  מענער  די  ווען  סעודות, 
דאן  המדרש,  בית  אין  דרעוין  רעוא  ווארימע 
פלעגן פרויען און זייערע טעכטער זיך צוזאמזעצן 
זיך אונטערהאלטן אקעגן דעם אומווערדיגן  און 

סקרין, השם ירחם.

אריינגעגעסן:  געווארן  דאס  איז  ווייט  אזוי 
צו  געשעמט  נישט  זיך  האבן  אידן  היימישע 
'טעלעוויזיע'  די  צו  שטעלן  זיי  אז  זיין  מפרסם 
ווי  ]פונקט  קאסטומער,  זייערע  פאר  סערוויס 
גלייבן  נישט  זיך  וועלן  אייניקלעך  אונזערע 
רעקלאמעס  היינטיגע  די  איבער  ליינענדיג 
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וועלכע היימישע אידן לייגן צו זייער 'וואטסאפ' 
אויסגאבע,  'הפרדס'  דער  אין  קאמיוניקאציע...[. 
וועלכע פלעגט ערשיינען יענע צייטן, זעען מיר א 
רעקלאמע )תשרי תשי"ב( פון א האטעל אונטער 
די בעלות פון היימישע בעלי בתים - מיט זייערע 
אין   - פאלגנד  ווי  זיך  ס'ליינט  וואס  נעמען, 
באקוועמליכקייט  אייער  "פאר  אידיש:  היימישן 
און  טעלעוויזשאן,  אראנזשירט  אויך  מיר  האבן 

אנדערע אונטערהאלטונגען"...

איז  ווייט דאס  ווי  נאך אלס  ס'צווייפלט  ווער 
געווען אריינגעבאקן אינעם היימישן ציבור, זאל 
ביטע קוקן שפעטער ביי די קול קורא'ס און לויט 
די שארפע אויסדרוקן פון די רבנים וועט ער שוין 
פארשטייט  בר-דעת  יעדער  פארשטיין...  אלעס 
אויסרופן  געדארפט  נישט  האבן  רבנים  די  אז 
וכדו',  קאפל  א  אנטון  וועגן  מערכות  גרעסערע 
און אויב זעען מיר אזא מעכטיגן מערכה פון אלע 
גדולי ישראל סיי בכלליות מיט קול קורא'ס, און 
סיי מיט שארפע דרשות אין אלע זמנים, ווי אויך 
זייערע אויסדרוקן און זייערע לשונות, דאס זאגט 

אונז שוין אלעס... 

טהור בטמא
כדי דער היימישער ציבור זאל זיך מער צוכאפן 
דערצו, זענען געווען אזעלכע וואס האבן געזארגט 
דורכ'ן  געדאנקען  פרישע  אריינברענגען  צו 
געדאנק  א  אויסגעטראפן  האבן  זיי  טעלעוויזיע, 
לשבת  זמנים  די  דערין  זיין  מפרסם  אנצוהייבן 
קודש, הדלקת נר חנוכה, און אפי' הערן קריאת 
אנגעפאנגען  אפי'  האבן  זיי  נאך,  און  המגילה, 
אריינצושטעלן שמועס'ן פון גדולים און צדיקים, 
און אזוי האבן זיי מער צוגעצויגן די תמימות'דיגע 

הערצער, השם ירחם.

און אפי' אויב האבן עטליכע זיך איינגעהאנדלט 
לויזקייט, אן קיין  א טעלעוויזיע מיט א פשוט'ע 
געטראפן  זיך  זיי  האבן  דאן  כוונות,  שלעכטע 
וואס  מכשולות,  שווערע  אין   – צייט  די  מיט   –
האבן  זיי  און  געזען,  פאראויס  נישט  האבן  זיי 
קיינמאל נישט געצויגן צו אזעלכע אומווערדיגע 
זיי  זיי האבן קיינמאל נישט גע'חלומ'ט אז  זאכן, 

וועלן אמאל אנקומען דערצו.

ווייט דאס איז  ווי  זיך אליינס נישט  ס'גלייבט 
געגאנגען: עס זענען נעבעך געוועזן אזעלכע א.ג. 
די  אויסגעלויבט  שטארק  האבן  וואס  "רבנים" 
זיך  האבן  זיי  אז  ווייט  אזוי  ביז  ערפינדונג,  נייע 
אויסגעדרוקט אז מ'דארף מאכן א 'ברכה' דערויף 

'שחלק מחכמתו לבשר ודם', עפרא לפומייהו!.

אסאך  געקענט  נאך  מיר  וואלטן  ]אינ'אמת'ן 
די  ארום  פרטים  אלע  די  אין  פארברייטערן 
שרעקליכע תקופה, ווי אויך מיט מאמרים פון די 
חוקרים איבער די תוצאות וואס די תקופה האט 
איבערגעלאזט, אבער מיר וועלן זיך באגעניגן מיט 
וואס מיר האבן געשריבן ביז אהער. ווייל אונזער 
מטרה מיט'ן ארטיקל איז בעיקר ארויסצוברענגען 
האט  מערכה  די  וואס  כאטש  אז  מציאות  די 
אויסגעקוקט טאטאל א פארלוירענע, דאך זענען 
מיר דאס אריבער ב"ה מיט א היסטארישן הצלחה, 

ווי איר וועט זען ווייטער[ .

א העפטיגע מערכה
שרעקליכן  א  אין  געטראפן  זיך  מ'האט 

געווארן  איז  געווער  מאכטפולער  א  ווען  מצב, 
מ'האט  תורה,  די  אקעגן  גראד  אויסגעשטרעקט 
זיך געטראפן אין א פארלעגנהייט, נישט וויסנדיג 
וויאזוי אנצוהייבן די ארבעט, פון וועלכע ריכטונג 

צו טון דערוועגן.

צוערשט  זיך  האבן  בארא-פארק  שטאט  אין 
מחנכים  פילע  אסיפה  אן  געזעצט  צוזאם 
מ'האט  ווי  התורה,  מוסדות  פון  עסקנים  און 
צו  וויאזוי  וועגן  פארשידענע  ארויפגעברענגט 

פירן די מערכה דערקעגן.

א  ארויסגעשיקט  זיי  האבן  אנדערע  צווישן 
בריוו אונטערגעשריבן מיט דעם ניי געגרינדעטן 
"ועד להרמת קרן התורה" צו אלע מנהיגי ישראל 
פראבלעם,  גרויסן  דעם  ארויס  ברענגען  זיי  ווי 
"שיואילו  בקשה:  זייער  מיט  אפעלירן  זיי  און 
נא לדרוש ברבים בשבת הגדול הבעל"ט אודות 
והנאספים  ולתבוע מהמתפללים  הפירצה הזאת, 

שיבערו הטומאה מבתיהם".

האבן  צייטן,  יענע  פון  וגאונים  רבנים  די 
אנגעהויבן האלטן שארפע דרשות דערקעגן אין 
אלע זמנים, זיי האבן אויפגערודערט די הערצער 
וואס  טראץ  אנהענגער,  און  חסידים  זייערע  פון 
אין אסאך פעלער איז דאס געווען איינגעשטעלט 

מיטן דערלייגן דעם ציבור...

איז  הלוחמים  בראש  אז  זיך  פארשטייט 
מרן  וצדיק  זקן  אותו  ובעוז,  בגאון  געשטאנען 
רבינו הקדוש זי"ע, ווי ער האט געפייערט ביי זיין 
דרשה הושענא רבה תשט"ו, בהאי לישנא: "ווער 
פריערדיגן  אין  אויסגעמאלן  געווען  דען  זיך  האט 
דור, אז ס'וועט זיין אמאל אזא חציפות, אז ס'וועט 
זיין א טעלעוויזשן אויף דער וועלט, און ס'וועלן זיך 
טרעפן יודן וואס זיי האבן זיך נאכנישט גע'שמד'ט, 
ביטער  אריין,  שטוב  אין  אויך  דאס  נעמען  זיי  און 
און זויער אוי וויי, איך האב שוין דאס געזאגט ווען 
ס'העט געווען אין די פריערדיגע דורות, העט מען 
געווען אויסגעשלאסן אזא הויז מזרע ישראל, דעס 
איז בעוונותינו הרבים אלעס, עבודה זרה מיט גילוי 
סוף  גוטן  א  ס'זאל  מעגליך  גארנישט  ס'איז  עריות, 
איז  דאס  יוד,  קיין  בלייבן  גארנישט  מ'קען  האבן, 
דאך דעס גאנצע, ס'איז נישט פארהאנדן נאך אזא 

חציפות".

אין א צווייטע געלעגנהייט - ביי א 'כל נדרי' 
ווידער  זי"ע  הקדוש  רבינו  מרן  האט  דרשה, 
איז  "וואויל  זאגנדיג:  דעם,  אקעגן  געשטורעמט 
די אויגן וואס האבן געזעהן אויגן פון צדיקים, און 
וויי איז די אויגן וואס האבן געזעהן אויגן וואס קוקן 

אינעם טעלעוויזיע".

אזוי אויך האט רביה"ק זי"ע זיך אויסגעדרוקט 
אז  איין  נישט  זיך  רעד  "איך  געלעגנהייט:  א  אין 
א איד וואס פארמאגט שוין דאס קעסטל וועט עס 
ארויסווארפן צוליב אונזער איסור. נאר וואס דען? 
סיבה  די  וואס  יונגעלייט,  פרישע  דא  זענען  עס 
פארוואס זיי פארמאגן נישט די כלי איז נאר ווייל זיי 
זענען געדרוקט אין געלט, און זיי טראכטן ביי זיך אז 
'לכשירחיב' וועלן זיי זיך אויך איינהאנדלען די כלי. 
ביי אט די יונגעלייט וועלן מיר אסאך אויפטון, ביי 

זיי וועלן מיר פועל'ן נישט צו קויפן די כלי".

י"ד  טאג  אין  תשט"ו  זומער  פונעם  סוף  אין 
ערשטע  דאס  געווארן  פארעפנטליך  איז  אלול, 
'התאחדות  געגרינדעטן  נייעם  פונעם  קורא  קול 
קעפל:  אונטערן  וקאנאדא',  דארה"ב  הרבנים 
געשריבן  האבן  זיי  וואו  לתשובה",  קורא  "קול 
ווי פאלגנד: "די דאזיגע אומריינע כלי וואס מאכט 
טמא די אלע וואס נוצן זיך דערמיט, וואס מ'רופט 

אן 'טעלעוויזישאן', וואס דערמיט זעהט מען ממש 
און מען הערט אביזרייהו פון אלע גרעסטע עבירות, 
אלערליי  און  דמים,  שפיכות  און  ג"ע,  זרה,  עבודה 
אין  נפשות  די  אריין  שלעפן  וועלכע  מינות  דברי 

שאול תחתית ר"ל..."

געוואלדיגן  דעם  ארויסברענגען  נאכן  און 
איסור פירן זיי אויס: "האט רחמנות אויף אייערע 
נפשות און אויף דעם נפש פון אייערע קינדער און 
משחית  דעם  נישט  לאזט  און  הויזגעזונד,  טייערע 

אריינקומען ביי אייך אין שטוב"...

אונטערגעשריבן:  האבן  קורא  קול  דעם  אויף 
יונתן שטייף  זי"ע, הגאון רבי  מרן רבינו הקדוש 
זצ"ל, צוזאמען מיט נאך א ליסטע פון הונדערט 
און פופציג רבנים ומנהיגים. דער קול קורא האט 
אין יענע צייטן געמאכט א גרויסע טומל, און דער 
חרדי'שער גאס האט אנגעהויבן קאכן ארום דעם 

נושא.

אויך  האט  זצ"ל,  הלוי'  'שבט  בעל  הגאון 
שבת  דרשות  זיינע  ביי  געשטורעמט  שטארק 

שובה און שבת הגדול.

אונגאר  הרב  אויך  אזוי 
זיך  האט  זצ"ל  ברק  בני  פון 
שבת  א  ביי  אויסגעדרוקט 
הגדול דרשה: "איך פארשטיי 
נישט  דאס  וועט  קיינער  אז 
מיין  וועגן  ווארפן  ארויס 
זאלן  כאטש  אבער  דרשה, 
אומבאקוועם  פילן  זיך  זיי 

קוקנדיג דערין".

אראד'ער  דער  הגה"צ 
שטארק  האט  זצ"ל  רב 
דעם  אויף  ארומגעקאכט 
וואס  פירצה  שרעקליכן 
שטארק  אזוי  זיך  האט 
ווען  און  אריינגעכאפט, 
איינער איז אמאל צוגעקומען 
צו איהם מיט עפעס א נייעס, 
אויסגעפרעגט  אים  ער  האט 
דעם  ווייסט  ער  וואו  פון 
ער  האט  אויב  און  נייעס, 
ארויסבאקומען אז דאס האט 
טעלעוויזיע,  צום  שייכות  א 
האט ער אויפגעהויבן א קול 
"איך  שרייענדיג:  גדול  רעש 
איין  קיין  נישט  אייך  גלייב 
קיין  נישט  האט  איר  ווארט, 

נאמנות".

גדולי  די  פון  איינער 
זיך  האט  האדמורי"ם 
ס'איז  אויסגעדרוקט:  שארף 
'צען  האלטן  צו  ענדערש 
ווי  אינדערהיים,  צלמים' 

איידער א "טעלעוויזיע". 

זצ"ל  מצעהלים  הגה"צ 
שבת  א  ביי  געזאגט  האט 
יענע  אין  דרשה  הגדול 
וועל  איך  "קינדערלעך,  יארן: 
די  וואס  איינער  יעדער  בעטן 
טעלעוויזיע  א  האבן  עלטערן 
א  נעמען  זאל  שטוב,  אין 
אריינווארפן  עס  און  שטיין 
 - ]א.ה.  טעלעוויזיע".  אינעם 
וואלטן  וואס  אינטרעסאנט 
אלע  די  רעאגירט  דעם  צו 

אונזער  פון  זאגערס  אב'  'כיבוד  און  ארץ'  'דרך 
דור...[

הגה"צ דער קראסנער רב זצ"ל האט שפעטער 
"טייערע אידן פלעגן  מערכה:  די  איבער  געזאגט 
סייווי  שוין  איז  מערכה  די  אז  זאגן  דעמאלטס 
געבליבן  נאר  ס'איז  כאילו  ווי  דערנאך...", 

אויסצולערנען דעם דור דאס צו נוצן ריכטיג... 

מנהיגים  און  רבנים  אלע  האבן  אזוי 
געשטורעמט אנטקעגן דעם.

מיר  אז  צולייגן,  צו  אינטרעסאנט  איז  דא  און 
טרעפן א גרויסע ווייטקייט אין תקופה צווישן די 
קול-קורא'ס, וואס צייגט אונז ווי לאנג די מערכה 
האט גענומען, א חשבון פון בערך דרייסיג יאר!. 

האט  ירושלים  אין  הגדול  דין  בית  דער 
אין  קורא  קול  שארפע  א  פארעפנטליכט, 
)אין  אויס  רופן  זיי  ווי  תשכ"ח,  אייר  חודש 
חרם!,  הארבער  "א  איבערטייטש(:  אידיש 
איז  וואס  כלי  טמא'נע  פארדארבענע  די  וועגן 
די  אויבערשטן,  פארן  אומווערדיגקייט  א 
שוין  האט  וואס  טעלעוויזיע  פארמיאוס'טע 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
גרויסע  די  אין  חורבנות  גרויסע  געמאכט 
זיך  אין  פארקערפערן  טוט  דאס  וואס  וועלט, 
שוין  האט  און  עבירות.  הארבסטע  דריי  די 
פארדארבן אידישע זון און טעכטער. און האט 
זייער  פון  שטיבער  גאנצע  צואווארפן  שוין 
הייליגקייט און ריינקייט און גאר אסאך זענען 
דורכדעם  געווארן  פארפאלן  נעבעך  שוין 
שוין  האבן  הגאונים  רבנים  די  ליצלן.  רחמנא 
האבן  זיי  ווען  דערוועגן  געשריבן  לאנג  פון 
טעלעוויזיע  טמאנ'ע  די  וואס  סכנה  די  געזען 
ווארפט אן שרעק איבעראל,  און  פארדארבט 
אז  איסורים  הארבע  פארשפרייט  האבן  און 
טעלעוויזשן  דעם  אויף  קוקן  נישט  טאר  מען 
און מען טאר דאס חלילה נישט אריינברענגען 

אין קיין אידישער שטוב".

איינער  מיר,  טרעפן  זייט  צווייטן  פון 
וואס  זצ"ל,  אדמורי"ם  אנגעזעהענע  די  פון 
האט נישט מסכים געווען צו חתמ'נען אויף 
שליחים  די  פאר  זאגנדיג  קורא,  קול  דעם 
איז  וויבאלד ער  אז  פון התאחדות הרבנים, 
ארומגענומען מיט אסאך 'מלחמה געליטענע' 
נשמות,  פארטרויערטע  און  צובראכענע 
חתמ'נען  ער  וועט  אויב  אז  מורא  ער  האט 
אויף דעם קול קורא וועט ער בלייבן אן קיין 
חסידים, און ווער ווייסט וואס וועט בלייבן 
ער  האט  זייט  צווייטן  פון  אבער  זיי...  פון 
וועט  ער  אז  שליחים  די  פאר  פארשפראכן 
איבער  דרשות  זיינע  ביי  שטורעמען  אסאך 
דעם נושא, "פשוט כדי אז די 'נייע דור' זאל 
זיך נישט צוכאפן דערצו". פון דעם זעען מיר 
פון איין זייט ווי טיף דאס איז געווען אדורך-

שטארק  ווי  זייט  צווייטן  פון  און  געבראכן, 
ער האט ארויסגעקוקט אויף א שינוי כאטש 

אינעם קומענדיגן דור.

די מערכה 
אויף העכערע 
שטאפלען
אין יענע צייטן האבן די הנהלת ה'חברה 
א  געווען  מפרסם  יואל  קרית  אין  קדישא' 
מען  וועט  אן  היינט  "פון  אז:  תקנה  פרישע 
נישט לייגן אין בית החיים איינער וואס האט 

געהאט א טעלעוויזיע". 

מאכן  אנגעהויבן  מען  האט  אויך  ווי 
לאזן  און  לתורה'  'עליה  מיט  פראבלעמען 
דינען אלס 'שליח ציבור' אזעלכע וואס האבן 
זיך נישט געקימערט מיט די קלארע פסק פון 

די רבנים.

די רבנים האבן זיך אויך געוואנדן פריוואט 
איינגעזעהן  נאכנישט  האבן  וואס  אידן  צו 

זייער מצב:

יואל  דברי  אין  בריוו  א  טרעפן  מיר 
דער  ווי  תשט"ז,  ניסן  געשריבן  מכתבים, 
רבי זי"ע רעדט זיך אפ צו איינער פון זיינע 
מגדל  איז  ער  טראץ  אז  תלמידים,  חשוב'ע 
"בא  אופן  ערליכן  אן  אויף  קינדער  זיינע 
אותו  לביתו  ח"ו  ליקח  ונורא  גדול  לידי טעות 
הנקרא  הסביבה  כל  ומטמא  הטמא  הכלי 
'טעלעוויזשן', און דער רבי בעט זיך ביי אים 
אז ער זאל דאס אויפגעבן "נא ונא למען השם 

לבער אותו החמץ מביתו תיכף ומיד".

אמאל  איז  זי"ע  רבי  סקולענער  דער 
נגידים  זיינע  פון  איינע  צו  צוגעפארן 
און  נדבה,  ברייטהארציגע  א  אפצונעמען 
אנקומענדיג צו יענעם אינדערהיים, האט ער 
תיכף באמערקט דעם טעלעוויזיע סקרין אין 
צענטער פון צימער – מ'האט דאך דאס נישט 
געקענט באהאלטן – האט זיך דער רבי האט 
נישט  ארויס,  און  אויסגעדרייט  תיכף  זיך 
פיאסטער,  קיין  אים  פון  נעמען  וועלנדיג 
די  פון  תחנונים  די  געהאלפן  נישט  ס'האט 
אנוועזנדע, מ'האט דאך דאן גערעדט פון א 
איש מכובד" - פארציילט אונז א חשוב'ער 

איד.

דער  ווען  אמאל,  געווען  איז  אויך  "אזוי 
פארן  געדארפט  האט  זי"ע  רבי  סקולענער 
און  נגיד,  חשובער  א  ביי  איינשטיין  און 
אנקומענדיג אהין האט ער זיך געטראפן מיט 
זיך  א טעלעוויזיע אין שטוב, דער רבי האט 
דארט,  פון  אוועק  און  אויסגעדרייט  תיכף 
 – פנים"  בבושת  נגיד  דעם  איבערלאזנדיג 

לייגט אונז צו דער חשוב'ע פארציילער.

דער  ווען  געווען  איז  פאל  דריטן  א  אין 
אין  באמערקט  האט  זי"ע  רבי  סקולענער 
שטוב פון א חשוב'ן איד דעם אומווערדיגן 
כלי, האט ער אים געזאגט: "אויב ווארפסטו 
דאס ארויס וועסטו האבן גוטע קינדער", דער 
די  און  בר-דעת,  א  געווען  איז  וואס   - איד 
ברכה האט גערעדט צו איהם - האט תיכף 
זיין  פון  טעלעוויזיעס  צוויי  ארויסגעווארפן 
שטוב, און מיט די יארן האט ער זוכה געווען 
א  אין  קינדער.  הייליגע  לעכטיגע  צוויי  צו 
געלעגנהייט האט ער זיך אויסגעדרוקט מיט 
א ווערטל: "א שאד אז איך האב נישט געהאט 

מער כלים אינדערהיים...", חס ושלום.

האט  זי"ע  רבי  אהרן  תולדות  דער  כ"ק 
גערופן צו זיך די באקאנטע 'קשת' יונגעלייט 
ארגאניזאציע  היימישע  א  געווען  איז  )דאס 
ביי  אקציעס  אסאך  אנגעדרייט  האבן  וואס 
מערכות ישראל(, און ער האט זיי געבעטן אז 
די דעכער  אויף  ביינאכט  זאלן ארומגיין  זיי 
פון מאה-שערים און אראפברעכן אנטענעס 
פון די היימישע שטובער ]ווי שוין דערמאנט 

אויבן[.

זלאטשוב-נתני'  פון  מיכלע  ר'  הגה"צ 
ער פלעגט  זצ"ל פלעגט אסאך שטורעמען, 
אין  מדרשים  בתי  די  אין  ארומדרייען  זיך 
ירושלים און בני ברק ווי אויך דאהי אין חו"ל 
און אויסשרייען דעם שרעקליכן ווייטאג, ער 
בילדער  מיט  צעטלעך  פארשפרייטן  פלעגט 
טעלעוויזיע  דער  פון  אפ  שפעטן  וואס 
'השומרים  היינטיגע  די  ווי  אזוי  ]עפעס 
קארטלעך'...[, ער פלעגט אויך ארגאניזירן 
דאס  האבן  וואס  אלע  די  אקעגן  'מחאות' 
פון  ארומגיין  פלעגט  ער  געהאלטן,  נאך 
שטוב צו שטוב וויינען און זיך בעטן בדמעות 
פון  כלי  דעם  ארויסווארפן  מ'זאל  אז  שליש 
שטוב, צומאל פלעגט ער אפילו אריינגיין אין 
דרשה  א  רעדן  שטעלן  זיך  און  שטובער  די 
דארט אין שטוב... ער האט צוריק באקומען 
האט  ער  אבער  קללות,  און  עלבונות  פיל 
ער  דערפון,  געמאכט  וויסנדיג  נישט  זיך 
האט זיך אויסגעדרוקט אז ס'איז אים אלעס 
איין  נאר  אפילו  ראטעווען  צו  כדי  ווערד 
איד פון די טמא'נע כלי. זיינע פעולות האבן 

זיכער גורם געווען א שטורעם.

צום שלוס
גענומען  מערכה  די  האט  געזאגט  ווי 

לאנגע יארן...

מ'האט  ביז  לאנג  געדויערט  ס'האט 
אבער  שטח,  אויפן  שינוי  א  זען  אנגעהויבן 
פלעגן  דעות-זאגער'ס  אלע  וואס  טראץ 
ריכטיג,  די מערכה  נישט  מ'פירט  אז  שרייען 
און אז ס'איז שוין סייווי דערנאך, און ס'איז נאר 
געבליבן אויסלערנען דעם דור וויאזוי דאס צו 

נוצן ריכטיג, האט די צייט געמאכט זיינס...

דער יונגער דור וואס איז אריינגעוואקסן 
מיט די שארפע הוראות פון די רבנים, האבן 
זיך מער און מער אפגעהאלטן דערפון, און 
דער  אז  זען  אנגעהויבן  מען  האט  ערשט 
ארויסרוקן  אנגעהויבן  זיך  האט  טעלעוויזיע 
מער  די  נאר  און  שטובער,  היימישע  פון 
מאדערנערע סארט מענטשן האבן דאס נאך 

געהאלטן.

נאך  צייט  די  געקומען  ענדליך  ס'איז  ביז 
ס'איז  וואס  בערך,   )!( יאר  דרייסיג  לאנגע 
גענצליך אויסגעראטן געווארן פונעם מחנה, 
דאס  זיך  גלויבט  היינט  אז  ווייט  אזוי  ביז 
אין  זיין  געקענט בכלל  אז דאס האט  נישט 
היימישע שטובער... די וואלקענעס האבן זיך 
שוין לאנג צעשפרייט און דער זון האט זיך 
היינט  אונז  קוקט  נסיון  די  אויסגעקלארט! 

אויס ווייטער פון דער לבנה...

*

אפאר  פון  אפשניט  צייט  א  נאך  יעצט, 
איז  ישראל  כלל  וואס   - יארן  צענדליגער 
האט  תועבה,  די  פון  ריין  גענצליך  געווארן 
דער שטן אויסגעשפרייט זיינע פליגלען, און 
ווידער פראבירט זיין מזל, און ליידער היינט 
געווארן  צוריק אריינגעכאפט  איז  צו טאג'ס, 
קליינע- היינטיגע  די  אידן  אסאך  זייער  ביי 
א  מיט  פלאץ  די  איז  דא   - טעלעוויזיע'ס... 
ברייטערע בליק צו אריינקוקן אויף די מהלך 

פון די נסיונות היצר במשך די דורות...

צען- אויף  בלויז  נישט  קוקן  מיר  ווען 
צוואנציג יאר, זעען מיר אז זיינע בייזוויליגע 
און  איינמאל  איבער  זיך  חזר'ן  טאקטיקן 
נאכאמאל, יעדע דור מיט די זעלבע מעטאדן, 
זיך  גראד,  קאפ  די  האלטן  פשוט  דארפן  מיר 
א  זייער  מיר  זעען  דאן  און  צעמישן,  נישט 

קלארן בילד.

אריינטראכטנדיג אין די אלע פרטים און 
די מציאות פון די טעלעוויזיע מערכה, זעען 
זייער א שטארקע ענליכקייט צו די אלע  מיר 
געטראפן  אונז  ס'האט  וואס  מצבים  היינטיגע 
מיט די אלע נייע נסיונות, סיי אין דער חלק פון 
די 'פראבלעמען' וואס דאס האט אנגעברענגט, 
סיי אין די חלק פון די 'טענות' וואס מ'פלעגט 
וועגן פון דער  דעמאלט הערן, און סיי אין די 

'מלחמה' און וויפיל צייט דאס האט גענומען.

א  אונז  געבט  מערכה  טעלעוויזיע  די 
פארגעסן  נישט  זאלן  מיר  'חיזוק'  שטארקן 
וועט  ישראל  כלל  לאחריתך'  תקוה  'יש  אז 
און  שיין  ארגינעלן  איר  מיט  בלייבן  אלעמאל 
גלאנץ, נצח ישראל לא ישקר, מיר דארפן נאר 
זיכער מאכן צו טון אלעס אז אויך מיר זאלן זיין 

א חלק פונעם גלאנץ.

סוף האמת לנצח!

הרה"ג רבי שבתי קאהן שליט"א
מורה צדק בקהלתינו הק׳

משעה 9:00 עד  10:10 בערב

הרה"ג רבי יעקב יודא ברוין שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד בית מאיר

משעה 7:00 עד  8:50 בבוקר
בחדר הוראה בביהמ"ד הגדול

הרה"ג רבי מנחם מענדל ווייס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד טיב לבב

משעה 9:00 עד  10:00 בבוקר
בחדר הוראה בביהמ"ד הגדול

הרה"ג רבי בערל ראזענבערגער שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד ישמח משה

משעה 10:00 עד  12:00 לפנצ״ה

הרה"ג רבי יואל ברוין שליט"א
' דומ"ץ ביהמ"ד בית יעקב נחמי

משעה 5:15 עד  6:15 אחצ״ה

הרה"ג רבי שמואל יעקב מייזעלס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד בית מרדכי לייב

משעה 7:00 עד  8:30 בערב

הרה"ג רבי יצחק בריזל שליט"א
מו״ץ בבית הוראה דקהלתינו הק׳

משעה 12:00 עד  12:30 אחצ״ה

הרה"ג רבי שלמה יונגער שליט"א
דומ"ץ טאהש

משעה 12:30 עד  2:00 אחצ״ה

הרה"ג רבי יצחק בריזל שליט"א
מו״ץ בבית הוראה דקהלתינו הק׳

משעה 8:30 עד  9:00 בערב

הרה"ג רבי יעקב יודא ברוין שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד בית מאיר

משעה 10:10 עד  10:45 בערב
בחדר הוראה בביהמ"ד הגדול

משעה  3:00 עד שעה  6:00
בחדר הוראה בביהמ"ד הגדול

הרה"ג רבי מנחם מענדל ווייס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד טיב לבב

הרה"ג רבי מנחם מענדל ווייס שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד טיב לבב

משעה 2:00 עד  3:30 אחצ״ה

הרה"ג רבי מנחם נתנאל יונגרייז שליט"א
דומ"ץ בקהלתינו שכונת בלומינגראוו

משעה 3:30 עד  5:15 אחצ״ה

____________ לשכת בית הוראה: ____________

6 גארפיעלד רד. #013

ערב שבת קודש: עד שעה 2:00 הכל כרגיל בכל יום

הרה"ג רבי בערל ראזענבערגער שליט"א
דומ"ץ ביהמ"ד ישמח משה

משעה 6:15 עד  7:00 אחצ״ה

זמני בית הוראה 

יעשון
ה אשר 

והודעת להם את הדרך ילכו בה ואת המעש

הקדוש זי״ע  ·  בנשיאות כ״ק מרן אדמו״ר שליט״א
רבינו 

מרן 
ע״י 

דה 
יס
תי

נ

 יטב לב סאטמאר, קרית יואל
דקהל

בית הוראה.

__________  24 שעה הוראה ליין: __________

845.783.5688 #3
 לכל עניני בית הוראה יכולין לפנות

 להרה"ג ר' משה יואל מאשקאוויטש שליט"א 
 יו"ר הנהלת בית הוראה

845.248.8879
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יהדות 
ספרד

קורות הדורות 
מנהגיהם ומקורם

שמחים אנו 
להודיע אשר 
לכבוד הרגל 
עלה בעז״ה 
בידינו לסדר

שיעור 
נפלא

נהרא נהרא ופשטי׳
בברכת שמחת יום טוב, ויקרא דאורייתא
הנהלת עמוד התורה

דאנערשטאג - ב׳ דחוה״מ 
  בשעה  4:30  

בבית המדרש הגדול

ע״י האי אוצר בלום ידען נפלא

רבי שלמה יעקב בהגרא״י הערמאן שליט״א
מרבני כולל משפט אליהו

שואל כענין

ע״י פה מפיק מרגליות, מגדולי חכמי ורבני עדת הספרדים

הרה״ג רבי משה דוועק שליט״א
רב דקהל בני משה איטן טאון ניו דזשערסי

ומשיב כהלכה

יכולין להשאיר שאלות
בקורות ומנהגי ספרד

עד יום ד׳ 
א׳ דחוה״מ אחצ״ה

על קול התורה
845.799.5050
0 דערנאך #4
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די קינדערלעך שטאלָצירן מיט
זייער טאטן דער תלמיד חכם 

וואס ווייסט יעדע 
הלכה אין לעבן!

 דערציילט פאַר
אייערע קינדערלעך

אז איר ה>ייבט
     אן ל<ער>נען
זכרו ה>ל<כה!

שמחת יו״ט 
 זיין אייער - און זייער - 

גייט
אס 

ד

קניתי מתשלומי הבחינות 
על שלחן ערוך או״ח 

שזכיתי ללמוד במסגרת 
״זכרו הלכה״ 

ערב סוכות תשפ״ג לפ״ק

והְָייִתָ אַךְ שָׂמֵחַ
דעם זמן שמחתינו

שולחן ערוך אורח חיים
ר״ח חשון תשפ״ג הבעל״ט

לומדי זכרו 
קרית יואל
הגיע הזמן! תתחדש קרית יואל!

י"ם יִ חַ לְ נ"וּ
רֵ זָכְ

׳זכרו הלכה׳ מיט 

אורח חיים שלחן ערוך
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די קינדערלעך שטאלָצירן מיט
זייער טאטן דער תלמיד חכם 

וואס ווייסט יעדע 
הלכה אין לעבן!

 דערציילט פאַר
אייערע קינדערלעך

אז איר ה>ייבט
     אן ל<ער>נען
זכרו ה>ל<כה!

שמחת יו״ט 
 זיין אייער - און זייער - 

גייט
אס 

ד

קניתי מתשלומי הבחינות 
על שלחן ערוך או״ח 

שזכיתי ללמוד במסגרת 
״זכרו הלכה״ 

ערב סוכות תשפ״ג לפ״ק

והְָייִתָ אַךְ שָׂמֵחַ
דעם זמן שמחתינו

שולחן ערוך אורח חיים
ר״ח חשון תשפ״ג הבעל״ט

לומדי זכרו 
קרית יואל
הגיע הזמן! תתחדש קרית יואל!

י"ם יִ חַ לְ נ"וּ
רֵ זָכְ

׳זכרו הלכה׳ מיט 

אורח חיים שלחן ערוך
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כ"ק מרן רביה"ק 
הברך משה זי"ע

זיך  איך  האָב  סוכות  המועד  חול  אַמאָל 
וואָס ער  באַזוכן  די  צו  רבי'ן  מיטבאַגלייט מיט'ן 

פלעגט יעדן חול המועד אָפּשטאַטן ביי עטליכע 
רביים אין וויליאַמסבורג.

געגאַנגען  רבי  דער  איז  געדענק  איך  ווי 
צופיס. צום ערשט איז ער געגאַנגען באַזוכן דעם 
געוואוינט  האָט  וועלכער  זצ"ל  רבי  באָסטאָנער 
אויף בעדפאָרד עוו. און פון דאָרט איז דער רבי 

געגאַנגען קיין היוז סט. צום הויז פון מרן רביה"ק 
הברך משה זי"ע, דאַן סיגעטער רב. 

צייט  לענגערע  אַ  דאָרט  האָט  רבי  דער 
פאַרברענגט געמיטליך מיט זיינע בני המשפחה. 
שמועס  העפטיגער  אַ  אַנטוויקלט  זיך  האָט  עס 
דאַן  איז  עס  און  הסוכה,  קדושת  די  איבער 

אַרויפגעברענגט געוואָרן די באַקאַנטע ווערטער 
שטייט  עס  וואָס  דאָס  אַז  לוי"  "קדושת  פונעם 
'עתידין בתי כנסיות ובתי מדרשות לקבוע בארץ 
ישראל' איז אויך כולל יעדעס אידישע הויז וואו 
דאָרט  איז  שכינה  די  און  ה'  רצון  דעם  מ'טוט 
קיין  מיטקומען  אויך  לבוא  לעתיד  וועט  שורה, 
ארץ ישראל. דערויף האָט דער רבי צוגעגעבן אַז 
לויט דעם קדושת לוי, איז די זעלבע זאַך אַ 'סוכה' 
וואָס מ'איז דאָרט מקיים אַזוי פיל מצוות ומעשים 
ארץ  קיין  מיטקומען  אויך  געוויס  וועט  טובים, 

ישראל לעתיד לבוא.

אַריבערגעגאַנגען  רבי  דער  איז  דאָרט  פון 
און  זצ"ל,  רב  סטראָפּקאָווער  פונעם  הויז  צום 
זען  צו  בילד  דאָס  געווען  איז  וואונדערליך  ווי 
פון די צוויי צדיקים זענען געזעסן און האָבן זיך 
אַרויסרעדן  אָן  צווייטן  דעם  איינער  אָנגעקוקט 
משוקע  געזעסן  איז  יעדער  מויל,  פון  וואָרט  אַ 
ברעיונותיו הק' באין אומר ואין דברים בלי נשמע 
קולם. נאָך אַ קנאַפּע פערטל שעה פון אַזוי זיצן, 
אָרט  זיין  פון  אויפגעשטעלט  רבי  דער  זיך  האָט 
זאָגנדיג פאַר'ן סטראָפּקאָווער רב: "גוט יו"ט, גוט 
יו"ט!". און פון דאָרט איז דער רבי זי"ע געפאָרן 

קיין באָראָ פּאַרק צו באַזוכן די אָרטיגע רבנים.

 )הרה"ח ר' חיים פסח גאלדשטיין שליט"א( 

*

איך בין אַמאָל געווען ביי אַ טיש חול המועד 
איז  טיש  אָנהייב  ביים  זי"ע.  רבי'ן  ביים  סוכות 
און  אָנגעקומען,  זי"ע  משה  ברך  דער  רבי  דער 
דער  ווי  זיך  נעבן  געזעצט  אים  האָט  רבי  דער 
שטייגער, און אים מכבד געווען זיך צו וואַשן צו 
האָט  פלייש,  דאָס  אויסטיילן  ביים  סעודה.  דער 
דער רבי אינאַכט גענומען אַז עס איז שוין נישט 

ביי מרן רביה"ק זי"ע 

ימי ביקור"י ענוים

רבני'שע 
באזוכן

אין די

"חול המועד" טעג

ול המועד סוכות שנת תשכ"ח, האט מרן רביה"ק זי"ע געהאלטן א דרשת פתיחת הזמן פאר די יונגעלייט אונטער די מסגרת פון ח
"התאחדות אברכים".

בתוך הדברים האט דער רבי זי"ע דערמאנט די הייליגע ווערטער פונעם הפלאה זצ"ל וואס שרייבט אין ספה"ק פנים יפות )פרשת 
ראה( אויפ'ן פסוק "שלש פעמים בשנה יראה כל זכורך את פני ה' אלקיך", אז דריי מאל א יאר, פסח; שבועות; און סוכות; דארף יעדער איד עולה רגל 
זיין קיין ירושלים. וואס טוט מען אבער היינט צוטאגס ווען מיר האבן ליידער נישט קיין בית המקדש? אויף דעם זאגן אונז חכמינו ז"ל )אין ראש השנה 
ט"ז ע"ב( "חייב אדם להקביל פני רבו ברגל", אז אנשטאט צו עולה רגל זיין קיין ירושלים ברויך מען גיין באזוכן זיין רבי'ן. לויט דעם איז דאס די כוונה 
פון די תורה הק' 'יראה כל זכורך "את" פני ה' אלקיך', ווי עס איז באקאנט אז דאס ווארט 'את' קומט מרבה זיין תלמידי חכמים, ווי די גמרא דרשנ'ט 
)פסחים כ"ד ע"ב( 'את ה' אלקיך תירא – לרבות תלמידי חכמים', נעמליך, אז בזמן שאין בית המקדש קיים ווען מ'קען נישט עולה רגל זיין צום בית 

המקדש, זאל מען גיין מקבל זיין פני תלמידי חכמים. 

אין אלע דורות איז טאקע אזוי געווען איינגעפירט ביי חסידים ואנשי מעשה, רבנן ותלמידיהון, צו גיין באזוכן, אדער זיך מסתופף זיין בצל הצדיקים, 
דורכאויס די ימים טובים טעג, צו מקיים זיין דעם דערמאנטן מאמר חז"ל 'חייב אדם להקביל פני רבו ברגל'.

אינעם לעצטן דור, בחיים חיותו פונעם רבן ומאורן של ישראל מרן רבינו הקדוש זי"ע, איז יעדן יו"ט בכלל, און דעם יו"ט סוכות בפרט, געווען 
א מאסן-צוזאמענפאר פון הונדערטער חסידים פון אלע עקן וועלט, וועלכע זענען געקומען צו פארן זיך צו מסתופף זיין בצילא דמהימנותא, צו 

מיטהאלטן די געהויבענע תפילות, די הייליגע עבודה, די לעכטיגע טישן, און אזוי ווייטער.

באזונדער האט ארויסגעשיינט די אנוועזנהייט פון די רבנים ואדמורי"ם מנהיגי קהל עדת ישורון, וואס זענען אויך געקומען זיך מסתופף זיין בצל 
הקודש. אויך די לאקאלע רבנים ואדמורי"ם וואס האבן געוואוינט בשכינות צום רבי'ן אין וויליאמסבורג, איסט סייד, בארא פארק, זענען דורכאויס 
די חול המועד טעג אריבערגעקומען אפצוגעבן דעם רבי'ן א באזוך, אדער זיך באטייליגן ביי די געהויבענע טישן. פילע חסידים ברענגען ארויף מיט 
נאסטאלגיע די ערהאבן בילד צו זען ווי אזוי דער רבי זי"ע האט זיך מתעלס געווען באהבים מיט אט די רבנים ביי וועלכע עס האט זיך אנטוויקלט 

גייסטרייכע שמועסן בשיחת חולין של תלמידי חכמים.

דאקעגן, פלעגט אויך דער רבי זעלבסט דורכאויס די חול המועד טעג אריבערגיין באזוכן עטליכע אדמורי"ם ורבנים, און צומאל ווען דער רבי האט 
נישט אנגעיאגט דאס צו טון אין די חול המועד טעג, האט דאס דער רבי משלים געווען באלד נאך יו"ט.
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פלייש,  קיין  משה  ברך  פאַר'ן  איבערגעבליבן 
טעלער  ליידיגן  אַ  גענומען  זי"ע  רבי  דער  האָט 
משה,  הברך  רבי'ן  פאַר'ן  געלעגן  איז  עס  וואָס 
און האָט אַריינגעלייגט דערין דאָס גאַנצע פלייש 
וואָס מ'האָט אים געהאַט דערלאַנגט. דאָס האָט 
געצייגט פאַר יעדן דאָס געוואַלדיגע חביבות וואָס 
דער רבי האָט געהאַט צום רבי'ן הברך משה זי"ע.

)הרה"ח ר' ברוך בערקאוויטש ז"ל( 

הגאון הגדול רבי 
יונתן שטייף זצ"ל

זייער  געווען  זענען  טישן"  המועד  "חול  די 

רבי  דער  טישן.  געהויבענע  און  באַ'טעמ'טע 
בנועם  שמועסן  און  פניו  בצהלת  זיצן  פלעגט 
פאַרשידענע  רבנים  אָנוועזנדע  די  מיט  שיח 
ענינים, און מ'האָט געקענט הערן און מקבל זיין 
חולין  ושיחת  וענינים  עובדות  אינטערעסאַנטע 

של תלמידי חכמים.

חול  טיש  רבי'נס  ביים  געווען  אַמאָל  בין  איך 
המועד סוכות, עס איז דאָרט געזעסן הגאון רבי 
שמועס  דער  רבנים.  נאך  און  ז"ל  שטייף  יונתן 
אויפ'ן  מחלוקת  די  איבער  באצויגן  זיך  האט 
רבי  דער  האָט  דעמאָלט  בימיו.  רמב"ם  הייליגן 
געזאָגט אַז עס איז ידוע אַז די חכמי צפת האָבן 
געפירט אַ קאַמף אַקעגן די ספרים פונעם רמב"ם 

"מורה נבוכים" און ספר "המדע".

גדולים  אַלע  "די  געזאָגט:  רבי  דער  האָט 
פונעם  גרויסקייט  דאָס  געוואוסט  אוודאי  האָבן 
נאָר  רמב"ם,  הייליגן 
האָבן  זיי  דען?  וואָס 
דער  אַז  געהאַלטן 
געשריבן  האָט  רמב"ם 
זיין ספר פאַר בני עלי' 
און גרויסע מוחות וואָס 
זיין  משיג  דאָס  קענען 
אָבער  פאַרשטיין,  און 
זיי  האָבן  דאַקעגן 
דער  אַז  געווען  חייש 
וועט  המון  איינפאַכער 
זיך אויך צוכאַפּן צו די 
דאָס קען  וואָס  ספרים, 
לרבים.  מכשול  אַ  זיין 
זיי  האָבן  דעריבער 
געשריבן בריוו מונע צו 
מענטשן  פשוט'ע  זיין 
לערנען,  דאָס  פון 
גיסא האָט דער  מאידך 
דעם  געשריבן  רמב"ם 
בעיקר  נבוכים"  "מורה 
און  עלי'  בני  די  פאַר 

גרויסע לייט".

איז  באַקאַנט  ווי 
אויך  יונה  רבינו  דער 
חולקים  די  פון  געווען 
נבוכים"  "מורה  אויפ'ן 
פונדעסטוועגן  און 

מסכת  אויף  יונה"  רבינו  "תלמידי  פירוש  אין 
ברכות, און אין אַנדערע ספרים פון אים, ווערט 
געברענגט מערערע מאָל פונעם הייליגן רמב"ם 
אין זיין ספר "יד החזקה". זעט מען דאָך פון דעם 
אַז די כוונה פון זיין שאַרפע מלחמה איז געווען 
לערנען  נישט  זאָלן  עם  פשוטי  די  אָפּצוהאַלטן 
אין זיינע טיפע ספרים. )עי' בספה"ק דברי יואל 
לסוכות, קהלת אות ט"ו, וואו דער רבי איז מבאר 

דעם ענין בבהירות נפלא(.

)הרה"ח ר' מעכיל זיכערמאן ז"ל(

כ"ק אדמו"ר רבי 
שמעון שלום קאליש 

זצ"ל מאמשינוב
אַמשינובער  פונעם  באַזוך  אַ  געדענק  איך 
רבי הרה"צ רבי שמעו'לע זצ"ל ביים רבי'ן זי"ע. 
געווען איז עס חול המועד סוכות, דער רבי האָט 
דעמאָלט געהאַלטן אינמיטן דעם נאָכמיטאָג טיש, 
און מ'איז געקומען זאָגן אַז דער אַמשינוב'ער רבי 
וועלכער האָט דעמאָלט געוואוינט אין באָראָ   —

פּאַרק — איז געקומען באַזוכן דעם רבי'ן.

דער  איז  רבי'ן,  אַמשינובער  פונעם  לכבודו 
רבי אַרויסגעגאַנגען פון די גרויסע סוכה און איז 
אַריינגעגאַנגען אין די קליינע סוכה צו ענטפאַנגען 
דעם גרויסן גאַסט, און אַרום צוואָנציג מינוט האָט 
דער רבי פאַרברענגט מיט אים אינאיינעם בדברי 
דער  איז  דערנאָך  און  צדיקים,  ספורי  און  תורה 
סוכה  גרויסע  די  אין  אַריינגעקומען  צוריק  רבי 

פאָרצוזעצן דעם טיש.

עטליכע  פון  געהערט  דעמאָלט  איך  האָב 
בצל  געווען  מסתופף  זיך  האָבן  וועלכע  חסידים 
רבי  דער  אַז  אינדערהיים,  זי"ע  רבי'ן  פון  קדשו 
אַ  אינמיטן  געווען  מפסיק  נישט  קיינמאָל  האָט 
טיש, און דעמאָלט איז געווען דאָס ערשטע מאָל 
טיש,  אינמיטן  זיין  מפסיק  זאָל  רבי  דער  וואָס 
וועמען  זצ"ל,  רבי'ן  אַמשינובער  פונעם  לכבודו 

דער רבי האָט אויסטערליש מעריץ געווען.

)הרה"ח ר' חיים שטערן ז"ל( 

כ"ק אדמו"ר רבי 
אברהם יהושע העשיל 

זצ"ל מקאפישניטץ 
רבי  בין כסה לעשור שנת תשי"ח, האט דער 
דער  און  "פלו",  שטארקער  א  גאר  פון  געליטן 
רבי איז א גאנצן טאג געלעגן אין בעט מיט הויך 
ווארט  קיין  ארויסרעדן  קענענדיג  נישט  פיבער, 

פון מויל. 

דער  האט  תשי"ח,  הקדוש  יום  ערב  יענעם 
ווי  טיש,  געפירט  שוואכקייט  זיין  טראץ  רבי, 
זיין שטייגער. די טישן פון ערב יום הקדוש און 
מוצאי יום הקדוש זענען געווען זייער געהויבענע 
טישן, וואס איך האב קיינמאל נישט פארפאסט. 
געגאנגען  איך  בין  יום הקדוש  יענעם ערב  אויך 
צום רבי'נס טיש און געשטאנען ממש נעבן רבי'ן 
האט  באדויערן  צום  אבער  תורה-זאגן,  בשעת'ן 
ווארט. דעם  איין  קיין  געקענט הערן  נישט  מען 
רבי'נס שטימע איז געווען אזוי שוואך און שטיל, 
אזש דער רבי אליין האט נישט געקענט הערן זיין 

אייגן קול.

מיינע געדאנקען האבן אנגעהויבן צו פיבערן: 
וואס וועט דא זיין? ווי אזוי וועט מען קענען הערן 
הייליגן  דעם  אין  תפילות  הייליגע  רבי'נס  דעם 
טאג? אבער צו אלעמענ'ס גרויסן וואונדער, ווען 
ווי-נאר  ביינאכט,  הקדוש  יום  געקומען  איז  עס 
הקודש,  ארון  צום  ארויפגעגאנגען  איז  רבי  דער 
דרשה  כל-נדרי  די  זאגן  צו  אנגעהויבן  ער  האט 
מיט א הויך קול. דער רבי האט אנגעהויבן מיט'ן 
לשון המשנה: "שבעת ימים קודם יום הכיפורים 
מפרישין כהן גדול". "פארוואס שטייט 'מפרישין'" 
מער  וואלט  "עס   - געפרעגט  רבי  דער  האט   -
גדול  כהן  דער  אז  פורש',  'היה  געווען  פאסיג 
זיך אליין פורש געווען. נאר די כוונה איז,  האט 
גדול  כהן  דעם  צוגעהאלפן  מ'האט  'מפרישין', 
זיך צוגרייטן און פורש זיין פאר זיין עבודה. מורי 
ורבותי" - האט דער רבי אויסגעשריגן - "העלפט 

מיר צו אין זכות פונעם רבים". 

די  געזאגט  רבי  דער  האט  דרשה  דער  נאך 
ירדו  מים  פלגי  וגו'  לצדיק  זרוע  "אור  פסוקים 
יעדן  האט  וואס  אדיר  קול  א  מיט  וגו'"  עיני 

כ"ק מרן רביה"ק הברך משה זי"ע פירט טיש חוה"מ סוכות

הגאון הגדול רבי יונתן שטייף זצ"ל
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
אזוי  און  השיתין,  עומק  עד  אדורכגענומען 
תפילות  אלע  געדאוונט  רבי  דער  האט  ווייטער, 

כדרכו בקודש מיט זייער א הויכער שטימע. 

געהאט  איך  האב  סוכות,  המועד  חול  יענעם 
אויטא,  מיין  מיט  רבי'ן  דעם  פירן  צו  זכיה  די 
זיך  פלעגט  רבי  דער  וועם  רבנים  די  באזוכן  צו 
האב  איך  המועד.  חול  אום  באזוכן  צו  זיין  נוהג 
דאן געהאט די זכיה מיטצוהאלטן די געהויבענע 

שמועסן צווישן רבי'ן מיט די גדולי ישראל. 

צווישן אנדערע, איז דער רבי געגאנגען באזוכן 
וועלכער  זצ"ל  רבי'ן  קאפישניטצער  אלטן  ביים 
האט געוואוינט אין דער איסט סייד. ביי יענעם 
באזוך האט אים דער רבי דערציילט ווי שטארק 
אפגעשוואכט ער איז געווען ערב יום הקדוש, און 
דער רבי האט באטאנט: "איך האב נישט געהאט 
דאווענען  קענען  וועל  איך  אזוי  ווי  השגה  קיין 
אנגעקומען  איז  עס  ווי-נאר  אבער  עמוד,  פאר'ן 
צו  צוריקגעקומען  איך  בין  טאג  הייליגער  דער 
די כוחות, און איך האב ב"ה געקענט דאווענען 
ווי געהעריג". דער רבי האט אויסגעפירט בלשון 
קדשו: "איך ווייס אליין נישט וואס עס איז געווען 

דעמאלט".

שמועס  דער  אויפגעקומען  דעמאלט  איז  עס 
איבער דער ביטערער מחלה, ל"ע. דער רבי האט 
מען  זעט  מחלה  דער  פון  אז  אויסגעדריקט,  זיך 
ביז  און  ה',  ביד  בלויז  געוואנדן  איז  רפואה  אז 
זיך  קענען  הימל  פון  רפואה  קיין  נישט  מ'שיקט 
די דאקטוירים ברעכן קאפ און גארנישט טון. דער 
רבי האט געגעבן דערצו א ביישפיל, א שטייגער 
ווי די מחלה "פאליא", ה"י, וואס מיט יארן צוריק 
האט מען נישט געטראפן קיין רפואה דערפאר, 
אינגאנצן  ב"ה  עס  איז  צו-טאגס  היינט  און 

פארגעסן געווארן. 

כ"ק אדמו"ר רבי 
אלעזר שפירא 
זצ"ל מקיוויאשד

 – זי"ע  רבי  דער  איז  המועד,  חול  יענעם 
גדולי  ביי עטליכע  געגאנגען באזוכן   – כמנהגו 
הרבנים. צווישן זיי, האט דער רבי באזוכט ביים 
קיוויאשדער רב הגה"צ ר' אלעזר שפירא זצ"ל. 

עס האט זיך דאן אנטוויקלט צווישן זיי זייער 
א שיינער שמועס. דער רבי האט דערציילט אז 
דער הייליגער ישמח משה זי"ע האט זיך קיינמאל 
זי"ע,  אלימלך  רבי  רבי'ן  מיט'ן  געטראפן  נישט 
כאטש זיי האבן זיך שטענדיג געוואלט טרעפן. 
איינמאל האט דער רבי ר' אלימלך געשיקט זאגן 
זיך טרעפן  וויל  זי"ע אז ער  פאר'ן ישמח משה 
מיט אים און "ער קען אים א טובה טון עד סוף 
כל הדורות". דערציילנדיג דאס, האט דער רבי 
פלא  "א  הלשון:  בזה  מאל  דריי  איבערגעזאגט 
פון א זאך, ער האט אים געוואלט א טובה טון 
'עד סוף כל הדורות'". עס האט זיך געהערט ווי 
איבערזאגנדיג  באנומען  שטארק  איז  רבי  דער 
דעם לשון "עד סוף כל הדורות", היות דער רבי 
איז דאך געווען אן אייניקל פונעם ישמח משה 

זי"ע. 

זיידן,  אויך האט דער רבי דערציילט פונעם 
זצ"ל,  ארי'  קול  דעם  און  זי"ע  לב  ייטב  דעם 
ידידים.  נאענטע  גאר  געווען  זענען  וועלכע 

דער רבי האט דערציילט איבער'ן שידוך פון קול 
ארי' זצ"ל מיט די טאכטער פון הרה"ח ר' משה 
דער  וועלכע  ביי  אוהעל,  פון  ז"ל  גינצלער  לייב 
אבער  שדכן,  געווען  איז  משה  ישמח  הייליגער 
ביי דער חתונה האט שוין דער ישמח משה נישט 

געלעבט.

נאך דער חתונה איז דער ישמח משה געקומען 
אין חלום צו ר' משה לייב, און האט אים געזאגט: 
"יעצט זעסטו אז איך האב דיך נישט אפגענארט 
אים  האט  משה  ישמח  דער  שידוך?!"  מיט'ן 
נאכגעזאגט אין חלום א חידוש פון זיין איידעם, 
זיינע  אין  געזען  האט  ער  וואס  ארי',  קול  דער 
כתבים וואס איז געלעגן אין זיין חדר מיוחד ביי 

זיין אייניקל דער ייטב לב זי"ע.

איבערגעזאגט  האט  שווער  דער  ווען  צופרי, 
האט  ער  וואס  חידוש  דעם  ארי'  קול  פאר'ן 
געהערט אין זיין נאמען, האט זיך דער קול ארי' 
"פון  פרעגנדיג:  דערויף,  געוואונדערט  שטארק 
האב  איך  חידוש?  דעם  שווער  דער  ווייסט  וואו 
נאר  געוויזן,  נישט  קיינעם  די תשובה פאר  דאך 
פאר מיין חברותא דעם ייטב לב?" האט אים זיין 
שווער איבערדערציילט דעם חלום וואס ער האט 
האט  ער  וועלכן  אין  משה  ישמח  מיט'ן  געהאט 

אים איבערגעזאגט דעם חידוש.

אז  חלום,  "אזא  אויסגעפירט:  רבי  דער  האט 
חידוש  דעם  איבערזאגן  שפעטער  קענען  מ'זאל 

פאר א צווייטן, דאס הייסט ממש בהקיץ!"

דאן איז דער שמועס אריבער צו דער פראגע 
האט  רבי  דער  אמעריקע.  אין  "איד"  א  זיין  פון 
דערציילט, אז אין אמעריקע איז געווען א איד, א 
מחלל שבת, וואס האט געארבעט אין א פאבריק 
זון  דער  קומט  טאג  איין  זון.  זיין  מיט  צוזאמען 
חתונה  וויל  ער  אז  אים  זאגט  און  טאטן  זיין  צו 
האבן מיט א גוי'טע, רח"ל. דער טאטע האט אים 
געווארנט און געסטראשעט אז ער זאל ח"ו נישט 
חילוק  קיין  נישט  ערלית;  קיין  צו  האבן  חתונה 

אידישקייט,  פון  אפגעפרעמדט  איז  ער  ווייט  ווי 
אבער חתונה האבן מיט א גוי'טע זאל אים נישט 

קומען אין באטראכט.

דער זון האט זיך ווייניג-וואס צו טון געמאכט 
א  ביז  און  אנזאג,  שטרענגן  טאטנ'ס  זיין  פון 
קורצער צייט איז ער געקומען צו זיין טאטן מיט 
געווען  מסכים  האט  "כלה"  זיין  אז  בשורה  דער 
גרייט חתונה  זיין און ער איז שוין  צו  זיך מגייר 
צו האבן. זיין טאטע האט זיך צעשריגן אויף אים, 
אבער עס האט אים גארנישט געהאלפן, דער זון 

האט חתונה געהאט צו די גיורת.

איז  חתונה,  דער  נאך  שבת  ערשטן  דעם 
דער טאטע אריינגעקומען צו דער ארבעט, און 
זון איז נישט געקומען. האט  זיין  באמערקט אז 
ער אנגערופן זיין זון אויפ'ן טעלעפאן, אבער ער 
דער  טעלעפאן.  דעם  געענטפערט  נישט  האט 
טאטע האט פרובירט עטליכע מאל, אבער דער 
זון האט אלץ נישט געענטפערט. זעענדיג אז צו 
דעם  און  געקומען  נישט  ער  איז  ארבעט  דער 
טעלעפאן הייבט ער נישט אויף, איז ער געווארן 
אריבערצוגיין  באשלאסן  האט  און  דערשראקן, 
צום הויז פון זיין זון, זען וואס עס גייט ביי אים 

פאר.

איבערראשט  פאטער  דער  איז  אנקומענדיג, 
געווארן זעענדיג ווי זיין זון זיצט ביים טיש מיט 
סעודה...  שבת'דיגע  א  פראוועט  און  ווייב  זיין 
דער טאטע איז צוגעלאפן צום זון און געפרעגט 
א פארוואונדערטער: "וואס איז געשען מיט דיר? 
איז  זון  "פרומער"  דער  פאר?"  דא  קומט  וואס 
שטיל געבליבן, און זיין פרוי האט גענומען דעם 
שווער,  דעם  געווען  מסביר  און  הדיבור  רשות 
אז ווען מ'האט איר מגייר געווען, האט מען איר 
ערקלערט די מצוה פון שבת, אז מ'טאר נישט אין 
דעם טאג טון קיין מלאכה, און מ'דארף פראווען 
אויס  זי  פאלגט  דעריבער  א.א.וו.,  סעודות,  דריי 

וואס זי האט זיך אונטערגענומען.

דער  ווען 
טאטע האט דאס 
ער  איז  געהערט 
מלא  געווארן 
האט  און  כעס, 
צעשריגן  זיך 
אויף זיין זון: "דו 
האב  איך  זעסט! 
געווארנט  דיר 
נישט  זאלסט  דו 
חתונה האבן מיט 

א גוי'טע"... 

דער רבי האט 
שטארק  זיך 
ט  ל כ י י מ ש ע צ
ג  י ד נ ל י י צ ר ע ד
און  מעשה,  די 
גלייכצייטיג האט 
קרעכץ  א  ער 
איבער  געטון 
נידעריגן  דעם 
אין  מצב 
וואס  אידישקייט 
געהערשט  האט 
אמעריקע  אין 

בימים ההם.

 )הרה"ח ר' יעקב 

כהנא ז"ל(

כ"ק אדמו"ר רבי 
אלעזר טווערסקי 
זצ"ל מפאלטישאן

איך געדענק אַ חול המועד באַזוך פון רבי'ן ביים 
פאַלטישאַנער רב זצ"ל, ביי וועלכע עס האָט זיך 
אַנטוויקלט גאָר אַ זאַפטיגער תורה'דיגער שמועס.

טאַץ  אַ  רבי'ן  פאַר'ן  אַריינגעברענגט  מ'האָט 
מיט טרויבן, און נאָך וואָס דער רבי האָט טועם 
רב  פאַלטישאַנער  דער  האָט  דערפון  געווען 
איינצעלנע  מ'עסט  אויב  רבי'ן  דעם  געפרעגט 
טרויבן ווייניגער ווי דער שיעור, צי עס גייט נישט 
אַריין אין די שאלה פון אַ 'בריה' )עיי' בשו"ע סי' 
שהוא  דבר  לומר שעל  מסתפקים  ויש  ס"א:  ר"י 
רימון,  של  או  ענב  של  גרגיר  כגון  כברייתו, 
שמברכין לאחריו אע"פ שאין בו כזית, לכך נכון 

ליזהר שלא לאכול בריה פחות מכזית(.

געווענליך  אַז  געענטפערט,  רבי  דער  האָט   
ביי טרויבן איז כמעט נישט שייך אַז עס זאָל זיין 
טרויב  אַ  אַראָפּ  מ'נעמט  ווען  וויבאַלד  בריה,  אַ 
טרויב  פונעם  משהו  אַ  עפּעס  איבער  בלייבט 
אויפ'ן שטרענגל, אַזוי אַז די טרויב בלייבט נישט 
קיין בריה. דער רבי האָט דערביי אַראָפּגענומען 
אַ טרויב און געוויזן פאַר'ן פאַלטישאַנער רב ווי 
עס איז איבערגעבליבן אַ משהו אויפ'ן שטרענגל. 

)הרה"ח ר' חיים הערש שטערן ז"ל(

כ"ק אדמו"ר רבי 
משה האראוויץ 
זצ"ל מבאסטאן

געווען  עס  איז  רוחני  עונג  באזונדערער  א 
רבי'ן  פונעם  טישן  ערהאבענע  די  מיטצוהאלטן 
סוכות.  חול–המועד  פון  טעג  די  דורכאויס  זי"ע 
באצירן  פלעגן  טישן  די  ביי  אויבן–אן  דעם 
עטליכע חשוב'ע רבנים פון אמעריקע, וואס זענען 
אפטמאל  און  ברגל,  רבם  פני  לקבל  געקומען 
שיחות  געהויבענע  אין  אריינלאזן  זיך  זיי  פלעגן 

חולין של תלמידי חכמים מיט'ן רבי'ן.

צווישן אנדערן, געדענק איך א שבת–בייטאג 
טיש חול המועד סוכות אין די ערשטע יארן, ביי 
וועלכן עס האט אנטיילגענומען דער באסטאנער 
רבי, הרה"צ רבי משה האראוויץ זצ"ל. דער רבי 
האט אים זייער ווארעם אויפגענומען און געזעצט 

נעבן זיך ביים טיש.

מיטגליד  א  געווען  איז  רבי  באסטאנער  דער 
און  אמעריקע,  אין  הרבנים"  "אגודת  דער  אין 
אים  רבי  דער  האט  געלעגנהייט  יענער  ביי  און 
האט  הרבנים  אגודת  די  פארוואס  פארגעהאלטן 
באשטימט דעם זמן יציאת השבת בשעת עס איז 

נאך שבת לויט שיטת רבינו תם.

צו  זיי  פרובירט  האט  רבי  באסטאנער  דער 
פארענטפערן מיט דער טענה אז "תפסת מרובה 
לא תפסת", זאגנדיג אז וויבאלד די אגודת הרבנים 
האט באשטימט דעם זמן פון כניסת השבת זייער 
פרי, א האלבע שעה פאר דער שקיעה, דעריבער, 
אויב מ'וועט מאכן דעם זמן פון מוצאי שבת לויט 
אמעריקאנער  געוויסע  וועלן  תם,  רבינו  שיטת  כ"ק אדמו"ר רבי אלעזר שפירא זצ"ל מקיוויאשד
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אידן דאס נישט קענען נאכקומען און וועלן דורך 
דעם אינגאנצן מחלל שבת זיין. דעריבער, "מהיות 
אז  זמן  פריערדיגן  א  געמאכט  זיי  האבן  טוב", 

מ'זאל נישט ח"ו צוקומען צו חילול שבת.

קשיא.  גופא  "הא  געפרעגט:  רבי  דער  האט 
פארוואס דארף מען טאקע מאכן דעם זמן כניסת 
השבת אזוי פרי? אינדערהיים האט מען געמאכט 
א 'תוספת שבת' אינגאנצן פון צוויי-דריי מינוט. 
אז מ'וועט מאכן שפעטער דעם זמן כניסת השבת, 
מאכן  צו  פראבלעם  קיין  זיין  נישט  טאקע  וועט 

לויט  שבת  מוצאי  פון  זמן  דעם 
איז  דאס  תם".  רבינו  שיטת 
פונעם  תמצית  דער  געווען 
שמועס מיט'ן באסטאנער רבי'ן.

באלד נאך דעם שמועס האט 
דער רבי אנגעהויבן זאגן תורה. 
געשטעלט  זיך  האט  רבי  דער 
וואס מ'האט געזאגט  אויף דעם 
הושענות  די  ביי  שבת  יענעם 
וגו'  שבת  ביאת  למהר  "חשה 
יושבת וממתנת עד כלות שבת". 
רבי  דער  האט   – "לכאורה 
שבח  וואספארא   - געפרעגט 
אז  אויס  מ'ווארט  אז  דאס,  איז 
דער שבת זאל שוין אדורכגיין? 
פארקערט, די מעלה פון אידישע 
זיך  מ'וויל  אז  דאך  איז  קינדער 

נישט שיידן פונעם שבת?

האט   — השבת  'כלות'  "נאר 
קומט   — ערקלערט  רבי  דער 
כלתה  וגם  'נכספה  לשון  פונעם 
ווי  אזוי  ג(,  פד,  )תהלים  נפשי' 
דער 'אור החיים' הק' איז מסביר 
דעם פסוק )בראשית ב, א( 'ויכולו 
איז  'ויכולו'  אז  והארץ',  השמים 
'כלות הנפש';  פונעם לשון  אויך 
דארף  איד  יעדער  אז  נעמליך, 
מדריגה  דער  צו  שבת  צוקומען 
גרייט  זיין  הנפש,  כלות  פון 
און  אהבה  גרויס  פון  אויסצוגיין 

תשוקה צום בורא ב"ה.

"און אט דאס איז דער שבח פון 
עד  וממתנת  'יושבת  וואס  אידן, 
כלות השבת', אז זיי זיצן און זענען 
מאריך ביי סעודת רעוא דרעוין און 
ווארטן צוצוקומען צו דער בחינה 
דעריבער  און  הנפש.  כלות  פון 
זענען די צדיקים און די בני עליה 
מאריך ביי שלש סעודות, וויבאלד 
פונעם  נישט ארויסגיין  זיי קענען 
נאכנישט  זענען  זיי  ווילאנג  שבת 
פון  מדריגה  דער  צו  צוגעקומען 

כלות הנפש צום אויבערשטן".

דאן האט דער רבי צוגעלייגט 
בדרך צחות, אז "היינט קען מען 
פשוט:  גאנץ  זיין  מסביר  דאס 
השבת'.  ביאת  למהר  'חשה 
זיך אזוי מיט'ן  וואס איילט מען 
נאר  שבת?  פונעם  אריינקום 
ווייל עס איז 'יושבת וממתנת עד 
אז  שוין  מ'ווארט  השבת',  כלות 
דער שבת זאל אוועקגיין, מ'וויל 
אויפ'ן  זמן  פריערדיגן  א  מאכן 
מאכט  דערפאר  שבת,  יציאת 
מען אזא פריען זמן ערב שבת"...

ווי  מיטצוהאלטן  וואונדערליך  געווען  איז  עס 
אזוי דער רבי האט דאס אריינגעפלאכטן אין די 
דברי תורה, באציענדיג זיך צום פריערדיגן שמועס 
באשיינפערליך  מ'האט  רבי'ן.  באסטאנער  מיט'ן 
פון  געגרייט  נישט  זיך  האט  רבי  דער  אז  געזען 
די  נאר  תורה,  געזאגט  האט  ער  ווען  פאראויס 
דברי תורה זענען געזאגט געווארן אין יעדן פאל 

לויט'ן צורך השעה.

)הגה"צ ר' אהרן ישעי' פעקעטע ז"ל מהעלמעטץ(

כ"ק אדמו"ר רבי 
ישראל שפירא 
זצ"ל מבלאָזשוב

דעם  אַרומפירן  איך  פלעג  המועד  חול  יעדן 
רבי'ן צו באַזוכן עטליכע רבנים, צווישן זיי ביים 
רבי  הרה"צ  רבי,  באָיאַנער  רבי,  בלאָזשובער 

חיימ'ל טשחויבער זצ"ל, און נאָך.

איינמאָל ווען דער רבי זי"ע איז געווען באַזוכן 
ביים אַלטן בלאָזשובער רבי זצ"ל האָט אים דער 
בלאָזשובער רבי געפרעגט צי ער קען פאַרציילן 
יו"ט  קדושת  דער  טאַטן  פונעם  מופת  אַ  עפּעס 
איז  אונז  ביי  אָנגערופן,  רבי  זיך דער  זי"ע, האָט 
און  מופתים,  פאַרציילן  צו  שטייגער  דער  נישט 
קיין  געמאַכט  נישט  האָט  ז"ל  טאַטע  דער  אויך 
עסק פון מופתים, און ער האָט געהאַלטן אַז דער 
הקודש  עבודת  די  פון  דערציילן  צו  איז  עיקר 
און יראת שמים פון די צדיקים 
אָפּצולערנען  זיך  כדי  הקודמים, 
דערציילן  סתם  אָבער  זיי,  פון 
קיין  נישט  ברענגט  מופתים 

גרויסער תועלת.

רבי  בלאָזשובער  דער  האָט 
דערציילט  אפשר  געפרעגט: 
פונעם  מופת  אַ  עפּעס  איר 
ייטב לב? האָט דער  זיידן דער 
דאָס  געענטפערט  ווייטער  רבי 
זעלבע, אַז אויך דער זיידע דער 
געמאַכט  נישט  האָט  לב  ייטב 
דער  מופתים.  פון  עסק  קיין 
נישט  האָט  רבי  בלאָזשובער 
ער  האָט  ער  און  נאָכגעגעבן, 
פונעם  און  געפרעגט:  ווייטער 
דאָ  משה?.  ישמח  דער  זיידן 
אָנגערופן:  רבי  דער  זיך  האָט 
נו, דער זיידע דער ישמח משה 
אַלס  געווען  באַקאַנט  דאָך  איז 
אַן איש מופת, עס איז דאָך ידוע 
אַסאַך אינטערעסאַנטע מופתים 

וואָס מ'האָט געזען ביי אים.

האָט  רבי  בלאָזשובער  דער 
דעם  געווען  מפציר  אָבער 
רבי'ן אַז ער וויל הערן פון אים 
פונעם  מופת  אַ  עפּעס  זעלבסט 
ישמח משה, האָט דער רבי אים 

דערציילט איין מופת.

דער רבי האָט אים דערציילט 
ווי פאָלגענד:

משה  ישמח  דער  זיידע  דער 
ז"ל האָט געהאַט אַ געוואַלדיגע 
ארץ  קיין  פאָרן  צו  השתוקקות 
שוין  זיך  האָט  ער  ישראל, 
קיין  פאָרן  צו  גערישט  אפילו 
צוליב  אָבער  ישראל,  ארץ 
מניעות  און  סיבות  פאַרשידענע 

לא אסתייע מילתא.

נאַכט  ערשטע  די  איינמאָל, 
ישמח  דער  זיך  האָט  סוכות, 
מלאכים  ווי  גע'חלומ'ט,  משה 
האָבן אים גענומען מיט זייערע 
קיין  געפירט  און  פליגלען 
אים  האָבן  זיי  און  ישראל,  ארץ 
חמי  די  אין  גע'טובל'ט  דאָרט 
מרים',  של  'בארה  ביים  טבריה 
אים  זיי  האָבן  דערנאָך  און 

צוריקגעטראָגן.

ווי ער האָט זיך אויפגעכאַפּט 
געזען  ער  האָט  שלאָף,  פונעם 
אַ  אַ שטיקל פּאַרמעט,  זיך  נעבן 
וועלכע  אויף  שמיא,  מן  פיתקא 
עס איז געשטאַנען די פאָלגענדע 

‡ הערליכע סעט
רהמביכבוערריכטיהבעזעןברענוועטסוו

ירענטויךויפן
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
דאַן  בך"!.  חבלו  ולא  הביאך  "מלאכים  ווערטער 
האָט ער געזען אַז דער חלום איז טאַקע געווען אַ 
ווירקליכקייט. דער רבי זי"ע האָט געזאָגט אַז דער 
שטיקל פּאַרמעט איז נאָך געווען ביז צו די ערשטע 
נוסחאות  דאָ עטליכע  זענען  )עס  וועלט מלחמה. 
אָבער  פיתקא,  אינעם  געשטאַנען  איז  עס  וואָס 
פונעם רבי'ן זי"ע האָב איך דעמאָלט געהערט דעם 

דערמאַנטן נוסח 'מלאכים הביאך ולא חבלו בך'(.

*

המועד  חול  מאָל  אַנדערס  אַן  געדענק  איך 
סוכות, ווען דער רבי איז געווען ביים בלאָזשובער 
איבער  שמועס  דער  אַרויפגעקומען  איז  רבי'ן 
'חינוך עצמאי', דער רבי האָט זיך צעפייערט און 
געזאָגט: "נישט נאָר עס איז נישט אויסגעהאַלטן 
ברוחניות נאָר אפילו בגשמיות איז עס אויך נישט 

אויסגעהאַלטן".

דעם  געפרעגט  רבי  בלאָזשובער  דער  האָט 
רבי'ן אַז אויב די תלמוד תורה'ס וועלן אויפהערן 
צו נעמען געלט פון די מדינה צי דער רבי וועט זיי 
העלפן? האָט דער רבי געענטפערט: וואָס איז די 
שאלה?! אוודאי וועט מען העלפן פאַר אַ תלמוד 

תורה וואָס נויטיגט זיך אין הילף!

 )הרה"ח ר' יונתן בנימין עסטרייכער ע"ה(

כ"ק אדמו"ר בעל תורת 
מרדכי מוויזשניץ זצ"ל

האט  זי"ע  רבי  דער  ווען  תש"ד  סוכות 
די  פון  איינע  אין  גרויסווארדיין,  אין  געוויילט 
ר'  אכסניא,  בעל  דער  האט  טעג,  חול-המועד 
אסאך  איינגעלאדנט  ע"ה,  לעפקאוויטש  ליפא 
רבנים אויף א סעודה ביים סאטמארער רב ז"ל. 
איז  זצ"ל,  מדזיקוב  יודא'לע  רבי  שוואגער,  מיין 
ברודער  מיין  מיט  צוזאמען  אהינגעגאנגען,  אויך 
שוואגער  מיין  זצ"ל(,  ב"ב  מוויזשניץ  )אדמו"ר 
איך.  און  זצ"ל,  אדלער  חיים  נפתלי  ר'  הרה"צ 
מ'האט דארט זייער מקרב געווען די וויזשניצער 
אין  אויבנאן,  געזעצט  זיי  מ'האט  און  קינדער, 

פארנט פון אנדערע. 

דארט  געווען  זענען  אנוועזנדע,  די  צווישן 
עטליכע רבנים, דער קאלאשיצער רב הגה"צ ר' 
געווען  איז  וואס  זצ"ל,  הלברשטאם  לייביש  דוד 
א פליט פון פוילן, דער זענטער רב )כ"ק רביה"ק 
קיין  געקומען  אויך  איז  וואס  זצ"ל(,  הברך משה 
דער טעטשער  דעם אתרוג,  וועגן  גרויסווארדיין 
נאך. מיט'ן  און  זצ"ל,  ווייס  ר' מאיר  דיין הגה"צ 
רבי  זיין  מכבד  געוואלט  מען  האט  בענטשן 
יודא'לען, אבער צום סוף האט דער בעל אכסניא 
איז  וואס  רב,  קאלאשיצער  דעם  געווען  מכבד 

אויך איינגעשטאנען ביי אים.

רבנים  אסאך  נאך  זענען  סוכות  יענעם  אויף 
גדולי  זיי  צווישן  גרויסווארדיין;  קיין  געקומען 
הרבנים, ווי דער סעקעלהידער רב הגה"צ ר' יודא 
סג"ל ראזנער זצ"ל, דער טאשנאדער רב הגה"צ ר' 
מרדכי בריסק זצ"ל, דער ראחובער רב הגה"צ ר' 
שלמה זלמן פריעדמאן זצ"ל, און נאך. א גרויסער 
ביים  דאווענען  געגאנגען  זענען  זיי  פון  חלק 

סאטמארער רב ז"ל.

 )באילנא דחיי ח"א, זכרונות כ"ק אדמו"ר מוויזשניץ 

זצ"ל( 

*

דער  וואָס  טישן  סוכות  המועד  חול  די  ביי 
פלעגן  נאַכט,  יעדע  געפּראַוועט  האָט  זי"ע  רבי 
האָבן  וועלכע  רבנים  באַרימטע  אַנטיילנעמען 
זיך  פלעגט  דאַן  און  אַמעריקע,  אין  געוואוינט 
שמועס  תורה'דיגער  אַ  אַנטוויקלען  אָפטמאָל 
צווישן רבי'ן מיט די רבנים, וואָס איז געווען זייער 

באַ'טעמ'ט דאָס מיטצוהאַלטן.

איך געדענק איינע פון די חול המועד טישן ווען 
דער וויזשניצער רבי איז געקומען צום טיש, ווען 
סעודה,  די  אינמיטן  טיף  געהאַלטן  שוין  מ'האָט 
האָט דער רבי זי"ע געהייסן מ'זאָל אַריינברענגען 
לכבודו אַ שיסל מיט אַ טעפּל, און דער רבי האָט 
אים געהייסן זיך וואַשן אויף זיין פּלאַץ, וואָס דאָס 
רבי  דער  וואָס  כיבוד  זעלטענער  אַ  געווען  איז 

האָט כמעט נישט געטאָן פאַר קיין אַנדערן.

אַנדערע  צווישן  זיך  האָט  טיש,  יענעם  ביי 
פון  גדלות  די  איבער  שמועס  אַ  אַנטוויקלט 
דאַן  האָט  זי"ע  רבי  דער  און  ע"ה,  רבינו  משה 
אַן  האָבן  ניטאַמאָל  מ'קען  אַז  אַרויסגעברענגט 
השגה אין משה רבינו ע"ה, און האָט דערציילט אַז 
הרה"ק רבי משה מראָזוואַדאָוו זצ"ל האָט אַמאָל 
דער  אַז  שלימה  באמונה  גלייבט  ער  אַז  געזאָגט 
הייליגער נועם אלימלך זי"ע איז געווען גרעסער 
ווי דער הייליגער דברי חיים זי"ע, נאָר ער ווייסט 
נישט מיט וואָס! און דער רבי האָט מסביר געווען 
זיינער ווערטער, אַז יעדער איינער קען משיג זיין 
אַביסל מער פון די מדריגה אין וועלכע ער געפינט 
זיך, אָבער אַ מדריגה וואָס איז אַסאַך העכער פון 
אים דאָס קען מען אינגאַנצן נישט משיג זיין, און 
געקענט  האָט  ראָזוואַדאָווער  משה  רבי  הרה"ק 
משיג זיין נאָר ביז צום דברי חיים זי"ע און נישט 
משיג  געקענט  נישט  ער  האָט  דעריבער  מער, 
געווען  אלימלך  נועם  דער  איז  וואָס  מיט  זיין 
געווען  איז שוין  דאָס  וויבאַלד  אים,  ווי  גרעסער 
אַסאַך ווייטער און העכער פון זיינע מדריגות. און 
אוודאי און אוודאי אַז מיר האָבן נישט קיין פּינטל 

השגה אין די גדלות פון משה רבינו ע"ה.

דערצו,  צוצושטעלן  אינטערעסאַנט  איז  עס 
וואָס איך האָב געהערט דערציילן פונעם פּאַיער 
ע"ה  רעביצין  די  האָט  איינמאָל  אַז  זצ"ל,  רב 
געבעטן פונעם רבי'ן זי"ע די ד' מינים צו שאָקלען, 
האָט זיך דער רבי אָנגערופן צו איר: דו ביסט דאָך 
אַן אייניקל פונעם צאַנזער רב זי"ע, און ער האָט 
דאָך נישט געלאָזט פאַר קיין נשים מאַכן אַ ברכה 
אויפ'ן לולב. האָט די רעביצין ע"ה געענטפערט: 
איך האָב געהאַט אַ גרעסערן זיידע, דער רבי ר' 
אלימלך זי"ע וועלכער האָט יאָ געלאָזט נשים צו 
בענטשן אויפ'ן לולב. האָט איר דער רבי געזאָגט: 
איז  אלימלך  ר'  רבי  דער  אַז  ווייסטו  פונוואַנעט 
געווען גרעסער פונעם צאַנזער רב?... ]דער רבי 
זי"ע האָט, פאַרשטייט זיך, איר בלויז געמיינט צו 
פרעגן פון וואו "זי" ווייסט דאָס, וואָס אין אמת'ן 
אַזוי דער רבי דערציילט בשם דער  האָט טאַקע 

ראָזוואַדאָווער רב זצ"ל[.

וואָס דער רבי האָט  זאַך געדענק איך  אַ  נאָך 
דערציילט ביי אַ חול המועד סוכות טיש. געווען 
טיש  צום  אַריינגעברענגט  מ'האָט  ווען  עס  איז 
געווען  איז  רבי  דער  און  פירות,  ערליי  עטליכע 
מסופק אויף איינע פון די פירות צי מ'ברויך מאַכן 
דערויף אַ שהחיינו. האָט דער רבי דערציילט אַז 
יהושע  רבי  הרה"ק  רב  בעלזער  מיטעלער  דער 
סיגעט,  שטאָט  די  דורכגעפאָרן  אַמאָל  איז  זצ"ל 
צום  אַרויסגעגאַנגען  איז  זי"ע  לב  ייטב  דער  און 
זצ"ל,  רב  בעלזער  דעם  זיין  צו  פנים  מקבל  צוג 
האָט אים דער בעלזער רב נאָכגעזאָגט בשם זיין 

פאָטער דער שר שלום זצ"ל אַז ווען מ'איז זהיר 
אין די ברכה פון 'שהחיינו' איז עס אַ סגולה אויף 
אריכות ימים. ווען דער רבי האָט דאָס געענדיגט 
האָט  און  פרי,  די  גענומען  ער  האָט  דערציילן 
האָט  עס  ווי  און  געזאָגט,  עפּעס  שטילערהייט 
זיך דעמאָלט געדוכטן, האָט דער רבי געמאַכט אַ 
שהחיינו אָן שם ומלכות, וויבאַלד ער איז געווען 

מסופק דערויף.

 )הרה"ח ר' חיים פסח גאלדשטיין שליט"א( 

כ"ק הגה"צ ראב"ד 
דקהילתינו הק' זצ"ל 

סוכות,  המועד  חול  איינמאל  עס  איז  געווען 
און  רבנים  אסאך  קומען  פלעגן  דעמאלט  וואס 
זי"ע  רבי  דער  טיש.  רבי'נס  ביים  אדמורי"ם 
זענען  וואס  רבנים  די  מיט  פארברענגען  פלעגט 
געזעסן בראש השולחן אין גאר בא'טעמ'טע און 
שרפי  שיח  בנועם  שמועסן,  אינהאלטסרייכע 

קודש.

דער  ארויפגעקומען  דעמאלט  איז  עס 
הייליגער  דער  וואס  דעם  איבער  שמועס 
"נתיב  ספר  זיין  אין  שרייבט  זי"ע  קאמארנער 
מצוותיך" וועגן עטליכע ספרים וואס עס האבן 
מגדולי  רבי'ס  הייליגע  אונזערע  געווען  מחבר 
נישט  זענען  ספרים  די  וואס  נ"ע,  החסידות 
דורך  נאר  אליין,  זיי  דורך  געווארן  געשריבן 
זייערע מעתיקי שמועה, און דעריבער איז נישט 

געשריבן  זענען  וואס  ווערטער  די  אז  מעגליך 
על  זיין  זאלן  מענטש  פשוט'ן  א  דורך  געווארן 
נישט  געוויס  האבן  זיי  וויבאלד  הטוב,  תכלית 
מחברים  די  פון  דעתם  לעומק  געווען  מכוון 
וועלכע זענען געווען הייליגע אידן שרפי מעלה. 
אויף  זיין  סומך  נישט  זיך  מען  קען  דעריבער 

אלעס וואס זיי שרייבן דארט.

האב איך דעמאלט געפרעגט פונעם רבי'ן זי"ע, 
קאמארנער  דער  וואס  ספרים  די  פון  איינס  אז 
רעכנט דארט אויס איז דאך אויך דער שרייבער 
דערפון געווען אן אדם גדול - איך האב געזאגט 
שרייבער,  פונעם  נאמען  דעם  רבי'ן  פאר'ן 
אויף הלכות  חיבור  א  וועלכער האט פארפאסט 
שחיטה על דרך הסוד - און אויב אזוי, פארוואס 

מאכט עס דער הייליגער קאמארנער אוועק?

"אז  געענטפערט:  זי"ע  רבי  דער  מיר  האט 
מען דערציילט פאר איינעם א מעשה, און יענער 
מען  קען  ומיד,  תיכף  איבער  עס  דערציילט 
דער  ווי  זעלבע  די  נישט  איז  מעשה  די  אז  זען 
ערשטער האט עס דערציילט!" און דער רבי האט 
ערקלערט, אז די כוונה פונעם הייליגן קאמארנער 
זצ"ל איז, אז ווען איינער שרייבט נאך א זאך וואס 
ער האט געהערט פון איינעם, איז לא ימלט אז ער 
פראצענט  הונדערט  אויף  זיין  מכוון  קענען  זאל 
דער  כאטש  דעריבער,  מספר.  פונעם  דעת  על 
שרייבער איז טאקע געווען אן אדם גדול, אבער 
וויבאלד דאס איז נישט געשריבן געווארן דורכ'ן 
בעל מחבר אליין, איז נישט במציאות אז ער זאל 
מכוון זיין גענוי לעומק דעתו וכוונתו פונעם בעל 

מחבר זעלבסט.

)כ"ק ראב"ד דקהילתינו הק' זצ"ל(

כ"ק הגה"צ ראב"ד דקהילתינו הק' זצ"ל הושענא רבא ביי די הושענות
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וואסער 
פילטערס

אין מים אלא תורה!
בברכת שמחת יום טוב, ויקרא דאורייתא
הנהלת עמוד התורה

בס״ד

מים בששון
ם 

ת
אב

וש
מים בששון

ם 
ת

אב
וש

בטוב טעם ודעת ע״י הרב הגאון 

רבי שבתי קאהן שליט״א
מורה צדק בקהלתינו הק׳

בירור הלכה

ע״י המומחה, הרה״ח

מו״ה יעקב גליק הי״ו
העומד בראש הוואסער דעפארטמענט פה קרית יואל

בירור המציאות

מיטוואך -  א' דחוה"מ 
  בשעה  4:30  

בבית המדרש הגדול

שמחים אנו להודיע אשר 
לכבוד הרגל עלה בעז״ה 
בידינו לסדר

שיעור נפלא
לברר כל 
הילוך המים 
במסננת

והשתמשותו 
בשבת
ויום טוב

להמחשת הענין 
השיעור יהי׳

בליוי תמונות 
כלי מסננת
להבין הענין

על בורי׳

בהלכה 
ובמציאות
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 א רוחנית'דיגע

 עונג  עונג 
יום טוביום טוב

פאר אייך און די גאנצע משפחה
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קַדְּיִם
ּ מרְ חסֲיִדיִם ואְנַשְֵׁי מעַשֲהֶׂ היָו

חסידים ואנשי מעשה, זקנים עם נערים, 
בעלי בתים ואברכים, בחורים נחמדים, וילדים יקרים

ים
צל

צל
מ

ר 
שי

 ב
ים

גנ
מנ

ם ו
רי

מ
מז

מזרח

אשרי עין ראתה שמחת קהלינו!

חסידים ואנשי מעשה היו מרקדין
בראשות רבני ודייני קהלתינו שליט'א 

ועל צבאם הגה״צ מורינו שליט״א

בהיכל ביהמ״ד הגדול
אברכי הכוללים, רבנן ותלמידהון

תלמידי הישיבות, כולם נקבצו ובאו 
לשמוח בשמחת בית השואבה

בליל אושפיזא דיעקב
מוצאי ימים הראשונים של חג הסוכות

בשעה 11:00 ● תיכף אחר סעודות יו״ט בהסוכה הגדולה

שב״ר
ת

ס לילדי 
ע

ש
ט

ענ
פאר

מזונות ומשקאות בהסוכה שע"י ביהמ"ד הגדול

היכלי הפאליש בית ניעדערמאן יהי׳ פתוח

ואֹבֲהָ ּית השַּׁ אשְַׁריֵ עיַןִ ראָתֲהָ שמִׂחְתַ בֵ
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אין אייער פראיעקט, 
און אויך אין מח...
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שמעון הורוויץ

ר' שלום לאנגסאם 
דערציילט איבער 
זיין פירמע "מעקס-

ספעיס-דיזיין" 
וועלכע איז פון די 
פירענדע בילדונג 
דעזיין פירמעס, 
און נוצט אויס יעדן 
אינטש ספעיס 
צו דאס בעסטע. 
אבער אין די זעלבע 
צייט מאכט דער 
אייגענטומער זיכער 
נישט ווערן צומישט 
פון ענדלאזע 
וואטסעפפ 
מעסעדזשעס, און 
לאזן די מאקסימום 
ספעיס אין קאפ...

אינטש  יעדעס  ווי  זעהט  באזוכער, מען  אירע  באצויבערט  וואס  געביידע  גיגאנטישע  א הערליכער  שטייט 
אינעם בנין איז אויסגערעכנט, דער דעזיין און אויסשטעל איז עפעס מורא'דיג שיין און פראקטיש. אזא בנין 
פאסירט נישט ווען מען קומט לייגן די ציגל, נאך אסאך פריער האט זיך דאס שוין אנגעהויבן מיטן פלאנירן דעם 

בנין, און אויסרעכענענדיג פונקטליך וויאזוי דער בנין וועט אויסזעהן.

צווישן די פירמעס וועלכע טוען אט די ארבעט, שטארט ארויס די בארימטע "מעקס-ספעיס-דיזיין", וועלכע 
איז א פירמע פון די הויכע עליטע, וועלכע שרייבט פאר פלענער פאר פריוואטע הייזער, ביז ריזיגע בנינים, און 
ספעציאליזירט זיך אין די פאך, און אירע קליענטן זענען פול מיט לויב אויף די געוואלדיגע ארבעט וואס זיי 

שטעלן אהער.

מעקס-ספעיס-דיזיין האט שוין פינגער אפדרוקן איבער אלע עקן וועלט, אנגעהויבן פארשטייט זיך אין די 
שכינות'דיגע טריי סטעיט עריע אבער עס גייט פיל ווייטער, און נישט בלויז איבער די פאראייניגטע שטאטן 
רופן מען אן צו געניסן פון די רייכע עקספערטיז נאר אויך איבערן ים אינעם ווייטן עגלאנד און אפילו פון א"י 

מען ווענד מען זיך צו מעקס ספעיס צו געניסן פון זייער אויסטערלישע עקספיריענס.

די גרעסערע חידוש פון דעם פירמע איז די פאקט אז די ביזנעס איז נאך מיט 7 יאר צוריק געווען א חלום. 
דער אייגנטומער און גרינדער הר"ר שלום לאנגסאם הי"ו האט אנגעהויבן צושטייטלעך מיטן עפענען אן אייגענע 
דורך  פירן  וועלכע  מיטארבעטער  שטאב  ברייטער  א  מיט  צעוואקסן  ביזנעס  די  זיך  האט  אזוי  און  ביזנעס, 

גרעסערע פראיעקטן.

מיר זעצן זיך מיט ר' שלום אין אפיס צו ארויסבאקומען מער אינפארמאציע איבער די ביזנעס, און וויאזוי ער 
פירט זיין העכסט פראפעסיאנאלע ביזנעס אן קיין וואטסעפפ און סמארטפאון באנוץ.

ביזנעס גערעדט

צווישן  מער  אריין  מ'גייט  איידער  נאך  שלום,  ר'  גוטן  א   
דיזיין'  ספעיס  'מעקס  פירמע  בארימטער  די  פון  שפאלטן  די 
ביזנעס  די  וואס  מיט  הערן  צו  אינטערעסאנט  געווען  וואלט 
אייער  געווען  מסביר  איר  וואלט  וויאזוי  זיך,  באשעפטיגט 
ביזנעס פאר א גרינער וואס ווייסט נאכנישט אויף וואס מעקס 

ספעיס איז בכלל נולד געווארן?
ארויסברענגען  צו  מיסיע  א  פאר  דא  איז  ספעיס  מעקס 
ס'איז  וואס  וויזיע  שטערקסטע  די  מיט  פראיעקט  בוי  א 
א  אהערשטעלן  מ'וויל  ווען  אז  הייסט  דאס  פארהאן,  נאר 
געבוי האט מען אין מח אסאך געדאנקען וואס מ'וויל דארט 
זיין  זאל  עס  מ'וויל  שיין,  זיין  זאל  עס  מ'וויל  אקאמאדירן, 

פלאץ פאר אלעמען אא"וו. 
ווען מ'קומט אריין צו אן ארכיטעקט וועט ער זיך נישט 
אזוי ווייט אפגעבן מיט די אויסערליכע אויסזען פון די געבוי, 
און  ביכער  די  מיט  אלעס שטימט  אז  פארזיכערן  וועט  ער 
פארלעצונגען  קיין  אין  אנגעשטאלפערט  נישט  מ'ווערט 
אדער געפאר, אבער ער איז נישט דוקא דא פאר די לוקסוס 

און פראקטישקייט נאר מער פאר די פארשריפטן.
מיר  זענען  פירמע  די  אוועקגעשטעלט  האבן  אונז  ווען 
ס'איז  וואס  עפעס  ברענגען  צו  מיסיע  א  מיט  געקומען 
ווילן  וואס  די  מיט  אראפ  זיך  זעצן  מיר  געווען;  נאכנישט 
יעדע  אן איבערגיין  מ'הייבט  און  געביידע  די  אהערשטעלן 

איינצעלהייט וואס מ'וויל באקומען פון דעם געביידע.
פון אונזער זייט ארבעטן מיר אויף מערערע פראנטן, מען 
ארכיטעקטורן  די  מיט  אינאיינעם  האנט  ביי  האנט  ארבעט 
דארט  פון  און  פראיעקט  די  אין  פארמישט  זענען  וואס 
די  אז  פארזיכערן  צו  שטאפל  נעקסטן  צום  עס  מען  נעמט 
ווערט אויסגענוצט ביזן קלימאקס, עס זאל נישט  געביידע 

איבערבלייבן קיין ספעיס אינעם בנין אומגענוצט.
א  אהערשטעלן  פון  ארבעט  שווערע  די  קומט  דערנאך 
דיזיין וואס זאל באצויבערן די אויגן, מ'רעדט דא פון יעדע 
ביזן  לייכטער  הענג  מיט  אנגעהויבן  איינצעלהייט,  קליינע 
זאל  געבוי  אינעם  ריר  יעדע  פאדלאגע,  אויפן  קארפעט 
שטימען אויפן טאקט און ברענגען א הערליכע הארמאניע 

פון שיינקייט.

 זייער אינטערעסאנט, ווען וועלן די מענטשן קומען צו מעקס 
ספעיס, ביי וועלכע שטאפל דארף מען שוין האלטן?

מ'קומט צו אונז ווען מ'שטייט נאך מיטן ליידיגע לאט אן 

וויסן ווי מ'הייבט אן, ערשטנס זעצט מען זיך פאר א מיטונג 
מיט אונזער שטאב און פון דארט הייבט מען עס אן טראגן 
ווייטער, און טאקע אויפן גאלדענעם טאץ. אין צוגאב פון די 
ארבעט וואס מיר טוען זענען מיר אויך שטארק אחראי אויף 
פארמישט  איז  וואס  יעדער  אז  מענעדזשמענט  גאנצע  די 
און אויסרישן די געבוי זאל זיין אויף איין בילד, כדי מ'זאל 

ארבעטן אינאיינעם ווי א טיעם.

 ביז ווען איז מעקס ספעיס פארמישט אין די פראיעקטן?
ווען מיר הייבן אן האט מען שוין גערעדט, אז עס הייבט 
זיך אן אזוי פרי ווי נאך פאר ס'איז א דבר שבא לעולם און 
פון דארט ווערט מען אריינגעשלעפט אין די פראיעקט וואס 
ציעט זיך ביז ווען מ'שפרייט שוין אויס די רויטע טעפיך און 

מ'הייבט זיך אן באנוצן מיטן מאיעסטעטישע געביידע.

 לאמיר טאקע בעסער פארשטיין, וואס איז  ענקער ארבעט 
שוין נאך וואס מ'האט די פלענער?

פראצעדור  די  באגלייטן  צו  אויס  זיך  פעלט  ערשטנס 
אין לויף פון די גאנצע צייט אפשניט ווי לאנג עס זאל נאר 
נעמען, עס קען זיך כסדר מאכן טוישונגען אין די פלענער 
דעריבער מוז מען כסדר האלטן אפן ברייט ביידע אויגן און 

אזוי באגלייטן די פראיעקט ווייטער און ווייטער.
והשנית, מיר זענען נישט נאר די וואס געבן די פלענער 
מיר  אז  הייסט  דאס  אהער,  פאקטיש  עס  מיר שטעלן  נאר 
קענען  וואס  מלאכה  בעלי  די  מיט  פארבינדן  זיך  וועלן 

אהערשטעלן די פלענער מכח אל הפועל.
מיר הייבן טאקע אן מיטן געבן א הערליכע סקיצע וואס 
פארציילט גענוי וויאזוי יעדע טשוואק גייט אויסקוקן אבער 
ווען עס קומט למעשה ברויך מען דאך מצייר זיין די בילד 
אין ריאליטעט און דאס איז אויך אונזער ארבעט. נישט דוקא 
צו שטיין  יא  אין האנט אריין, אבער  די האמער  נעמען  צו 
אויפן וואך און זען אז אלע ווענדערס זאלן אפברענגען די 

באשטעלטע סחורה.
נישט  דעזיין  בילדונג  האט  צוריק  לאנג  נישט  פאר 
געמיינט  דעזיין  האט  אמאל  סערוויס.  די  פאר  פארלאנגט 
אויסוועלן א קאליר קאלעך, און וועלן צווישן ווייסע אדער 
צווייטע  א  גאר  עס  האט  צוטאגס  היינט  לאדנס.  בעידזשע 
משמעות, נישט צו זאגן אז אונזער פירמע האט געברענגט די 
פארלאנג דערפאר, נאר מיר האבן זיך ארויפגעכאפט אויפן 
וואס איז אריינגעקומען און  נייע סטאנדארטן  וואגן פון די 

אזוי געשטיגן אין ראנג בס"ד.
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
 וואס איז טאקע די פשט אז אמאל איז עס 

נישט געווען?
בתי  אלטע  אויף  בליק  א  מ'כאפט  ווען 
שוין  ס'איז  אז  זען  מען  וועט  מדרשים 
האט  שטיינדל  יעדע  א  געווען,  איינמאל 
האט  אלעס  און  פלאץ  זיין  געהאט  זיך 
אין  דא  אבער  משונה'דיג  עפעס  געקלאפט 
פארלאנג  אזא  געווען  נישט  איז  אמעריקא 
נישט  האבן  מענטשן  מערסטנס  דערפאר, 
די  אין  געוויכט  גרויסע  קיין  אריינגעלייגט 
יארן  די לעצטערע  אין  אינטעריער דעזיין. 
ווילן מענטשן האבן רייכער און שענער און 

דאס האט אונז געברענגט צום טיש.

א טיפערע בליק אין
די ביזנעס

אייער  נוצן  וועלן  קליענטן  וועלכע סארט   
סערוויס?

ס'איז זייער ברייט אז ס'איז אפילו שווער 
אן  זיך  הייבט  עס  קאטעגאריעס,  געבן  צו 
ריזיגע  ביז  געביידעס  רעזידענשעל  ביי 
שאפינג צענטערן און בתי מדרשים, חתונה 
זאלן און קאמיונעטי צענטערן אא"וו, יעדע 
ערד  אויפן  שטייט  וואס  געביידע  סארט 
קען שטארק בענעפיטירן נאכן אריבערגיין 

'מעקס ספעיס דיזיין'.

 אבער מיט דעם אלעם האט איר דאך עפעס 
צאל  אזא  אייך  ברענגט  וואס  ספעשעלטי  א 

העכערע סטאנדארט קליענטן.
וועלכע  פירמעס  נאך  דא  ס'זענען 
הויפט  אונזער  סערוויס,  די  צו  שטעלן 
אונזער  וואס  עפעס  איז  ספעציעלקייט 
נאמען סימבאליזירט, וואס דאס איז "מעקס 

אין  אריינלייגן  קענען  צו  דעזיין".  ספעיס 
יעדער  אז  בנין,  וועלכע  סיי  אדער  הויז  א 
אויסגענוצט,  גוט  זיין  זאל  ספעיס  שטיקל 
סיי אלס פראקטישקייט און סיי אלס דעזיין, 

דאס איז באמת א פאך.
מ'קען אמאל זעהן א בנין וואס איז זייער 
זייער  פארמאגט  עס  אבער  דעזיינט,  שיין 
– אומגענוצטע פלאץ.  'דעד-ספעיס'  אסאך 
און ב"ה אז מיר ספעציאליזירן זיך צו מאכן 

זיכער צו מאכן א ווערד פון יעדן אינטש.
ווען  אז  אליינס,  פארשטייט  איר  און 
איינער בויעט א בנין סיי רעזידענשאל און 
סיי קאמערשאל, און א בנין גייט מען נישט 
טוישן יעדע פאר מינוט, מ'בויעט עס בעז"ה 
צאלט  מען  און  יארן.  לאנגע  פאר  נוצן  צו 
פאר  אפקויף,  פארן  געלטער  גרויסע  דאך 
זיכער  וויל מען דאך מאכן  די בוי ארבעט, 
פון די  אז מען נעמט ארויס די מאקסימום 
שווערע הארעוואניע און געלטער וואס מען 
לייגט אריין צו בויען דעם בנין, און דערפאר 
אונזערע  פאר  צוצושטעלן  דא,  מיר  זענען 
קליענטן די בעסטע עקספיריענס פון בויען 
א בנין מיט די "מעקס-ספעיס", און דערצו 
זאל דאס האבן א גוטן טאטש אין "דעזיין"... 

בעז"ה.
צושטעלן  פון  ליין  די  אין  זייענדיג 
ספעיס'  'מאקסימום  קליענטן  מיינע  פאר 
זעלסבט  איז   - פראיעקטן  זייערע  פאר 
אויך  האב  איך  אז  פארשטענדליך 
אויסגעוועהלט 'מאקסימום ספעיס' פאר מיין 
סמארטפאון,  א  פארמאגן  נישט  דורך  מח 

דאס איז דאך מיין ביזנעס....

 וויפיל מיטארבעטער זענען היינט צוטאגס 
פארמישט אין אייער פירמע?

א שטאב  צוטאגס  היינט  שוין  מיר האבן 
געבן  מערסטנס  ארבעטער,  צען  ארום  פון 

זיך אפ מיט די דיזיין ארבעט וואס פארנעמט 
די מערסטע פון אלעמען. דעזיין איז ווי א 
מים שאין להם סוף, ס'האט נישט קיין ענדע, 
צו מאכן די לעיאוט פאר א בילדיג איז היפש 
לייכטער ווי אנהייבן אריינצוגיין אין א יעדע 

איינצעלהייט פון די דיזיין.

 איך זעה דא אויפן טיש הערליכע סקיצעס 
וואס צייגט וויאזוי עס גייט אויסקוקן די בנינים 
פראצענט   100 טאקע  עס  איז  בויען,  נאכ'ן 

אקוראט?

זיין  וועט  בליק  א  טאקע  כאפ 
אינטערעסאנט צו זען ווי מיר געבן גאר א 
דעטאלירטע באריכט וואס גייט ארום אין א 
יעדע שטוב פון הויז און צייגט גענוי וויאזוי 
אלגעמיין  אין  אויסקוקן.  גייט  יעדע שאפע 
די  ביי  אזוי  בלייבט  וואס  עפעס  עס  איז 
קנייטשן  געוויסע  דא  אודאי  ס'איז  ענדע, 
טשענדעליער  די  אויב  זיך,  טוישן  וואס 
אינעם  אריינגעלייגט  האבן  מיר  וואס 
סטאק  פון  אויסגעלאפן  פונקט  איז  בילד 
זיין  וועט מען פארזיכערן אז ס'זאל כאטש 
אין  אז  זיכער  ס'איז  אבער  ענליך.  עפעס 
אלגעמיין קען די קאסטומער זען גענוי מיט 
גייט  געביידע  די  וויאזוי  פונקטליכקייט  א 

אויסקוקן נאכן בויען.

די  אין  שווערסטע  די  איז  חלק  וועלכע   
ארבעט?

איך זאג אייביג אז דא אין מעקס ספעיס 
טוט מען אסאך אין שלום בין אדם לחבירו 
ובין איש לאשתו… און ס'איז גארנישט קיין 
וויץ, עס קומען אריין אזויפיל פארפעלקער 
אנדערש,  עפעס  וויל  יעדער  שותפים,  און 
א  ברענגען  צו  איז  ארבעט  אונזער 
באפרידיגן  זאל  וואס  פלאן  למעשה'דיגע 
א  דוקא  איז  עס  אייביג  נישט  אלעמען. 

לייכטע זאך.

ווילן  וואס  קהילות  צו  קומט  עס  ווען 
נאר  עס  ווערט  א.ד.ג.  אהערשטעלן שוהלן 
עס  מענטשן  מער  ווי  קאמפליצירט,  מער 
זענען פארמישט אין די פלענער וועט אלס 
זיין מער א געדרייטע וועג ביזן אנקומען צו 
א ענדגילטיגע פלאן. טראץ וואס מיר בעטן 
וועט  אחראי  די  זיין  זאל  איינער  בלויז  אז 
וואס  מענטשן  מערערע  זיין  אייביג  אבער 
וועלן בלייבן פארמישט און האבן מיינונגען 

וואס זענען ממש ענדלאז.

דעזיין האט דאך  פון  מ'רעדט  ווען  ווייל 
געשמאק,  און  טעיסט  זיין  מענטש  יעדער 
און איינער האט ליב גרין און דער צווייטער 
טענה'ן  צו  אן  זיך  מ'הייבט  און  ברוין, 
איז  אמת  דער  און  שענער.  ס'איז  וועלכע 
אז ביידע זענען שיין, און פאר איינעם איז 
דאס  איז  צווייטן  פארן  און  שענער  דאס 
שענער. און טאקע דערפאר ווען עס קומט 
צו א פראיעקט וועלן מיר אין אנהויב קלאר 
זאגן אז מיר דארפן 'איינעם' וואס האט די 

לעצטע ווארט.

פרובירן  וועלן  מיר  וואס  טראץ  און 
אהערצושטעלן עפעס וואס 'יעדער' זאל זיין 
צופרידן, וועט אבער מוזן זיין 'איין' לעצטע 
גיין  קענען  בעז"ה  זאל  מען  כדי  ווארט 
פאראויס מיט די ארבעט, און אהערשטעלן 

א דבר נאה ומתקבל.

 ר' שלום, לאמיר הערן עפעס קאמיש וואס 
מיט  האנדלען  נאכן  בייגעוואוינט  האט  איר 

אזויפיל מענטשן.

צו  אינטערעסאנט  גאר  מיר  ס'איז 
אפלערנען די פארלאנגען פון קאסטומערס. 
ס'איז זייער אינטערעסאנט אז ווען עס קומען 
חסידישע  היימישע  די  פון  עסקנים  אריין 
א  אהערשטעלן  דארפן  זיי  ווען  קהילות 
די  מיט  אויסרישן  עס  זיי  וועלן  שוהל, 
ווידעראום  קנייטשן,  מאדערנסטע  מערסט 
ווען עס קומט בני קהילה פון מער מאדערנע 
האבן  צו  פארלאנגען  זיי  וועלן  פלעצער 

אטענטישע טראדיצינאלע ארכיטעקטור.

די  מ'צייגט  ווען  אז  זיך  פארשטייט 
מאדערנע דיזיין פאר דעם היימישן וועט ער 
נישט מאך  "נע, דאס פאסט  זאג  געבן אזא 
מען  רוקט  אזוי  חסידיש"  מער  אביסל  עס 
זעלבע  די  טראדיציאנאל,  מער  אביסל  עס 
געשעהט פארקערט ווען די מער מאדערנע 
מאכן  צו  זוכן  ענדע  די  ביי  וועלן  קהילות 
די בתי מדרשים מער היינטיג. אזוי ענדיגן 

ביידע ארום די זעלבע.

קאמיש  דוקא  לאו  קרישקעלע,  א  נאך 
ווען  אויפפאסן  צו  אינטערעסאנט  אבער 
מ'האנדלט מיט אזויפיל מענטשן, און דאס 
מינוט  ערשטע  די  פון  שוין  מ'קען  אז  איז 
מערקן וויאזוי עס גייט זיין די באציאונגען 
מיט די קאסטומער אין לויף פון די לאנגע 
פראצעדור. אויב זעט מען א מענטש הייבט 
זיך גלייך אן דינגען מיט די פרייזן קען מען 
אליינס וויסן אז ס'גייט דא נישט קומען קיין 
דינגען  זיך  וועט  ער  פראצעדור.  לייכטער 
און  אויסשטעל,  די  אויף  און  פרייז,  אויפן 
אויף די דעזיין. אבער דאס איז א חלק פון 

ביזנעס.

 ס'הערט זיך גאר אינטערעסאנט וויאזוי איר 
געציילטע  אין  ביזנעס  אזא  אנטוויקלט  האט 
יארן, וויאזוי האט זיך אלעס אנגעהויבן, איז 

עס געקומען אזוי פון איין טאג צום צווייטן?

אלס  געזיצן  שוין  איך  בין  זייט  איין  פון 
קינדווייז אן און געמאלן בילדער פון בנינים, 
אז  באגריפן  נישט  בכלל  האב  איך  אבער 
דאס וועט מיר נאך אמאל צוניץ קומען. שוין 
געדארפט  האב  איך  ווען  יונגערמאן  אלס 
אין  פרנסה  ברענגען  פון  קלערן  אנהייבן 
זיך ארויסגעשטעלט דא דארט  שטוב האט 
אז איך וואלט געווען פאסיג צו אריינגיין אין 
די ליין פון ארכיטעקטונג און דיזיין אבער 
איך בין נישט געווען זיכער אז איך האב עס 

אין די הענט.

קליינע  א  געווען  איז  בפטיש  מכה  די 
די  ווי  מסיבה  חנוכה  א  ביי  געשיכטעלע 
פאמיליע איז זיך צוזאמגעקומען, איינע פון 
די זאכן וואס מ'האט דארט ארויפגעברענגט 
וואס  שטיקער  ארט  אזעלכע  געווען  איז 
מאכן  און  צוזאמשטעלן  געזאלט  מ'האט 
גאר  געווען  ס'איז  באקס,  א  דערפון 
אין  ארומגעפארן  ס'איז  און  קאמפליצירט 

אסאך הייזער.

אונז  ביי  ארויפגעלייגט  עס  מ'האט  ווען 
די  אין  גענומען  עס  איך  האב  טיש  אויפן 
אהין  און  אהער  געדרייט  מ'האט  האנט, 
מען  האט  שפעטער  מינוט   15 ביז  און 
ווידער  מיר  האט  דאס  פארענדיגט.  עס 

מיר האבן שוין היינט צוטאגס א שטאב 
פון ארום צען ארבעטער, מערסטנס 

געבן זיך אפ מיט די דיזיין ארבעט וואס 
פארנעמט די מערסטע פון אלעמען.
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ארויפגעברענגט אויפן אויבערפלאך אז איך 
האב עפעס אין די האנט פון וואס צו קענען 

פארוואנדלען א גוטע פרנסה קוואל.

זיינע  זיך  האט  השי"ת  ווי  אינטערעסאנט   
וועגן צו אריינשיקן א מעסעדזש אין מח פון 
כוחות.  אייגענע  די  ווערן  געוואויר  צו  וואו 
שטאפל,  קומענדיגע  די  געווען  איז  וואס 
פון מעקס- טויערן  די  געעפנט  גלייך  האסט 

ספעיס?

ניין, ס'האט נאך גענומען א שיינע וויילע, 
ערשטנס האב איך מיר אנגעהויבן לערנען 
די פראגרעמס וואס פארלאנגט זיך צו קענען 
אריינגיין אין די ליין און פון דארט האט מען 
זוכן אן ארבעט פאזיציע, אבער  אנגעהויבן 
קיינער האט מיר נישט געוואלט אריינעמען, 
צעבראכן  שטארק  גאר  געווען  בין  איך 
דערפון אבער דאס האט מיר צוגעפירט צו 
בס"ד.  זיין  מצליח  ביזן  אליין  טון  אנהייבן 
היינט דאנק איך השי"ת אויף יענע שווערע 
טעג ווען איך האב געקלאפט ביי די טירן פון 
ארכיטעקטונג ביזנעסער און נישט באקומען 

קיין אויפנאמע.

דו  גענומען,  נישט  דיר  מען  האט  אודאי   
ווילסט דאך נישט האבן קיין סמארטפאון...

האב איך דאך טאקע פארדינט...

אן קיין סמארטפאון 
לצורך פרנסה

נישט קיין סמארטפאון   דאס אז איר האט 
דאך  מיר  זענען  פארדעם  פשוט,  דאך  איז 
מיט  געשיכטע  אייער  איז  וואס  אבער  דא, 
טעכנאלאגיע, וויאזוי קוקט איר אן די מעלות 
און חסרונות פון א סמארטפאון לגבי ביזנעס?

וואס הייסט, א סמארטפאון וואלט זיכער 
געווען שטארק בייהילפיג אויף פארשידענע 
נוצבארע זאכן וואס עס וואלט מיר געקענט 
העלפן מיט קאמיוניקעישאן מיט קליענטן, 
ארויפלייגן בילדער פון לעצטיגע פראיעקטן, 
יא, א סמארטפאון  און נאך. און חסרונות? 
און וואטסעפפ האט א גרויסער חסרון פאר 

ביזנעס.

 הייסט אז איר באנוצט זיך בכלל נישט מיט 
קיין וואטסעפפ?

קיין  נישט  האב  איך  אז  לשם  הודו 
האבן  נישט  עס  פלעג  איך  וואטסעפפ, 
קיין  געהאט  נישט  האב  איך  וואס  צוליב 
האב  איך  ווען  שפעטער  און  סמארטפאון, 
עפפ  אומשולדיגע  די  וואס  מיטגעהאלטן 
איז האב איך עס מער נישט געוואלט האבן. 
איך פארמאג א טעבלעט מיט אימעיל וואס 
נישט  זיך  געפין  איך  ווען  צוניץ  מיר  קומט 

צווישן די אפיס ווענט אינמיטן טאג.

 ווי קלאפט עס אויס שווער אין ביזנעס?

ממש  שווער,  גאר  גאר  אויס  ס'קלאפט 
פרעגן  וועלן  קאסטומערס  ככולו  רובו 
מיר  אויב  פראגעס  ערשטע  די  פון  איינע 
זייער  ס'איז  וואטסעפפ.  מיט  זיך  באנוצן 
זאגן  דארפן  צו  עסק  אומבא'טעמ'טער  אן 

אזויפיל מאל ניין, ניין, און נאכאמאל ניין.

האב  איך  אז  זיך  פארשטייט  צוגאב  און 
וואס  געשמאק  די  פון  געניסן  נישט  קען 
וואטסעפפ ברענגט פאר א ביזנעס, ווען איך 
פעלט  עס  און  סייט  דזשאב  א  אויף  שטיי 
די  פאר  בילד  א  שיק  א  געבן  צו  אויס  זיך 
ארכיטעקטור איבער עפעס א באלדיגע טויש 
וועל איך האב נישט האבן די גאר שנעלע 
מעגליכקייטן וואס וואטסעפפ שטעלט פאר 

מיט זיך.

מיטן  אפיס,  אין  מ'זיצט  ווען  אפילו  און 
האבן וואטסעפפ קען מען שיקן פיילס אהין 
און צוריק איינס צוויי דריי, מ'זעט עס שנעל 

און ס'פארט א באן.

 וועלכע נאך שוועריקייטן מאכט זיך נישט 
האבנדיג קיין סמארטפאון?

די שווערסטע איז צו שפירן ארויסגעבליבן 
פון די געזעלשאפט.

אנדערע  מיט  אינאיינעם  אמאל  מ'זיצט 
אנדערע  אלע  ווי  זעענדיג  און  ביזנעסלייט 
עס  הייבט  סמארטפאונס  ארויס  נעמען 
א  ביי  געזיצן  בין  איך  גריצלען.  צו  אן 
מיטונג א צייט צוריק אינאיינעם מיט אכט 
אלע  גייען  וועלכע  ביזנעסלייט  אנדערע 
אלע  אבער  קטנים,  טליתים  וואלענע  מיט 
האבן געהאט סמארטפאונס. איך בין געווען 
האט  וואס  פאנאטישער  איינציגסטע  די 

ארויסגעלייגט די פליפפאון אויפן טיש.

ס'איז מיר בכלל נישט געווען לייכט אבער 
די  ארויסלייגן  געוואלט  נאכאלס  האב  איך 
שטיקל  א  מאכן  צו  טיש  אויפ'ן  פליפפאון 
'ווייזן' אז איך האב נישט  סטעיטמענט און 
און  מיר  צווישן  אבער  סמארטפאון.  קיין 
דיר, טיף אין הארצן האט מיר דאס גוט וויי 

געטון. 

אז  געווען,  איז  אינטערעסאנט 
פון  צוויי  ווי  געהערט  האב  ארויסגייענדיג 
זיך  די ביזנעסלייט האבן א שמועס צווישן 
האט  "ער  אן  רוף  א  זיך  גיט  איינער  און 
קיין  נישט  אפילו  האט  ער  גארנישט  נישט 
ווידער  מיר  האט  ווערטער  די  וואטסעפפ" 
שעצונג  דא  איז  טיפענישן  פון  אז  געוויזן 

פאר די אידן וואס האלטן זיך פעסט.

 הייסט אז למעשה שעצן דאס אפי' די וואס 
אבער  וויל  איך  סמארטפאון...  א  יא  האבן 
צוריקגין צו דעם וואס איר האט דערמאנט אז 
א סמארטפאון און וואטסעפפ איז א פראבלעם 
פאר ביזנעס, וואו שאפט זיך דער פראבלעם?

ס'איז זייער פשוט, וואטסעפפ פארדרייט 
האט  עס  הינזיכט  יעדער  אין  יוצרות  די 
נאנטע,  פון  קוגל  גרויסע  איין  געמאכט 
בני  שכנים,  מעריצים,  קרובים,  ידידים, 
הקהילה, און אויך ביזנעס. מ'זיצט א גאנצע 
א  נאך  מיט  שמועס  גוטער  א  צווישן  טאג 
זיין  אפילו  זאל  וויאזוי  ארבעט.  שטיקל 
מעגליך אז סוקסעס זאל ארויסקומען אויף 

די וועג.

ווען א מענטש זעצט זיך צו דער ארבעט, 
אויסגעשטעלט  יעצט  זיין  מח  זיין  דארף 
אמעריקא  אין  געשטעל.  ביזנעס  א  אויף 
פלעגט מען זאגן 'ביזנעס בעפאר פלעזשור', 
עס איז דא 2 זאכן, און אויב מישט מען די 
זאכן אויס, קען מען פארלירן די אמביציע 

און ציל צו קענען גיין פאראויס.

דער סמארטפאון מאכט א גאנצער געמיש 
אויסגעמישט  ווערט  אלעס  און  אלעם,  פון 
קען  קאפ  דער  און  טאפ,  זעלבן  אינעם 
פארלירן פאוקעס, צו נוצן די כוחות ריכטיג 
צו מצליח זיין. און חוץ פון דעם טוישט דאס 

א מענטש, מ'ווערט פשוט עפעס אנדערש.

די סמארטפאון
מאכט חרוב

איך  אבער  געדאנק,  די  פארשטיי  איך   
א  אז  מיינט  וואס  פארשטיין,  בעסער  וויל 
וואו  געמיש,  גרויסער  א  מאכט  סמארטפאון 
שפילט זיך דאס אויס אויף למעשה, און וואס 

מיינט אז מ'ווערט עפעס אנדערש?

נישט  איך  וואלט  הרוחני  חלק  אין 
שוין  רעדן  דעם  פון  ווייל  אריינגעגאנגען 
זייער  ליידער  ס'איז  און  גענוג  רבנים  די 
מסלתה  אידן  היימישע  וויאזוי  קענטליך 
געטוישט  דראסטיש  זיך  האבן  ומשמנה 
אבער  סמארטפאון  שעדליכע  די  דאנק  א 
רוחניות  צו  באציען  נישט  זיך  לאמיר 
יעצט, איך בין א ביזנעס מאן, ס'נישט מיין 

דעפארטמענט.

איך  און  גאס  אויפן  ארום  מיר  דריי  איך 
וועלט  די  גייט  'וויאזוי  מיר  צו  טראכט 
מ'זעט  ארום'  יאר  פינף  אין  אויסקוקן 
מענטשן,  טוישט  סמארטפאון  די  ווי  קלאר 
מהלך  די  ס'טוישט  התנהגות,  ס'טוישט 

המחשבה, ס'רייסט און ס'שניידט. פרינציפן 
געפירט פאר  זיך  וואס מענטשן האבן  מיט 
זייפן בלאז  א  ווי  אוועק  יארן לאנג פליעט 
און  סמארטפאון  א  מיט  באנוצן  זיך  נאכן 

סאושעל מידיא.

איז  אלעמען  פון  פראבלעם  גרעסטע  די 
נאך אז די קאפ איז נישטא, ס'נעמט אוועק 
דעת  אין  ואם  הדעת,  ישוב  ביסל  יעדעס 

'הבדלה' מנין.

ביי מיר  זיצן  וואס  איך האב כסדר אידן 
אינמיטן מאכן באשלוסן  זיי האלטן  בשעת 
צו  שוין  פלאנירן  זיי  וואס  הויז  די  איבער 
די  געקומען  איז  ענדליך  לאנג,  יאר  בויען 
און  דיזיינער  ביים  שוין  מ'זיצט  ווען  טאג 
מ'הייבט שוין אן מאכן די פלענער פאר די 
'קיינער  אבער  הייזער  ערווארטעטע  לאנג 
איז נישט אנוועזנד' די פרישע נאטיפיקאציע 
פון א נארישע סטאטוס לייגער איז אים פיל 
האלט  ער  וואס  שטאט  די  ווי  וויכטיגער 

אינמיטן בויען.

פארפאלק  א  געהאט  לעצטנס  האב  איך 
די  מיט  אריינגעקומען  ביידע  זענען  וואס 
אבער  אוועק,  זיך  מ'זעצט  סמארטפאונס, 
זיין  אין  זיצט  ער  נישטא,  איז  מאן  דער 
דעת  מסיח  נישט  קען  און  סמארטפאון 
זיין  פון  מ'רעדט  ווען  אפילו  דערפון  זיין 
פארשטאנען  יא  האט  פרוי  די  פאלאץ. 
ווי  און  מינוטן  די  פון  קריטישקייט  די 
וויכטיג עס וואלט געווען צו אראפלייגן די 
סמארטפאון פאר די קומענדיגע מינוטן און 
האט דעריבער געבעטן די מאן צו אראפלייגן 
די סמארטפאון ווילאנג מ'זיצט ביים מיטונג.

ווען מ'האט עס ארויפגעלייגט ביי אונז אויפן 
טיש האב איך עס גענומען אין די האנט, מ'האט 
געדרייט אהער און אהין און ביז 15 מינוט 
שפעטער האט מען עס פארענדיגט. דאס האט 
מיר ווידער ארויפגעברענגט אויפן אויבערפלאך 
אז איך האב עפעס אין די האנט פון וואס צו 
קענען פארוואנדלען א גוטע פרנסה קוואל.
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
און  געשטארקט  זיך  האט  מאן  דער 
פרובירט צו אראפלייגן די סמארטפאון פאר 
א וויילע, אבער עס איז נישט אריבער מער 
איבער  וואונדער  און  מינוטן  עטליכע  ווי 
וואונדער, די פרוי וואס האט פאר צוויי מינוט 
צוריק געבעטן דער מאן זאל אראפלייגן די 
מיטן  אליינס  יעצט  שוין  זיצט  סמארטפאון 
סמארטפאון אין האנט. אזוי איז געגאנגען א 

רעדל אהין און צוריק כגלגל החוזר.

אייערע  פון  דרגא  א  נאך  שוין  איז  דאס   
פריער  האט  איר  וואס  פעולות  בית'  'שלום 

דערמאנט...

דוגמא  שטארקע  א  נאך  געבן  וויל  איך 
די  ברעכט  וואטסעפפ  אז  מיינט  עס  וואס 
מענטש  א  מאכט  און  גרעניצן,  נארמאלע 

אנדערש ווי ער וויל זיין.

ממש  מיר  האט  מיינער  נאנטער  א 
לעצטנס פארציילט, איבער גאר א גרויסער 
צו  אוממעגליך  כמעט  ס'איז  וועמען  עושר 
כאפן, ער איז גאר א פארנומענער מענטש 
זוכן צו אנקלאפן  און הונדערטער מענטשן 
זיינע טירן צו באקומען עצה ותושיה צו סיי 

וועלכע סארט הילף.

עס זענען דא אידן וואס ווארטן חדשים צו 
באקומען אן אודיענץ ביים דעם גביר. זאגט 
מיר מיין נאנטער אז דער גאר פארנומענער 
און  בייטאג  סטאטוס  אויף  זיצט  גביר 
אדיקטעד  געווארן  פשוט  איז  ער  ביינאכט, 
ער  וואס  פרעסטיזש  גאנצע  זיין  דערצו. 
האט זיך איינגעקויפט אין לויף פון די יארן, 
ווערט  אלס איש נכבד און "הרבני הנגיד", 
די  דורך  און אראפגעפלאשט  פארוואסערט 
נארישע בילדער וואס ער לייגט ארויס מדי 

יום ביומו פאר טויזנטער מענטשן.

קיין  פון  דא  נישט  מ'רעדט 
נאר  בילדער,  אומאויסגעהאלטענע 
זיך  דרייט  ער  ווי  בילדער  זינלאזע  סתם 
די  מיט  ערד  אויפן  זיצט  און  אינדערהיים 
וואקאציע, א  גייט אויף  ווי ער  אייניקלעך, 
בילד פון א עקסידענט, א בילד פון א גאנצע 
דערנאך  און  פליען,  וואס  פויגל  גרופע 
איז  גוי  א  ווי  נארישקייטן  און  וויצן  סתם 
וואס  זאכן  אנדערע  אדער  אראפגעפאלן 
פאסט פאר קליינע קינדער. ס'איז גאר חשוב 
צו זיצן און פארברענגען מיט די אייניקלעך 
אבער די אויסערליכע בילד וואס ער האט 
פרובירט צו אנשטעלן אלע יארן איז פשוט 

צעפאלן ווי א זייפנבלאז.

זוכן  וואס  אידן  די  זייטיגערהייט,  און 
חדשים  איד  דעם  צו  אנקומען  צו  שוין 
ער  וואס  צוליב  אפגערופן  ווערן  און  לאנג 
לויפט אויף גאר א פארנומענער סקעדזשול 
כלים  אייגענע  זייער  ארויס  נעמען  זיי  ווען 
פארנומענער  דער  ווי  מיטאמאל  זיי  זעען 
מיט  ארוכות  שעות  פארטאכלעוועט  איד 
סטאטוסן וואס האט בכלל נישט קיין זינען.

און  נאכאמאל  ארויס  ברענגט  דאס 
נאכאמאל אז מ'רעדט נישט דא פון עפעס א 
בחירה וואס מענטשן האבן בוחר געווען און 
האבן באשלאסן אז זיי ווילן זיך באשעפטיגן 
געפערליכע  א  ס'איז  סמארטפאון,  די  מיט 

עדיקשן וואס מאכט חרוב לעבנ'ס.

און וואס דארף איך רעדן פון אנדערע אז 
איך קען רעדן פון זיך אליינס... איך פלעג 

אריינברענגען מיין טעבלעט אין שטוב מיט 
די צוגאנג אין מיין מחשבה אז ס'איז וויכטיג 
אימעילס  וויכטיגע  מיטהאלטן  קענען  צו 
איך  אבער  שעות,  ארבעט  די  נאך  אויך 
שעה  האלבע  יעדע  א  ווי  אנערקענט  האב 
איך  און  טעבלעט  צום  וועג  די  איך  מאך 
מיר  האט  דאס  נאכמאל  און  איינמאל  קוק 

באוואויגן דאס צו לאזן אין קאר.

איך  וואס  שעה  האלבע  די  אין  אפילו 
מיין  איז  טעבלעט  ביים  געזיצן  נישט  בין 
און  דערמיט  פארבינדן  געבליבן  אויך  קאפ 
אין  קאנצעטראציע  מיין  אוועקגענומען 
איך  וואס  גרויסע שוועריגקייט  איין  שטוב. 
האב זינט די טעבלעט ליגט אין קאר; איך 

האלט מער כמעט נישט מיט קיין נייעס.

אין די לעצטערע תקופה האב איך זייער 
אפט ווען איך רעדט מיט מענטשן איבער די 
נושא פון סמארטפאונס, איך הער פון אידן 
סמארטפאונס  לאנג  יאר  שוין  האבן  וואס 
טאג  אויפן  שוין  ווארטן  זיי  אז  זאגן  זיי  ווי 
אז די מוסדות זאל פארלאנגען פון זיי דאס 
צו אויפגעבן. 'יעדער האט עס ווייל יעדער 
צו  פחד  אויפן  ליידט  יעדער  און  עס'  האט 
פארפאסן דאס וואס יעדער האלט מיט אויפן 

פלאטפארמע וואו יעדער נעמט אנטייל. 

אז  קלאר  זייער  ארויס  זיך  ס'שטעלט 
בני  פאראייניגטע  א  זיין  זאלן  עס  אויב 
ביזנעסלייט  פראפעסיאנאלע  פון  חבורה 
שטאלצירונג  מיט  ארויסקומען  וועלן  וואס 
איבער זייער אויסגעשפראכנקייט אנטקעגן 
די סמארטפאון וועלן די רבנים און עסקנים 
איז  יעדער  די  ארבעט.  לייכטערע  א  האבן 
האב  דערפאר  טאקע  און  מאכטפול.  גאר 
איך זיך אריינגעלייגט צוזאמען מיט עטליכע 
ארגאניזאציע  די  אוועקשטעלן  צו  ידידים 
'סגול', וואס מיר זענען שוין געזעצן צוזאמען 
איבער די נושא במשך דעם לעצטן יאר, און 
דעם  אט  אוועקשטעלן  בעז"ה  וועט  דאס 
עטליכע  לעצטע  די  טראגן  און  מעסעדזש, 
יאר 'אויפוואכונג', צו א פרישע עפאכע פון 

א 'באוועגונג'.

גיין  צו  וויכטיג  גאר  טאקע  ס'איז  אמת   
א  צוזאמנעמען  פון  שטאפל  קומענדיגן  צום 
ביזנעסלייט,  אסאך  פון  פראנט  פאראייניגטע 
אבער צוריק צו אייך פערזענליך, זאגט איר 
דאך אליינס אז ס'איז אסאך מאל נישט קיין 
גרינגע זאך צו ארויסנעמען דעם פליפ פאון 
פארנט פון א גאנצע חבורה מיט סמארטפאונס, 

וויאזוי האט איר דאס יא באוויזן?

איך האב נישט קיין קלארע תירוץ דערויף, 
אין די היינטיגע טעג איז ביי מיר שוין זייער 
קלאר די גרויסע חורבן דערפון, אבער מיט 
נישט  בכלל  עס  איז  צוריק  יאר  אייניגע 
געווען אזוי בולט. פון די שטערקסטע זאכן 
וואס האט מיר ווארשיינליך צוריקגעהאלטן 
אדמו"ר  כ"ק  רבי  מיין  פארדאנקען  צו  איז 
איבער  מיט  נאך  וואס  שליט"א,  מסקווירא 
גאר  גאר  ארויס  ער  איז  צוריק  יאר   5
זיך  און  סמארטפאונס  די  אנטקעגן  שארף 
אסור  איז  סמארטפאונס  "די  אויסגעדריקט 

בבל יראה ובבל ימצא".

האט  ווערטער  זיינע  אין  שארפקייט  די 
איבער  אויבערפלאך  אויפן  געברענגט  מיר 
די הארבקייט דערפון, מיין רבי ווארפט זיך 

נישט סתם אזוי מיט שארפע אויסדרוקן, און 
דעם  אפגעשטעלט  אביסל  מיר  האט  דאס 
מח, אז אויב האט ער גענומען אזא שארפע 
באמת  עס  מ'טאר  אז  זיין  דאך  מוז  ליניע 

נישט האבן.

דאס האט מיר געגעבן די ערשטע דאזע 
פון שטארקייט צו זיין א סמארטפאונ'לאזע 
ביזנעסמאן. מיט די צייט איז געווארן מער 
אידן  די  צווישן  חילוק  די  בולט  מער  און 
מתגבר  געקענט  נישט  זיך  האבן  וואס 
די  געהאט  יא  האבן  וואס  אידן  די  צו  זיין 
אז  קלאר  זייער  געווארן  ס'איז  שטארקייט. 
די  טראגן  צו  כח  די  האט  סמארטפאון  די 
אליינס  ווילן  זיי  וואס  פלאץ  א  צו  מענטש 
מצב  א  צו  ס'קומט  ווען  באמת.  זיין  נישט 
וואס מ'זעט די חורבן מיט די אויגן פארגייט 

די נסיון.

אין די היינטיגע טעג איז דאס נישט האבן 
קיין סמארטפאון געווארן א שיטה ביי מיר 
אנדערע  פאר  פארקויפן  צו  זיך  איך  וואס 
איך  וואס  עפעס  נישט  בכלל  ס'איז  און 
זענען  וואס  בתים  בעלי  באהאלטן.  צו  זיך 
א  גאר  האבן  הזמן  פגעי  די  פון  אפגעהיטן 

שטארקע כח אין די שווערע מלחמה.

א 'סגול' 
אנגעשלאסענער

נושא  די  דערמאנט  פריער  האט  איר   
אקטיווע  די  פון  זענט  איר  וואס  'סגול'  פון 
ב"ה  שוין  זענען  מיר  און  דערפון,  אנפירער 
געזעצן צוזאמען אסאך פון די ערשטע מינוט 
פלענער,  די  וועבן  אנגעהויבן  מ'האט  ווען 
וואס באמת דארפן מיר האבן א באזונדערער 

שמועס דערוועגן.

אבער אלס אייך פערזענליך ווילן מיר פרעגן, 
וואס  זייער אסאך ביזנעסלייט  עס זענען דא 
אבער  סמארטפאונס  קיין  נישט  פארמאגן 
פירסום  קיין  מאכן  נישט  וועלן  מערסטנס 
און  דערפון  אפ  זיך  מ'שיידט  דערפון, 

געענדיגט. 

ווי עס שיינט האט אייך באוואויגן צו נעמען 
ארויסשטעלן  יא  זיך  און  ליניע  צווייטע  א 
און  פעולות  טוהן  אנהייבן  מיטן  דערמיט, 
זיין פון די אקטיווע אנפירער פון די פרישע 
געצויגן  אייך  האט  וואס  ארגאניזאציע.  סגול 
דערצו, נאך אלע מעשיות איז דאס נישט די 
בעסטע פאר אייער ביזנעס, עס קען עס מאכן 

אויסקוקן פאנאטיש. נישט אזוי?

מיר  וואלט  איך  גוטע,  א  איז  פראגע  די 
קיינמאל נישט אין חלום פארגעשטעלט אז 
איך וועל זיין א מענטש וואס זאל זאגן פאר 
אנדערע וואס צו טון אבער דאך שפיר איך 
דא מער בבחינת במקום שאין איש. וועסטו 
אוודאי פרעגן אז עס זענען דא אזויפיל אידן 
וואס טוען דערוועגן און ביזט גערעכט ס'איז 

דאס איז אלס ווען מ'רעדט מער 
שטחיות'דיג, ווען מ'הייבט אבער אן 
גרינטעווען וועט מען אייביג אנקומען צום 
מציאות אז אלע זעען די חורבן דערין, 
איך וועל הערן פון אידן וואס באנוצן זיך 
מיטן סמארטפאונס שטאלצערהייט ווי 
זיי וועלן לאזן פאלן ווערטער "איך האף 
מיינע קינדער וועלן דאס נישט האבן".
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הונדערט פראצענט ריכטיג, ס'איז טאקע דא 
ברענגען  וואס  מערכות  גוטע  אסאך  זייער 
אלס  אבער  אויפוואכונג,  שטארקע  גאר 
איך  אז  געשפירט  איך  האב  ביזנעסמאן  א 
מוז ברענגען אן אויפוואכונג פון א ביזנעס 

שטאנדפונקט.

טרויעריגע  א  ליגט  מיסיע  מיין  אונטער 
מ'מוז  אז  געוויזן  מיר  האט  וואס  געשיכטע 
דא אונטערנעמען ערענסטע פעולות, ס'איז 
איך  ווען  צוריק  יארן  אייניגע  מיט  געווען 
האב אנטייל גענומען ביי גאר א דערהויבענע 
צונויפגעקומען  זיך  זענען  אידן  ווי  שבת, 
און  אידן  בעסערע  ווערן  צו  אחד  לפונדק 
נושאים  וויכטיגע  איבער  שמועסן  הערן 
באלערנדע  גאר  וכדו',  אידישקייט  און 
עלעקטיריזירט  האבן  דרשות  בארירנדע 

דורכאויס די גאנצער שבת

א  האט  שבת  מוצאי  געקומען  ס'איז 
ווען  אפגעווארט  פראגראם  רייכע  פרישע 
געווארן  זענען  דרשנים  בעלי  גרעסטע  די 
איינגעשפאנט צו אייננעמען די מאסן און זיי 
ארויפברענגען אויף א העכערע מדריגה און 
צו אריינשיינען פרישע אורות אין א וועלט 

וואו אזויפיל דראפענען זיך.

אויגן  מיינע  און  זאל  אין  אריין  קום  איך 
אויסגעשורה'ט  זיצן  עס  גוט,  נישט  זעען 
זיך  מ'גרייט  און  אידן  חשוב'ע  הונדערטער 
רייכע דרשות,  די  צו אנהייבן  שוין אט אט 
קען  איך  דא,  נישט  שטימט  עפעס  אבער 
זעען;  אויגן  מיינע  וואס  גלייבן  נישט  ממש 
האבן  וואס  אידן  פראצענט   90 איבער 
דערהויבענע  הערן  צו  אוועקגעזעצט  זיך 
לעקציעס זענען פארטון אינעם סמארטפאון, 
קוים וואס די אויגן בליקן ארויס צו זען וואס 

עס טוט זיך ארום און ארום.

איך שטיי און איך שטוין, דא זענען זיך די 
אידן צונויפגעקומען צו שטייגן אין עבודת 
השם, הערן ערפאלגרייכע לעקציעס בנוגע 
חינוך הבנים, באקומען חיזוק אין שלום בית 
די  אין  פארטון  אלע  זיצן  דא  אבער  אא"וו 
האבן  רבנים  די  וואס  אויף  סמארטפאונס 
גענאגלט.  און  געהאמערט  אזויפיל  שוין 
מיין  דורכגעלעכערט  ממש  מיר  ס'האט 
געקענט  נישט  פשוט  האב  איך  און  הארץ 
קוקן אויף דעם בילד אזש איך האב געמאכט 
די וועג ארויס, איך האב עס נישט געקענט 

האנדלען.

מיט  באגעגענט  מיטאמאל  זיך  האב  איך 
די היינטיגע מציאות העולם ווי עס שטייען 
הונדערטער אידן וואס לעכצן צו זיין גוטע 
אידן אבער די סמארטפאון אין האנט קענען 
געציילטע שעות  פאר  אראפלייגן  נישט  זיי 
אפילו ווען עס קומט א צייט אויף וואס זיי 
צו  זיך  געלט  אזויפיל  אויסגעגעבן  האבן 
שיעורים.  אינפארמאטיווע  מיט  בארייכערן 
די שווערע מחזה האט מיר געגעבן א קליק 
מוזט עפעס  דו  'שלום  געזאגט  און  אין מח 

טון'.

די מכה בפטיש איז געווען ווען איך בין 
באטייליגטע  די  פון  איינע  צו  צוגעגאנגען 
פערזענליכקייטן און אים פארגעלייגט מיט 
אזא  צו  מ'לאזט  הלמאי  טענה  שטיקל  א 
באנעמונג, איך פארשטיי אז די אידן דארפן 
עס פאר פרנסה אבער קיינער ארבעט דאך 
זאל  וועלט  די  אין  פארוואס  יעצט.  נישט 

נישט זיין א שטיקל בקשה פון די באטייליגע 
אז מ'זאל לאזן די סמארטפאונס בהסתר.

ווען  גאר  ביז  שאקירט  געווען  בין  איך 
האט  פערזענליכקייט  חשוב'ער  דער 
סמארטפאון  אייגענער  זיין  ארויסגענומען 
טעג  היינטיגע  די  "אין  זאגענדיג  טאש  פון 
הייסן  צו  זיין  ציל  די  נישט  שוין  דארף 
נאר  סמארטפאונס  די  אוועקלייגן  מענטשן 
וויאזוי צו  בעסער צו אויסלערנען מענטשן 

נוצן די סמארטפאון".

מער  נאר  מיר  האט  זיינער  תירוץ  די 
ווען איך האב צוגעזען א קלארע  צובראכן 
מרידה אין די הוראה פון די גרויסע רבנים 
אזויפיל  שוין  האבן  וואס  בדורינו  ופוסקים 
אן  קלארשטעלן  ביים  פארגאסן  ווערטער 
איסור צו נוצן די כלים מכלים שונים, און דא 
זיצן הונדערטער אידן מיט די סמארטפאונס 
פונעם  פנימ'ער  די  אויף  וואס  האנט,  אין 
אז  אויסגעזעהן  נישט  בכלל  האט  ציבור 
יעצט שווער לצורך  'ארבעטן' דא  מענטשן 
ס'האט  ומצפצף.  פה  פוצה  ואין  פרנסה... 
געוויזן די שווערע מצב אין וואס מ'געפינט 

זיך.

אין  אבער  ווייטאגליך  זייער  זיך  ס'הערט   
צו  שייך  זיין  נאך  זאל  וואס  זין  געוויסער 
אזויפיל מאל  שוין  רבנים האבן  די  אויב  טון 

אויסגעשריגן די חומר הדבר?

ס'איז נאך אסאך שייך צו טוהן, ווייל דער 
אראפ  נאכנישט  איז  פרנסה'  'צורך  ווארט 
פון טיש, מ'קען עס נאך הערן, אויב איינער 
'באמת' לצורך פרנסה דער מעג  דארף עס 
אפשר יא עס האבן. און ס'איז זייער שווער 
פאר מענטשן צו מבחין זיין, אויב דער מעג, 
מעג איך אויך, און אויב איך מעג, מעג שוין 
יעדער... אין פאקט, אויב איז דא א קליינע 
פתח אויף די נושא, וועט פלוצלינג יעדער 
באלאנגען פונקט אין די קאטעגאריע אז ער 

'מוז' עס טאקע אויך האבן.

קומען  עס  וואס  מינוט  די  אין  אבער 
גרויסע  פון  ביזנעסלייט,  בתים,  בעלי 
פון  קאמפאניס,  קליינע  פון  קאמפאניס, 
אלע סארט אינדוסטריעס, און זאגן מיט א 
קלארקייט: איך האב עס נישט! דאן איז די 
וועט געבן  זאך געבראכן. און דאס אליינס 
די שטערקסטע כח און זיכערקייט פאר די 
וויסנדיג  חומה,  די  באפעסטיגן  צו  רבנים 
מיט א ברירות, און ווערנדיג איבערצייגט אז 
דא  איז  אויב  ווייל  אחרינא",  דרכא  "איכא 

אנדערע וואס קענען, דאן קען יעדער.

סיבה  די  אז  קלאר  זייער  איז  בכלל  און 
זענען  ביזנעסלייט  אזויפיל  פארוואס 
צוליב  נאר  איז  סמארטפאון  צום  געפאלן 
די אימעדזש, איך האב געוויסט ביי מיר אז 
ביזנעסלייט  גרופע  גרעסערע  א  זאלן  אויב 
זאגן  צו  עפנטליכקייט  די  אין  ארויסקומען 
וועלן  סמארטפאונס,  די  נישט  מ'ברויך  אז 
ביזנעסלייט  אנדערע  אסאך  אטאמאטיש 
באקומען די קוראזש, ווייל יעצט וועט מען 

בעז"ה וועלן האבן 'דעם' אימעדזש.

געטראכט  לעצטנס  גראדע  האב  איך 
זייער  רבנים  די  מען  פאלגט  זאך  איין  אז 
שטארק, ווייל די רבנים הייסן אז מען טאר 
נישט ארויסנעמען קיין סמארטפאון ברבים 
נעמט עס  קיינער  און  עולם פאלגט  די  און 
קיינמאל נישט ארויס, ווייל עס איז א גאנצן 
צייט אינדרויסן ווי מען גייט און שטייט. אין 
גראסערי, אין שוהל, אין מקוה, מען פלאגט 
זיך אנצוטוהן די שיך מיט די סמאטפאון און 

די הענט...

 לאמיר סתם אזוי פרעגן, אלס איינער וואס 
רעדט צו אסאך אידן בנוגע סמארטפאונס איז 

דא א צושטימונג צו די פראבלעם?

אז  אנמערקן  צו  איז  אינטערעסאנט 
זענען  וועלכע  אידן  אן  מ'טרעפט  ווען 

א  אנטרעפן  מען  וועט  מאדערנעזירט  מער 
וואס  חורבן  די  צו  מיטשטימונג  שנעלערע 
זיך,  נאך  איבער  לאזט  סמארטפאון  די 
ווידעראום צווישן מער היימישע אידן וועל 
די  אוועק  מ'מאכט  וויאזוי  הערן  מער  איך 
קען  ערקלערן  צו  דאס  סיבה  די  חורבן. 
מעגליך אז די זיין צוליב וואס דער היימישע 
ווי דאס בעסטע,  פארקויפן  זיך  דארף  איד 
דעריבער מוז ער נעמען יעדע פעולה וואס 
ער טוט און עס פארקויפן אלס דאס בעסטע.

מער  מ'רעדט  ווען  אלס  איז  דאס 
אן  אבער  מ'הייבט  ווען  שטחיות'דיג, 
וועט מען אייביג אנקומען צום  גרינטעווען 
דערין,  חורבן  די  זעען  אלע  אז  מציאות 
זיך  באנוצן  וואס  אידן  פון  הערן  וועל  איך 
זיי  ווי  שטאלצערהייט  סמארטפאונס  מיטן 
וועלן לאזן פאלן ווערטער "איך האף מיינע 

קינדער וועלן דאס נישט האבן".

די לעצטער פאוסט
אויף לינקד-אין

 ר' שלום ווי מיר הערן זענט איר נישט נאר 
ווען  מקיים  נאה  א  אויך  נאר  דורש  נאה  א 
דראסטישע  א  אין  לעצטנס  ממש  האט  איר 
פארשפארן  צו  קוראזש  די  גענומען  מינוט 
אינסטערגרעם  און  לינקד-אין  פאפולערע  א 

אקאונט. לאמיר הערן דערוועגן.

אן  פארמאגט  האב  איך  אז  וואר  ס'איז 
סאושעל  גרויסע  צוויי  די  אויף  אקאונט 
נעצן, פארשטייט זיך אז ס'איז געקומען מיט 
שטרענגע מאסנאמען אבער איך האב גאר 

שטארק בענעפיטירט דערפון.

 איז דען מעגליך צו בלאקירן די זייטלעך?

א  אויף  עפפס  די  צו  קומט  עס  ווען 

איך האב געשריבן א נוסח פאר מיין לעצטע 
פאוסט און עס אנגעגרייט צו ארויסלייגן 
קומענדיגע טאג, ס'איז מיר געווען ביטער 
שווער אבער מ'האט זיך געשטארקט,

ס'איז געווען 2:30 נאכמיטאג 
ווען איך האב ארויסגעלייגט די 
פאסט וואס האט פארציילט פאר 
טויזנטער נאכפאלגער אז דאס 
איז מיין לעצטער פאוסט דא 
אויפן פלאטפארמע. ס'האט ממש 
געשניטן שטיקער פון מיר.
איך בין נאך געבליבן אויפן פלאטפארמע 
פאר עטליכע שעה כדי צו קענען קוקן די 
רעאקציעס יענער טאג,

אבער סוף טאג האט מען עס 
פארשפארט, האפנטליך פאר אייביג.
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
סמארטפאון אדער טעבלעט בין איך נישט 
באקאנט, אבער איך האב עס געהאט אויפן 
קאמפיוטער וואס דארט האב איך געקענט 
אויף  פילטער,  שטרענגע  א  זייער  האבן 
געווען  אלעס  ממש  איז  אינסטערגרעם 
פארמאכט און איך האב נאר געהאט צוטריט 

צו מיין אייגענע בלאט.

געקענט  נישט  איך  האב  לינקד-אין  אין 
קיין  נישט  אויך  און  פנימ'ער  קיין  זעען 
ווידיאוס וואס דאס האט אוועקגענומען די 

גרעסטע טייל פון די חורבן שבו.

 האט עס געברענגט סיי וועלכע בענעפיט?

נוצן,  גאר שטארקע  געברענגט  עס האט 
לינקד-אין האט מיר געברענגט אסאך גוטע 
קאסטומערס, ס'האט זייער א גוטע סיסטעם 
מיט וואס צו קענען אנקומען צו די ריכטיגע 
ווינקלען.  און  שטעט  אלע  פון  ביזנעסלייט 
איך האב עס בכלל נישט אויפגעגעבן צוליב 
נוצן  קיין  געהאט  נישט  האב  איך  וואס 

דערפון.

 נאכ'ן פילטער איז טאקע מער נישט געווען 
קיין שום אישו דערמיט?

קיין  געהאט  נישט  איך  האב  געזאגט  ווי 
שום פעידזש אפן אויף אינסטערגרעם, ס'איז 
אפשר געווען א פראבלעם פון מראית עין 
אז מענטשן ווייסן אז איך לייג ארויף מיינע 
ווייסן  זיי  און  אינסטערגרעם,  אויף  זאכן 
נישט אז איך קען 'נאר' זעהן מיין אייגענע 
זייענדיג  אליינס,  מיר  אלס  אקאונט. אבער 
איך טאקע  מיין אקאונט האב  צו  נאר  אפן 

גארנישט עפעס אנדערש געקענט זעהן.

א  געווען  יא  איז  ווידעראום  לינקד-אין 
שטיקל פראבלעם צוליב וואס מ'זעט ווי עס 
ברעכט דורך די מויערן צווישן מענער און 
פרויען אויף א שרעקליכע פארנעם, אפילו 
קיין  זעהן  געקענט  נישט  האב  איך  ווען 

נאכאלטס  מען  קען  ווידעאו,  און  בילדער 
זען ווי פרויען דריקן זיך אויס פריינטליך צו 
פאוסטס וואס מענער לייגן ארויס אזש עס 

ברענגט ארויס אפשיי.

צייט  שטארקע  א  עס  איז  צוגאב  און 
אסאך  טאקע  ס'ברענגט  פארגיסער, 
צייט  זעלבער  די  אין  אבער  בענעפיטן 
העלפט עס שטופן אסאך צייט ווען מ'וואלט 

געקענט אויפטון אסאך.

ביי מיר האב איך געשפירט אז צוליב וואס 
שטארקע  מיר  ברענגען  פלאטפארמעס  די 
נוצן און דער פילטער לאזט דאס אדורך איז 
מיר  זאל  איך  היתר  א שטארקע  גענוג  עס 

באנוצן דערמיט.

דער  נוצן,  געברענגט  אייך  האט  עס  נו,   
אייך  האט  וואס  אדורך,  דאס  לאזט  פילטער 

באוואויגן זיך צו אפשאקלען דערפון?

געשפירט  נישט  קיינמאל  האב  ערשטנס 
100 פראצענט קאנפידענט דערמיט אז דאס 
איז ריכטיג און אויסגעהאלטן, נאך אלעמען 
בין איך דער וואס בעט זיך ביי אנדערע צו 
און דא קום איך  די סמארטפאון  אויפגעבן 
און זיץ אויף סאושעל מידיא. ס'איז טאקע 
נאר די לינקד-אין וואס איז בעצם א ביזנעס 
עס  זיך  האט  פארט  אבער  פלאטפארמע, 

נישט געשפירט גוט.

זאגן  אסאך  מענטשן  מיר  פלעגן  בכלל 
"דו האסט דיין לינקד-אין אקאונט מיט אן 
קומסטו  מיר  און  אקאונט,  אינסטערגרעם 
האבן  אנדערע  שיטות?!"  פארקויפן 
שטרענגע  גאר  די  איבער  געוויסט  נישט 
וואס איך האב פארמאגט אויף די  פילטער 
פלאטפארמעס אזוי אז איך האב אנגעהויבן 
שפירן אז צוליב מראית עין טאר איך דאס 

מער נישט האבן.

אבער דאס צו אויפגעבן איז געווען גאר 
געראנגל  די  זיך  האט  דעריבער  שווער 

נאך  וויילע.  לענגערע  א  פאר  געשלעפט 
אלעמען רעדט מען פון גאר א פראדוקטיווע 
באמת  מיר  האט  וואס  פלאטפארמע 

געברענגט גאר אסאך געלט.

 ווען איז למעשה געקומען די קוראזשפולע 
לעצטע  די  ארויסגעלייגט  מ'האט  ווען  מינוט 

פאוסט?

פארגאנגענע  די  נאך  געווען  ס'איז 
געהערט  האב  איך  ווען  ישראל  נשי  כינוס 
נפש'דיגע  מסירות  פון  פעלער  אומצאליגע 
לינקד-אין  ריזיגע  אויף  גיבן  וואס  פרויען 
און אינסטערגרעם אקאונטס, ווי אויך זענען 
געווען פרויען וואס זענען געווען פארמישט 
אין גאר גרויס ביזנעסער וועלכע האבן זיך 
סמארטפאונס.  זייערע  פון  אפגעשאקלט 
און  בארירט  שטארק  גאר  מיר  האט  דאס 

אינספירירט צו טון דאס זעלביגע.

 וויאזוי האט מען עס למעשה אויפגעגעבן?

מיין  פאר  נוסח  א  געשריבן  האב  איך 
צו  אנגעגרייט  עס  און  פאוסט  לעצטע 
מיר  ס'איז  טאג,  קומענדיגע  ארויסלייגן 
זיך  מ'האט  אבער  שווער  ביטער  געווען 
נאכמיטאג   2:30 געווען  ס'איז  געשטארקט, 
ווען איך האב ארויסגעלייגט די פאסט וואס 
האט פארציילט פאר טויזנטער נאכפאלגער 
דא  פאוסט  לעצטער  מיין  איז  דאס  אז 
געשניטן  ממש  ס'האט  פלאטפארמע.  אויפן 

שטיקער פון מיר.

איך בין נאך געבליבן אויפן פלאטפארמע 
די  קוקן  צו קענען  כדי  פאר עטליכע שעה 
טאג  סוף  אבער  טאג  יענער  רעאקציעס 
האט מען עס פארשפארט, האפנטליך פאר 

אייביג.

 און וואס זענען טאקע געווען די רעאקציעס 
פון אזויפיל קוקערס?

די  פארשפארט  האב  איך  ווען 
ביי  געהאלטן  שוין  עס  האט  פלאטפארמע 
נישט  ס'איז  און  קוקערס   10,000 איבער 
קאמענט,  נעגאטיווע  איין  קיין  געווען 
בין  איך  קאמענטס.  פאזיטיווע  גוטע  בלויז 
געווען ממש באגייסטערט צו זען ווי אפילו 
אויפ'ן  זיצן  וואס  טויזנטער  די  צווישן  פון 
שום  קיין  געווען  נישט  איז  פלאטפארמע 

קרום ווארט אנטקעגן מיין אפטריט. 

די  אפעקטירט  מציאות  אין  דאס  האט   
ביזנעס?

גארנישט  ב"ה  עס  האט  ביזנעס  די 
אפעקטירט, אבער פערזענליך איז עס ווייט 
נאכפאלגנדע  די  אין  לייכט,  געווען  נישט 
שלעכט,  גאר  געשפירט  איך  האב  טעג 
ערשטנס בין איך געווען שטארק צוגעבינדן 
דערצו און עס איז ממש נישט לייכט געווען 
עס  איז  בכלל  און  אויסגעשלאסן  ווערן  צו 
הודו  אבער  געצייג  ביזנעס  גוטע  א  געווען 

לה' אז מ'האט זיך ארויסדערזען דערפון.

אויך  דארף  מען  אז  איז,  אמת  דער  און 
חזר'ן אז אויב א איד טוט וואס ס'איז ריכטיג 
באצאלן  זיכער  אייבערשטער  דער  וועט 

דערפאר, אין אדם שומע לי ומפסיד.

ענדיגן  איר  ווילט  וואס   – שלוס  צום  און   
דעם שמועס?

זיך  זאלן  אידן  אז  האפן  צו  בלייבט  עס 
אויפוועקן און אנערקענען אז די סמארטפאון 
אזויפיל מחריב  שוין  וואס האט  כלי  א  איז 
אפשאקלען  צו  זיך  צייט  ס'איז  געווען, 

דערפון.

פרישע  א  פארמירן  אינאיינעם  לאמיר 
די  פון  אוועק  שטייט  וואס  'יעדער' 
אזוי  און  מידיא  סאושעל  און  סמארטפאון 
אוועקשטעלן א נייע מציאות אז מ'קען זיין 
א סוקסעספולע בעל הבית אן די אלע כלים.
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אַשְׁרֵי עַיִן רָאֲתָה אָהֳלֵנוּ בְּשִׂמְחַת קְהָלֵנוּ

זמן שמחתינו בצל הקודש
צווייטע טעג יום טוב

ה ר ו ת ת  ח מ ש  • ת  ר צ ע י  נ י מ ש  • א  ב ר א  נ ע ש ו ה  
 במקהלות רבבות אלפי תלמידי וחסידים

בצלא קדישא עלאה של כ״ק מרן רבינו עט״ר שליט״א

ליל הושענא רבה
קריאת משנה תורה

בהיכל ביהמ״ד הגדול בשעה 10:00

עריכת השלחן 
תיכף אחר הקריאה

בהסוכה הגדול  שע"י ביהמ"ד הגדול
• סעודה רחבה לכל האורחים הנכבדים •

אמירת תהילים ברוב עם 
תיכף אחר השלחן הטהור

 

יום הושענא רבה
תפילת שחרית 

בשעה 10:00 בדיוק

עריכת השלחן 
תיכף אחר תפלת מוסף 

בהסוכה שע”י בית 
המדרש הגדול

• סעודה רחבה לכל האורחים הנכבדים •

תפילת מנחה 
מנין של רבינו שליט”א 

תיכף אחר עריכת השלחן

ליל שמיני עצרת
 

זמן הדלקת הנרות בשעה 5:59
תפילת מנחה בשעה 6:50

ואח"כ תפלת ערבית וסדר ההקפות
בו ירוץ צדיק ונשגב

יום שמיני עצרת
אמירת תהילים  בשעה 8:00
חברת תהילים ע"י התשב”ר

 בשעה 9:00 - בהיכל ישראל דוב
תפילת שחרית  בשעה 10:00
קידושא רבה אחר התפלה

ביחד עם כל האורחים
בהסוכה שע״י ביהמ״ד הגדול

תפלת מנחה בשעה 5:40 
בבית המדרש ברך משה

ן בצאתו עושי ו  הי טוב  ום  י ו

געזעגענען טיש
פרידה מן הסוכה

בשעה 6:00 בסוכה הגדולה
ואח״כ באגלייטן 

לביתו נאוה קודש כנהוג

ליל שמחת תורה
 עריכת שנעלע הקפות

בהיכל בית מדרשינו תיכף אחר תפלת מעריב

תפילת מעריב מנין של כ”ק מרן 
אדמו”ר שליט”א - בשעה 11:30

ואחר כך עריכת ההקפות 
בו ירוץ צדיק ונשגב

יום שמחת תורה
תפילת שחרית בשעה 10:30

ואח״כ עריכת ההקפות

תפלת מנחה אחר תפילת מוסף

עריכת השלחן 
ונעילת החג 

בהיכל בית המדרש הגדול
זמן מוצאי יום טוב בשעה 7:23

מעמד הבאגלייטן 
אחר מעריב במקהלות

רבבות אלפי ישראל
תחת כיפת השמים לפני ביתו נאוה 

קודש של כ״ק מרן רבינו שליט״א

וּבְכֵן מַה נֶּהְדָּר הָיָה בְּצֵאתוֹ בְשָׁלוֹם מִן הַקּדֶֹשׁ

 ויה״ר שמשמחת הקודש זו בזמן שמחתינו מקרא קודש יושפע עלינו שפע רב וכל מילי דמיטב עדי נזכה לשמחתן של כל ישראל בביגוא״צ בב״א.
הנהלת הקהלה
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בעזהשי"ת

ביידע זינגען 
בהשתפכות 

 דעם
נענועים ניגון.

צוויי סאטמארער אידן

נישט קיין פארגלייך!

7 1 8 . 3 1 3 . 3 5 3 0 ק  י ד צ ה ת  ש ו ר י ת  כ ר ע מ

 איינער
 דאוונט 

ווירקליך 
אין א 
סאטמארער 
ביהמ”ד
 אבער
ס’פעלט אים קלארקייט.

דער אנדערער
 לערנט אויך
 ‘ויואל משה’
 אפאר מינוט

 א טאג
 ער איז קלאר,

מיט די ריכטיגע השקפה.

זייט קלאר!
מיטן ריכטיגן השקפה

הייבט אן!
ויואל משה נאך סוכות

! ך י ל ג ע ט ט  ו נ י מ ר  א פ א

זענען 
קלאר!
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השקפה
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7 1 8 . 3 1 3 . 3 5 3 0 ק  י ד צ ה ת  ש ו ר י ת  כ ר ע מ

 איינער
 דאוונט 

ווירקליך 
אין א 
סאטמארער 
ביהמ”ד
 אבער
ס’פעלט אים קלארקייט.

דער אנדערער
 לערנט אויך
 ‘ויואל משה’
 אפאר מינוט

 א טאג
 ער איז קלאר,

מיט די ריכטיגע השקפה.

זייט קלאר!
מיטן ריכטיגן השקפה

הייבט אן!
ויואל משה נאך סוכות

! ך י ל ג ע ט ט  ו נ י מ ר  א פ א

זענען 
קלאר!
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ריכטיגע 
השקפה
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- חלק ח' -

א לינת לילה 
אין תל אביב

דער  איז  תמוז,  כ"ח  דברים,  פרשת  מאנטאג 
רבי געפארן קיין 'תל אביב', וואו עס האבן דאן 
שלומינו.  אנשי  אידן  היימישע  אסאך  געוואוינט 
דער רבי איז דארט איינגעשטאנען אין הויז פון 
הרבני הנגיד ר' יחיאל בענעדיקט ע"ה, וואו דער 

רבי איז געבליבן אויף א לינת לילה. 

ר' יחיאל האט צוגעגרייט א הערליכן קבלת פנים 
גלעזל  א  מיט  רבי'ן  דעם  געווען  מכבד  האט  און 
גרעיפ–פרוכט דזשוס. היות עס איז דאן געווען א 
שנת השמיטה, און זייענדיג אין ארץ ישראל האט 
דער רבי מקפיד געווען נישט צו עסן קיין דארטיגע 
פירות וירקות אפילו פון גויאישע פעלדער, האט 
וואו קומט די  "פון  יחיאל:  ר'  דער רבי געפרעגט 
גרעיפ-פרוכט?" האט ער געענטפערט אז ער האט 
ער  האט  שמיטה  אויף  און  פרדס,  אייגענעם  אן 
מפקיר געווען דאס גאנצע פעלד, לויט די הוראות 

פון דעם בי"ד פון העדה החרדית.

דער רבי האט אים ווייטער געפרעגט, צי דער 
צוים פון זיין גארטן איז אפן, האט ער געענטפערט 
ערשט  אריינגיין.  דארט  קען  יעדער  און  יא,  אז 
און  ברכה  א  געמאכט  רבי  דער  האט  דעמאלט 

געטרונקען אביסל דערפון.

)הרה"ח ר' ליפא מערץ ז"ל(

דער גרויסארטיגער 
קבלת פנים אין 

בני ברק
דינסטאָג פרשת דברים, כ"ט תמוז, האט דער 

די  אין  דאן  און  אביב",  "תל  אין  באזוכט  רבי 
נאָכמיטאָג שעות איז דער רבי אריבערגעפארן קיין 
בני ברק, וואו מ'האָט צוגערישט אַ גרויסאַרטיגן 
טויזנטער  געגנט.  מאיר"  "זכרון  אין  פנים  קבלת 
מענטשן האָבן באַלאַגערט די גאַסן פון בני ברק 
כדי זוכה צו זיין צו זען צורת קדשו פון רבי'ן זי"ע.

פון  קאַר  די  מיט  געקומען  דאַן  איז  רבי  דער 
הרה"ח ר' שלמה בערקאָוויטש ז"ל מחשובי אנ"ש 
אָנגעקומען  איז  קאַר  די  ווען  און  ברק,  בני  אין 
אויף רח' רש"י האָט די קאַר כמעט נישט געקענט 
געדרענג  גרויסן  דעם  צוליב  פאָרן  צו  פאָרזעצן 

פונעם עולם, די מאָטאָר פון די קאַר איז שטאַרק 
וואַרעם געוואָרן און מ'האָט אָנגעהויבן צו פילן אַ 
ריח פון רויך–פייער וועלכע איז אַרויסגעקומען פון 
די מאָטאָר. דער דרייווער ר' שלמה בערקאָוויטש 
ע"ה האָט באַלד פאַרלאָשן די קאַר, און דער ציבור 
האָט אָנגעהויבן צו שטופּן מיט די הענט די קאַר 
אָנגעקומען  מ'איז  ביז  וועג  גאַנצן  דעם  דורכאויס 
יודל  ר'  הויז פון הרה"ח  אין  צום רבי'נס אכסניא 

קרויס ע"ה מחשובי אנ"ש אין בני ברק. 

אַביסל  דאָס  האָט  אידן  אַמאָליגע  די  פאַר 
פלעגט  עס  ווען  אינדערהיים  ווי  דערמאַנט 

חסידים  די  פלעגן  שטאָט  אַ  אין  רבי  אַ  קומען 
אויסשפּאַנען די פערד און האָבן געשלעפּט דעם 

וואָגן מיט זייערע הענט...

וואו  דעסלער  הרב  רח'  ביז  וועג  גאַנצן  דעם 
יודל ע"ה האָט געוואוינט האָט מען באַגלייט  ר' 
מיט  וזמרה,  כבוד בשירה  גרויס  מיט  רבי'ן  דעם 
דעם  לענגאויס  און  א.ד.ג.  פאַקלען  ברענענדיגע 
די  באַלאַגערט  מאַסן מענטשן  האָבן  וועג  גאַנצן 
קאַר פון רבי'ן כדי זוכה צו זיין צו כאַפּן אַ בליק 
דאַן  איז  ה'  קידוש  דער  צורה.  הייליגע  די  אויף 

געווען געוואַלדיג גרויס. 

רבינ'ס 
נסיעה

זיבעציג 
יאר פון 
דעם

קיין ארץ ישראל 
בשנת תשי״ב

נָה
 שָׁ

עִים
בְ כִמְלֹאות שִׁ וְהָיָה 

ג' - חלק   -  

געקליבענע 
שילדערונגען, 

אריגינעלע זכרונות, 
פון חסידים ואנשי 
מעשה וואס האבן 

געהאט די זכי' 
מיטצולעבן די 

געהויבענע
באזוך.

ווערט געזעהן דער חזו"א זצ"ל מיט רב בענגיס זצ"ל בראש השולחן, עס טרעט אויף דער בעל שבט הלוי זצ"ל
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המלכים נועדו 
יחדיו: די באזוך 

פון רבי'ן זי"ע ביים 
חזון איש זצ"ל

רבי  דער  איז  אויפדערנאכט  שפעט 
אריבערגעגאנגען באזוכן דעם גרויסן שר התורה 

דער חזון איש זצ"ל.

הגאון  דערציילט  האט  באזוך  דעם  איבער 
הגדול רבי שמואל הלוי וואזנער זצ"ל בעל שבט 

הלוי ווי פאלגנד:

האט  רבי  דער  ווען  דברים,  פרשת  דינסטאג 
אהינגעפארן  איך  בין  אביב,  תל  אין  געוויילט 
זיין פני קדשו. דער רבי איז דעמאלט  מקבל צו 
געווען אין הויז פון הרה"ח ר' יוסף פריינד ע"ה, 
א תלמיד חכם און נגיד'ישער איד וועלכער האט 

דאן געוואוינט אין תל אביב. 

האט  רבי  דער  אז  זכיה  די  געהאט  האב  איך 
כדרכו  הטהורים  פניו  במאור  אויפגענומען  מיך 
אין א  גלייך אריינגעלאזט  זיך  און האט  בקודש, 
דער  ביי  ריבית.  הלכות  אין  שמועס  תורה'דיגן 
ער  אז  געזאגט  מיר  רבי  דער  האט  געלעגנהייט 
דעם  גאון  גרויסן  ביים  באזוכן  אריבערגיין  וויל 
זיך אסאך  וויסנדיג אז איך דריי  זצ"ל.  חזון איש 
ביים חזון איש, האט דער רבי מיר געבעטן: "טוט 
מיר א טובה, איך וויל גיין צוזאמען מיט אייך צום 

חזון איש".

וויבאלד עס איז געווען אן אונטערשייד צווישן 
האט  איש  חזון  דער  און  אויסשפראך,  אין  זיי 
גערעדט מיט אן אנדער אקצענט, האט דער רבי 
איבערטייטשער  דער  זיין  זאל  איך  אז  געבעטן 
ווי פארשטענדליך,  צווישן אים מיט'ן חזון איש. 
חשיבות  געוואלדיגע  א  געווען  מיר  עס  איז 
ארום  אזוי  און  רצון  רבי'נס  דעם  זיין  צו  ממלא 
און  באזוך  געהויבענעם  דעם  מיטהאלטן  קענען 

געשפרעך צווישן די צוויי גדולי ישראל.

דער רבי איז געפארן פון תל אביב גראד קיין 
בני ברק, אין באגלייטונג פון עטליכע מקורבים, 
איז  ברק,  בני  קיין  אנקומענדיג  בתוכם.  אני  וגם 
אכסניא  דער  צו  צוגעפארן  ערשט  רבי  דער 
רבי  דער  וואו  ז"ל,  קרויס  יודל  ר'  הרה"ח  בבית 
שפעט  ערשט  און  ציבור,  דעם  געזעגנט  האט 
אזייגער,  צוועלף  האלב  ארום  אויפדערנאכט, 
זענען מיר אינאיינעם געפארן צום חזון איש זצ"ל.

דער  אז  געהערט  האט  עולם  דער  נאר  ווי 
געווארן  איז  איש,  חזון  דעם  באזוכן  גייט  רבי 
האבן  וואס  ציבור  פונעם  אנלויף  גרויסער  א 
פון  מאמענט  גרויסן  דעם  מיטהאלטן  געוואלט 
כדי  גדולים.  צוויי  די  צווישן  באגעגעניש  דער 
זיך  מען  האט  געדרענג,  גרויס  א  פארמיידן  צו 
דאן  און  ריכטונג  אנדער  אן  אין  פארקירעוועט 
איש.  חזון  צום  געפארן  און  צוריקגעדרייט  זיך 
נאר  אריינגעלאזט  דארט  מען  האט  אנקומענדיג 

איינצלנע מקורבים. 

רבי'ן  דעם  אנטפאנגען  האט  איש  חזון  דער 
בכבוד גדול. כדרכו איז ער געזעסן אויף זיין בעט, 
און פאר אים איז געשטאנען א קליין טישל. דער 
רבי האט זיך געזעצט קעגנאיבער ביים טיש, ואני 

הקטן בין געזעסן ביי דער זייט פונעם טיש.

א  זייער  מיר  פאר  געווען  איז  באזוך  דער 
זיצנדיג צווישן אזעלכע  היסטארישער מאמענט, 

ועטרותיהם  יושבים  "צדיקים  עולם,  גדולי  צוויי 
א  זייער  השכינה".  מזיו  ונהנים  בראשיהם 
לאנגע צייט האט געדויערט דער באזוך. מ'האט 
ווען  כלל-ענינים,  פארשידענע  ארומגעשמועסט 
וואס  געווען,  איז  דיבורים  אלע  פון  שורש  דער 
מ'קען אלץ טון מציל צו זיין און מחזק זיין דאס 

אידישקייט אין היינטיגן דור. 

געווארן  ארויפגעברענגט  איז  אנדערן,  צווישן 
דער שמועס איבער די רבנים וואס זענען ליידער 
רבי  "רבנות הראשית". דער  אינעם  אנגעשלאסן 
זענען  רבנים  יענע  וואס  דאס  פארדאמט  האט 
מקבל עדות פון פושעים מחללי שבתות. ביידע 
שטארקע  זייער  אויסגעדריקט  האבן  גדולים 
אז  ארויסברענגענדיג  דערקעגן,  קעגנערשאפט 

דאס איז אן אומגליק פאר כלל ישראל.

העברה  און  גזירות  שווערע  די  פון  רעדנדיג 
אחינו  אויף  אנגעוואנדן  ווערן  וואס  הדת  על 
ציונים  די  דורך  ישראל תושבי ארץ הקודש  בני 
רבי  דער  האט  לאנד,  איבער'ן  געוועלטיגן  וואס 
געפרעגט דעם חזון איש: "וואס טוט מען מיט'ן 
הלכה  פ"ו  דעות  )הלכות  פסק'נט  וואס  רמב"ם 
פירן  שטאט  פון  איינוואוינער  די  אויב  אז  א'(, 
אנטלויפן  מען  דארף  הישר,  בדרך  נישט  זיך 
אפילו צו די מערות און מדבריות, כדי זיך נישט 
אפצולערנען פון די זינדיגע. ווי אזוי - האט דער 
וואוינען אונטער אזא  רבי געפרעגט - קען מען 

מלכות המינות?".

דער חזון איש האט געענטפערט דערויף: "די 
היינטיגע  זענען  מדרשות  בתי  און  כנסיות  בתי 
האט  דערויף  מדבריות!".  און  מערות  די  צייטן 
דער רבי רעאגירט: "מ'דארף דאך אזויפיל סייעתא 
דשמיא אז די בתי כנסיות און בתי מדרשות אליין 
זאלן זיין אמת'דיג ריין פון די כפירה'דיגע ווינטן 

וואס בוזשעווען איבער גאנץ ארץ ישראל".

חזון  פונעם  געפרעגט  ווייטער  האט  רבי  דער 
דערווייל  נאך  איז  ברק  בני  אין  פארוואס  איש, 
נישטא קיין איין תלמוד תורה וואו מ'לערנט אויף 
וועלכער  איש,  חזון  דער  שפראך.  אידישער  דער 
האט  דערויף,  געווען  מצער  שטענדיג  זיך  האט 
והיה.  יתן  מי  "אדרבה,  קרעכצנדיג:  געענטפערט 
הלוואי זאל איינער דאס קענען באווייזן". האט דער 

רבי געזאגט פאר'ן חזון איש, אז ער זעלבסט וויל 
גרינדן  ממש  בקרוב  מ'זאל  דערין,  אריינלייגן  זיך 
א תלמוד תורה אין בני ברק, וואו מ'וועט לערנען 
אויף אידיש. דער חזון איש האט הנאה געהאט דאס 
צו הערן, כאטש ער האט שווער געקענט גלייבן אז 

אין בני ברק זאל דאס קענען פאסירן.

שמועס,  דעם  געפירט  רבי  דער  האט  בעיקר 
קורצע  מיט  רעאגירט  האט  איש  חזון  דער  און 
שתקן.  גרויסער  א  בטבע  זייענדיג  ענטפערס, 
געענדיגט  זיך  האט  באזוך  דער  בעפאר  הארט 
אין די שפעטע נאכט שעה'ן, האט דער חזון איש 
זיך אנגערופן צום רבי'ן בזה הלשון: "און איך זאג 
אייך, סאטמארער רב, נאך א ישיבה און נאך א 
תלמוד  א  נאך  און  תורה  תלמוד  א  נאך  ישיבה, 
תורה, נאך א מיידל שולע און נאך א מיידל שולע, 
נאך א כולל און נאך א כולל, נאך שיעורי תורה 
און נאך שיעורי תורה! איך זאג אייך, מער קענען 
מיר נישט מאכן עד ביאת משיח צדקנו, ומעט מן 

האור דוחה הרבה מן החושך".

איש  חזון  דער  בשעת  ווי  נאך,  געדענק  איך 
רבי  דער  האט  רבי'ן,  פאר'ן  געזאגט  דאס  האט 
ארויסגעוויזן גרויס הנאה און צופרידנהייט פון די 

אויפריכטיגע דיבורים.

א משא- געווען  אנדערן  צווישן  איז  אויך  ווי 
ומתן בהלכה בעניני שמיטה, נאכדעם וואס יענער 
יאר איז געווען א שמיטה יאר, און אזוי ווייטער 
פארשידענע  אין  ארומגעשמועסט  מען  האט 

תורה'דיגע ענינים.

ביי א שפעטערער געלעגנהייט, האט זיך דער 
רבי אויסגעדריקט צו מיר אז ער האט זייער הנאה 
געהאט פונעם באזוך ביים חזון איש זצ"ל. דערביי 
חכמה  די  געווען  מפליא  זייער  רבי  דער  האט 
דער  אז  אויסגעדריקט  זיך  און  איש  חזון  פונעם 
חזון איש איז א גרויסער פיקח און א חכם עתיק.

דער דעמאלט'דיגער הויז בחור הרה"ח ר' חיים 
יחזקאל שטיין הי"ו לייגט צו אז ביים שמועס איז 
און  "אגודה",  דער  פון  נושא  די  ארויפגעקומען 
פאר'ן  געזאגט  כסדר  דאן  האט  איש  חזון  דער 
רבי'ן אז ער איז אינגאנצן ביי דער זעלבער מיינונג 

מיט אים אין די אלע השקפה-ענינים.

יחזקאל  ר'  הרה"ח  דערציילט  האט  ענליכס 
דאן  האט  וועלכע   - שו"ב  ז"ל  שטויבער  מנחם 
געזאגט  האט  רבי  דער  אז   - א"י  אין  געוואוינט 
פאר'ן חזון איש: "הגם חכמינו ז"ל זאגן דאך, 'מלך 
לא דן ולא דנין אותו', פונדעסטוועגן וואלט איך 
שטוב  אין  דא  מען  האלט  וואס  וויסן,  געוואלט 
בנוגע דער ציוניסטישער מדינה?". האט דער חזון 
דער  ווי  פונקט  האלט  "איך  געענטפערט:  איש 

סאטמארער רב!".

אזוי אויך האט דערציילט הרה"ח ר' אהרן צבי 
סאמעט ע"ה וועלכער איז מיטגעפארן מיט'ן רבי'ן 
ישראל,  ארץ  פון  צוריק  וועג  אויפ'ן  שיף  אויפ'ן 
מרדכי  נחום  ר'  הרה"ח  האט  אונטערוועגנס  אז 
שפיטצער ע"ה געפרעגט דעם רבי'ן וואס עס איז 
געווען די נושא פונעם שמועס ביים באזוך ביים 
אין  געענטפערט  זצ"ל. דער רבי האט  חזון איש 
רבנים  די  איבער  געווען  איז  נושא  די  אז  קורצן 
פון די "רבנות הראשית" וואס זענען ליידער עובר 
אויף די הארבסטע איסורים, און דער רבי האט 
געזאגט מיט א צופרידנהייט: "איך קען אייך אזוי 

פיל זאגן, ער האלט די זעלבע ווי איך".

דער משב"ק הרה"ח ר' יוסף אשכנזי ע"ה האט 
צוגעלייגט, אז דער רבי האט געפרעגט דעם חזון 
איש: "עס זענען דאך דא צווישן זיי אויך ערליכע 
רבנים. האט זיך דער חזון איש אנגערופן מיט א 
מנחה- דאווענען  זיי  רבנים?!  "ערליכע  ביטול: 
דערויף  באלד  האט  איש  חזון  דער  מעריב..." 
צוגעגעבן: "און נישט יעדער וואס דאוונט מנחה-

מעריב איז אן ערליכער איד..."

הרה"ח ר' יצחק באנעט ע"ה מחשובי אנ"ש אין 
בני ברק האט דערציילט איבער דעם באזוך פון 

רבי'ן ביים חזון איש:

איש  חזון  ביים  זי"ע  רבי'ן  פון  באַזוך  דער 
ביינאַכט.  שפּעט  זייער  פאָרגעקומען  איז  זצ"ל 
דער  אַז  געוואָרן  געוואויר  איז  עולם  דער  ווען 
געוואָרן  איז  איש  חזון  דעם  באַזוכן  גייט  רבי 
געוואָלט  האָט  יעדער  אָנלויפעניש,  גרויס  אַ 
גדולי  צוויי  די  פון  באַגעגעניש  די  מיטהאַלטן 
ישראל, אָבער למעשה האָט מען כמעט קיינעם 
איך  שטוב.  אין  אינעווייניג  אַריינגעלאָזט  נישט 
איך  און  פענסטער,  ביים  געשטאַנען  אָבער  בין 
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ספעציעלע ארטיקלען אפטיילונג לכבוד סוכות
האָב זיך אונטערגעהערט דעם שמועס פון רבי'ן 
זי"ע מיט'ן חזון איש, און איך האָב קולט געווען 

עטליכע אויסצוגן פון דעם שמועס.

געווען  איז  שמועס  פונעם  נקודה  עיקר  דער 
מנהיגי  די  ישראל.  כלל  פון  עתיד  דעם  וועגן 
געלעגן  איז  פּלייצעס  זייערע  וועם  אויף  ישראל 
די לאַסט פון כלל ישראל, האָבן גערעדט איבער 
די פעולות הצלה וויאַזוי צו ראַטעווען דעם דור 
ברוחניות. דער רבי זי"ע האָט דאַן געזאָגט פאַר'ן 
חזון איש זצ"ל אַז דער עיקר דאַרף מען זען און 
דאגה'ן אויפצושטעלן און אָרגאַניזירן קהילות פון 
ערליכע אידן, וואָס נאָר אַזוי וועט מען זיך קענען 
האַלטן אינאיינעם און נישט נאָכגעשלעפּט ווערן 

נאָכ'ן זרם העולם ופגעי הזמן.

דער חזון איש זצ"ל האָט צוגעגעבן, אַז מ'דאַרף 
בויען ווי מער תלמודי תורה און ישיבות, מ'דאַרף 
ווייל אם  יונגוואַרג,  אַן ערליכע  זיין  זאָל  זען עס 
אין גדיים אין תיישים. דאַן האָט דער חזון איש 
זיך אָפּגערעדט פאַר'ן רבי'ן זי"ע: סאַטמאַרער רב! 
אין בני ברק איז נישטאָ קיין איין איינציגע תלמוד 
מ'האָט  און  אידיש!...  אויף  מ'לערנט  וואו  תורה 
געטאָן  וויי  האָט  דאָס  ווי  געזען  באַשיינפּערליך 
נפש, ער האָט  חזון איש עד דכדוכה של  פאַר'ן 
דאָס אַרויסגעשריגן מנהמת לבו הטהור. דער רבי 
האָט געענטפערט פאַר'ן חזון איש אַז ער פּלאַנט 
טאַקע אויפצושטעלן אַ תלמוד תורה אין בני ברק 

אויף אידיש.

דעם קומענדיגן צופרי, האָט דער רבי געלאָזט 
אַריבעררופן הרה"ח ר' צבי אלימלך געלבמאַן ז"ל 
מחשובי אנ"ש אין בני ברק. ר' הערש אלימלך האָט 
ער  וואָס  פון  פּאָסט,  די  ביי  געאַרבעט  דעמאָלט 
האָט געצויגן זיין חיונה. ווי נאָר ער האָט געהערט 
אַז דער רבי רופט אים איז ער שנעל געקומען צו 
אַ פּעקל פּאָסט  זיינע הענט  לויפן האַלטנדיג אין 

וואָס ער האָט געהאַלטן אינמיטן צוטיילן. 

ווען ער איז אַריינגעקומען האָט זיך דער רבי 
אָנגערופן צו רבי הערש אלימלך ז"ל אַז ער וויל 
בני  אין  אַ תלמוד תורה  אויפשטעלן  איצט  שוין 
ברק, און זיין באַגער איז אַז ער זאָל דינען אַלס 
אלימלך  הערש  ר'  תורה.  תלמוד  די  אין  מלמד 
אַרויסצודרייען  זיך  פּרובירט  אָנפאַנג  פון  האָט 
זאָגנדיג פאַר'ן רבי'ן אַז ער אַרבעט שוין אַ לאַנגע 
זיך  ערנעהרט  ער  וואָס  פון  פּאָסט  די  אין  צייט 
גאַנץ בכבוד'יג, און ער האָט אָנגעוויזן פאַר'ן רבי'ן 
די הויפן מיט די פּאָסט וואָס ער האָט געהאַט מיט 
האָט  יעצט  ערשט  אַז  רבי'ן  פאַר'ן  זאָגנדיג  זיך 
די  צו צעשפּרייטן  אַרבעט  אַסאַך  זייער  נאָך  ער 
מיט  אָנגערופן  זיך  האָט  זי"ע  רבי  דער  פּאָסט. 
די  אַהער  מיר  גיב  אלימלך,  "הערש  שמייכל:  אַ 
דאַרפסט  דו  אויסטיילן,  דאָס  וועל  איך  פּאָסט 

יעצט גיין לערנען תורה מיט די קינדערלעך"... 

קיין  געהאַט  נישט  האָט  אלימלך  הערש  ר' 
רבי'ן  פאַר'ן  געזאָגט  האָט  ער  און  ברירות,  צוויי 

אָננעמען  ער  וועט  הילף  אייבערשטנ'ס  מיט'ן  אַז 
שטוב  אין  אַהיימקומענדיג  פּאָסטן.  נייעם  דעם 
וועגן דעם  זיין בני בית  האָט ער דערציילט פאַר 
נייעם פּאָסטן מיט וואָס דער רבי האָט אים יעצט 
באַקרוינט. זי איז זייער אַנטוישט געוואָרן דערפון 
און זי האָט אים פּרובירט שטאַרק אָפּצורעדן פון 
צו טון אַזאַ שריט איבערצולאָזן אַזאַ גוטע פרנסה 
און ווערן אַ מלמד אין אַ נייע–געגרינדעטע תלמוד 
תורה וואָס ווער ווייסט צי עס וועט האָבן אַ קיום, 
ביז דערווייל — האָט זי גע'טענה'ט — האָט נאָך קיין 
שום תלמוד תורה אויף אידיש נישט געהאַט קיין 
עקזיסטענץ אין בני ברק, טאָ פאַרוואָס טראַכטסטו 

אַז די תלמוד תורה וועט יאָ האָבן אַ קיום?!... 

אַ  אין  געווען  איז  אלימלך  הערש  ר' 

מצד  טון.  צו  וואָס  וויסנדיג  נישט  פאַרלעגנהייט 
אחד האָט ער צוגעזאָגט פאַר'ן רבי'ן זי"ע אַז ער 
איז גרייט אָנצונעמען דעם פּאָסטן, און מצד שני 
טענה.  אויפריכטיגע  אַן  פרוי  זיין  דאָך  טענה'ט 
זיך  געגאַנגען  ער  איז  פאַרצווייפלט  אינגאַנצן 
זיך  ער  האָט  וואונדער  גרויסן  צום  און  צולייגן, 
רבי  הגה"ק  רבי'ן  זיין  זעט  ער  ווי  גע'חלומ'ט 
ביי  דעעש,  אב"ד  זצ"ל  פּאַנעט  אלימלך  יעקב 
וועם ער האָט געלערנט אין די ישיבה בעפאָר די 
צווייטע וועלט מלחמה, און ער זאָגט אים: "דער 
סאַטמאַרער רב איז אַ גברא דמרא מסייעיה, זיי 
פאַרשטענדליך,  ווי  בקשה"...  זיין  מסרב  נישט 
ווען ר' הערש אלימלך איז אויפגעשטאַנען האָט 
ער שוין געהאַט אַ גרייטע תשובה און אַ קלאָרע 

החלטה וואָס צו טון, און ביז אייניגע וואָכן איז ער 
שוין געזעסן און געלערנט מיט די ערשטע אַכט 
תורה  תלמוד  סאַטמאַרער  די  וואָס  מיט  קינדער 
וואָס ער האָט  פּאָזיציע  אַ  געגרינדעט,  זיך  האָט 

אָנגעהאַלטן ביז זיין לעצטן טאָג.

דער קבלת פנים אין 
"ישיבת חכמי לובלין"

וואס  אויפצומארגנס, מיטוואך פרשת דברים, 
אזוי  און   - אב  חודש  ראש  אויסגעפאלן  איז 
רבי  דער  וואס  טעג  אלע  פון  במשך  ווייטער 
האט זיך אויפגעהאלטן אין בני ברק - האט דער 
רבי געדאוונט תפילת שחרית אין "ישיבת חכמי 
לובלין" און האט אויך גענוצט די ארטיגע מקוה 
טהרה, וועלכע איז געווען א קאלטע מקוה )אין 

איינקלאנג מיט די הלכות פון די ניין טעג(.

דער ראש ישיבה הגאון הגדול רבי שמואל הלוי 
דערציילט  האט  הלוי  שבט  בעל  זצ"ל  וואזנער 
תלמידי  די  מיט  אינאיינעם  מיר,  דערוועגן: 
הישיבה האבן געדאווענט אין דער געווענליכער 
זיך  רבי  דער  האט  שפעטער  ערשט  און  צייט, 
געשטעלט דאווענען, אבער לכבודו פונעם רבי'ן 
ווען  ביז  טלית  מיט'ן  אנגעטון  געבליבן  איך  בין 

דער רבי האט געענדיגט דאווענען.

איך האב דעמאלט זוכה געווען מיטצוהאלטן די 
הימלישע עבודה וואס דער רבי פלעגט אראפלייגן 
"של  דעם  אנטון  ביים  בפרט  תפילין,  לייגן  ביים 
קשר  מיט'ן  ארומגעארבעט  האט  ער  ווען  ראש", 
און דערביי געמאכט תנועות מיט די הענט, א זאך 
וואס איז געווען ביי אים א טאג-טעגליכע עבודה 

העכער דער מענטשליכער באגריף.

נאכ'ן דאווענען האבן מיר צוגעגרייט א ראש 
חודש סעודה, צוזאמען מיט א קבלת פנים פאר'ן 
רבי'ן. כאטש עס איז געווען ראש חודש אב, האבן 
מיר לכבודו פונעם רבי'ן צוגעגרייט א פליישיגע 
איז  עס  אז  הלכה  דער  פון  סמך  אויפ'ן  סעודה, 
די  וואס  נאכדעם  מסכתא,  סיום  סעודת  א  אויך 
געווען  מסיים  דעמאלט  האבן  הישיבה  תלמידי 

מסכת חולין.

דער רבי, וועלכער איז געווען א געוואלדיגער 
מדקדק במצוות ובהלכה, האט במשך דער סעודה 
טאקע  ס'איז  צי  איבערגעפרעגט  מיר  מאל  דריי 
"אן אמת'ער סיום", וועלנדיג זיכער מאכן אז די 
גאנצע  די  געווען  מסיים  טאקע  האבן  בחורים 
איז  אוודאי  אז  געענטפערט  האב  איך  מסכתא. 
ב"ה  האבן  בחורים  די  סיום;  אמת'ער  אן  דאס 
געהארעוועט און מסיים געווען די גאנצע מסכתא. 
דער רבי האט אבער נישט געגעסן פונעם פלייש.

)פארזעצונג קומט אי"ה(
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come
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845.774.6526
sales@HVautoglass.com
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נאָכנישט מצליח געווען  

פטור צו 
ווערן פונעם 

סמאַרטפאָון...

טָר. מָּ מִ וּ רֶם  זֶּ מִ מִסְתּוֹר  וּלְ מַחְסֶה   וּלְ

אבער 
דעם 

שוועל 
פון 

ביהמ''ד, 
טרעט 

עס נישט
איבער. 

אונזערע שולן 
זענען הייליג, ריין, 

און אָפּגעהיטן!
בבתימדרשים
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LATE 
HOURS

supermarketkj@gmail.com
www.peppermintsupermarket.com 

845.492.8777  |  33 DINEV RD.

SEP. - OCT. 2022
SUNDAY MONDAY TUESDAY WEDNESDAY

4

27

20

1

24
THURSDAY FRIDAY SHABBOS

Till 15 min. b/f zman

From 1/2 hr after 
zman

From 1/2 hr after 
zman - 2am

From 15 min. after 
zman - 2am

From 15 min. after 
zman - 2am

7:30am

ערב ראש השנה

א' סליחות

ערב יום כיפור

ראש השנה ראש השנה

יום כיפור

תשרי תשפ"ג

אסרו חג 

ב' חול המועד סוכות א' חול המועד סוכותג' חול המועד סוכות האזינו

נצבים

נצבים

א' סוכות ערב סוכותב' סוכות

הושענה רבא שמיני עצרתשמחת תורה

28

21

29

22

30

23

7:30am-2:00am

7:30am-2:00am

Till 15 min. b/f zman 7:30am

7:30am7:30am-2:00am7:30am-2:00am7:30am-2:00am7:30am-2:00am

Till 15 min.  b/f zman

Till 15 min.  b/f zman

2

25

18

9

16

3

26

19

10

17

11

18

5

12

19

6

13 14

8

15

Till 15 min.  b/f zman7:30am-2:00am Till 1/2 hr b/f zman

Till 15 min.  b/f zman7:30am-2:00am

7:30am-2:00am

7:30am

7

PEPPERMINT

Phone 
Order 
Dept.

845.492.8777
EXT. #1

WITH DELIVERIES

WITH DELIVERIES

WITH DELIVERIES

Till 15 min. b/f zman

DELIVERY ENDS @12AM EVERY NIGHT

S H O P  U N L I M I T E D

SPECIAL YOM TOV

From 15 min. 
after zman - 2am

From 15 min. 
after zman

From 15 min. 
after zman

From 15 min. 
after zman

צום גדלי'


